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Geagrafla planetei Pămîni cunoaște o înviorătoare rectificare; 
Inaugurarea Canalului isire - Marea neagră

Dunărea
Roș-
Galbenă-
Albastră

Priviți aceasta Cale Epocala, 
Un Monument Român, pe-origontală, 
Azi, din albastră, prin puterea noastră, 
Ni-i Dunărea Roș-Galbenă-Albastră.

Trăiți acest moment de epopee, 
Ia trup străvechea, nobila idee, 
Cîrmaciul dă, cuprins de-nfiorare. 
Drum Liber Noii Dunări către Mare.

N-a fost aici doar „Veni, vidi, viei", 
O Țară a trecut prin sacrificii 
Printr-un popor cu faptă îndrăzneață, 
Prin oameni ce și-au dat aici chiar viață.

Nimic nu s-a făcut și niciodată
Fără o jertfă și o mare plată 
Și cum în vechi zidiri o Ană plînge, 
Nimic nu se încheagă fără sînge.

N-g fost ușoară lupta ne-ntreruptă 
Ce-a fost și jertfă, nu numai o luptă, 
Dar, ca revanșa peste veac a setei, 
Românii dau un Rîu în plus Planetei.

Noi toți am dat o cotă oarecare
Prin picătura noastră de sudoare, 
Dar cel mai mult, Omagiu Veșnic, Vouă, 
Ce construirăți Dunărea cea Nouă.

Vor trece multe din acestea toate, 
Chiar lucruri ce păreau îndătinate, 
Dar n-ar fi demn de un popor de seamă 
Să șovăie, să plîngă, să se teamă.

Deșteaptă-te și vezi atent, Române, 
Din multele, aceasta va rămîne, 
0 Dunăre în veci numai a noastră, 
O Dunăre Roș-Galhenă-Albastră.
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Canalul

Dunăre — Marea Neagră Grandioasă, epocală realizare

Nava prezidențială sos*ește Ia ecluza de la Agigea

Vocația ctitoriei
O zi de primăvară superbă a intrat în istoria socialistă a 

României sub semnul vocației fundamentale a acestui popor, 
‘triumfător în sfîrșit în voința de a tăia Dunării o albie nouă 
care să dea geografiei economice a țării, ca și istoriei ei greu 
încercate, o șansă vitală. Nici una din operele care au însem
nat timpul petrecut de români pe acest pămînt al necontenitei 
speranțe în mai bine și care în spațiul spiritual socialist au în
trecut, adesea, visul născut din atîtea jertfe, n-a strălucit și nu 
va străluci, poate, cu atîta maiestuoasă liniște a izbînzii ea 
această magistrală albastră în ziua’ inaugurării ei sub privirile 
cutezătoare ale Omului care și-a asumat, identificîndu-se pen
tru totdeauna cu el, destinul națiunii. Vocația ctitoriei, ca un 
chip de a fi al românilor și al tuturor celor pe care ei i-au ridicat 
din mijlocul lor pentru a le fi înainte-mergători, în toată isto
ria neostenit întemeiată, cărămidă cu cărămidă, pe nobila mora
lă de a lăsa viitorimii o mărturie a mistuitoarei patimi creatoa
re — și-a aflat azi o împlinire fără egal în noul drum al Du
nării către Marea cea Măre.

izoînda e a lumii socialiste românești întregi, căci ea validea- 4 
ză înainte de orice ideea descătușării, în socialism, a tuturor 
energiilor și forțelor creatoare ale unui popor pînă la cute
zanța de a transforma visul cel mai înaripat în realitate. Iz- 
bînda e a inteligenței românești care de atîtea ori, în vremuri 
prea puțin îngăduitoare cu visul, a încurajat aripile lui lă- 
sîndu-1 să zboare nestingherit cu o încredere mereu vie în vii
tor. Izbînda e azi a ingineriei și industriei socialiste românești, 
fericit consacrată de comuniști ideii de a transforma visul îna
intașilor în realitate. Izbînda e a Partidului Comunist pentru 
care propășirea patriei este țelul suprem.
_ Izbînda e a marelui conducător al poporului și partidului 
nostru comunist a cărui tulburătoare iubire de neam și de țară 
și a cărui voință de a nu precupeți nici o secundă a vieții lui 
eroice în slujba afirmării idealului național s-au unit, atît de 
inspirat, cu geniul vizionar, pentru a da o temelie nouă voca
ției fundamentale a românilor, ctitoria care, astfel, a devenit 
vocația fundamentală a Epocii Ceaușescu.

DINU SARARU H

Se pregătește intrarea primului convoi de șlepuri în ecluza de la Cernavodă
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a întregului popor român

Navele flotilei militare de Dunăre au arborat marele pavoaz Tovarășul Nicolae Ceaușescu și tovarășa Elena Ceaușescu la bordul navei prezidențiale

■it

La kilometrul 45 răsună ovațiile miilor de tineri brigadieri
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Canalul

Dunăre — Marea Neagră

O epopee în care 

știința tehnică

Peste 150 000 de oameni au participat la marea adunare populară care s-a desfășurat la Agigea

' umil din podurile peste eanals eonsiderate adevarate opere ne artă ' v''». imagine de la ecluza de Ia Agigea prin care Dunărea se varsă in mare eu apr®®®® 
W© kilemdtri mai devreme
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s-au unit dîrzenia, munca, priceperea, 

avansată și cutezanța revoluționară

Excepțională realizare 

a tehnicii românești
Dovadă a capacității de efort tehnic, de organizare și 

de creație a poporului român. Canalul Dunăre- Marea 
Neagră constituje o realizare de excepție a României 
socialiste din ultimele decenii, atît de bogate în împliniri.

Obiectiv economic de importanță națională, această 
lucrare de mare complexitate completează în mod opor- 

• tun zestrea hidrotehnică a țării noastre cu o „perlă" 
deosebită : este vorba de o amplă arteră de navigație 
interioară, domeniu de mare actualitate tehnică, în care 

i țara noastră răspunde „prezent" cu hotărîre.
Ideea tăierii unui canal navigabil în această parte a 

țării pare a fi de mare vechime, existînd unele mărturii 
istorice semnificative că atît românii, stăpîni de totdeauna 
ai acestor meleaguri, cît și ocupantii vremelnici precum 
turcii au manifestat succesiv interese în această direcție. 
Mai tîrziu, propuneri românești și studii de fezabilitate 
sânt legate de numele pașoptistului Ion Ionescu de la 
Brad (1851) și de al inginerului Jean-Stoenescu Dunăre 
(1926).

Realizarea prezentă vine să concretizeze însă această 
idee la scară europeană, meritul de a fi reactualizat-o și 
de a fi făcut-o posibilă, prin îndemn și acțiune energică, 

; prin gîndire cutezătoare în aflarea și stabilirea celor mai ■ 
j eficiente soluții, prin neostenita îndrumare a unor 
j eforturi umane și materiale fără precedent, aparținînd 

președintelui României socialiste, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. Prin dimensiunile sale de gabarit și perfor
manțele sale de trafic. Canalul navigabil Dunăre-Marea 
Neagră poate fi considerat ca o magistrală de navigație 
integrată in rețeaua navigabilă a Europei. Din acâst 
punct de vedere, trebuie ținut seamă că această lucrare 
vine să completeze, în latura estică a Europei, viitorul [ 
marelui circuit navigabil european care va începe la 
mările Nordului și Marea Mediterană și se va termina 
la Marea Neagră. Am spus viitorul circuit, pentru că j 
este știut că actualmente pe teritoriul R.F. Germania se 
află în etape avansate de construcție canalul navigabil ' 
Rin-Main-Dunăre, canal care va face legătura dintre 
rețelele navigabile ale Europei de vest și nord-vest și 
cele din estul Eifropei. Din acest punct de vedere se I 
conturează cu precizie dimensiunea strategică a acestei 
excepționale lucrări românești.

Dimensiunile sale principale de 64,2 km lungime. 
70—90 m lățime la bază și 7 m adîncime navigabilă, situ
ează lucrarea printre cele mai mari din Europa, fiind 
comparabilă, din punct de vedere al gabaritelor de navi
gație, cu realizări de referință ale domeniului ca Mitte- 
land Kanal și marele canal alsacian al Rinului (R.F. 
Germania), canalul Rin-Amsterdam (Olanda).

Pe de altă parte cele două grupări de ecluze gemene 
din zonele de capăt Cernavodă și Agigea, avînd sasurile 
de cîte 310 m lungime și 25 m lățime, precum și porturi 
de așteptare cu acces ghidat al convoaielor, constituie 
și ele realizări de prestigiu ale constructorilor noștri, 
situate la cotele cele mai avansate ale performanțelor 
constructive și funcționale.

Traficul potențial al canalului de circa 80 milioane 
tone pe an reprezintă o cifră de invidiat în domeniu, 
fiind realizat pe baza unor convoaie de cîte 6 barje 
de 3 000 tone (total integrat. 18 000 t), propulsate prin 

Ș împingere de nave specializate, cu puteri instalate de 
I circa 2 400 CP. Dimensiunea europeană a clasei de barje 

adaptate la proiectarea canalului confirmă posibilitatea 
integrării acestei lucrări în circuitul european de navi
gație interioară cel mai avansat. Totodată, pe canal se 

Ipot înscrie în navigație și nave maritime de pînă la 
5 000 tdw, avînd pescajul maxim de 5,5 m. Vitezele teh
nice de navigație ale convoaielor de barje vor fi de 
circa 9 km/h, de asemeni situate la nivelul curent prac
ticat în ultimii 15 ani pe cete mai moderne magistrale 
de navigație europeană.

Dincolo de aceste elemente concrete, care vin să con
firme temeinicia unei construcții de mare amploare, care 
va scurta cu circa 400 km circuitul actual de ieșire la 
Marea Neagră, în condiții de navigație mult îmbunătă
țite, trebuie reținută funcțiunea economică a acestei 
„legături" pentru zonele transversale, faptul că ea debu
șează într-unul dintre cele’ mai mari porturi din Europa, 
portul Constanța-Sud (de asemenea în curs de amena
jare). Este sigur că dimensiunea internațională a con
cepției acestei artere de navigație va aduce României 
socialiste pe lîngă renumele unor realizări prestigioase 
în acest domeniu și o legătură economică viabilă cu 
parteneri din diverse țări ale globului.

Acesta este. în fond un semnal concret lansat Europei 
și lumii pentru colaborare și înțelegere.

’Prof. dr. doc. ing. RADU PRIȘCU 
Institutul de Construcții - București

Printr-o apăsare de buton tovarășul Nicolae Ceaușescu dă comanda pentru efectuarea operațiilor tehnice de 
ieșire a primului convoi de șlepuri in mare, prin ecluza de Ia Agigea

Imagine generală a tronsonului ecluzei de la Agigea
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Canalul

Dunăre — Marea Neagră

Mfirturic vic a torței și capacității creatoare 
a poporului român, care va dăinui 
cit timp va dăinui și planeta noastră

După cum este cunoscut, în atmosfera 
de puternică emulație în care țara în
treagă se pregătește să întimpine cea 
de-a 40-a aniversare a gloriosului act de 
Ia 23 August 1944 și cel de-al XIII-lea 
Congres al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele Republicii 
Socialiste România, a inaugurat la sfîr- 
șitul săptămînii trecute Canalul Dunăre- 
Marea Neagră, realizare epocală a oa
menilor muncii din țara noastră, gran
dioasă construcție a anilor socialismului, 
dovadă grăitoare a geniului creator, a 
capacității de gîndire și faptă a poporului 
român, pagină memorabilă în cronica 
edificării socialiste a României. La fes
tivitatea de inaugurare, împreună cu se
cretarul general al partidului au luat 
parte tovarășa Elena Ceaușescu, alți to
varăși din conducerea de partid și de 
stat. Participarea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, împreună cu tovarășa Elena 
Ceaușescu, la acest măreț eveniment, cu 
profunde semnificații, trăit cu legitimă 
mîndrie patriotică de toți oamenii muncii, 
a dat strălucire unei grandioase opere, 
fără precedent în istoria României, ca
pitol eroic în letopisețul anilor construc
ției socialiste.

Operă a întregului nostru popor, reali
zată cu mijloace proprii. Canalul Dunăre- 
Marea Neagră a fost gîndit, conceput și 
executat, din faza de proiectare și pînă 
la finalizare, pe baza indicațiilor și sub 
permanenta îndrumare a celui mai iubit 
fiu al națiunii noastre, strălucit exponent 
al virtuților și vocației poporului român, 
eminent gînditor revoluționar, patriot în
flăcărat, ctitor al României socialiste și 
mare conducător de țară, luptător neînfricat 
pentru cauza păcii, pentru independența și 
libertatea popoarelor, pentru triumful so
cialismului și comunismului, tovarășul 
Nico’ae Ceaușescu. Toate fazele și toate 
d-t-liile construcției poartă amprenta 
gîndirii revoluționare, novatoare a se
cretarului general al partidului. Vizitele 
de lucru întreprinse pe șantierele ca- 
n-l'dui în decursul anilor, indicațiile și 
orientările de o inestimabilă valoare 
date la fața locului au constituit adevă
rate programe de acțiune pentru toți 
constructorii canalului,. în toate etapele

realizării lui. De aceea, numele făurito
rului României socialiste moderne este 
încrustat cu litere de aur pe frontispiciul 
monumentalei creații.

Este ceea ce s-a evidențiat și cu pri- 
lejul inaugurării canalului, de către toți 
cei care au luat cuvîntul, de către toți 
participanții la această memorabilă festi
vitate. Ei au dat glas sentimentelor în
tregului nostru popor de adîncă prețuire 
și nemărginită dragoste față de condu
cătorul partidului și statului nostru, adu- 
cîndu-i mulțumiri și exprimîndu-i în
treaga recunoștință pentru modul magis
tral în care conduce și asigură înaintarea 
fermă a României pe calea socialismului 
și comunismului, pentru excepționala sa 
contribuție la cauza păcii, cooperării și 
înțelegerii între popoare, a făuririi unei 
lumi mai bune și mai drepte pe planeta 
noastră. în numele constructorilor ca
nalului, al întregii noastre națiuni, vor
bitorii i-au urat tovarășului Nicolae 
Ceaușescu viață îndelungată, multă să
nătate și putere de muncă, ani multi în 
fruntea partidului și a statului, pentru a 
ne conduce cu aceeași clarviziune spre 
noi izbînzi în construcția socialistă.

De acum înainte România dispune de 
un • complex de navigație cu funcționali
tăți multiple, cu adînci implicații în 
întreaga viață economică și socială a re
giunii pe care o străbate și a întregii 
țări. Canalul navigabil, în lungime de 
64.2 kilometri, este alcătuit din două 
ecluze, la Cernavodă și Agigea, fioile 
porturi Cernavodă, Medgidia și- Basarabi 
dispunînd în total de 61 dane de aștep
tare și operare, acvatorii care însumează 
43 de hectare, platforme portuare în su
prafață de 36 de hectare, precum și noul 
port Constanța-Sud, obiectiv de deose
bită amploare, care în etapa finală se va 
număra printre marile porturi maritime 
europene. Caracteristicile constructive ale 
canalului asigură navigația în dublu sens 
a convoaielor de nave cu o capacitate 
de pînă la 18 000 de tone, ceea ce per
mite derularea unui trafic anual de circa 
80 milioane de tone ; canalul are o adîn- 
cime a apei, la nivel normal de exploa
tare, de 7 metri, o lățime la bază de 70 
de metri, 90 de metri și 120 de metri și 
o înălțime liberă sub poduri de 17 metri.

Pentru realizarea noii magistrale flu
viale dintre Dunăre și Marea Neagră s-au 
excavat circa 300 milioane metri cubi de 
pămînt și rocă — cu 25 milioane metri 
cubi mai mult decît la Canalul de Suez 
și cu 140 milioane mai mult decît la Ca
nalul Panama. în cei 45,9 kilometri de 
ziduri de sprijin, în ecluze, poduri și în 
alte construcții s-au turnat 3,6 milioane 
metri cubi de betoane, s-au folosit peste 
11 000 de tone de tabliere și alte impor
tante cantități de confecții metalice, s-au 
montat peste 30 000 de tone de echipa
mente. Toate acestea ilustrează grăitor 
capacitatea de efort a poporului român, 
înaltul potențial al economiei noastre 
socialiste, al științei și tehnicii românești.

în tribuna oficială a adunării populare 
care s-a desfășurat la Agigea au luat loc 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, tovarășa 
Elena Ceaușescu, împreună cu ceilalți 
tovarăși din conducerea de partid și de 
stat. Constantin Dăscălescu, Iosif Banc, 
Emil Bobu, Lina Ciobanu, Ion Coman, 
Nicolae Constantin, Ion Dincă, Ludovic 
Făzekas, Alexandrina Găinușe, Manea 
Mănescu, Paul Niculescu, Constantin Ol- 
teanu, Gheorghe Oprea, Gheorghe Pană, 
Dumitru Popescu, Gheorghe Rădulescu, 
Ilie Verdeț, Ștefan Andrei, Ștefan Bîrlea, 
Miu Dobrescu, Marin Enache, Mihai Gere, 
Suzana Gâdea, Ana Mureșan, Ion Radu, 
Ion Stoiân, Ioan Totu, Ion Ursu, Richard 
Winter, Nicu Ceaușescu, Silviu Curti- 
ceanu, Constantin Radu, Gheorghe 
Stoica, Ioan Avram. Ion M. Nicolae, 
viceprim-miniștri ai guvernului.

în deschiderea adunării au luat cuvîn
tul tovarășii Nicolae Mihalache, prim 
secretar al Comitetului județean Con
stanța al P.C.R., Vasile Bulucea, minis
trul transporturilor și telecomunicațiilor, 
colonelul Constantin Vînă, inginerul șef 
al brigăzii hidrotehnice numărul 45, Ni
colae Ivanov, comandantul șantierului 
național al tineretului, și Constantin 
Roșoga, maistru constructor, secretar al 
Comitetului de partid al Grupului de 
șantiere numărul 3 Basarabi.

Dînd o înaltă apreciere acestei inega
labile opere a geniului creator al na
țiunii noastre, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, în cuvîntarea rostită la marea 
adunare populară de la Agigea a spus :

„Peste secole și milenii această nouă 
magistrală va rămîne permanent ca o 
mărturie vie a forței și capacității crea
toare a poporului român, a societății 
noastre socialiste, a generației noastre 
care am schimbat cursul Dunării, creîn- 
du-i o nouă cale care va dăinui cît timp 
va dăinui planeta noastră. Realizarea 
Canalului Dunăre-Marea Neagră consti
tuie o mare victorie a poporului nostru, 
constructor al socialismului, demonstrează 
forța unui popor liber și stăpîn pe desti
nele sale, hotărît să-și făurească viața 
așa cum o dorește. Bazat pe aceasta am 
ferma convingere — și doresc încă o dată 
să subliniez — că dispunem de tot ce este 
necesar pentru a realiza Programul par
tidului de făurire a societății socialiste 
multilateral dezvoltate și de înaintare 
spre comunism !“ Arătînd că în această 
epopee s-au unit dîrzenia, munca, pri
ceperea, știința, tehnica avansată și cu
tezanța revoluționară, hotărîrea între
gului nostru popor de a făuri cu succes 
comunismul pe pămîntul României, de a 
asigura națiunii noastre un loc demn în 
rândul popoarelor libere și independente 
ale lumii, secretarul general al partidului 
■a felicitat călduros pe muncitorii, ingi
nerii, tehnicienii, pe militarii, pe tinerii 
brigadieri, pe toți cei ce au lucrat la 
realizarea canalului pentru activitatea 
entuziastă și eroică în vederea înfăp
tuirii acestei grandioase lucrări.

Eveniment înscris la loc de frunte în 
cronica marilor izbînzi ale poporului 
român, care va glăsui peste veacuri de
spre măreția și strălucirea Epocii 
Ceaușescu, inaugurarea Canalului Dunăre- 
Marea Neagră a oferit încă un prilej de 
exprimare a angajameptului ferm al tu
turor oamenilor muncii’, al întregii na
țiuni române de a munci fără preget, 
pentru a face din anul inaugurării cana
lului, care printr-o fericită coincidență 
este anul celei de-a 40-a aniversări a re
voluției de eliberare socială și națională, 
antifascistă și antiimperialistă și al Con
greșului al XIII-lea
marilor 
meniile 
pentru
socialiste.

victorii și 
activității 
continua

i al partidului, anul 
succese în toate do- 
economice și sociale, 
înflorire a României

JON CODRU ■

Primul echipaj 

inaugurează o mare cale 

ie apă a lumii
26 mai 1984. Dimineață limpede. Contu

rurile tuturor formelor de relief răscolite 
de mîinile oamenilor care au desfăcut 
pămîntul străbătîndu-1 cu „magistrala al
bastră" a Canalului Dunăre — Marea 
Neagră, sînt extrem de dare iar culorile 
intense, iluminate. Soarele a răsărit de 
mult și apele se eliberează din noapte 
prin aburii care alunecă ușor un timp, 
de-a lungul malurilor. Dimineața aceasta 
are un aer de zi de lucru dar și de săr
bătoare. De-a lungul traseului atins cu 
autocarul, de la Agigea pînă la Cerna
vodă, drumurile sînt pline de oameni care 
se îndreaptă spre punctul ,^ero“ care 
desparte apele clasice ale Dunării de 
©ele noi desprinse din vechea lor matcă 
ți canalizate spre Mare pe un itinerar- 
scurt și sigur, pe un itinerar care face 
mai aproape ieșirea la mare a fluviului 
cu aproape patru sute de kilometri. Dar 
am văzut și oameni care ieșiseră devreme 
la cîmp, care lucrau pămîntul în pregăti
rea celor dinții recolte șle anului. Locul 
de intersecție al canalului cu vechea albie 
a fluviului unde se află un port nou pe 
harta noastră geografică și sentimentală, 
portul Cernavodă, e deja plin de oameni 
care așteaptă sosirea secretarului gene
ral al partidului, conducătorul de care se 
vă lega pentru totdeauna noua noastră 
cale navigabilă, vis vechi al cetățenilor 
acestei țări, imposibil de transfigurat la 
scara unu pe unu a realității în alte epoci 
ți împlinit în opt ani eroici de „revoluție 
ți construcție socialistă". Mulțimea e for
mată din constructori ai canalului, din oa
meni ai muncii din Cernavodă și din sa
tele și comunele învecinate, sau de pe 
traseul canalului, veniți să întâmpine con
ducătorii țării și să asiste la unul din eve
nimentele fundamentale ale istoriei con
strucției socialiste șl al propriei lor bio
grafii.

Orele 8,30. Elicopterul prezidențial 
aterizează pe o platformă de beton din 
fața portului Cernavodă. Libelula albă 
a elicopterului plutește cîteva clipe 
în jurul locului de aterizare și se 
așază lin pe pămînt. Se deschid 
ușile și pe scări coboară tovarășul 
Nicolae Ceaușescu împreună cu tovarășa 
Elena Ceaușescu în vreme ce pe platforma 
plină de oameni izbucnesc urate, ovații, în 
semn de dragoste, de stimă, de prețuire 
pentru aceia care de la început s-au aflat 
mereu printre constructorii „magistralei 
albastre" și care au imprimat tuturor oa
menilor ce au lucrat aici entuziasmul lor 
revoluționar, cutezanța și clarviziunea lor 
pilduitoare, indicînd soluții prețioase pen

tru depășirea tuturor greutăților inerente 
unui șantier gigant de asemenea am
ploare, interesîndu-se permanent de sta
rea lucrărilor, de problemele de muncă și 
de viață ale celor ce și-au făcut din fap
tul că vin să lucreze la canal un titlu de 
glorie. Garda de onoare aliniată pe plat
formă. în uniforme albe și aurii de ma
rină militară. în uniforme de gărzi patrio
tice, de pregătire a tineretului pentru 
apărarea patriei prezintă solemn ono
rul comandantului suprem. Tovarășul 
Nicolae Ceaușescu e întîmpinat cu 
pîine și vin din roadele acestui pă
mînt străvechi al Dobrogei. apoi e încon
jurat de copii, de șoimi ai patriei și pio
nieri în ținută de sărbătoare. întreaga 
asistentă e un torent de aplauze, de urale, 
de lozinci rostite din mii de piepturi. 
Navele flotilei militare care plutesc în 
dimineața limpede de mai cu marele 
pavoaz ancorat la catarg ridică în aer, 
polifonic, simfonia sirenelor lor prelungi. 
Tovarășul Nicolae Ceaușescu și tovarășa 
Elena Ceaușescu salută mulțimea, string

„Noi ne-am făcut datoria

pentru înălțarea patriei^

Escortată de vedete militare, nava 
Mihai Viteazul începe să taie apele Ca
nalului și pornește în călătorie spre 
Agigea. De pe mal mii si mii de oameni 
cu pancarte, cu stegutete roșii si tri
colore. purtind portretele tovarășului 
Nicolae Ceaușescu si ale tovarășei Elena 
Ceaușescu. salută Vasul scandând dife
rite lozinci. îmbrăcati în salopete. în cos
tume naționale, tinerii din Cernavodă sa
lută nava care se depărtează pe apele ca
nalului. Ele și-au cucerit pozițiile rămase 
după excavarea a 300 de milioane de 
metri cubi de pămînt, cu 25 de milioane 
mai mult decît pentru Canalul Suez și cu 
140 de milioane mai mult decît pentru
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mîinile care li se întind, și trec în revistă 
careul imens al celor care au venit în 
întîmpinarea marelui eveniment. Tova
rășul Nicolae Ceaușescu și tovarășa Elena 
Ceaușescu poartă „Medalia comemorativă 
Canalul Dunăre—Marea Neagră". După 
prezentarea portului Cernavodă care se 
află în perspectiva de a se extinde. în 
viitorii ani pînă la o capacitate de 7 mi
lioane done pe an, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu și tovarășa Elena Ceaușescu 
precum și ceilalți tovarăși din conducerea 
partidului și statului se îmbarcă pe nava 
Lancea care alunecă de-a lungul apelor 
bătrânului fluviu pînă la kilometrul zero 
al canalului. E o alunecare lentă, o plutire 
în care se simte emoția întregii asistente. 
De la un mai la altul, traversînd punțile 
a două nave militare cu întregul echipaj 
în poziție de onoare, se întinde panglica 
tricoloră care urmează să fie tăiată și 
prin care Canalul Dunăre—Marea Neagră 
intră oficial în circuitul căilor de apă ale 
lumii. în sfîrșit, nava Lancea ajunge în 
dreptul panglicii inaugurale, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu face ca panglica să se 
desfacă de o parte și de alta a canalului 
și primul echipaj al țării, format din con
ducătorii de partid și de stat, avîndu-i 
drept cîrmaci pe secretarul general al 
partidului și pe tovarășa sa de viață, pă
trunde în apele Canalului Dunăre—Marea 
Neagră în atmosfera detonantă a celor 
douăzeci și una de salve de tun trase de 
pe malul drept al fluviului, a Imnului de 
stat al Republicii Socialiste România, a 
uratelor și ovațiilor mulțimii, a sirenelor 
dezlănțuite ale tuturor vaselor aflate pe 
traseu și în vecinătate. Este ora 8,47 de 
minute. Ora exactă la care Canalul Du
năre—Mare® 'Neagră a fost deschis navi
gației.

Canalul Panama. Pe maluri se văd 
lozinci purtate de constructori, de lo
cuitori ai satelor apropiate veniți 
să-1 întîmpine pe secretarul gene
ral al partidului și să asiste la fes
tivitatea de inaugurare a canalului.

Nava Mihai Viteazul se apropie de 
podul de la kilometrul 24. aflat în orașul 
Medgidia. în partea dreaptă, pe un umăr 
al malului, a fost conturată o hartă a 
Canalului, cu principalele sale puncte. 
Cernavodă, Medgidia. Basarabi, Agigea. 
Pe terase special amenajate. încadrînd 
acest traseu al noii căi de navigație, se 
află constructorii acestui edificiu de pe 
harta geografică a României. La picioa
rele constructorilor se află câteva din 
utilajele de mare tehnicitate și capa
citate, folosite la realizarea canalului. 
Ovațiile și uratele cu cane este întâmpi
nată nava prezidențială se duc ca niște 
valuri pînă departe. Este tronsonul de ca
nal realizat cel dintîi.

La kilometrul 39. cele două maluri ale 
canalului sînt dominate de detașamentul 
militarilor, ou geniști. infanteriști, artite- 
riști. vînători de munte, tanchiști și ma
rinari. Ei au construit 40 de kilometri de 
canal, au tăiat o poartă în Munții Her- 
cinici. Mii de ostași străjuiesc malurile 
noii artere de navigație. Imaginea lor și 
a rezultatului muncii sînt impresionante. 
Unii dintre ei au lucrat la construirea 
Transfăgărășanului. la ridicarea altor 
Obiective economice ale țării.

La kilometrul 45. mii de constructori 
înscriu cu trupurile lor două cuvinte : 
„Ceaușescu — tinerii t“ în această zonă 
a canalului sînt brigadierii Șantierului 
Național al Tineretului. Reprezentantii 
tinerei generații care a participat nemij
locit la construirea acestui grandios

obiectiv economic. Tineretul tării a răs
puns prezent ia chemarea secretarului 
general al partidului, tovarășul Nicola® 
Ceaușescu. de a realiza 10 kilometri de 
canal. Tradițiile revoluționare ale Uniunii 
Tineretului Comunist, consolidate în anii 
de după război prin marile șantiere, au 
fost continuate si aici. Tineri din toată 
tara. în condiții dificile au muncit cu 
entuziasm, purtind pe mai departe tra
diția romantismului revoluționar. Peste 
46 de mii de tineri din România, mun
citori. elevi și studenti și-au desfășurat 
aici lecțiile de practică si au urmat un 
curs practic de educație comunistă. La 
kilometrul 48 brigadierii îl întîmpină pe 
secretarul general al partidului cu ovații 
și aplauze. Nava Mihai Viteazul sa 
oprește la mal Comandantul Șantierului 
Național al Tineretului raportează tova
rășului Nicolae Ceaușescu că sarcina în
credințată Uniunii Tineretului Comunist 
a fost îndeplinită. Se cere permisiunea 
ca în aceeași zi cînd s-a inaugurat navi
gația pe noua arteră a tării să înceapă 
construcția Monumentului tineretului. La 
temelia Monumentului a fost îngropat 
Intr-un cilindru metalic un pergament pe 
care scria : „tn prezenta tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, secretar generai ai 
Partidului Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, s-a inau
gurat astăzi, 26 mai 1984, construcția Mo
numentului tineretului — mărturie % 
muncii și abnegației pe care brigadierii 
Șantierului național, întregul tineret ai 
României socialiste le-au depus Ia reali
zarea Canalului Dunăre — Marea Neagră, 
în perioada 1976—1984. monument ce va 
dăinui peste veacuri, ca generațiile vi
itoare să știe că noi ne-am făcut datoria 
pentru înălțarea patriei". Se toarnă prima 
cifră de beton la baza viitorului Monu
ment.

Ieșirea din strinsura munților de piatră 
e acoperită de imaginea pitonului înalt 
de 90 de metri. E semnul podului de la 
Agigea. un pod lung de 300 de metri cu 
cabluri metalice de susținere, cu patru 
benzi de circulație si două trotuare. Nava 
prezidențială acostează în portul ecluzei. 
Aici se încheie canalul. Dincolo de port 
este poarta spre mare. Tovarășul Nicolae 
Ceaușescu este întîmpinat de zeci de mii 
de oameni, constructori si locuitori ai 
municipiul Constanța, care au venit să 
sărbătorească acest moment solemn. în 
turnul de control al ecluzei tovarășul 
Nicolae Ceaușescu declanșează deschi
derea ecluzei. Un remorcher împinge un 
convoi spre mare. Canalul Dunăre — 
Marea Neagră s-a deschis. De sîmbătă 
26 mai 1984 orele 12.45, o nouă arteră de 
comunicație va trebui înscrisă pe hărțile 
României și pe hărțile de navi
gație ale tuturor comandanților de 
nave. Canalul Dunăre — Marea Nea
gră există 1 Asemeni cuvintelor așe
zate la temelia viitorului monument, 
constructorii pot spune „generațiile vi
itoare să știe că noi ne-am făcut datoria 
pentru înălțarea patriei".



Măsuri eficiente 

și modernizare
de dezvoltarș 
a economiei

PATRIA, 
CABINETUL DE LUCRU 
AL PREȘEDINTELUI

Vizita de lucru a tovarășului Nicolae Ceaușescu in unități industriale din Capitală

Prilejuind un nou și fructuos dialog 
cu oamenii muncii, în vederea stabilirii 
unor noi și eficiente măsuri de dezvol
tare și modernizare a economiei, tova
rășul Nicolae Ceaușescu, secretar ge
neral al Partidului Comunist Român,

। președintele Republicii Socialiste Româ
nia, a făcut marți o vizită de lucrai în 

■ întreprinderi constructoare de mașini din 
Capitală. Conducătorul partidului și sta
tului nostru a analizat modul în care se 
înfăptuiesc programele de diversificare, 
modernizare și specializare a producției, 
a indicat o serie de măsuri privind spo
rirea volumului acesteia, corespunzător 
cerințelor actualei etape de dezvoltare 
a economiei naționale, exigențelor com
petitivității pe piața externă. Prin în
treaga sa desfășurare, noua vizită de 
lucru a tovarășului Nicolae Ceaușescu în 
întreprinderi bucureșteiie reflectă pre
ocuparea constantă a secretarului gene
ral al partidului de a examina și stabili 
la fața locului căile și modalitățile de 
creștere a volumului și calității produc
ției, de îmbunătățire a eficienței econo
mice în toate sectoarele de activitate. 
Dialogul cu colectivele unităților vizitate 
a evidențiat hotărârea acestora de a în
tâmpina cu noi și semnificative succese 
a 40-a aniversare a gloriosului act de la 
23 August 1944 și Congresul al XIII-lea 
ai partidului, de a-și spori contribuția, 
alături de întregul popor, la înflorirea 
continuă a României socialiste, la ridi
carea ei pe noi trepte de progres și 
civilizație.

La întreprinderea de Ventilatoare, 
dialogul tovarășului Nicolae Ceaușescu 
cu specialiștii din domeniul cercetării, 
proiectării și fabricării de ventilatoare 
de uz industrial s-a axat pe principalele 
probleme ale dezvoltării și modernizării 
întreprinderii, ale sporirii eficienței în
tregii activități în acest sector de pro
ducție. Luînd cunoștință de măsurile 
tehnice menite să contribuie la îmbună
tățirea fluxurilor de producție, la spo
rirea productivității muncii, la reducerea 
continuă a consumurilor materiale, se
cretarul general al partidului a apreciat 
că, în ansamblu, cantitatea de metal 
utilizată la realizarea ventilatoarelor din 

. fabricație curentă este încă ridicată și a 
cerut să se facă analize comparative cu 
produse similare existente pe plan mon
dial și să se acționeze pentru proiectarea 
și realizarea unor produse cît mal ușoa
re, silențioase, care să funcționeze cu 
consumuri minime de energie, cu randa
ment superior. Remarcînd că în unele 
sectoare de producție se efectuează un 
volum mare de operații manuale, tovară
șul Nicolae Ceaușescu a indicat să fie 
revăzute tehnologiile de fabricație, astfel 
îneît să sg asigure o productivitate cores
punzătoare, iar adaosurile de prelucrare 
să fie cît mai mici. Conducătorul parti
dului și statului nostru a cerut să fie 
extinse mecanizarea și automatizarea 
prelucrărilor mecanice, concomitent cu 
modernizarea standurilor de probe, să se 
ia măsuri pentru dotarea cu mașini și 

. utilaje perfecționate a secțiilor produc
tive, să se acționeze neîntârziat pentru 
crearea unor condiții de lucru cît mai 
bune, pentru păstrarea curățeniei și or
dinii în toate sectoarele.

Examinînd proiectele de amplasare a 
noilor capacități de producție, a depozi
telor de materiale și produse finite, a 
celorlalte dotări necesare activităților 
tehnico-productive, secretarul general al 
partidului a arătat că înnoirea concepției 
în materie de ventilatoare este legată de 
asigurarea unei baze tehnice corespunză
toare, modernizarea rapidă a tehnologiei, 
perfecționarea metodelor de muncă con
comitent cu îmbunătățirea parametrilor 
•constructivi ai produselor prin colabora
rea strînsă cu cercetarea și proiectarea, 
în acest sens, s-a cerut ministerului de 
resort să examineze în detaliu posibilită
țile de dezvoltare a unității și să elabo
reze în cel mai scurt timp un studiu 
privind sporirea capacității de producție, 
modernizarea generală a întreprinderii, 
care să aibă în vedere și extinderea scut 
lăriei, amenajarea standurilor de probe, 
atît pentru cercetare, cît și pentru pro
ducție, crearea unor sectoare de primă 
necesitate, cum este turnătoria de piese 
de precizie din metale neferoase. Tova
rășul Nicolae Ceaușescu a subliniat că în 
scurt timp întreprinderea de Ventilatoa
re trebuie să devină unitate modernă din 
toate punctele de vedere, indicînd să fie 
reorganizată și perfecționată munca de 
cercetare și proiectare, să fie adîncită 
specializarea unităților productive, să se 
asigure o cît mai bună colaborare cu 
furnizorii de subansamble. să se ia mă
suri pentru coordonarea unitară a întregii 
activități de cercetare, proiectare și pro
ducție a ventilatoarelor.

O problematică asemănătoare a fost 
avută în vedere și la întreprinderea de 
Fabricație și Montaj Ascensoare. Tova
rășul Nicolae Ceaușescu a urmărit proce
sul de producție, a vizitat laboratorul de 
fiabilitate, turnul de probă și standul de 
control. Au fost prezentate preocupările 
existente privind tipizarea producției, 
sarcină deosebit de importantă în ansam
blul procesului de ridicare a nivelului 
de mecanizare a fabricației de ascensoare, 
de perfecționare a organizării muncii, de 
reducere a cheltuielilor materiale, ridi
care a calității, de creștere a productivi» 
tății, a eficientei economice. Secretarul 
general ai partidului a indicat să se ac

ționeze în continuare pentru moderniza
rea întregii game de ascensoare, în ve
derea realizării unor produse silențioase 
și cu parametri superiori, comparabile 
cu cele mai bune ascensoare produse pe 
plan mondial. în acest sens, s-a indicat 
amenajarea unei secții noi de montaj 
general în vederea asamblării integrale a 
ascensoarelor în cadrul unității, a turnu
lui de probă, pentru efectuarea tuturor 
încercărilor necesare înaintea livrării 
către beneficiari. Tovarășul Nicolae

Ceaușescu a apreciat modul în care se 
lucrează pentru creșterea și diversifica
rea producției și a cerut să se acționeze 
în continuare pentru ridicarea permanen
tă a nivelului tehnic și calitativ al pro
duselor, corespunzător cerințelor econo
miei noastre naționale, exigentelor la 
export.

Cadrele de conducere ale ministerului 
de resort și ale întreprinderilor vizitate, 
toți oamenii muncii din aceste unități, au 
exprimat vii mulțumiri pentru indicațiile

și orientările primite și au dat secreta
rului general al partidului asigurări că 
vor acționa fără întîrziere pentru înde
plinirea în cele mai bune condiții a sar
cinilor ce le revin pe anul în cura și pe 
întregul cincinal, a tuturor Indicațiilor 
primite cu prilejul acestei vizite, adudn- 
du-și astfel contribuția la opera de 
înflorire continuă a' României socialiste.

P. NI CO ARA ■
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• Un bătrin la Arcani • Turism sătesc « Modernizarea la porumb •

Simplă discuție 
la un pahar cu soare

Peste nea Nicolae Bîeoi din Arcanii 
Gorjului au trecut un război mondial și 
cîteva zed de războaie care se cheamă 
campanii agricole, lăsindu-1 cu pâr puțin, 
cu țața suptă, cu felurite ingindurări pe 
chip și cu niște junghiuri in dreptul ini
mii.

— Poate că-i timpul — ii zic — să vă 
Odihniți.

Ride :
— Păi noi ăștia, de la țară, ne odihnim 

ăl mai bine muncind. Așa se zice.
— Cine zice 1
— Lumea.
— Și lumea asta n-are și ea, acolo, un 

nume 2
Ride iar. E ceasul amurgului și, de pe 

prispa casei lui nea Bicoi (frumoasă casă 
și frumoasă prispă, numai și numai hor
bote traforate din lemn de stejar, suriză- 
toare ca niște văluri de mirese), se vede, 
sub o umbră de deal, apa Jaleșulw, ri- 
zind și ea, strălucind cald printre arini bâ- 
trini. Poate că apa știe povestea ce va 
urma. Apa asta, celebră pentru „județul 
de Jaleș", . rinduit cu veacuri in urmă 
pe țărmul ei, trebuie să știe fel de fel de 
povești.

— Păi să vedeți, un om de-alci din sat, 
leat cu mine, s-a dus odată la băi. la 
Amara, cu bilet de la ceape. Nu mai fu
sese la băi, că n-avusese de ce. Dar 
acum il luaseră niște dureri de șale și 
hai, zice, să mă duc și eu la băi, ce-o 
să fie dacă mă duc 7 Ajunge el la Amara 
și intră în pavilionul U.N.C.A.P.-ului, 
să-și facă formele. Holul era plin de ță
rani. Unii abia ce picaseră, stăteau pe 
geamantane, cu mundirele pe ei, cum ve
niseră de la gară, alții erau in pijamale, 
abia ce coboriseră din camere. Era un 
tovarăș care-i strinsese, care a bătut din 
palme ca să se facă liniște și le-a zis : 
fraților ascultați la mine și spuneți dacă 
sînteți de acord sau nu î Aici, zice prie
tenul meu, tovarășul a tăcut, a tușit, pe 
urmă s-a încruntat, fiindcă unii, vreo doi, 
se și apucaseră să strige, ridicînd mîinile, 
ca la vot la ceape : de acord ! Fraților, a 
urmat tovarășul acela, uite ce vreau eu să 
vă zic. Vreau să vă zic că voi tot sînteți 
țărani, voi tot nu puteți sta degeaba, că 
țăranul se odihnește ăl mai bine mun
cind. Ia puneți voi mina pe sapele-de-ata- 
ră, că v-adusei destule, îs acolo, spriji
nite de zid.Și hai, fraților, să facem niște 
spații verzi, să dregem și niște străzi, să 
facem o mindrețe din stațiunea asta, 
care-i bunul țăranilor din toată țara ! 
Prietenul meu zice că toți tovarășii ță
rani au spus : bine, de acord, și-au lăsat 
geamantanele în hol, ăi de erau în pija
male s-au îmbrăcat, și s-au dus la sapă. 
S-a dus și prietenul meu. Zice că numai 
vreo doi-trei din ăia ce abia picaseră au 
zis că, sigur, e bine și-așa, e foarte bine, 
dar că bine ar fi fost și de-i lăsa să-și 
tragă o țîră sufletul, să se trateze o țîră, 
că dacă-și cumpăraseră luxul ăsta, adică 
biletul la băi, îl cumpăraseră fiindcă 
aveau nevoie de el. Zice că unul, cred 
că ăla era președinte de ceape, ori noate 
mai mare, ar fi zis că lasă-1, dom’le, și pe 
țăran, cum îl lași pe orice om din țara 
asta, ca măcar o dată la viața lui să-și 
puie unealta-n cui și să-și vadă de sănă
tate. Numai a zis, dar de dus la sapă s-a 
dus. Că, vorba tovarășului acela, țăranul 
se odihnește ăl mai bine muncind. Așa 
zic și eu.

—- Chiar așa ziceți 7
— Categoric.
Nu mai ride, mă privește atent :
— Aflați că trebuie să muncim toți, 

toți ăștia care mai sîntem într-o putere 
a noastră. Altminteri, ceapeul nostru n-o 
scoate la capăt. Că nu mai sîntem decât 
puțini. Puțini și bătrîni. Tinerii au plecat, 
s-au mutat la Tîrgu Jiu, la bloc.

— Copiii dv., după rite știu, sînt și ei 
la oraș.

— Da. la oraș. Am două fete doctorițe, 
mai am o fată profesoară, mai am și un 
băiat, a terminat liceul de construcții.

— Munciți deci cimpul cu copiii altora. 
Cîți or mai fi prin Arcani.

— Ba și cu ai mei. Vin să mă ajute la 
„global" duminicile, vin și în vacanțe. 
Astă-vară, la fîn, au venit tuspatru 
acasă.

—- Cum i-ați convins 7
“ Nu i-am convins. Știau că trebuie să 

Vină și au venit. Vin nu numai ai mei, 
vin și alții. Mai cu seamă la culesul vi
ilor, ea să-și aibă partea de vin. Răul 
nu e că s-au dus din sat. Unii din ei, nu 
toți, trebuiau să se ducă, era-n firea lor, 
era-n darul lor, nu poți să-1 legi de pă- 
mînt pe unul care poate zbura mai sus. 
Rău e cînd pleacă și uită de unde-au ple
cat. Dar mei ăsta nu-i răul ăl mare.

—- Dar care 7
Tace o clipă, privind către apa Jaleșv- 

lui. Acolo e cald, e frumos, sfîrșitul de 
primăvară bate cu soare plin și cu făgă
duieli de recolte bune. Însămînțările, deși 
Bîntem sub munte, unde pămîntul e rece, 

s-au isprăvit, oamenii se pregătesc acum 
de prașilă. Dar din soarele care arde pe 
cer și în ape nu vine nici o lumină pe 
fața lui nea Bicoi.

— Ați auzit — se întoarce spre mine — 
de Dealul Viilor din Arcani 7

— E pomenit în toate cărțile despre 
Gorj. E vestit.

— Nu mai e. Da, zice, o fi fost 
vestit Dealul Viilor, dar asta numai 
pînă prin ’62, cînd ceapeul încă 
mai avea pe el o podgorie mare, de 
vreo două sute și mai bine de hectare. 
Acum dacă mai sint cincizeci-șaizeci, pe 
celelalte le-au năpădit mărăcinii. Le-au 
năpădit de cînd nu mai sînt oameni să le 
muncească. E și greu să muncești o vie, 
ba fă-i una, ba alta, ba ingroapă-i corzile, 
ba desfundă, ba taie, ba pune butucii sub 
paza clinilor și-a copiilor („ai mei, copiii, 
aveau fiecare butucul lui, le dăduseră și 
nume"), ba stropește (deci o întreagă po
veste 1), ba prășește și veghează, coacerea 
(deci o poveste cosmică 1), ba, în sfîrșit, 
apucă-te de cules, de cărat strugurii, de 
făcut must, de făcut vin... Și dacă n-a 
fost soare de ajuns, ca să facă bobul pu
ternic și dulce ? De ce să nu’-ți vezi de 
altele, în care munca și grijile sînt mai 
puține, pe măsura puținătății oamenilor 
din ceape 7 Așa că ceapeul a cam renun
țat la vie, dar cum din grîu și porumb nu 
se poate trăi, căci terenul pentru recolte 
e puțin și slab, a trebuit să se apuce de 
altceva. S-a apucat de pomi, întemeind 
o plantație bunicică, are acum vreo 150 
de hectare. Numai că și-aici, ea și la vie, 
e nevoie de oameni, mai cu seamă de ti
neri. Bătrinilor li-i greu să se urce in 
pomi, să-i curețe de vătămături, de cren
gile veștede. Mai lesne pentru omul bă-' 
trîn e să dea cu sapa, cu bătrânească răb
dare. ir. răzorul unei grădini. Locul în
suși te îmbie să pui grădini. Apa Jale- 
șului e bogată și bună, e și destulă, căci 
se risipește în brațe spre toate ulițele, 
doar s-o aduni și s-o pui la treabă. E o 
apă cu rod, hrănește zăvoaie mari cit 
pădurile, de ce să hrănească numai arini, 
nu și grădini 7 Cu ani în urmă, ceapeul 
culesese un braț al Jaleșului și-l făcuse 
canal, ca să-i ude grădina. Creșteau aci 
verze de cîte opt-zece chile. Dar s-a în- 
timplat ca și cu via. Meșterul grădinar a 
plecat, s-a făcut muncitor la Tîrgu Jiu, 
canalul s-a înfundat, grădina a căzut in 
paragină. Ceapeul bate acum pe zooteh
nie. Foarte bine, că numai cu vitele scoți 
sărăcia din casă. Dar cînd ai vite în- 
grijește-te, frate-meu, să ai ce le pune 
sub bot. Că numai cu frunza și floarea 
pomilor (și încă ale pomilor din plantație, 
pe care animalul le rupe cînd n-are alt
ceva să bage în burtă) n-o să scoți din 
ele mare lucru.

— Nea Bîeoi. păi din rite-mi ziserăți se 
vede că stați bine cu lipsurile.

— Eu vrusei să vă zic altceva. Că am . 
putea trăi și mai bine, dacă am pune osul 
și capul la treabă. Dacă am fi și noi, 
acolo, mai gospodari. Fără organizare și 
chibzuință, fără stîrpirea haosului, cum 
a zis tovarășul Nicolae Ceaușescu la ple
nara Consiliului Național al Agriculturii, 
nu poți ajunge la un trai ca lumea.

— Acum cum trăiți 7
— Mai bine ca-n opinci, avem cizme de 

cauciuc. Nu rîdeți, că eu știu ce vă spun. 
Eu și muierea, dacă punem la socoteală 
și produsele pe care le luăm de la 
ceape, scoatem la o mie — o mie cinci 
sute de led pe lună.

— Nu-i mult.
— N-o fi pentru dv., la București. La 

țară e altceva.
— Dv., dacă ațî fi mai-marele ceapeu- 

lui, cetăți face ca să trăiți mai bine 7
— Tot ce tocai eu din gură : m-aș în

griji de vie, de grădină și de baza fura
jeră. N-aș umbla numai după construc
ții scumpe. Sînt bune și ele, dar cînd le 
vine vremea. Întîi îți faci cămașă, apoi 
pijama de mătase. Eu așa cred că-i bine, 
eu așa m-am gospodărit la viața mea. 
dacă vreți să știți, eu nici nu pot să dorm 
bine in pijama. Mi-e frică.

— Să nu vă muște ? *
— Să n-o stric. Că pe urmă v^niți dv., 

ori altcinevti, și mă luați la întrebări : 
unde-i bă, nea Bîeoi, pijamaua 7 Ce fă
cuși cu ea 7 Păi bine, noi îți dădurăm ni
vel de trai și matale îl stricași 7 Acum 
cu ce-o să ieși în fața noastră 7 O să ieși 
în cămașă 7

— Nea Bicoi, nea Bîeoi !
— Ei, rid și eu, așa, ca prostul, în că

mașa mea. Dar să știți că obștea asta a 
noastră, așa puțină și bătrînă cum e, ar 
putea să facă tot ce vă zisei.

— Haideți prin sat, să-mi arătați și 
mie ce-ați făcut pînă acum.

— Haideți.
Sediul C.A.P.-ului e la cîțiva pași. In 

curtea largă cit o toloacă de han, clădi
rea „birourilor" nu-i mare, e o modestă 
casă țărănească pierdută printre impună
toare hambare, grajduri, pătule, ateliere, 
tot felul de acareturi, toate arătlnd ca 
noi, lucind proaspăt sub seînteierea amur- * 
gului, de parcă cineva le-ar fi frecat în
delung cu apă și cu săpun. Peste trac
toare și „Glorii" sînt așternute cu grijă 
folii de plastic.

— Vă place 7 — mă întreabă nea Bîeoi.
—• Mie* îmi place. Dv. nu 7
— Ba da.
— Deci sînt bune totuși și pijamalele 

de mătase.
— Ei, cum să nu fie !
— Adineaori cîrteați.
— Păi ăsta-i țăranul .nostru, nu știați 7

Dacă nu cârtește, măcar acolo, un pic, 
nu-și sărează sufletul, nu mai simte pe 
limbă nici un gust. Ceapeul nostru e bun. 
Că-1 vrem și mai bun, ce, nu așa tre
buie 7 Nu așa ni se cere 7

— Iar soluția e...
— Să muncim. Să nu mai dăm — cum 

spunea tovarășul Nicolae Ceaușescu — 
vina pe vreme și pe cite altele cind nu ne 
ies socotelile cu p&mintul. Să muncim, 
ăsta-i tot secretul.

— Și chiar să vă odihniți muncind.
— Categoric I

ILIE PURCARU ■

Depășind o stare de fapt

Vrem să ajungem la Întreprinderea 
agricolă de stat Fundeni. județul Călă
rași. dar drumul se ridică, parcă. împo
triva noastră : între satul Tînganu și 
pînă la intrarea în județul Călărași, gro
pile s-au adîncit într-atît incit mașinile 
balansează prin ele ca niște corăbii pe 
o mare în furtună. Distanta asta nu e 
mane, vreo patru kilometri numai, dar 
cei ce răspund de starea drumurilor n-au 
întreprins încă nimic pentru a scoate și 
acest drum la lumină. Și ar trebui doar 
(dacă asfaltul e scump) cîteva mașini cu 
pietriș din albia Argeșului care susură 
prin apropiere. Șoferii din unitățile ală
turate ni se plîngeau că și-au cam de
fectat mașinile. Tractoarele suferă și 
ele, iar limuzinele, pe care conducătorii 
mai temerari le împing pe acest drum 
desfundat, riscă să iasă la mal pline de 
răni. O veste bună se aude totuși : se 
crede că în curînd se vor lua măsuri, se 
va repara drumul !

Scăpăm din aceste copci de piatră si 
descindem pe cimpia de cinci mii de hec
tare teren arabil a întreprinderii agri
cole de stat Fundeni. județul Călărași. 
Pămîntul, umed încă, a primit sub braz
de sămînța. să-i împlinească visul ei de 
trei anotimpuri. Inginerul-șef Gheorghe 
Oprea ne asigură că de acum însămin- 
tările s-au terminat : am avut asigura
tă, ne zice, întreaga cantitate de sămin- 
tă de porumb și soia, am avut moto
rină suficientă, torțe mecanice atîtea 
cîte ne-au trebuit : zece combinatoare 
pentru pregătirea patului germinativ, pa
tru instalații de erbicidare în agregate 
cu grape cu discuri, douăzeci de grape 
cu discuri în agregate cu lame nivelatoa
re și am mai avut 13 semănători. Am 
fost și sîntem încă organizati în patru 
ferme vegetale așa îneît am putut în- 
sămînța. în această primăvară capricioa
să. 400 hectare cu floarea-soarelui. 1558 
hectare cu porumb. 762 hectare cu soia, 
400 hectare cu furaje. în momentul în 
care nu am putut intra în cîmp să fer
tilizăm cu tractoarele, am folosit eli
copterul, iar îngrășămintele chimice îm
prăștiate la vreme au putut face priză 
bună cu solul umed.

Atît directorul Lucian Ghetu. rit și in
ginerul-șef Gheorghe Oprea sînt veniti 
de numai doi ani aici șl. se vede, se 
constată, sint hotăriti să schimbe unele 
păreri despre această unitate care în 
ultimii ani n-a prea strălucit în dome
niul nroducțiilor mari. Pămînturile. in 
mare parte, sînt amplasate in Lunca 
Dîmboviței, sînt cu texturi nisipoase și, 
dacă nu au ploaie, nu sînt în stare să 
producă, să dea recolte mari.

— în acest an însă va intra în func
țiune. ne spune directorul Lucian Ghe
tu. sistemul de irigatii Mostiștea II. pe 
raza căruia avem și noi amplasate 550 
hectare. în această lună, sîntem asigurati 
de asemenea, va intra în funcțiune și 
sistemul de irigatii de la Lipova, unde 
mai avem amplasate 150 hectare. în plus, 
noi am luat măsuri și putem iriga în
treaga bază furajeră, cu soluții provizo
rii : folosim niște canale de la niște 
foste orezarii, aducem pe ele apa din 
lacul Cernica și o împingem cu moto- 
pompe pe terenuri. Cam astea sînt. sufi
cient de promițătoare, zicem noi. pers
pectivele. posibilitățile de a lupta îm
potriva secetei, a eventualelor lipsuri de 
precipitații.

Dar trebuie să recunoaștem, problema 
care, deocamdată, rămîne problemă, este 
aceea a tortei de muncă. Am abordat 
aceasta fiindcă tocmai în timpul docu
mentării noastre sosiseră din județul Vîl- 
cea un număr de 40 de muncitori. Iar 
în drumul nostru spre I.A.S. Fundeni, 
am văzut multi bărbați, tineri, femei, la 
porti, stînd. oameni care, probabil. ar 
dori să muncească undeva, să cîștige. 
Nedumerit, deci, îl întreb tie directorul 
Lucian Ghetu :

— De ce apelati la torta de muncă din 
alte județe si nu la oamenii din împre
jurimi 7

— Din circa 4 800 de suflete cîte are 
comuna Fundeni. din județul Călărași, 
circa 2 000 de persoane lucrează în uni
tăți economice din Capitală. Aceștia, pe 
lingă munca pe care o prestează în uni
tăți. au obligația, prin contracte, să lu

creze un număr de zile si în agricul
tură. fiindcă sînt țărani. Cei din Fundeni 
lucrează însă în Sectorul agricol Ilfov, 
nu în unitățile din comună. E bine to
tuși că lucrează undeva, dar mai rămîn 
încă multi oameni în sat. bărbați, femei, 
tineri în puterea viratei care preferă să 
nu lucreze, nici la C.A.P. și nici la I.A.S.

— Cu ce se ocupă 7
— Cu mici expediente : rind ies urzi

cile. vînd urzici ; cînd apare floarea de 
tei, vînd floare de tei. alții fac comerț 
eu floarea-soarelui. vîndută la pahar.

—■ De unde au floarea-soarelui sînt
cumva cultivatori de floarea-soarelui 7

— Nicicum : o procură. De unde 7 De 
unde pot. în bună parte din sustrageri. 
Noi avem terenurile limitrofe cu 17 sate. 
Sustrag și de la noi. de la vecini, floa
rea-soarelui. porumb, pe care-1 vînd cu 
cinci lei știuletele în București alte pro
duse. Soluția cea mai bună ar fi ca acești 
indivizi, unii violenti chiar, să fie obli
gați să muncească, să-si cîștige plinea 
în mod cinstit, să pună umărul ia mun
cile cîmpului. în rînd cu toți, oamenii 
harnici ai satului, fiindcă toti cei care se 
ocupă cu astfel de expediente sînt mult 
mai putini decît ceilalți oameni buni, 
cinstiti. muncitori, care duc tot greul 
cîmpului pe umerii lor.

Inginerul Lucian Ghetu are dreptate și 
subscriem întru totul părerii lui. mai ales 
că astăzi. în societatea noastră. în care 
munca a devenit singurul mijloc de ristig 
și de existentă, dreptul la muncă i se 
asigură fiecăruia, el transformîndu-se 
dintr-un drept, într-o obligație, mai ales 
atunci cînd munca este ocolită de unii 
indivizi.

— Ce lucrări se impun în continuare 
acum 7 îl întreb pe .directorul ’ Lucian 
Ghetu.

— Lucrările de întreținere, prasilele 
mai ales, și așa cum arăta tovarășul 
Nicolae Ceaușescu. în cuvîntarea sa 
rostită la Plenara Consiliului National 
al Agriculturii. Industriei Alimentare. 
Silviculturii și Gospodăririi Apelor, ne 
vom îngriji, vom lua toate măsurile să 
asigurăm culturilor prăsitoare cel puțin 
trei prașile. De asemenea, ne vom în
griji să atragem o mai mare parte din 
forța de muncă a satelor, neocupată încă, 
la muncile cîmpului. Așa cum sublinia 
secretarul general al partidului toți mă- 
nincă. si toți trebuie să participe 5a asi
gurarea unei recolte bune I Fiindcă, așa 
cum vă spuneam, si în comuna Fundeni 
mai sînt oameni care nu participă la 
muncă, dar de consumat consumă. De 
unde consumă 7 Și asta v-am spus. Și 
în acest caz. legea, care ne indică in 
orice împrejurare că singura sursă de 
existentă si de cîștig rămine munca, să 
li se aplice si acelora care trîndăvesc, 
care sustrag din recoltele altora ca să 
aibă.

Cind am plecat din comuna Fundeni. 
peste 150 de oameni prășeau manual pe 
solele cu porumb cu floarea-soarelui. cu 
soia si sfeclă de zahăr si furajeră. Se 
prășiseră mecanic sau manual 130 hec
tare de floarea-soarelui. 120 hectare de 
sfeclă. 100 hectare cu porumb si 65 hec
tare cu soia. Soarele din ultimele zile a 
adunat și va mal aduna mai multi oa
meni în cîmp. Iar munca lor se desfă
șoară. în primăvara aceasta, sub semne 
de belșug mai evidente . sămință bună 
băgată sub brazde, umiditate suficientă 
în sol. lucrări de întreținere executate 
la timp și de bună calitate si. ceea ce nu 
existau pînă acum, irigațiile. Toate aces
tea nu sînt numai niște simple promi
siuni. ci tot atîtea condițiuni certe.

N. GRIGORE MARAȘANU ■

Satul cu ușa deschisă
Paltin a fost un sat sărac, poate cel mai 

sărac de pe valea Zăbalei. Pe vremuri, 
cel care se chema că e mai înstărit ta 
această comună își făcea casă nu departe, 
într-o comună aflată mai jos, la Năruja, 
acolo unde Zăbala se varsă în rîul Putnei. 
Năruja era centrul de plasă și avea măcar 
un drum pe care se putea ajunge, prin 
Vidra, pînă la Focșani. Paltin nici drum 
n-a avut, pînă după sfîrșitul războiului 
al doilea cind se zice că niște tancuri 
nemțești, în retragere, ar fi greșit dru
mul, în loc s-o ia de la Năruja la dreapta, 
tot pe firul Putnei, au nimerit pe valea 
Zăbalei ca intr-o capcană și acolo au de
pus armele.

După ce-a tost croit însă șl drumul care 
se strecoară spre Paltin și mai sus, către 
Nereju, cind de o parte și cînd de alta a 
acestui rîu zbuciumat, înspumat ca șam
pania, s-a întîmplat ca din sat să plece, 
într-o vreme, cam mulți oameni, cei mai 
mulți se duceau să intre ca mineri pe Va
lea Jiului, familii Întregi cum au fost Po- 
ienaru sau Doldor. Nu putea fi vorba de 
o risipire a satului, dar întîmplarea aceas
ta a dus la o idee neașteptată, la o reacție 
de-a dreptul surprinzătoare, fiindcă ta 
același timp cînd unii plecau și alții se 
pregăteau să plece a apărut necesară ridi
carea unui semn de statornicie în Paltin, 
unde într-o casă nouă, construită de către 
meșterii cei mal buni ai satului așa cum 
s-au făcut । întotdeauana casele aici, a fost



niciodată. Ele trebuie transformate in recolte
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• Ce ciștigi cînd dai 12 lei? • Un om bun la toate •

Înființat un Muzeu de etnografie și artă 
populară. Pe-atunci era primar Nichitoiu 
Xonașcu, astăzi pensionar, și-n anii care 
au urmat a fost nevoie să se mai ridice 
vreo cîteva construcții la Paltin, pentru 
© primărie și-un cămin cultural, bunăoa
ră, sau pentru dispensarul uman ori pen
tru a-i găzdui pe specialiștii repartizați 
în comună. Lingă fondurile de investiții 
alocate de către stat au mai fost strînși 
niște bani și de la țăranii din Paltin, care 
începeau să nu mai fie chiar atît de să
raci, iar construcțiile de care amintim au 
însemnat, fără îndoială, un exemplu de 
bun gust, spre deosebire de altele care, 
în unele sate, par coborite cu parașuta 
dintre orizonturi străine. Ele au o înfă
țișare modernă, dar nu în vreun fel 
care s-ar vădi într-un cartier oarecare 
dintr-un oraș ci păstrează, întreagă, ști
ința de-a lucra lemnul si de a-1 face, după 
împrejurare și după dorință, fluier, punte 
sau casă. Astfel, începînd a nu mai fi un 
secret nici pentru cei din Paltin că ei au 
construit mai frumos decît multi alții, a 
răsărit în mintea lor, cît se poate de fi
rească, dorința de-a fi vizitați, poate și 
îăudați. Nu-l vorbă că și împrejurimile și 
locui în care s-a așezat satul. în inima 
țării vechi a Vrancei, pot să-1 împingă 
pe orice turist cate se respectă să le ca
ute și să le admire. Și după exemplul unui 
țăran din satul Păvălari, care și-a făcut 
singur o microhidrocentrală, ori al altor 
doi, Sava Cosma și Neculai Cîntacea, care 
și-au făcut mori de vînt la care nu mai 
au nevoie să plătească nici un fel de uium, 
atragerea unor turiști și primirea lor așa 
cum se cuvine au reprezentat o problemă 
de interes obștesc și ea s-a rezolvat după 
vechea obișnuință ca satul să-și macine 
la moara proprie. Ei ar fi putut aștepta să 
construiască Oficiul județean de turism 
cine știe cînd. însă, n-au așteptat, au pus 
mînă de la mină și anul trecut au con
struit, pe muntele Tojanul. o „cabană tip 
vilă" și 11 căsuțe. Iar gîndul lor ar fi să 
snaî facă vreo cîteva vile dintr-astea, 
aflăm de la primarul Serafim Vîlcan și 
de la viceprimarul Costică Gheba. Poate, 
cine știe, cu vremea or să le închirieze 
O.J.T.-ului, dar pînă atunci nu asta e 
problema cea mai importantă Noul așe- 
zămînt turistic funcționează după criterii 
de confort dintre cele aproximativ preten
țioase. Cel ce se dă în vînt după confortul 
frust al naturii este liber, bineînțeles, 
să-și întindă cortul pe iarbă, dar la o 
adică el trebuie să știe că poate găsi, 
la Paltin, în cabane și în căsuțe, lumină 
electrică și apă adusă prin conducte de la 
izvor. Pînă acum, călătorii care au vrut 
să înnopteze la Paltin au plătit cîte 15 
lei, adică destul de ieftin, la primărie. 
Dar încep să fie destul de mulți și cei 
care vor să stea la Paltin mai mult de-o 

noapte, ba chiar concediul întreg. Și nu 
mai e nici o noutate că la Paltin au venit 
și străini. Un anume Toader Saulea, de 
fel din Năruja, e asistent la o catedră de 
franceză prin București și, zice Costică 
Gheba, omul s-a dus odată prin Franța 
și-a invitat aici o familie. Franțujii au 
stat o săptămînă într-una din căsuțele de 
pe Tojanul și s-au simțit, ziceau, foarte 
bine. Lingă căsuțe și cabane se află pe 
același munte, cam la un kilometru și ju
mătate. stîna lui Ion Robu și pe lîngă ea 
încă vreo două, ale lui Alexandru Rapa și 
Stan Lăbunț. în afară de vizitele pe care 
pot să le facă pe-acolo, oaspeții mai sînt 
îndemnați să coboare în cătunul aflat 
chiar pe coasta muntelui. Cătunul are 
vreo 20 de case risipite printre finețe și 
livezi și e oricînd gata să răspundă cererii 
oricărui turist de-a cumpăra de-ale mîn- 
cării. Pe muntele Tojanul, la Paltin, se 
împlinește astfel, fără zarvă, un gînd des
pre care alții tot discută că nu-i ușor de- 
mplinit. Ușor nu e, dar nici imposibil.

DUMITRU ELIADE ■

Un puști in Bărăgan
-- Totul a pornit acum cîțiva ani de la 

niște amărîte de grajduri. De fapt, nu 
erau chiar atît de amărîte, deoarece ar fi 
costat peste douăzeci de milioane lei 
— din buzunarul nostru, adică noi ar fi 
trebuit să plătim pentru ideile altora —■ 
oftează interlocutorul nostru. Mereu ne 
îndeamnă secretarul general al partidului 
să gîndim cu capetele noastre. Oare noi, 
născuți și crescuți in acest colț de Bără
gan, nu-i cunoaștem cel mai bine. nevoile, 
durerile și bucuriile, nu sîntem primii da
tori să-i sporim bogăția cu brațul și ca 
mintea ?

...Așadar — continuă omul — cineva de 
Ia un institut bucureștean a venit la 
C.A.P. și ne-a spus, prin 1978 : „Ăsta-i 
proiectul celor patru grajduri. întreprin
derea de construcții-montaj județeană 
vi-1 construiește, voi îl plătiți, toată 
lumea mulțumită. E un proiect fain. Sînt 
grajduri cu stabulație liberă, vacile nu 
mai sînt legate, se plimbă ; asta le dă să
nătate, iar ușile de legătură nu le mai 
izolează, le lasă să circule în voie. Și apoi, 
construcțiile sînt trainice, înalte de 8 m 
și late de 22 m, cu grinzi solide de beton. 
Cu ele, apucați anul 2000 și nu vă doare 
capul Dealtfel, proiectul e aprobat de 

conducerea institutului, de Direcția agri
colă județeană, e inutil să schimbați 
ceva."

Noi, totuși, nu am socotit inutil să gin- 
dim cu capetele noastre. Ne-am sfătuit șl 
cu bătrînii satului, am avut eu însumi 
cîteva propuneri. Ăl de la București nu 
era născut aici, probabil că nu știa de cri
vățul de la noi. Din clasa a doua primară 
am învățat și am trăit o poezie care înce
pea așa : „Crivățul de miază-noapte vijie 
acum avan, / că la Șapte Poște aruncă 
zmeul greu! buzdugan..." Parcă la satul 
meu din Bărăgan s-a gîndit scriitorul. 
Astă-iarnă. în martie, bunăoară s-a i=-at 
un vînt că, pornind cu mașina spre Că
lărași și avind vînt bun din spate, ca ma
rinarii. am gonit 70 km fără motor in vî+e- 
za a treia, parcă eram corabie cu pinze 
nu alta. Știu că n-o să mă credeți ; între
bați șoferul. Și nici măcar n-am făcut 
economie de benzină, fiindcă la întoarce
re, cu vîntul în față, am consumat de trei 
ori mai mult decît ar fi trebuit și am ieșit 
tot in pierdere. Dar asta e o altă poveste.

Să ne întoarcem la ale noastre. Avînd, 
iarna, astfel de curenți înghețați, dacă am 
fi construit grajdurile ca în proiect ar fi 
înțepenit dobitoacele și s-ar fi îmbolnă
vit. Mi-am zis că la noi (nu neapărat și 
la vecini!) ar fi mai nimerite fșraidnri mai 
mititele, în care se rezistă mai bine în 
lunile reci, în loc să fie late de 22 m să 
le facem de 10,5 m și scăpăm și de grin
zile masive de beton, care ne coseau cît 
ochii din cap. Nici sistemul cu raclori nu 
era prea potrivit pentru noi, preferam, 
vechiul așternut de paie, rumeguș, paie 
tocate. Firește, raclorul este superior, 
însă după colectare trebuie împinse dejec
țiile la cîmp, și pentru asta e nevoie de 
combustibil, pe cînd așa eu car cu boii tot 
ce-mi trebuie. în plus, socoteam, așter
nutul de paie asigură în iernile grele mai 
multă căldură. Nu în toată țara condițiile 
meteorologice sînt la fel, și nici forța de 
muncă, iar ce e bun într-un loc poate fi 
rău în altul. Nici stabulație liberă nu prea 
doream, cel puțin pentru moment, gîn- 
dind că ne lipsesc oameni calificați pen
tru menținerea instalațiilor. în loc de mul
sul tandem, foarte bun în sine, am pro
pus pentru noi tot instalații de muls me
canic, dar mai potrivite pentru noi, prin 
conductă.

Adevărat, construcția astfel concepută 
necesita mai multă muncă (de care noi 
dispunem !), în schimb se reducea costul 
la jumătate, economiseam milioane. Eu 
nu neg nicidecum valoarea proiectelor- 
tip și nici competența sau buna-cr^dință 
a autorilor. Singurul lucru pe care îl afirm 
este că există cazuri în care un anumit 
proiect sau altul, întocmit de proiectanți 
ta București nu se potrivește cu situația, 

din teren. Legea, bineînțeles, este una 
pentru toți, dar soluțiile tehnice variază : 
nimeni și nimic nu te scutește de a gindî 
singur și de a te convinge dacă la deal 
lucrurile se potrivesc ca in vale, la tine 
în sat la fel ca la vecin. Ani de -'le am tot 
susținut ideile noastre cu grajdurile.

M-a vizitat primul secretar al comite
tului județean de partid și m-a găsit ne
căjit că nu găsesc înțelegere la bancă, la 
proiectant, la minister, au venit și alții, 
de la un for de partid suoeriT, și mi-au 
dat și ei dreptate. Au spus celor care nu 
voiau să dea îndărăt : „Refaceți proiectul 
așa cum vă spune țăranul, trageți linia 
unde spune el“. Și au tras-o 1

:— Care a fost finalul ?
— Unul din grajduri, fiindcă tot l-au în

ceput mai de mult, îl termină' antrepriza 
județeană de construcții montai, însă după 
un proiect modificat ce ține seama de 
gîndurile noastre. Grajdul va fi doar par
țial cu stabulație liberă, pentru vițele. Ce
lelalte le va construi C.A.P.-ul în regie 
proprie. Cîștigăm, după noul proiect, cam 
zece milioane. Mă preocupă Ideile care 
aduc bani obștii ; în prezent C A P.-ul 
are depuși în bancă 8 200 000 lei. Cînd a 
fost chestia cu grajdurile, Direcția agri
colă județeană ne-a reproșat că ne împo
trivim modernizării. Eu mă întreb ce mo
dernizare o fi aceea în care din doi lei 
scoți un leu ? Eu mă strădui să baz unul 
și să. obțin doi. Nu pentru mine, ci pen
tru sat. Chiar și în anul trecut, atît de 
secetos, am dat beneficii. Pe 250 ha, unde 
am aplicat întocmai tehnologia elaborată 
de institutul din Fundulea, am recoltat 
17 000 kg porumb boabe la hectar ; în 
rest. 8 000 kg porumb boabe la hectar —■ 
într-un an „prost".

îmi plac cuvintele unui cîntec ascultat 
odată la Radiocenaclu : „Nimic nu se face 
în poziție în drepți". Prin asta, nu înțeleg 
că fiecare să tragă cumîl taie cațjul, unul 
„hăis" altul „cea" și că nu trebuie disci
plină. Fără ea cum am fi obținut 17 000 
kg la hectar ? Totul e să aplici linia 
partidului, a bunăstării generale, dar 
legînd-o de condițiile concrete și gîndind, 
cum spuneam, cu capul tău. Om mai con
cret decît țăranul nu cunosc.

...Cam așa ne-a vorbit Eroul Muneil So
cialiste Constantin Popa, de 22 de ani 
președinte al C.A.P. Dor Mărunt, Călă
rași. Acest țăran nu se plînge de lipsă de 
idei. Le are pe ale lui, apelează și la con
săteni, la bătrîni, printre care Ilie Ciocan, 
de 86 de ani, și moșul Gheorghe Blrcă, 
de 95. Lui Constantin Popa, de 65 de ani 
bătuți pe muche, unii îi spun Puștiul, ca 
semn al veșnicei lui tinereți izvoditoare 
de idei și dătătoare de pîine.

LIONEL NIȚESCU ■

Primul vehicul românesc cu motor de inducție liniar
După cum am mai anunțat, la Centrul 

de cercetări științifice și inginerie tehno
logică Electroputere Craiova se plămă
dește de cîțiva ani Romulimul — primul 
vehicul românesc cu motor de inducție 
liniar, destinat transportului urban de 
mare capacitate, realizat în colaborare cu 
institutele politehnice din Timișoara și 
Iași la indicația dată de secretarul gene
ral al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, cu prilejul vizitei de lucru 
din toamna anului 1975. Acest original 
vehicul feroviar a parcurs treptat diferite 
faze de construcție și experimentare, în
cepînd de la „papucul zburător" ML-02 
și pînă la prototipul industrial Romu- 
lim 01 aflat azi în finalul ultimelor 
testări.

De formă aerodinamică, modernă, do
tat cu echipamente electronice de putere 
și comandă (invertor, teristoare, proce
soare etc.) produse îri totalitate în țară, 
putînd transporta în condiții de confort 
ridicat 1 036 călători cu o viteză de 120 
km/oră, cu un consum de energie elec-' 
frică pe căl&tor-km cu 25-30 la sută mai mic 
decît la tramvai, el reprezintă un succes 
de prestigiu nu numai pentru grupul de 
cercetători, muncitori și specialiști de 
înaltă clasă care i-au dat viață, ci și pen
tru știința și tehnica românească în gene
ral. Performanțele acestea, susceptibile de 
a fi și mai mult îmbunătățite, îl situează 
la loc de cinste în rîndul puținelor ve
hicule de acest fel produse la această oră 
doar în cîteva țări dezvoltate ale lumii. 
După ultimele informații, se pare că 
numai canadienii dețin în această pri
vință un oarecare avans, în sensul că ei 
sînt aproape gata să prezinte un vehicul 
întrucîtva asemănător chiar la Exnoziția 
industrială din acest an de la Toronto.

Romulimul se află acum în standul de 
probe. Pe linia de 1,3 km lungime, spe
cial amenajată la Craiova, în faimoasa 
Valea Fetii. L-am văzut acolo staționînd 
în miez de mai, zvelt și solitar ca un 
albatros uriaș, gata să-și reia, o data și 
încă o dată, zborul pe calea cu strălu
ciri de metal. Discuția cu inginerul Ser
giu Stamate, șeful atelierului vehicule 
neconvenționale din cadrul C.C.S.I.T. Elec- 
troputere, șl cu mult mal vechea noastră 
cunoștință Ing. Mihai Juncu, coordonato
rul colectivului craiovean care se ocupă 
efectiv de materializarea proiectului, a 
fost de această dată mai lungă ca oricînd.

— Anul trecut, tot cam pe vremea 
aceasta, dacă-mi aduc bine aminte, Romu
limul se apropia de start. In ce stadiu 
se află vehiculul în momentul de față ?

— Așa cum sper că ați și văzut — _ 
spune cu un aer degajat inginerul Sta-"1 
mate —, după aproape șapte ani în- 
cheiați de muncă asiduă, plină de greu
tăți și de neprevăzut, primul vehicul ro
mânesc urban cu motor liniar, Romulim 
61, iată că ființează deja. El există 
cu adevărat. Au fost montate recent la 
bordul prototipului industrial și ultimele 
componente ale noilor echipamente elec
tronice realizate de industria noastră de 
profil, de unitățile furnizoare cu care 
cooperăm.

— Ultimele testări — intră în vorbă tî- 
nărul inginer Mihai Juncu —- ne-au ofe
rit o serie de parametri mai mult decît 
promițători. Toate instalațiile și echipa
mentele speciale au răspuns prompt la 
comenzi și s-au comportat, cu foarte pu
ține excepții, ireproșabil. Principalele 
experimentări și testări în standul de 
probe din Valea Fetii sînt ca și încheiate. 
Mai rămîn cîteva chestiuni de finețe, ca 
să mă exprim așa. în cel mai scurt timp 
posibil, în maximum trei-patru luni, 
sperăm să le clarificăm și pe acestea și 
să prezentăm prototipul pentru omologare.

— Inginer Sergiu Stamate, vă rugăm să 
fiți amabil și să precizați: cînd este pre
văzut Romulimul să ia startul ?

— Nu mai tîrzlu de 1985, astfel încît 
în '86 să-l putem contracta pentru li

vrare. Dar, așa cum spunea și colegul 
Juncu, sîntem în devans cu testările. Am 
putea practic afirma chiar că, încă de pe 
acum, în ansamblu Romulimul e gata de 
start. Prin aceasta, iată că sarcina de 
mare răspundere încredințată de tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, secretarul general 
al partidului nostru, a fost îndeplinită. 
Mai avem însă și un mare of care ne di
minuează, vrînd-nevrînd, entuziasmul și 
ne demobilizează. Un necaz pe care îi 
și știți...

— La ce anume vă referiți ?
— La impasul în care am intrat... Un 

impas determinat nu de realizarea ca 
atare a Romulimului care, repet, e 
aproape gata înfăptuit, ci de lipsa unuU 
beneficiar ferm despre care revista Fla
căra a mai scris. Lipsește acut, chiar și 
după semnalul tras în vara trecută tot de 
dv., o decizie curajoasă de investiție. De 
aceea încă nu avem clară perspectiva 
aplicativă, reală, nicî măcar la nivelul 
unui oraș. La această oră, ar fi trebuit 
să avem nominalizată și perfectată ieși
rea cu vehiculul pe o linie de parcurs 
lungă de 7—8—10 km. Initial, cîțiva be
neficiari s-au arătat foarte interesați în 
descongestionarea transportului urban de 
călători din marile aglomerări umane 
prin aplicarea proiectului nostru. Cluj-Na- 
poca, bunăoară, avansase o serie de 
studii pentru legarea cu linie de Romu
lim a marelui cartier Mănăștiur de pu
ternica platformă industrială din zona li
mitrofă. Nu știm precis din care motiv 

soluția a fost abandonată. Craiova, lo
cul de naștere al vehiculului propriu-zis, 
de asemenea își propusese să introducă ex
perimental Romulimul pe distanța Craio
va — Combinatul chimic — Termocen
trala Ișalnița, cale de aproape 7 kilo
metri. Și poate că municipiul care bene
ficiase cîndva de primele linii de troleu, 
într-o vreme cînd mulți nici nu auziseră 
de așa ceva, ar fi meritat cu prisosință 
o asemenea favoare. Definitivase toate 
studiile. întocmise chiar și proiectul de 
execuție, însă, pînă la urmă, se pare că, 
datorită introducerii tramvaiului pe o 
distanță de peste 19 kilometri, cu o primă 
linie traversînd de-a lungul marele oraș 
(soluție găsită ca fiind mai eficientă, 
stabilită și aprobată a se aplica în ur
mătorii 2 ani), s-a renunțat și aici la 
varianta complementară a Romulimului.

— Cam cît ziceți că ar costa un km de 
linie ?

— Xn jur de 30 milioane, cu toate do
tările, cu materialul rulant și cu stațiile 
de alimentare aferente în varianta cînd 
linia este montată pe estacade de beton 
armat. Și cu mult mai puțin costă — așa 
cum am mai spus-o și cu alt prilej — cînd 
se adoptă varianta simplă, cu linia de 
rulaj pozată pe sol, ca orice cale ferată. 
Inconvenientul e că, în cel de-al doilea 
caz, în varianta economică, linia nu 
poate fi traversată de nici un vehicul, 
dată fiind înălțimea liniei de mijloc, iar 
gradul de civilizație urbană ar fi mai 
puțin elevat. Dar nu ăsta-i esențialul...

— Bag seama că adoptarea și introdu
cerea Romulimului costă cîteva sute de 
milioane... Mai mult ca sigur că de aici 
provine reținerea, indecizia de carp po
meneați.

— într-adevăr, necesită un efort fi
nanciar deloc de neglijat, însă nu trebuie 
în nici un caz uitate marile avantaje ale 
folosirii unui astfel de sistem sigur și 
economicos de transport urban modern, 
de mare capacitate. Consumul de energie 
în exploatare — dacă ne-am referi chiar 
și numai la acesta — este de numai 
1,8 MW la un trafic de 35 000—40 000 că- 
lători/oră și sens, ceea ce este, să recu
noaștem, o performanță! Iar față de me
trou, de pildă, investiția este de aproape 
zece ori mai mică și poate fi amortizată 
într-un timp relativ foarte scurt. Chiar 
și în varianta cea mai costisitoare, cînd 
linia e suspendată pe estacade de beton.

Așadar, Romulimul a sosit la start, și-i 
gata să pornească în prima lui cursă de 
gală...

MIHAI STANESCU ■
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Contur ileal pentru un' oraș al anilor următori
Tîrgu Jiu încă mai este un oraș menit 

să contrarieze. In centru, o jumătate din 
clădiri sînt rase, jumătate se rînduiesc 
după o linie modernă și îndrăzneață. Din
colo de terenul viran rămas prin demola
re se întinde o zonă veche, cu tot felul 
de case care au trecut cu greu prin vre
me. Tîrgu Jiu are o superbă casă de 
cultură, o jumătate de centru după ulti
mele reguli arhitectonice, dar are și o 
judecătorie care stă să cadă, instalată in
tr-un fel de fost han, are un fel de 
Lipscani care nu mai poate servi decît ca 
secvență istorică dintr-un oraș intrat pe 
ultima parte a cursei modernizării. în 
acest sens l-am abordat pe primarul mu- 

- nicipiului, Nicolae Ciurez :
- —• Orice discuție despre un oraș începe 
cu ce-a fost odată. E un fel de convenție.

— Documentele consemnează că între 
cele două războaie mondiale, la Tîrgu 
Jiu erau doar o fabrică de țigarete, un 
atelier de confecții, un atelier in care se 
producea marmeladă, o topitorie de in și 
o fabrică de produse refractare. Pe lingă 
aceste unități mai erau multe cooperative 
meșteșugărești, particulare, de tăbăcărie, 
boiangerie, covrigărie, plăcintărie. Astea 
erau cam toate.

— Și locuitori cîți erau ?
— In 1930 populația orașului se ridica 

Ia 12 mii de locuitori, iar în anul 1948 la 
17 700. în acest moment municipiul Tîrgu 
Jiu numără 81 000 de locuitori și, dacă 
luăm în calcul si numărul flotantilor, el 
atinge 90 000.

-- Creșterea populației a fost determi
nată în primul rînd de sporul natural, dar 
și de extinderea activităților economice 
și sociale. Care sînt datele fundamentale 
care definesc orașul dumneavoastră în 
anul 1984 ?

—■ Din punct de vedere economic Tîrgu 
Jiu însemna în anul 1960 doar un combi
nat de prelucrarea lemnului, construit în 
vederea valorificării masei lemnoase din 
zonă. între 1961 și 1965 în orașul nostru s-a 
construit un combinat de azbociment care 
valorifică în mod superior piatra de 
calcar și argila din apropiere. După 1965, 
an al Congresului al IX-lea al P.C.R., 
s-au construit o serie de obiective de 
importanță, republicană ca întreprinderea 
de cauciuc și cauciuc regenerat, între
prinderea de sticlărie de menaj, între
prinderea de mașini-unelte pentru presa
re și forjare, întreprinderea pentru uti
laj minier și au fost modernizate și ex
tinse o serie de unități economice exis
tente. Așa am ajuns ca în anul 1983 mu
nicipiul Tîrgu Jiu să aibă o producție in
dustrială în valoare, de, 5,3 miliarde lei, 
fiind mai mare de 33 de ori decît cea 
realizată în 1950. Ponderea cea mai mare 
o reprezintă industria materialelor de 
construcții cu 19,2 la sută, apoi construc
țiile de mașini cu 12,8 la sută, chimia cu 
11,4 la sută și industria lemnului cu 9,6 
la sută. Pentru anul 1984 oamenii muncii 
din Tîrgu Jiu și-au propus să realizeze o 
producție marfă industrială de 6,3 mi-; 
liarde lei iar la sfîrșitul anului vor fi 
mîn.dri să raporteze secretarului gene
ral al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceausescu, că au realizat-o și au de
pășit-o*.

— Vom consemna punctele dumnea
voastră de vedere Ia o rubrică dedicată 
evenimentului de la 23 August 1944 numi
tă „Reportaj despre libertate". Ce-a în
semnat acea zi cu 40 de ani în urmă in 
orașul dumneavoastră ?

— Populația orașului participase intens 
la acțiunea de sabotare a mașinii de război 
germane iar cu o zi înainte de 23 Au
gust a sprijinit o evadare a unor fruntași 
ai partidului comunist. Pe locul în care 
era lagărul de la Tîrgu Jiu se află 
acum un cîmp. N-a mai rămas decît poar
ta și un ceas solar. Au triumfat natura și 
libertatea. Cu prilejul schimbării prima
rului și a prefectului. în oraș au avut loc 
manifestări de simpatie iar muncitorii au 
organizat importante demonstrații.

— In centrul orașului, la mare cinste, 
se află mormîntul unei eroine a poporului 
român, Ecaterina Teodoroiu. Din păcate 
multă lume nu știe asta. Viața ei a fost 
un simbol și am sentimentul că orașul a 
crescut în jurul monumentului acestei 
eroine preamărită de lupta pentru liber
tate și independență națională. N-ar 
prisosi o plăcuță pe care să scrie simplu 
„Ecaterina Teodoroiu".

— în 1924—1925, localnicii, după înde
lungi discuții, au reușit s-o readucă de la 
Mărășești pe cea care a fost Ecaterina 
Teodoroiu. De la Mărășești la Tîrgu Jiu, 
drumul a fost făcut pe un afet de tun și 
rămășițele ei au fost depuse în centrul 
orașului într-un monument conceput de 
Milița Pătrașcu. Spiritual, ea reprezintă 
simbolul vieții acestui oraș. Cît privește 
o inscripție, ea va apărfea curînd.

— îmi pare rău, dar pentru că tot sîn- 
tem la capitolul mari personalități care 
au marcat viața acestui oraș, trebuie să 
vă spun că aseară in jurul orei 18 in ora
șul dumneavoastră au sosit circa 120 de 
spanioli. Deși aveau prevăzută o vizită la 
monumentele Iui Brâncuși, de cum s-au 
instalat la hotel, toți au plecat în pare 
să vadă capodoperele marelui artist. Din 
păcate nimeni nu le-a putut indica o 
adresă a unui muzeu Constantin Brâncuși. 
Cum se explică asia 1

— Nu vreau să-i critic pe alții, dar a 
și fost mult de construit, dar vreau să-i 
asigur pe cititorii revistei dumneavoastră 
c'ă în orașul nostru se va înființa, cît de 
curînd, un muzeu Brâncuși. în prezent 
lucrăm la amenajarea cîtorva obiective 
culturale, între care și un muzeu de artă.

— Un muzeu Brâncuși ar face cinste 
orașului dumneavoastră, dar el nu ajun
ge, dacă ne gindim la nevoia de cultură 
a zecilor de mii de oameni care locuiesc 
în Tîrgu Jiu.

— Pe lîngă instituțiile de cultură exis
tente în oraș, se va deschide și o uni
tate a fondului plastic, și, în perspectivă, 
avem în vedere construirea de noi cine
matografe, o casă a cărții, a unor săli de 
expoziții.

— Prezența unor instituții de cultură 
tntr-un oraș poate influența la modul fe
ricit bunul-gust, preocuparea pentru fru
mos. Din acest punct de vedere, Tîrgu 
Jiu mi se pare un oraș care la capitolul 
frumos nn și-a epuizat toate posibilitățile.

— S-a construit enorm în orașul nostru 
și se va mai construi. Dar educația civică 
a unor cetățeni nu a ținut jptotdeauna 
ritmul înnoirilor. Adevărul este că prea 
mult timp au supraviețuit maghernițele 
și casele mici și vechi, alături de con
strucțiile noi, de mult bun-gust. Apoi ora
șul Tîrgu Jiu n-a avut o casă a modei. 
Abia acum se construiește. Și în diverse 
împrejurări oamenii sînt mai puțin pre
ocupați de modul cum arată lucrurile din 
preajma lor. Bunăoară, tot orașul, pre
ocupat de folosirea fiecărei palme de 
pămînt, a trecut la îngrădirea acestor 
locuri. Și astfel s-a ajuns în situația că 
toate cartierele noi să arate ca niște 
locuri parcelate și paraparcelate, îngră
dite cu tot felul de garduri și gărdulețe, 
unele de o formă, altele de alta, mai fru
moase sau mai urîte și cele mai multe 
improvizate. Am luat măsura să le ridi
căm și să dăm spațiilor dintre blocuri 
deschiderea pe care o au. Asta, fără a-i 
deranja cu nimic pe cei preocupați de 
creșterea legumelor.

— Am pătruns în mal multe blocuri 
date in folosință în ultimii ani. Ele sînt 
9 mărturie a preocupării pentru sporirea 
fondului locativ, a condițiilor de viață și 
acestor preocupări oamenii le-au răspuns 
fiecare prin strădanii la locul său de 
muncă. Acasă, fiecare și-a văzut de in
teriorul casei sale și a lăsat holurile și 
exterioarele blocurilor pe seama tuturor, 
adică a nimănui, Și blocuri noi, frumoase. 

care au costat mulți bani, au holurile în
treținute neglijent, pereții zgîriați, cu tot 
felul de desene in creion.

•—După ce construiești urmează pre
ocuparea pentru calitatea vieții. E necesar 
să impui un respect pentru normele de 
comportare civică. Mă gîndesc la respectul 
pe care-1 datorăm lucrurilor construite 
cu un mare efort și pe care nepăsarea 
sau lipsa dc grijă le pot degrada. In acest 
domeniu deputății trebuie să joace un rol 
mult mai important, să vegheze la res
pectarea unor bunuri. Ele sînt valori și 
ca atare trebuie respectate. în plus, cei 
care vin și sînt în trecere prin orașul nos
tru cred că acest statut le permite să se 
comporte oricum. Nici noi nu ne-am pre
ocupat îndeajuns de integrarea unor ti
neri in colectivitatea orășenească. Am 
considerat că dacă au un loc de muncă

-

O grădină suspendată

Duminică dimineață, un 
prieten m-a invitat pină 

Ila el. La etajul 14 la blo
cul de la magazinul 
Bucur-Obor, cunoscut și 
sub denumirea de : 
ALMO. in ciuda faptului 
că, de cîțiva ani buni, tră
iesc lingă cunoscutul ma
gazin bucure ștean, dumi
nică a fost pentru prima 
dată cînd am intrat
în blocul de locu
ințe. De acolo, de
la etajul 14, orașul se 
arată pină departe. Poți 
chiar să-i ghicești margi
nile. Și, acum, pentru pri
ma oară, am văzut cum 
cele trei blocuri gigant 
îmbrățișează magazinul 

i„Bucur-Obor“, Am mal 
văzut o platfor- 

s. mă (terasa magazinu
lui) splendidă, de mari 
dimensiuni, acoperită cu 
dale. Printre ele iarba 

și-a găsit loc de a crește 
dină terasei o tentă de 
verde. Seamănă mai cu
rînd a tarla In care nu 
s-au executat la timp 
operațiile necesare : cosi
tul și prășitul. Spun tarla 
fiindcă mi se pare un 
euvint mult mai blind de
cît maidan. Fiindcă, tera
sa magazinului a devenit, 
in timp, un fel de ladă 
de gunoi. Cei care locuiesc 
aici au preferat să arunce 
pe geam și resturile o- 
biectelor sanitare și hârtii 
și sticle și multe altele. 
Și, imi spune vecinul 
meu, inginer fiind, că a 
văzut, atunci cină s-a 
mutat, proiectul. Edilii 
orașului au gîndit că pe 
terasa celui mai mare 
magazin din țară să exis
te un parc. Un imens spa
țiu verde care să comple
teze fericit întregul decor

și un loc în care să stea am rezolvat toaî® 
problemele lor. Eu cred că procesul d® 
integrare a unui tînăr într-o colectivitate 
orășenească e cu mult mai important de
cît pare. Ne-am format forța de muncă 
necesară. Acum trebuie să ne formăm 
concetățenii.

— Din punct de vedere *1 eonstrucți- 
ilor edilitare, al întreținerii lor, Ce în
treprinde municipalitatea ?

— Preocuparea noastră este de a men
ține fondul locativ în stare corespunză
toare și de readucere a clădirilor degra
date în stare normală. Din păcate avem 
multe .blocuri cu subsoluri inundate cu 
apă, multe blocuri care din această cauză 
au pereți afectați de igrasie.

—• Jumătate din, centrul orașului arată 
ca pregătit pentru întîlnirea cu anii! 
2000, jumătatea cealaltă e goală, e un 
teren viran obținut după demolări. Multă 
lume se ' întreabă ce va fi și cum va 
arăta ?

— Noi ne-am confruntat și ne maî 
. confruntăm cu probleme legate de urba
nizare și sîntem preocupati să schimbăm, 
complet fața municipiului nostru. El se 
va dezvolta într-o nouă concepție arhi
tectonică și o dată cu ea vom avea o 
populație eu o nouă concepție și atitu- 

. dine față de oraș. Peste 6—7 ani muni
cipiul Tîrgu Jiu va fi o așezare cu o în
fățișare deosebită, un oraș în întregime 
sistematizat, cu multe spații verzi, care 
va satisface și cele mai exigente nevoi 
sociale, culturale și de recreerc.

— Cum răspund oamenii cînd e vorba 
de viitor ?

— Cu o promptitudine Impresionantă. 
Gorjenii sînt atașați de locurile lor și sînt 
gata să facă orice pentru a le da o haină 
frumoasă. Cine tfece acum prin orașul 
Tîrgu Jiu face bine că se uită Ia casele 
mici și vechi. Ele Sînt ultimele dovezi 
dintr-o înfățișare trecută a orașului. Ora
șul de mîine va fi o așezare a marilor 
surprize plăcute.

Tîrgu Jiu este unul dintre cele maî 
contraria-hte orașe. Aici se află singura 
biserică din țară pe care constructorul ă 
pictat-o cu filozofi. Aici se află Poarta 
sărutului, Coloana infinitului, Masa tăcerii, 
dar și unul din cele mai cunoscute com
binate care produc lianți și azbociment, 
aici s-a dat în folosință un spital cu 700 
de locuri și o hală agroalimentară super- 
modernă. Un om de afaceri din Noua 
Zeelandă a revenit pe meleagurile soției 
sale. Și nimeni nu i-a cerut nimic. A 
fost un simplu oaspete al orașului. Dar 
pentru că se căsătorise cu o olteancă, 
omul s-a simțit îndatorat față de oraș și 
s-a oferit de bunăvoie să cedeze pentru 
totdeauna procedeul și drepturile de a 
fabrica statuete dintr-un amestec ale că
rui secret și tehnologie nu le deține decît 
el. în curînd municipiul Tîrgu Jiu va fi 
singurul producător de păpuși din Româ
nia după o rețetă din Noua Zeelandă, și 
asta datorită numai unui om sentimental, 
care s-a căsătorit cu o femeie din îm
prejurimi. E ceva care îi leagă pe oameni 
de aceste locuri într-un mod frumos și 
durabil.

Cine se uită pe macheta viitorului cen
tru al orașului- Tîrgu Jiu va descoperi eă 
din orașul vechi nu va mai rămîne nimic. 
Doar fotografiile vor fi singurele dovezi 
ale înfățișării sale. Se spune despre Tîrgu 
Jiu că este orașul fără intersecții. Nu are 
de'cît două mai mari și acelea semafori
zate cu vreo 30 de semafoare. Sînt așa de 
multe și de frumoase că nu știi după 
care să te iei și încotro s-o pornești.

Tîrgu Jiu este orașul care îșl schimbă 
fața printre ultimele orașe mai mari din 
țară. Cu atît mai mult chipul său va fi 
mai aproape de noi și edilii vor putea 
creiona un contur ideal pentru un oraș al 
anilor următori.

BOGDAN NISIPOIU ■

al celor care locuiesc In 
orașul care se numește . 
ALMO. Cu pomi și flori, 
cu locuri de joacă pentru 
cei mici, cu bănci și chiar 
cu o oglindă de apă. Șl, 
atunci mă întreb : dacă 
aceste lucruri au existat 
în proiect, de ce ele nu 
sînt în realitate 7 Poate, 
imi zic, in proiectul final 
n-or fi existat toate aces
tea. Dar asta nu contea
ză. Găsirea unei utilizări 
a superbei terase a maga
zinului Bucur-Obor stă In 
puterea și in fantezia ce
lor care locuiesc aici șl 
care ar fi, evident, și pri
mii beneficiari. In orice 
caz : orice soluție este 
mult mai bună decît func
ția pe care o îndeplinește 
ea la ora actuală.

SORIN POSTOLACHE *
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• A.E.M. și „Banatin": doua nume de prestigiu în batalia^pentru calitate 9

Fiecare om — o idee

întreprinderea de aparate electrice de 
măsură (A.E.M.) din Timișoara este un 
Ioc bătut de ziariști în căutare de nou. 
Explicația pare să fie destul de simplă. 
S-a dus vestea că, de cite ori revii, nu 
găsești constantă decît dorința oamenilor 
de aici de a spori randamentul mun
cii lor, de a-și ridica ștacheta performan
țelor, pe care tot ei o stabiliseră. Starea 
de competiție permanentă, cu ei înșiși, 
în care se află, face ca agerimea minții 
îor să fie verificată și dincolo de granițele 
celor opt ore de muncă în întreprindere. 
Dovada o fac cele 379 de propuneri de 
invenții din anul 1983 față de 13 în 1972 
și cele 65 de cereri de inovații. La capi
tolul brevete s-au înregistrat 44 de cereri 
numai în 1983. Aprobate erau în 1972, 
numai două, iar in ’83 sînt deja 60, fapt 
©a așază A.E.M.-U1 pe locul I pe țară.

Cu o coloană vertebrală solidă, Repre

zentată de inventatori, rezistăm acolo 
unde blocăm piața cu brevetele noastre, 
susțin cei de la A.E.M. Că nu greșesc o 
adeveresc contractele cu cele peste două
zeci de țări, unele puternic dezvoltate, în 
care pleacă produsele create de ei.

Cu riscul de a ne repeta, reamintim că 
la A.E.M. se fabrică contoare mono și 
trifazate, aparate de tablou, aparate ’ de 
laborator de clasă 0,2—-0,5, regulatoare 
electronice și electromecanice, multimetre, 
detectoare, safire și rubine artificiale 
(pentru lagăre), aparate de bord auto, 
aviație și navale, aparate pe bază de ultra
sunete. Mai nou s-a încercat cu succes 
realizarea de electronică medicală.

în secții, care sînt o încîntare pehtru 
ochi, pătrunzi numai după ce ți se pre
zintă expoziția cu ultimele noutăți, unde 
ești supus și unui test. Trebuie să alegi 
dintr-un număr de contoare electrice. 

etalate pe o masă, pe cel cu designuî cel 
mai plăcut. O faci fără ezitare. Afli, apoi, 
că cel ales poartă marca A.E.M. și că 
celelalte provin din S.U.A., Japonia, 
R.F.G. ș.a.

Inginerul Friederich Boer, șeful servi
ciului proiectare, ghidul acestei expoziții 
permanente, ne-a mai prezentat SETAC 
162 (folosit în electronizarea producției). 
Acest aparat calculează și afișează nume
ric eroarea fiecărui contor. El emite un 
număr de impulsuri foarte exact (contor 
etalon) și elimină astfel doza de subiec
tivism în reglarea contoarelor. ,

Tot aici am văzut REDAC 625, o insta
lație de încărcat acumulatoare auto, pro
tejată împotriva scurtcircuitelor și a legă
turii greșite la baterie, cu caracteristici 
pentru toate tipurile de acumulatoare și 
care cuprinde numai inteligență româ
nească.

Mai este prezent și un regulator de pu
tere pentru vîrfuri de sarcină, cu cinci 
linii, REFAC 03, o invenție de asemenea 
brevetată.

Prin secțiile fabricii ne-a condus ingi
nerul Constantin Ghiță, președinte al co
misiei inginerilor și tehnicienilor, care 
ne-a spus că, aici, fiecare al doilea om 
este un om cu o idee. Și, pentru a sus
ține această afirmație, se ajută din mers 
de panourile cu grafice sau de vitrinele 
cu noi produse (invenții și inovații) ce le 
întîlnești 'peste tot, formînd un sistem 
informațional bine pus la punct.

Aici, la A.E.M., creativitatea tehnică de 
masă este la ea acasă. C.O.M.-ul a propus 
inginerilor, tehnicienilor și maiștrilor să 
vină cu cîte o idee privind productivita
tea, economiile și produsul nou. Așa au 
apărut de trei ori cite cinci sute de idei. 
O eficiență de două milioane de lei anual 
reiese și din înlocuirea manganinei din 
import, cu constantanul la șunturile pen
tru locomotive.

Din secția aparate de tablou, condusă 
de subinginerul Dorel Faur, vor porni in 
întîmpinarea șoferilor aparatele MB 2 ce 
reprezintă vodtmetru, turometru și dwell- 
metru la un loc. Secția de contoare mo
nofazate are în funcțiune IRCOMON 1, o 
inovație care s-a situat pe locul II la „Cin- 
tarea României" și care cuprinde patru 
invenții românești. Instalația elimină ero
rile subiective în reglarea contoarelor și 
duce la o creștere a producției cu 30%. 
Pentru reglarea și verificarea contoarelor 
trifazate există o altă instalație denumită 
MINEX care cuprinde și ea tot patru 
invenții și dublează productivitatea.

în atelierul de autoutilare. însoțitorul 

nostru, inginerul Constantin Ghiță, era 
atit de înflăcărat încît nu știai unde să 
privești mai întîi. Aici s-au realizat : 
mașina de ascuțit cuțitele la secerători, 
instalația de pornit auto pe timp rece, 
pentru autobaze, trusa wattmetrică pen
tru bilanț energetic în întreprinderi, ma
șini pentru crescut și prelucrat safire și 
rubine artificiale, instalația pentru vul- 
canizat anvelope pentru autoturisme și 
tractoare. Tot aici, muncitorul Iosif Mo- 
canu a brevetat „Mașina de decablat 
capete de cabluri și formarea unei por
țiuni de cablu pentru introducerea în 
papuci".

Electronica medicală are realizări timide 
încă, spun cu modestie harnicii bănățeni. 
Se poate totuși vorbi de tensiometrul 
automat, de aparatul pentru măsurat ten
siunea interioară a ochiului sau de insta
lația pentru determinarea acuității vizuale 
cinetrice folosită Ia țesătoare, piloți, 
șoferi, aceasta din urmă avînd ca autori 
pe-inginerul Ion Cazacu și pe doctor in
giner Svetlana Dressier.

La A.E.M. virsta medie este de 28 de 
ani. Considerîndu-se că rezerva de dina
mism este în tineret, studenții anului trei * 
ai Institutului Politehnic din Timisoara 
primesc teme pe care le realizea
ză în .cadrul catedrei de „Electro
nică și măsuri electrice" a Fa
cultății de Electronică, multș fiind inte
grate în fabrică. în 1983 s-au obținut din
tre acestea trei brevete de nivel mondial. 
Fenomenul de creștere al cadrelor este 
specific fabricii și formează cea de a doua 
coloană vertebrală pentru că, după cum 
spunea și Victor Hugo, „a instrui în
seamnă a construi". La A.E.M., aceste 
două coloane vertebrale, cum le pla.ce 
să se mîndrească, — tineretul și for.a 
tehnică, dată de inventatori —■ .formează 
spirala dezvoltării, a devenirii sale.

Numele doctorului inginer Gheorghe 
Tîrpe, autor a trei brevete, promisesem, 
la rugămințile domniei-sale, să nu-1 
pomenesc. Să-mi fie totuși iertat dacă 
am să spun celor ce nu știu, că omul 
acesta sensibil, cu un suflet de aur. caro 
a cunoscut și necazul unui infarct de 
miocard, este directorul întreprinderii 
A.E.M. din Timișoara. Era preocupat. în 
momentele în care l-am cunoscut, de 
soarta unei muncitoare, convins fiind că 
o problemă a omului aproape că este mai 
puternică decît o problemă de producție, 
pentru că tot omul le rezolvă și pe acelea.

VICTOR RADULESCU ■

Doua întreprinderi timișorene în care a avea idei înseamnă o stare cotidiană

Creația este cea care ne scoate din rutină
= Tovarășă ingineră Cornelia Sălceanu 

sinteți, din cite cunosc, șefa sectorului de 
creație de Ia renumita întreprindere timi
șoreană „Banatin".

— Așa-i, dar lucrurile sînt mult mai 
simple : eu știu să fac, în primul rînd, 
pantofi...

—• Dacă ar fi să dezvoltăm această pro
poziție : „Eu știu să fac pantofi"...

— Da ! Cum se leagă singur omul cînd 
capul nu-1 doare ! De ce oare v-am între
rupt !... Da. âm greșit : Noi. cei de aici 
știm să facem pantofi. Cel puțin așa cre
dem noi — fiindcă sîntem apreciati atit 
ta țară cît și peste hotare.

— Răspunsul este banal. Colegii mei din 
redacție, lăsînd lucrurile așa, vor ride de 
mine... Tovarășă ingineră Cornelia Săl- 
ceanu vă aștept, aici, de cîteva ore. Ați 
trimis răspuns că nu doriți și nu sinteți 
pregătită să stați de vorbă cu un ziarist. 
Acum, după ©e v-am găsit și după ce 
v-am convins să discutăm nu scăpați așa 
ușor de mine. Sinteți șefa creației...

— Creația este lucrul, să mă iertați, al 
dracului. Este o treabă foarte grea...

— Cine a spus că este ușoară î
— Foarte mulți mai cred că în această 

Industrie a pantofilor totul este rezolvat. 
Dar cel care spun și cred acest lucru se 
înșală. Există, spus altfel, o inerție. Dacă 
se fac pantofi negri și maro, cu cîteva 
modele de ani de zile, se crede că trea- 
ba-i rezolvată. Există și la noi, chiar dacă 
la prima vedere nu se observă, o anu
mită cercetare care trebuie să fie cu mult 
înaintea creației. Mă refer, la acest capi
tol al cercetării, la problemele pielăriei și 
ale colorantului. Dar și într-un caz și în 
celălalt aceste subiecte ies din aria de 
preocupare a unei fabrici de făcut pan
tofi.»

= Unde ne trimiteți ?
= Exact acolo unde trebuie. La materia 

primă. La materiile prime românești care 
ne vin în fabrică. Să fiu bine înțeleasă : 
pielea din care se fac pantofii nu este 
deloc proastă. Ea este din multe puncte 
de vedere chiar foarte bună. Mai trebuie 
să facem un singur lucru : să fie compe
titivă și la nivelul cerințelor mondiale. 
Cu alte cuvinte trebuie să se mai umble 
la finisatul pielii. Adică la tăbăcitul ei. 
Si cînd s»un tăbăcit mă refer de la prima 

fază pînă la ultima : jupuirea, conserva
rea, păstrarea și multe altele... Aici cred 
eu că trebuie încă foarte mult de lucrat 
și de privit lucrurile în adevăratul lor 
sens. Apoi mai trebuie să mai vorbim și 
de căptușeală. Ea trebuie să fie într-un 
raport perfect cu pielea și, se înțelege, cu 
modelul și tipul încălțămintei. Apoi, tot 
o mare importantă o reprezintă culoarea. 
Aici, la acest capitol, sînt două aspecte, 
în primul rînd, cum vă spuneam, o fa
brică de încălțăminte știe și poate să facă 
pantofi de orice culoare. Legat de culoa
re cred că trebuie să schimbăm și men
talitățile oamenilor. Cum spuneam și la 
început, noi ne mulțumim să privim și să 
avem încălțăminte neagră sau maro. De 
ce ? Parcă ne este frică și de alte culori. 
Iar, apoi, mergînd mai departe, al doilea 
aspect legat de culoare o reprezintă cu
loarea în sine. Ea trebuie să fie într-un 
raport perfect cu tipul pielii, cu tipul în
călțămintei, cu forma și pentru ce cate
gorie și vîrstă îi este destinată. Vedeți, la (T 
toate aceste capitole trebuie lucrat ca pro
dusul care intră pe poarta întreprinderii 
de făcut pantofi să fie, cum am mai spus, 
competitiv pe piață. Pe piața internă cît 
și pe cea externă. Fără deosebiri...
= Foarte interesante lucruri...
— Nu mă întrerupeți. Noi, la ora ac

tuală, mai importăm piele din care se fac 
pantofi. Piele de bună calitate. Dar costă 
foarte mult. Peste tot pe piața mondială, 
o știe toată lumea, pielea s-a scumpit. Ni
meni n-o dă pe bani puțini. Noi piele a- 
vem. Am mai spus și o repet : este bună. 
Dar să fiu mai explicită : trebuie s-o fa
cem, prin prelucrare, la fel de bună ca 
și cea pe care b importăm. Fiindcă vaca-i 
vacă și la noi și peste mări și țări. Ani
malul n-are nimic în plus acolo față de al 
nostru... Acestea-s elementele de cea mai 
mare importanță, cele mai delicate, prin 
care trece o-fabrică de făcut pantofi. Este 
vorba de calitate. De o foarte bună cali
tate. Secretarul general al partidului, to
varășul Nicolae Ceaușescu, de foarte 
multe ori ne-a spus și ne-a atras atenția 
asupra acestor lucruri fundamentale. Ne 
aflăm în fața unei noi calități. Trebuie 
să știm că un om nu-și cumpără pantofi 
odată ia cîteva zile și nu-i folosește pre
cum batistele. Pe undeva ne consideră^

șl pe bună dreptate, niște constructori de 
încălțăminte. Noi, prin ceea ce facem, a- 
samblăm niște piese. Aș putea compara 
fabricarea pantofilor cu asamblarea unor 
mari utilaje. De aceea fabricarea încălță
mintei nu trebuie să fie o aventură...

— Să revenim la „Banatul". Care este 
titulatura exactă ?

— Așa ne numim : întreprinderea de 
încălțăminte „Banatul". Dar marca co
mercială a noastră se numește „Banatin". 
Mulți încurcă — dar nu acesta este lu
crul cel mai important...

— Tovarășă ingineră, de cînd ați venit 
in fabrică ?

— De cînd am terminat facultatea ! Să 
spun de cînd ? în urmă cu 21 de ani. Am 
făcut o vizită aici, pe cînd eram studentă, 
și m-am îndrăgostit de întreprindere și de 
oameni. Am venit și am rămas. M-am 
îndrăgostit, în mod special, de creație. La 
vremea respectivă, în fabrică, erau doi 
cizmari bătrîni care cunoșteau cizmăria. 
Este o mare deosebire între pantofii făcuti 
de cizmari și cei produși de industrie. Tot 
pe acea vreme a început să ne frămînte, 
în adevăratul sens al cuvîntului, Industria 
pantofilor. S-a plecat, trebuie s-o recu
noaștem, de la zero. S-a făcut un curs de 
proiectare. Ne-am pus pe citit și aplicat. 
Aș putea spune că s-a modificat o preju
decată care circula pe aici. Anume că me
seria ar fi un monopol. Al unei singure 
persoane. După părerea mea meseria o 
«tăpînești atunci cînd știi ca să dai din 
ea și la alții. în concluzia : ne-am apucat 

să facem pantofi. Dar era să uit Ițicrul 
cel mai important : există, trebuie s-o 
spunem, o altă mentalitate — dacă ești 
inginer nu trebuie să pui’ mina la treabă. 
Adică să te cobori la nivelul muncitorului 
și .să muncești efectiv. Nu știu cum o fi 
în altă parte — dar aici nu i :crge. Tre
buie să pui mina. Numai așa poți să în
veți meserie și să pretinzi de la alții. 
Muncitorul are respect față de cel care 
știe meserie. Nu vorbe goale...

— Iarăși mă repet : foarte frumoase cu
vinte. Cred că peste tot așa trebuie să stea 
lucrurile. Cîți creatori sinteți în între
prindere ?

— Cinci. Nu sînt mulți. Dar nici pu
țini. Ei se numesc : Maria Teodor, Dana 
Cîmpeanu, Viorel Mihuț, Dan Bogdan și 
Gabriel Borcea. Atîta tot. Un creator exe
cută 16 modele pe lună. Desigur ele sînt 
analizate și discutate. Nu toate ajung pe 
piață — dar în mare parte cele propusa 
de noi pot fi întîlnite în vitrinele magazi
nelor. Dar, la noi, orice propunere este 
bine venită. Așa stînd lucrurile putem a- 
firma, fără să spunem cuvinte mari, că 
întreaga întreprindere este un atelier de 
creație.

—- Dacă ar fi să dațî o definiție a crea
ției...

— Este cea care te scoate din rutină. 
Desigur, intră în Conflict cu restul — dar 
este un conflict constructiv. Din acest con
flict rezultă, să vorbesc inginerește, un 
factor care se numește : Progres. La noi 
creația urmărește totul. Introducerea în 
tehnologie a propunerii, urmărirea între
gului flux — pînă cînd pantoful este ex
pediat și încălțat de om. Și chiar după 
aceea. Asta, după părerea mea, trebuie să 
fie creația...

— Cum stați cu exportul ?
— Bine. Produsele noastre sînt cunos

cute, recunoscute și apreciate în multe 
țări ale Europei. Chiar acum cîteva cea
suri discutam și cu directorul comercial 
Ioan Opriță. Am aflat că am ajuns la o 
cifră frumoasă. Un milion de perechi pa 
piața externă. Este o cifră. Cîți pantofi se 
fac într-un an ? Cei 2 800 de muncitori aî 
noștri fac circa trei milioane de perechi. 
Că stat multe — asta o știm. Că sînt buni 
și frumoși — asta trebuie s-o știe lumea. 
Noi așteptăm orice sugestie venită de la 
oameni — fiindcă oamenii sînt, după pa
serea mea, adevărații creatori de modele.

SORIN POSTOLACHE ■



DEPINDE DE NOI „Hi mlndru pc măsura meritelor talc"
Horațiu

O s-o vedeți fi n-o să credeți c-a avut vreodată ceva I" •

Cazul și cazurile dr. Florea Dinu

Argumente la o mare realizare ov)

încă unul din cazurile rezolvate de dr. Florea Dinu : Maria Artenie

în sat, mulți copii au decedat, multi au 
rămas cu sechele deosebit de grave, ale 
ei erau un fleac, dar cum poate consola 
asta pe un copil, pe o fată, mai ales ? I 
După liceu, multă vreme n-a lucrat, a 
rămas acasă, lingă părinți ; bănuim că 
din complexe fizice. O altă soră, care 
a urmărit o emisiune la televizor despre 
dr. Florea Dinu a convins-o să meargă 
la Cîmpina, iar soția mea, care este de 
prin părțile locului, a mers într-acolo și 
a programat-o. Cînd a plecat, sincer să 
vă spun, eram sceptic, nu speram în 
vreun rezultat, nu cred în minuni, para
lizia era prea veche, dar cînd ne-am dus 
vara în vacanță s-o vedem, acolo, la 
Cîmpina, în timpul tratamentului, am 
rămas surprinși. Cu totul surprinși. Se 
schimbase în primul rînd starea sufle
tească a surorii mele, am văzut-o pentru 
prima dată fericită, fericită și plină de 
poftă de viață. începuse să i se închidă 
pleoapa, nu complet, dar pe trei sferturi, 
ceea ce era un mare progres, să aibă o 
mai mare mobilitate a obrajilor, să i se 
micșoreze asimetria facială, să-i revină 
poziția normală a gurii".

Prof. Mariana Pașc : „Am eunoscut-o 
pe Georgeta, cumnata mea, în 1976, cînd 
m-am căsătorit cu fratele ei. Același 
lucru l-am remarcat și eu — firea ei 
închisă, puțin comunicativă, retrasă în 
viața ei interioară. în 1979, am mers la 
Cîmpina, am programat-o pentru trata
ment și am aranjat să locuiască la pă
rinții mei, la Cocorăștii Mislii și să facă 
naveta. A stat prima dată vreo 3 luni 
Cînd s-a întors, ce-am observat prima 
oară, am observat că îi dispăruse o um
flătură pe care o avea în dreptul nasului, 
ceea ce îi schimbase total, îh bine, ex

presia feței. Am descoperit astfel chipul 
adevărat al cumnatei mele, am descoperit 
că este chiar o tată frumoasă. Reve- 
nindu-i și mobilitatea mușchilor de pe 
partea paralizată și a pleoapei ochiului, 
pe care nu putea să-l închidă, i s-au în
dulcit toate trăsăturile, i s-a îndulcit pri
virea, are acum o deosebită gingășie pe 
chip 'Și nu prwirea aceea fixă, în gol. Ea 
nici nu este conștientă cît s-a schimbat, 
deși, fără îndoială, faptul că are grijă de 
înfățișarea ei, se piaptănă atent, modern, 
se îmbracă frumos și în pas cu moda, se 
fardează, ceea ce este cel mai vizibil 
semn al unei alte vieți interioare. Asta, 
cred eu. este una din marile victorii 
ale doctorului Dinu. Odată cu cel fizic, 
remodelează, cu aparatul său, chipul 
psihic, chipul moral, al oamenilor pe 
care îi tratează. Ceea ce este poate lucrul 
cel mai important."

Fără doar și poate, observația profe
soarei din Băișoara nu este o simplă 
teoretizare a unui dascăl cunoscător de 
psihologie umană. Dacă Georgeta Pașc, în 
1979, cînd urma tratamentul, era casnică, 
în 1981, pleacă la cursurile postliceale de 
calificare, iar din 1982, este o apreciată 
coafeză în lara. .

„Este chiar o profesionistă de lux, pe 
care profesoarele navetiste din Cluj, nu 

.numai din lara sau Băișoara, ci și din 
alte locuri, o preferă", cum ne declară 
profesoara Paraschiva Csegezi. Este deci 
un om redat muncii, vieții.sale, societății. 
Și cu asta, marea menire a unui medic, 
se împlinește. Ce poate fi o dovadă mai 
mare în apărarea doctorului Dinu ?!

CICI IORDACHE-ADAM ■

Am luat drumul Clujului și de acolo, 
cale de vreo 40 de kilometri, în Munții 
Apuseni, ca să poposim în satul Săcel al 
comunei Băișoara, unde domiciliază un 
alt pacient dintre cei tratati de medicul 
cîmpinean. Tînăra Georgeta Pașc. Caz 
relevant, deosebit, ce ar putea constitui 
oricînd subiectul unei comunicări științi
fice privind recuperarea — după ani și 
ani de zile — a unor sechele de polio
mielită.

La patru ani și jumătate a suferit a- 
tacul acestei crunte boli, în urma căreia 
a rămas cu grave paralizii pe partea 
dreaptă a corpului —• mîna, piciorul, fața. 
După numeroase tratamente în centrul 
universitar medical Cluj-Napoca, „unde 
am stat mult timp internată" — cum ne 
povestește Georgeta Pașc — și cure la 
Vatra Dornei, își revin mîna și piciorul, 
rămînînd cu paralizia facială — obrazul 
inert, ochiul permanent deschis, gura 
Btrîmbă. De aici încolo se instalează și 
resemnarea. „Dacă toti medicii ne-au 
spus că nu se mai poate trata, n-am mai 
încercat nimic, vreme de peste 20 de 
ani“. Un copil care s-a retras în sine, 
crgscînd cu o devorantă traumă sufle
tească, un om care a rămas peste 20 de 
ani în carapacea tristetii și a complexe
lor sale.

N-am găsit-o acasă, s-a calificat, aflăm, 
în meseria de coafeză și lucrează în lara. 
la vreo 12 kilometri distanță. Primarul 
din Băișoara, Ioan Tonea-Capra, ne 
sfătuiește să luăm, mai întîi, legătura cu 
fratele ei și cu soția acestuia, profesori 
la școala generală din centrul de comună, 
care au ajutat-o să ajungă la Cîmpina, 
profesoara fiind de prin partea locului, 
precum și cu vicepreședintele consiliului 
popular, de fel din Săcel și, multi ani.

Idei în premieră
APARAT PENTRU ORIEN

TAREA NEVAZATORILOR. în ca
drul Stației de verificare și între
ținere a aparaturii medicale, prof, 
dr. Emanuel Obrogeanu, inginer 
Radu Ene și tehnician Costache 
Buboacă au realizat un aparat com
plex destinat nevăzătorilor ce se 
deplasează neînsoțiți. Dispozitivul 
este dotat cu patru emițătoare mi
niaturizate de ultrasunete, dispuse 
frontal, lateral dreapta, lateral stin
gă și pe un plan oblic al carcasei 
aparatului. Acestea permit sesi
zarea concomitentă sau succesivă a 
obstacolelor din diverse planuri, 
semnalele reflectate (diferențiate ca 
frecventă și avînd tonalități dife
rite), indicînd nevăzătorului atît 
obstacolele din fata sa cît și pe cele 
dispuse în jurul său.

COMBINA PENTRU RECOLTAT 
CARTOFI. Este vorba de un agre
gat de mare productivitate ce se 
recomandă 'prin următoarele carac
teristici : combina este prevăzută 
cu o secție de dizlocare a terenului, 
echipată cu un set de brăzdare de 
tip daltă, cu un dispozitiv pentru 
delimitarea adîncimii de lucru, cu 
transportor-scuturător destinat se
parării primare a pămîntului, cu 
mijloace de sfărîmat bulgării, pre
cum și cu transportoare pentru eva
cuarea cartofilor și vrejurilor. De 
menționat că, la nevoie, poate fi 
-pus în funcțiune și un dispozitiv 

cadru didactic și directorul școlii de-acolo, 
cunoscind-o din copilărie, i-a fost chiar 
elevă. Ne conformăm, iată, socotind că 
numai cei care au cunoscut-o bine înainte 
pot face aprecierile cele mai drepte și 
mai obiective asupra ■ rezultatelor trata
mentului doctorului Florea Dinu. Oameni 
de la sute de kilometri distantă, oameni 
care nu-1 cunosc, oameni care nu pot 
spune altfel decît ceea ce văd, o realitate 
incontestabilă. Vicepreședintele Viorel 
Drăgoi : „Deși un copil inteligent, ordo
nat și plin de voință, a crescut retras, 
trist și complexat, din cauza bolii. După 
ce a terminat liceul a lucrat foarte puțin, 
vreun an, parcă, pe la Cluj-Napoca, apoi, 
a rămas acasă. După ce s-a întors de la 
Cîmpina, dacă mi-aduc bine aminte, 
prin 1979, s-a tratat acolo, de unde a ve
nit de nerecunoscut. A cerut adeverințe 
pentru a se înscrie la o școală a coope
rației meșteșugărești și a plecat tocmai 
la Constanța. Eu, care o cunoșteam bine, 
ca și pe toți frații săi, pe părinții săi, 
m-am bucurat enorm că această fată 
plină de merite își găsește un făgaș în 
viață, că înflorește pur și simplu, așa 
cum merita. O s-o vedeți și n-o să cre
deți că a avut vreodată ceva, doar ușor 
cînd rîde, cînd zîmbește, se mai observă 
că ar fi putut avea o paralizie."

Prof. Vasile Pașc : „Ce-aș putea să vă 
spun ? Sora noastră cea mai mică a fost 
multă vreme durerea familiei întregi. 
Sîntem 4 frați, toți ne-am realizat -- doi 
sîntem cadre didactice, unul — maistru, 
toți sîntem firi deschise, sociabili, veseli. 
Georgeta avea o fire mai aparte, chiar 
și în familie, deși părinții au făcut tot 
ce-au putut pentru însănătoșirea ei to
tală, dar nu s-a putut. Cînd s-a îmbol
năvit ea, a fost o epidemie de poliomielită 

pentru separarea și evacuarea pie
trelor din teren. Titulara breve
tului : întreprinderea „Semănă
toarea" din București. Autori, un 
colectiv de specialiști condus de in
ginerul Mircea Boboșilă.

GEL MEDICINAL PENTRU 
DINȚI. Cunoscutul medic stomato
log dr. Grigore Osipov Sinești, îm
preună cu inginer Viorica Ileana 
Dediu din Brașov, au pus la punct 
rețeta unui gel medicinal spumant, 
destinat igienei buco-odontale șl 
paradontale, investit cu o serie de 
componenti valoroși. Gelul a de
monstrat efecte pozitive în trata
mentul post-operator (operații anti- 
paradontopatice, extracții, obtura- 
ții) ca și în întreținerea permanen- 
'tă a unei igiene buco-dentare, în 
acest caz reComandîndu-se prin 
acțiunea sa farmacodinamică în ca
litate de dezinfectant, cicatrizant și 
dezodorizant. Titular de brevet : 
întreprinderea de produse cosmeti
ce „Nivea" din Brașov.

TOMATE CU PRODUCȚII RE
CORD. în cadrul Institutului pen
tru legumicultura și floricultură de 
Ia Vidra, județul Giurgiu, inginerul 
Toader Echim a obținut un nou soi 
de tomate timpurii cu recolte de 
40 000—70 000 kilograme la hectar. 
Fructele, colorate intens, se coc 
înaintea roșiilor Obișnuite, pot fi 
recoltate prin mijloace mecanizate, 
sînt deosebit de rezistente și se re
comandă prin conținutul bogat în 
substanță uscată (5,5%) și za
hăr (3t8%).

Memoriu pentru
Subsemnatul Cojocaru Năstase, om 

al muncii la G.I.G.C. în funcția de in
stalator încălziri centrale, cu domici
liul în București, str. Emil Bodnăraș 
nr. 67, bloc M 5, sc. 1, parter, ap. 5, 
sector 6. vă fac cunoscut că, în urma 
articolelor publicate în revistele „Fla
căra" in legătură cu tov. dr. Florea 
Dinu din orașul Cîmpina, am făcut o 
de'plasare pentru a fi consultat de tov. 
Dinu, pentru o pareză facială perife
rică dreaptă pe care o am de la vîrsta 
de 2 ani, adică de 35 de ani de sufe
rință, pentru care am fost consultat de 
mai mulți medici și mf am putut să mă 
fac bine pînă. în prezent. Ducîndu-mă 
la Cîmpina, la tov. dr. Dinu, nu am 
putut fi consultat. Și atunci, tot 
grupul de oameni care venisem 
din toate colțurile țării —■ din Iași, Bi
hor, Alba Iulia, Mediaș, Galați. Teleor
man, București, Constanța, Suceava și 
alte orașe — ne-am dies la spital, la 
tov. director Toma, și l-am așteptat să 
iasă din ședință pînă la ora 15,40, în 
care ședință se discuta tocmai cazul 
tov. medic Dinu, în sensul să nu i se 
mai dea voie să trateze bolnavi de pa
ralizie facială sau de mîini și picioare, 
cum sînt atîtea cazuri. După ce tov. 
director Toma a ieșit din ședință ne-a 
invitat în secretariat pe tot grupul 
care am fost acolo și-a început să-și 
exprime cuvinte de regret. Cum că-1 
doare sufletul de noi, pentru că re
vista „Flacăra" ne poartă pe drumuri 
și că cheltuim bani degeaba ca să ve
nim de la. distanțe mari pină la Cîm
pina și că’ îi vine s^.plîngă pentru noi 
și că acest tov. Dinu este un escroc, 
că nu are aparate omologate, că nu are 
voie să le folosească pe vieți omenești, 
cazul lui fiind un caz penal. Chiar de 
mîine i se va interzice să mai con
tinue tratamentul la cei care sînt pro
gramați mai demult. După regretele 
exprimate, tov, director al spitalului, 
văzînd că nu ne poate lămuri, a bine
voit să spună cuvinte foarte grele des
pre revistă și despre redactorul ei șef.

Eu, subsemnatul Cojocaru Năstase, 
nu fac aceste afirmații de la mine, sînt 
cele spuse de tov. director Toma. în 
afară de mine le-au mai auzit, fiind 
de față și — dau cîteva nume și adre-

DECEBAL NEAGOE 
— Botin lin-Vale

redacția „Flacăra4*
se — : Drăghici Petru. Alba îulia, str.
11 Iunie nr. 1, tov. Olaru Gheorghe, 
București, str. Vultureni nr. 43, Roșea 
Grigore, București, nepotul lui tov. 
Olaru. Astea sînt numai cîteva nume 
și adrese, în total am fost 20 de per
soane, așteptînd în data zilei de luni, 
28 mai 1984, pînă la ora 16, în speranța 
că vom pleca cu un răspuns pentru să
nătatea noastră.

Noi. cu toții, vă mulțumim și aștep
tăm un răspuns în rezolvarea situației 
dr. Dinu-.

29 mal 1984.

Nota redacției
Regretabil, dar așa stau lucrurile, 

după respectiva ședință a Comitetului 
oamenilor muncii de la Spitalul oră
șenesc din Cîmpina, la care dr. Dinu 
nu a fost măcar invitat. I s-a remis, 
printr-un curier, Hotărîrea nr. 20 din 
28 05 1984, prin care i se interzice tra
tarea bolnavilor din afara teritoriului 
pe care îl arondează spitalul, precum 
și utilizarea aparatelor și a medica
mentelor sale originale, brevetate, re
zultate în urma unei munci de cerce
tare de ani și ani de zile, pe bază de 
contracte cu Academia de Științe Me
dicale și Consiliul Național pentru 
Știință și tehnologie. Hotărîrea pune, 
totodată. Ia îndoială onestitatea arti
colelor prezentate în revista noastră, 
precum și a celor tratați care ne-au 
prezentat cazurile lor. Noi vom reveni 
și asupra ei, dar pînă se vor lămuri 
lucrurile și se va reglementa situația 
activității acestui valoros medic, ru
găm pe bolnavii din (ară să nu mai 
întreprindă deplasări la Cîmpina șl să 
nu-1 mai asalteze pc dr. Florea Dinu 
cu solicitări de a fi examinati și tra
tați de dînsul.

Milităm pentru valoare, dar firește 
milităm și pentru elementara ordine a 
fiecărui loc de muncă. Așteptăm cu în
credere ca factorii competenți în scopul 
slujirii sănătății și în linia adevărului 
să întreprindă tot ceea ce este necesar 
pentru așezarea lucrurilor pe făgașul 
firesc.

...... ..
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ION LUCIAN:

Publicul

românesc 

este
îndrăgostit 
de teatru

- în ce măsură mediul formativ din 
copilărie și-a pus amprenta asupra per
sonalității dumneavoastră artistice de 
mai târziu ?

— Aparent, nu au fost nici un fel de 
premise, pentru că am trăit într-o casă 
cu preocupări tehnice, tatăl meu fiind 
expert-contabil. Bănuiesc că a însemnat 
ceva în viața mea contactul cu fratele 
mamei mele, de profesie arhivar, dar cu 
multe preocupări artistice. A luat un 
premiu național pentru caricatură și 
avea înclinații poetice și artistice. Prin 
anul 1929, cînd eu aveam cinci ani, a 
avut năstrușnica idee să facă un fiimu- 
leț, el interpretîndu-1 pe Charlie Chaplin, 
iar eu pe micul Pici din filmul cu ace
lași titlu, de măre succes în acei ani. îmi 
pare rău că această peliculă s-a pierdut. 
Cred că ar fi fost un document artistic 
al copilăriei mele și poate un eveniment 
pentru cinematografia noastră. Fără în
doială că acest lucru a lăsat urme în 
mine și a reizbucnit în timpul liceului 
(am fost elev la „Matei Basarab“, în. 
București) cînd am avut un profesor de 
limba română foarte bun. mare amator 
de artă și cultură și împreună am făcut 
nenumărate spectacole.

— în anii uceniciei în arta scenei ați 
avut profesor, printre alții, pe marele 
Ion Manolescu. Se știe, maestrul dum
neavoastră dădea o semnificație deose
bită rostirii replicii. Pe lingă această 
mare cerință actoricească, ce alte sfaturi 
profesionale ați primit de la marele 
actor ?

— Mai întîi. am să vă povestesc o în- 
tîmplare . strict autentică. Primul an da 
la Conservator l-am făcut în paralel cu 
ultima clasă de lice.u. (Se putea face 
acest lucru cu condiția ca în momentul 
terminării Conservatorului să fii și în 
posesia certificatului de bacalaureat). 
Cursurile la Conservator le aveam lunea 
și marțea dimineața, ceea ce însemna să 
lipsesc de la liceu. în această situație 
lipseam într-o săptămînă de la 'școală 
lunea, în următoarea lipseam marțea, 
iar Ia Conservator era invers. După un

trimestru maestrul Manolescu rn-a între
bat ce mă mai preocupă în afara teatru
lui. Spunîndu-i că am făcut pregătire 
matematică și voiam să fiu inginer, m-a 
sfătuit să mă fac inginer. După aceasta 
am renunțat la profesia de actor și fi
rește nu mai m-am dus la Conservator. 
La sfîrșitul anului întîi de Conservator 
m-am prezentat la un concurs pentru 
ocuparea unor locuri de actori la Teatrul 
Național și am avut surprinza ca dintre 
136 de candidați să fiu admis. Atunci 
aveam 18 ani. în aceste condiții m-am 
reîntors la Conservator. Văzîndu-mă, ma
estrul m-a întrebat de ce am revenit ? 
I-am explicat că am reușit la concursul 
de la Național și fiind angajat trebuie 
să termin Conservatorul. Din acel mo
ment s-a ocupat în mod special de mine 
și am devenit în scurt timp elevul lui 
preferat. Făcînd această declarație pu
blică l-am întrebat de ce m-a trimis la 
inginerie. Regretatul Ion Manolescu mi-a 
spus că eram neserios pentru,că lipseam 
de la cursuri și că principiul lui era să 
renunțe mal degrabă la un talent deeîi 
să pătrundă în teatru un om care nu este 
foarte serios șl devotat profesiunii. Avea 
o etică profesională deosebită. Asta m-a 
marcat pentru toată cariera și azi stat 
printre actorii aproape maniaci în ceea 
ce privește disciplina și respectul față de 
profesie.

— Ce alte sfaturi ați primit de la ma
estrul dumneavoastră ?

— Am să vă răspund prlntr-un fel de 
anecdotă. Ne-a întrebat odată dacă știm 
cine a fost cel mai bun interpret al ce
tățeanului turmentat. Răspunzîndu-i că e 
lancu Brezeanu ne-a corectat spunîn- 
du-ne că e Anestin de la Craiova care 
se străduia să nu se vadă că e beat. 
„Ați văzut vreodată un om amețit că 
vrea să vadă lumea din jur că el este 
beat ? Nu ! Se teme să nu se vadă. Toc
mai în asta consta și măiestria lui Anes
tin". Tradus în limbajul nostru, asta în
semna că niciodată mijloacele exterioare, 
evidente, exhibiționismul nu trebuie să 

facă parte din panoplia profesiei noastre. 
Dimpotrivă, să mergem la esență.

Ne-a mai spus un lucru foarte impor
tant pentru care îi păstrez recunoștință 
toată viața. Fiind obligat să învețe ro
luri lungi în timp foarte scurt și-a făcut 
un sistem propriu : învăța ideea replicii 
și asculta cînd rostea partenerul, pentru 
că din replica Iui se năștea ca replică 
ideea pe care trebuia s-o vehiculez eu. 
în felul acesta nu se putea să răspunzi 
greșit. Toți care i-au fost studenti au în
vățat această artă de a-ți asculta parte
nerul și de a fi veșnic prezent în acțiu
nea scenică. Cred că aceste trei principii 
stat edificatoare pentru școala de teatru 
a lui Ion Manolescu.

— Ce aspecte semnificative ale teatru
lui de odinioară le puteți împărtăși mai 
tinerilor dumneavoastră confrați ?

— Marele merit al teatrului nostru 
constă în faptul că fiecare generație este 
de valoare, nu s-a întrerupt nici o clipă 
ștafeta valorilor. Totuși, este un lucru 
semnificativ pentru generația mea în 
anii ei de tinerețe : Respectul față de 
valoarea pe care o simțeam lingă noi și 
căreia voiam să-i furăm toate secretele 
profesiei. Acum e o camaraderie prost 
înțeleasă și nu întotdeauna știu tinerii 
să profite de prezența valorilor încărun
țite.

— Sînteți secretarul Asociației interna
ționale a spectacolelor pentru copii. Prin 
această funcție aveți o imagine de an
samblu asupra acestui compartiment al 
vieții teatrale. De aici cîteva întrebări : 
din cine e compusă această asociație?

— Dacă la început asociația noastră 
era formată din 11 state, în prezent este 
compusă din. 48 de state.

— Care este locul, ca pondere, al spec
tacolelor pentru copii și tineret în con
textul celorlalte arte ?

— între spectatorul adult și toate for
mele de artă șe creează din necesitate 
un fel de căsătorie care nu concepe 
divorțul, dar logodna se face în tinerețe 
și dragostea trebuie să înceapă în copi
lărie. Nu se poate ca un om contemporan 
să pătrundă în perimetrul artei întîm- 
plătdr, ca o explozie. Acest lucru g un 
fenomen de acumulare și educație. Mi 
se pare că dintre toate artele teatrul e 
cel mai comunicativ, pe viu este și cel 
mai convingător pentru copii. Am fost 
cu spectacolul „Cocoșelul neascultător" 
ta Italia și în urma unui sondaj la care 
copiii au. dat răspunsuri în scris —- adu
nate apoi într-o carte — afirmau că au 
fost fericiti că au putut să dialogheze cu 
scena și că au văzut ta sfirșit un specta
col cu oameni vii fiindcă s-au săturat 
de batista televizorului și de cearșaful 
cinematografului. Aceasta demonstrează 
ce efect fantastic are asupra copiilor un 
asemenea contact. Prin teatru, noi îl pu
tem face să se îndrăgostească nu numai 
de literatură dar și de pictură și de mu
zică ; teatrul e, după cum bine știți, un 
fenomen compus din mai multe arte. în 
plus, fiind ta contact direct, cu copilul 
el se include în acest fenomen. De aceea 
mi se pare că teatrul este nu numai un 
mijloc de educație estetică și patriotică, 
dar și unul extraordinar, etic, moral și 
artistic.

— Totuși, ce particularizează acest tip 
de spectacole ?

(Continuare în pag. 19)

TITUS CRIȘCIU a

ION PILLAT

Poezii frumoase

Acum, în prag de cireșar, cînd primele 
fructe ale acestei veri ard ca niște sălba
tice rubine în verdele încă moale și crud 
al pomilor copilăriei noastre, vă oferim 
din creația unuia din cei mai împătimiți 
iubitori de natură, bucolicul Ion PHlat, un 
savuros poem al zilelor de cireșar, poem 
care, desigur, chiar astfel se și numește.

Cireșar
Deschide poarta lunii cu coșul de cireși î 
S-au. îmbrăcat cireșii în roșile cămeși

Și zarea în lumină de aur înspre scafă.
Auzi cum cîntă-n luncă, lung, roata 

de la moară f

Arinii ei din sita ușoară de frunziș 
îi cern pe-oglinda apoi luminile furiș

Și săgetînd penumbra la stăvilanll morii 
So-alungă rîndunele șl fulgeră prigorii.

Călare vii în voie pe bunul buiestraș
Pe care iarba-n margini de șanț 

s-o pască-l lași.

Ți-au cunoscut. prin , ramuri mari pălăria 
moale

Și-n drum iți dau binețe cosași ce merg 
la vale,

Dar te gtadești la fata, morarului, ce are 
Obraz ca plinea rumen și-n păr mălai 

de soare.

Te-așteaptă țolo-n umbra cea verde de, 
arțari —=

A alergat și-și. ține cu mina sinii tari

Și mici ce bat odată' din două aripi sub 
Cămașă, cum ar bate din aripi un hulub

Nici numele, nici neamul nu-1 știi — știi 
că ți-e dragă.

Cu drag ii culegi gura gustoasă ca o fragă.

Și-un trup cu miros proaspăt de proaspăt 
măciniș

Pe malul gîrlei limpezi se Iasă 
pe prundiș.

Ss duce apa — fata s-o duce ca șl ea. 
Copita-și bate murgul ce nu mai vrea 

să stea,

încalec!,. îl dai drumul, scapi frîu-n 
pumnii tăi —-

Te duci prin griul serii cu cintec
de cîrstei.

fragmente crifice

Tudor Vianu sau despre fidelitate
Un prieten îmi amintește că zilele acestea s-au împlinit douăzeci de ani 

de la moartea lui Tudor Viami. Un prilej de a ne gtadi la el și la cărțile lui 
care s-au adunat, prin abnegația și priceperea lui George Gană, într-o ediție 
masivă șl impunătoare. Tudor Vianu a fost, știe toată lumea, un mare pro
fesor. Poate cel mai mare, în tradiție maioresciană. pe care l-a dat universi
tatea bucureșteană. Un spirit, cum s-a spus deseori, așezat și profund. însă 
cine gîndește că așezarea-si profunzimea se opun spiritului viu. fanteziei crea
toare. marilor proiecte intelectuale, greșește enorm.

Avea o formație esențial clasică și gîndea arta ca o muncă ajunsă Ia 
libertate și fericire. Aceasta este definiția pe care o dă într-un interviu luat 
în 1945 de Ion Biberi. Voia să întemeieze prin estetică și critică literară o 
știință care să dovedească tocmai faptul că arta este o formă de religie a 
muncii și că talentul nu se poate împlini ta afara culturii. Disprețuia impre
sionismul primitiv, capricios în critica literară și cerea ca judecata de valoare 
să se bizuie pe principii solide și chiar pe o metodă acceptată și pusă în acord 
cu individualitatea analistului. Și-a recunoscut mereu o mare afinitate pen
tru clasicismul elin și îndeosebi latin. A fost preocupat, încă de tînăr, de 
problema stilului și a expresiei și, cum mărturisește, a descoperit cu bucurie 
în corespondenta lui Flaubert și în eseurile lui Valery o justificare estetică 
pentru preferința și orientarea lui critică. N-a avut un maestru spiritual sau 
nu și-1 recunoaște : „Am lucrat de la mine cu spontaneitate, pornind din pro
priul meu centru [...]. Doar contactul cu Goethe a fost pentru mine revelator".

Tudor Vianu este, cu alte vorbe, opera voinței sale, ca și Maiorescu și 
Lovinescu (și alte mari spirite). Și-a construit o personalitate. învingând în 
tinerețe o criză de ordin religios (spune el undeva) și trecînd printr-o criză 
morală care l-a îndepărtat de critica foiletonistidă și l-a împins spre estetică 
Si filozofie.

(Continuare în pagina 18)
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însemnări de lectură

0 dezbatere romanescă
Pentru cei care au citit cărțile ante

rioare ale lui D. Matală (Locul. Rostogo
lirea), romanul Durata partidei nu este o 
surpriză : el reia într-o bună măsură 
teme, persona je și medii-'umane care, se 
pare, îl preocupă și îi sînt familiare. 
Astfel, în Locul, ca și în Rostogolirea, 
mediul este acela editorial iar personajul 
principal este urmărit în relația specifică 
dintre subordonat și conducătorul insti
tuției. Mai mult, eroul de prim olan din 
Durata partidei, Antohi, nu este altul decît 
cel din Rostogolirea, purtînd chiar același 
nume. Antohi din Rostogolirea este. în 
Durata partidei, redactor la un ziar jude
țean, după ce fusese, tot acolo, redactor 
șef adjunct și secretarul biroului de 
partid. însă autorul nu face eroarea de 
a se pierde în descrierea amănunțită a 
activității cotidiene din acest mediu, ro
manul său nu „evocă" universul unei me
serii și nu ilustrează o categorie profe
sională, ci una pur și simplu umană. Du
rata partidei nu este romanul unui mediu 
(ziaristic) ci o dezbatere romanescă sus
ținută cu excelente mijloace analitice

puse în serviciul dezvăluirii unor feno
mene caracteristice societății noastre de 
azi. Scriitorul stăpînește arta zugrăvirii 
unor variate fizionomii umane, a țmor 
portrete care se țin minte prin cîteva 
detalii bine găsite (Drăgaru, Cecilia, foto
reporterul ș.a.) Confruntarea dintre Fili- 
mon, Drăgaru, pe de o parte șl Antohi. 
Cecilia ș.a. pe de altă parte este o con
fruntare în jurul stilului și metodelor de 
muncă dintr-o colectivitate umană 
puternic marcată de lupta dintre 
nou și vechi. Proza lui D. Mata
lă este analitică, lucidă, demistifica- 
toare cu finețe și subtilitate, atentă 
Ia nuanțele comportării si vorbirii per* 
sonajelor. Autorul își ia distanta nece
sară fată de eroii lui pe care. în loc să-î 
manevreze omniscient. îi lasă să se înfă
țișeze, să se prezinte cu propriile lor mij
loace : îi provoacă să se mărturisească 
direct, în împrejurări speciale, ori prin.

(Continuare în pagina 18)
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Monștri sacri
Am foarte vechi amintiri de cinema : dinainte de 

întîiul război mondial. Unul dintre primii comici ai ecra
nului era actorul francez Max Linder. Aflu din Dicțio
narul actorilor de film (de Napoleon Toma lancu. 
București, 1977) că a realizat în zece ani, 1905—1914, 
două sute de filme. îi admiram eleganța vestimentară și 
distincția cu care purta bastonul, mimica lui irezistibilă, 
care declanșa rîsul. Alt comic juca pe personajul zis 
Cocantin, dar acesta era un simplu bufon. Marea actriță 
dramatică era, tot pe atunci, italianca Francesca Bertini. 
Vremea iîlmu.ui mut ! Ce departe de noi... Cind s-a ivit 
cel sonor și vorbitor, D. I. Suchianu l-a crezut sortit 
eșecului. Și ca el au fost poate multi. Astăzi critica 
cinematografică și-a creat, n-aș zice un stil, ci un 
vocabular, cu care nu prea mă împac. O sintagmă curentă 
este aceea pe care am înscris-o în titlu. Același dicționar 
îi califică astfel pe mai muiți mari actori de film : 
Harry Baur, Humphrey Bogart, Pierre Brasseur, Fernan- 
del, Louis de Funes, Jean Gabin, John Gielgud, Vittorio 
Gassman, Sir Alec Guiness, Charles Laughton, Laurence 
Olivier, Anthony Quinn, Steve Mac Quenn, Paul Scofield, 
Peter O’Toole, Spencer Tracy și Orson Welles. Ce e 
drept, unii-s, după autorul dicționarului, monștri ai 
cinematografiei naționale, dar cei mai multi din acest 
pomelnic sînt universali !

Formula prin care s-a acordat suprema mențiune aces
tora nu figurează în nici unul din dicționarele ultimelor 
două decenii, pe care le-am consultat : nici la cuvîntul 
monstru, nici la epitetul sacru. Lexicografii francezi, 
englezi, germani și italieni n-au luat act de noul-născut, 
din vocabularul cinematografiei și al teatrului.

M-am întrebat cine a fost inovatorul ? Nu îndrăznesc 
să dau răspunsul decît cu sfială : scriitorul Jean Cocteau 
(1889—1963), copilul teribil al literaturii interbelice fran
ceze. Una din comediile sale mai ușoare s-a și intitulat 
Les Monstres Sacres (1940). Protagoniștii ei sînt o 
pereche de actori, Florent ' și Esther, întîii „monștri 
sacri" din literatura dramatică.

Cocteau se folosise însă de aceeași sintagmă cu zece 
ani mai înainte. în cartea sa, „Opium, jurnal al unei 
dezintoxicări", cu desenele autorului (Paris, Stock, 1930), 
citim : „Nu se mai acceptă astăzi monștri sacri de tipul 
Goethe, Victor Hugo. La masă, nu l-ar mai asculta 
nimeni pe Oscar Wilde ; ar fi obositor" (pag. 78).

lată-i deci promovați în mod direct monștri sacri trei 
scriitori de valoare inegală, însă fiecare excepțional in 
felul său, iar ultimul, incomparabil „causeur". . .

Ce îl va fi îndemnat pe Jean Cocteau, în eventuali
tatea că el ar fi într-adevăr născocitorul acestei formule 
de mare viitor, să împerecheze două cuvinte ce se bat 
cap în cap și pe care poetica veche grecească o botezase, 
pentru figurile de stil, cu numele de oximoron ?

Monstrul, într-adevăr, e o făptură sau înspăimîntătoare, 
sau respingătoare. Mai e nevoie să dau exemple ? în 
cazul întîi, e o fiară, iar în al doilea, o făptură ome
nească diformă. Sacri sînt pentru credincioșii cultelor 
religioase zeul. Dumnezeu sau obiectele de cult, cărora

Notație și analiză

se închină. Sacralitatea presupune, din .acea perspectivă 
specială, ideea de perfecție și de atotputernicie, faculta
tea de intervenție miraculoasă, de răsplătire sau de 
pedepsire, după faptele bune sau cele rele ale credin
cioșilor, acordațea fericirii veșnice, pe lumea cealaltă, 
sau a condamnării perpetue la chinurile iadului.

Cum se împacă așadar termenii antinomici, de pe 
treapta supremă a literaturii sau a artelor, astăzi cu 
aplicație specială la cinematografie ? Cred că Jean 
Cocteau a asimilat pe cei trei mari scriitori, pentru 
calitățile lor oarecum supranaturale, cu monștrii ante- 
diluvieni. De aceea a afirmat, în citatul de mai sus, că 
astăzi n-ar mai fi posibil un Goethe, un Hugo, un 
Wilde. Nu s-a contrazis oare, cînd a transferat, ironic 
sau serios, aceleași calități anacronice, unor personaje 
de comedie; actori mai mult sau mai puțin talentați ?

Și dacă el a fost într-adevăr creatorul acestei sintagme, 
n-a avut oare prilejul să se mire că formula lui «a prins 
și prolifereză în presa teatrală și cinematografică ?

Ca să mă limitez la Goethe și la Hugo, genii în apa
rență profund diferențiate, aș Observa că se înrudesc 
prin aceea că ambii au fost niște „forțe ale naturii", 
sau, mai pe scurt, fiecare a fost „o natură", nu doar un 
creator de. cosmos, un demiurg. Numesc scriitor sau artist 
natură, pe creatorul ce se aseamănă cu ceea ce scolasti
cii numeau natura naturans, natura în permanentă pri
menire și creație. Or, actorii de teatru și de film, dacă 
pe drept cuvînt au fost calificâți „monștri sacri", cauza 
nu poate fi alta decît darul lor excepțional de a înco
rona o nebănuit de bogată gamă de tipuri și caractere 
umane, bune și rele, simpatice și antipatice, pozitive.și 
negative, iar la polii opuși, depășind parcă norma na
turală : monștri ! Acestor monștri, închinîndu-se milioa
ne de spectatori, le spunem sacri, pentru că ne inspiră, 
rîrid pe rînd, spaimă și adorație, ca divinitățile, temute 
și reverate.

Dacă cititorii noștri ar socoti că am exagerat, îi tri
mitem la o explicație mai terestră, a aceluiași Dicționar, 
cu privire la H’rry Baur :

„...treptat accede la poziția de mare vedetă a cinema
tografului francez, prețuire echivalentă aceleia de „mon
stru sacru" (pag. 34).

Monștri sacri=mari vedete ! Fie, dar geneza și sem
nificația formulei dau încă de gîndit... și de visat, față 
de proporțiile cultului îndhinat acestora de toate

După mai multe volume de ver
suri, care i-au adus un loc distinct 
în poezia generației sale. Daniela 
Crăsnaru propune, prin ' volumul 
de proze scurte Marele premiu 
(Editura Eminescu, 1983), o altă 
față a preocupărilor sale în ale 
scrisului. în situații de acest gen, 
tentația cititorului — și, de ce nu, 
a criticului — sau mai degrabă un 
prag de (ne) depășit este o lectu
ră prin prisma creației poetice an
terioare, mai ales cînd aceasta are 
o certă personalitate. Cele șapte 
proze incluse în volum însă, im
pun o relativă detașare de imagi
nea poetei, cel puțin prin faptul că 
dovedesc o bună stăpînire a mij
loacelor narative și un „ochi for
mat" de prozator. E drept, unele 
titluri, raportate la textele propriu- 
zise, par a ține de uneltele unei 
„retorici a ostentației" (Circuitul 
tristeții in natură, Nimicuri feme
iești, Faptul divers) și, prin aceas
ta, vădesc tendința de a „sensibi
liza" excesiv realitatea narată. E- 
fectul însă este premeditat; ase
menea titluri, revăzute după lec
tura prozei, fie că devin contra
riul a ceea ce anunțau la început 
(în Nimicuri femeiești nu este vor
ba deloc de „nimicuri". Faptul di
vers relatează o dramă a „vîrstei 
a treia**), fie că accentuează un 
anumit element al narațiunii (în 
Circuitul tristeții in natură sînt 
alăturate poveștile a două cupluri 
destrămate, fiecare cu tristețile 
sale). Această manieră de a intitu
la dovedește intenția autoarei de a 
provoca în cititor un sistem de aș
teptări, cu scopul ca lectura să fie 
dirijată spre un anumit aspect al 
textului.

Dincolo de acest procedeu ținînd 
de persuasiune, care-și asumă ris
cul unui ușor tezism, prozele Da
nielei Crăsnaru fac apel la o teh
nică narativă destul de complexă: 
de la narațiunea omniscientă clasi
că la inserturile din monologul 
(discursul) unui personaj (abil al
ternate în Casa cu iederă), de la 
înregistrarea reportericească, neu
tră, cu consemnarea conștiincioasă 
a locului, datei și orei, a întîmplă- 
rilor prin care trece un bătrîn cum
secade luat drept hoț (Faptul di
vers) la povestirea la persoana a 
doua, impusă de Michel Butor prin 
La Modification (Circuitul tristeții 
în natură), de la stilul indirect li
ber (prezent în mai toate poves
tirile) la redarea unor frînturi de 
conversație, naratorul fiind aseme
nea aparatului de filmat ce se 
plimbă printre personaje (Marele 
premiu). Apelul la toată această 
gamă de procedee narative pare să 
sfe înscrie în căutările (și cuceriri
le, deloc neglijabile) ale ulti
mei generatii de prozatori a- 
firmate la noi. Să-i amintim 
doar pe Mircea Nedelciu, 
Gheorghe Crăciun, Nicolae Ili
escu, George Cușnarencu, ale că
ror cărți (la care se adaugă anto
logia Desant ’83) sînt pline de ase
menea schimbări de registru nara
tiv și de jocuri ale perspectivei. 
Prozele din Marele premiu însă 
nu au izul experimentalist, atît de 
șocant la autorii citați. Daniela 
Crăsnaru acordă întîietate analizei 
(una dintre proze, Girafa, este ex
clusiv (psih)analitică, și trebuie 
spus că un filon epic nu i-ar . fi 
dăunat deloc) și, mai ales, unei 
anumite umanități. Personajele sale 
se înscriu într-o sferă precis deli
mitată: sînt fie bătrîni însingurați 
(Casa cu iederă. Faptul divers), fie 
femei într-o situație-limită (Ni
micuri femeiești), fie oameni în

ȘERBAN CIOCULESCU B

Intr-un irfterviu acor
dat revistei Orizont (din 
25 mai 1984) poetul Ma
rin Sorescu declară : 
„Pretutindeni pe unde am 
trecut și trebuie să măr
turisesc că au fost și 
locuri unde eram primul 
care vorbea românește și 
care vorbea despre o lite
ratură scrisă în limba ro
mână — m-am străduit să 
atrag atenția asupra valo
rii culturii noastre. în 
astfel de întîlniri vorbesc 
în primul rînd de marea 
poezie română actuală, 
care are cîteva culmi 
demne de atenția lumii, 
vorbesc de proze și de 
dramaturgia românească 
și abia după aceea citesc 
din poeziile mele. Am a- 
vut, totodată, posibilita
tea să studiez la Urbino, 
în Italia, la Iowa City, în 
Statele Unite, la Berlin 
și în alte universități din 
lume și personal consi
der că fenomenul acesta 
de cunoaștere nu se pe
trece într-o singură di
recție. Primim și dăm 
cultură Și ca să putem 

tre două vîrste mulțumiți de exis" 
tenta lor cenușie (Marele premiu), 
hotărîți să și-o schimbe radical 
(meșterul Pândele, care se apucă 
să proiecteze un mecanism euro
pean în măsură să aducă benefi
cii uriașe), sau puși în situația de 
„a o lua de la capăt" (personajul 
principal din Circuitul tristeții în 
natură). Acesta este și meritul 
principal al prozelor Danielei 
Crăsnaru: analiza rafinată, sensi
bilă, a unei zone deloc vesel" a 
existenței.

Mai puțin fructuoasă este aple
carea spre straniu, prezentă în 
Mecanismul european (unde, în 
final, se dovedește că Piști, cel 
care l-a incitat pe Pândele în pro
iectarea mecanismului, nu este cu
noscut de nimeni) sau în Faptul 
divers. în aceste cazuri, un pas 
ferm spre fantasticul propriu-zis 
sau rămînerea pe pozițiile prozei 
pur realiste ar fi dus la rezultate 
superioare și ar fi spus mai multe 
despre opțiunile și posibilitățile 
autoarei.

Oricum, acest prim volum de 
proză al Danielei Crăsnaru demon
strează o aplecare spre analiză, 
spre notația fină pe marginea stă
rilor „de cumpănă", care merită să 
fie confirmată (și amplificată) în- 
tr-un al doilea volum.

MIRCEA VASILESCU ■

• MUZICA
„Primăvara 
culturală 
bucurcștcaiiă“

Devenit, jn scurt timp, tradițio
nal, acest festival — încheiat du
minică — a constituit un adevărat 
festin cultural al fiecărui bucu- 
reștean, care a putut avea la dis
poziția împlinirilor sale estetice 
tot ce și-ar fi putut dori : muzică, 
expoziții de artă plastică, lansări
le unor noi lucrări literare, reci
taluri de poezie, spectacole de 
teatru etc.. manifestări susți
nute de cei mai prestigioși pro
fesioniști, ca si de cele mai va
loroase colective ale artiștilor ama
tori. Sigur că prima instituție de 
concerte a tării. Filarmonica „Geor
ge Enescu". s-a străduit să ofere 
tot ce avea mai bun și mal nou 
în programele sale, cifra de 17 con
certe fiind, credem. îndestulătoare 
și edificatoare asupra seriozității, 
interesului si sîrguintei cil care 
conducerea instituției a privit fes
tivalul acestor șapte zile de pri
măvară însorită.

Concertul de deschidere, dirijat 
de Mihai Brediceanu. a inserat — 
în afara repertoriului propus — un 
eveniment rar petrecut lă Ateneu : 
apariția în cadrul aceleiași seri a 
celor mai valoroși solisti ai Filar
monicii. pianistul Valentin Gheor
ghiu și violonistul Ion Voicu. în
tr-adevăr. posibilitatea de a asculta 
într-o singură manifestare pe acești 
doi corifei români, ai pianului si al 
viorii, constituie un „regal" pentru 
oricare meloman : așa se face că 
o sală plină de împătimiti ai mu
zicii au ovaționat interpretarea 
„Fanteziei pentru pian, cor si or
chestră" de Beethoven, pentru ca 
aceeași sală să fie la fel de recepti
vă audiind și Concertul pentru vioa
ră și orchestră de Max Bruch. So
brietatea si eleganta stilisticii 
beethoveniene. romantismul și 
temperatura ardentă din Bruch, vir
tuozitatea acestor mari interpreti 

primi și să putem da 
trebuie să cunoaștem bi
ne cultura universală, iz
vorul nesecat de umanism 
și de valori spirituale 
înalte. • în cuprinsul 
aceluiași număr întîlnim 
si cîteva pagini consacra
te suplimentului Danu- 
bius editat în colaborare 
cu Comitetul de cultură și 
educație socialistă al ju
dețului Mehedinți. Iată 
cîteva versuri din poezia 
Stăpîni peste grădinile 
cu rodii publicată în a- 
cest supliment, poezie 
semnată de Doina lovă- 
nel : „Să mai petrecem 
în caleașca verii / o zi, 
un ceas, un fluture hai- 
hui, / tu prinț păgîn și 
eu, prințesa nimănui, / 
bogați, avîndu-ne numai 
pe noi / și-o-ntreagă fe
ricire la picioare. / — co
pii fără de nume amîn- 
doi". • în revista Cro
nica din aceeași zi, un alt 
interviu : cel oferit de 
dramaturgul George Ge- 
noiu lui Constantin Vișan. 
Iată o mărturisire de cre
dință : „Niciodată nu

poți găsi o realitate con- 
flictuală care să n-aibă 
nevoie de „prelucrare" în 
laboratorul creației. Via
ța nu-ți poate oferi o po
veste pe care s-o tran
scrii exact pe scenă. Da
că te-ai mulțumi cu atît, 
n-ai realiza prea mult 
sau, în orice caz, n-ar fi 
vorba de transfigurare ar
tistică ! Deci, prin asimi
lare, eu îmi construiesc 
o realitate posibilă fiind 
foarte atent ca această 
realitate convențională Să 
n-o mai fi descoperit un 
alt dramaturg. • în ru
brica Semnalizări a lui 
Șerban Cioculescu (Ra
muri nr. 5) învățăcelul 
pune următoarea întreba
re : „Ce înțelegeți prin- 
tr-un mare gazetar, ma
gistre" ? La care Eudo- 
xiu, magistrul, răspunde 
pe bună dreptate : „Un 
publicist de caracter, ta
lentat, în serviciul (de
zinteresat) al uneia și al 
aceleiași cauze, și-n vre
muri bune, și, mai ales, 
în vremuri rele". Sînt o- 
ferite și două mari e-

MmaMeaeaMMeHBaHa
români, care la fiecare apariție pe 
podiumul de concerte vrăjesc au
ditorii prin calitatea sunetului dar 
și prin cunoașterea în profunzime 
a specificului fiecărei epoci de 
creație, ne-au întărit convingerea 
că România a avut și va avea —> 
sperăm, încă mult timp — în acești 
doi artiști, ambasadori străluciti ai 
artei, personalități marcante si 
respectate în toate țările lumii. 
Acompaniindu-i pe Valentin Gheor
ghiu și pe Ion Voicu. dirijorul Mi
hai Brediceanu a condus, cu sigu
ranță. si alte două lucrări : prima 
simfonie a marelui nostru Enescu. 
precum și scurta dar convingătoa- 
rea cantată intitulată „Mărire tie, 
Patria mea", a colaboratorului, 
prietenului și urmașului luceafă
rului muzicii românești, regretatul 
Mihail Jora. Observăm cu plăcere 
că Mihai Brediceanu se identifică, 
tot mai mult, cu colectivul simfo
nic al instituției, făcînd »— la pupi
trul dirijoral ;— corp comun cu or
chestra ; cîștigul este evident, atît 
pentru instrumentiști eît si pentru 
conducător, dar. mai ales, pentru 
arta noastră, deoarece — se știe — 
Brediceanu este o „minte aleasă" 
între muzicienii autohtoni, domnia 
sa reprezentînd România în cele 
mai diverse situatii. în turnee in
ternaționale. în calitate de profe
sor la universități din S.U.A.. ca 
inovator în corelația științelor ma
tematice cu muzica etc. Iată, așa
dar. cum numele Brediceanu, in
trat de mult în Istoria muzicii ro
mânești prin Tîberiu. este conti
nuat cu demnitate si de fiul său. 
Mihai...

„II mondo della Luna" („Lumea 
de pe Lună") este titlul ales de 
Joseph Haydn si dăruit uneia din 
operele sale, creată în 1777. după o 
adaptare de Carlo Goldoni. Lucra
rea aceasta, compusă la Esterhăz, 
cu ocazia căsătoriei contelui Nico- 
lo de Esterhăzy cu contesa Maria- 
Anna Weissenwolf. a rămas ne
cunoscută la noi în tară si a fost 
rar reprezentată pe scenele din 
străinătate. Iată însă că — prin 
sprijinul Casei de cultură a Re
publicii Federale Germania, care 
a pus la dispoziție materialul mu
zical — ea a văzut lumina rampei, 
la Ateneul Român, miercurea tre
cută și a constituit unul din mo
mentele de vîrf ale Festivalului 
cv.ltural bucurestean. Prezentarea 
unor opere de cameră, la Filarmo
nică. a constituit o inițiativă mai 
veche a conducerii instituției, care 
— încă din ianuarie 1983 — a mon
tat lucrări de Benjamin Britten și 
Carmen Petra Basacopol. iar acum., 
iată, una din cele 18 opere ale lui 
„papa" Haydn, creatorul simfoniei 
clasice, se integrează în aceeași 
Stagiune lirică. Că „Lumea de pe 
Lună" este — în fapt — un orato
riu scenic, că subiectul, pueril as
tăzi. face parte din acea epocă fer
mecătoare a naivității „drammei 
giocosa". acestea se pot discuta pe 
alte planuri si cu alte prilejuri. 
Important ni se nare însă gîndul 
bun al Filarmonicii bucurestene de 
a prezenta melomanilor lucrări ui
tate de vreme, necunoscute publi
cului românesc si care se înscriu 
—■ totuși — în orbita de concert, 
avînd si un minimum de mizan
scenă oferit — din păcate = 
cu zgîrcenie. de specificul construc
tiv al podiumului Ateneului, lipsit 
— cum se știe — de cele mai ele
mentare dotări necesare montării 
unui spectacol dramatic. Așa incit, 
se cuvin toate laudele regizoarei 
Cătălina Buzoianu. care a mers pe 
drumul îmbinării dintre trecut si 
prezent, sugerînd. deopotrivă, ele
mente ale commediei dell’arte si ale 
perioadei filmului mut. cu micile 
„gaguri" aferente acestor stiluri. 
Dirijorul Horia Andreescu a lucrat 
un timn îndelungat cu ansamblul. 
A reușit să transforme un grup de 
instrumentiști concertiști ai Filar
monicii. într-o bună orchestră de 
acompaniament. A izbutit să păs
treze un echilibru. între stilul sim
fonie. traditional, al lui Haydn cu 

xemple : C.A. Rosetti și 
M. Eminescu : „Nici unul 
n-a variat în crezurile 
lui. Nici unul nu s-a îm
bogățit din profesia de 
ziarist : cel dinții și-a 
cheltuit averea scoțînd 
Românul, cel de al doilea, 
chiar ca redactor șef, pu
țină vreme, la Timpul tră
ia din aconturi și făcînd 
datorii". • Revista Alma 
Mater-Dialog a Univer
sității din Iași a împli
nit 15 ani de apariție, pe
rioadă în care au apărut 
100 de numere. Din nu
mărul omagial remarcăm 
fragmentele din studiul 
A.B.C.-ul romanului de 
Al .Călinescu (Reeitindu-1 
pe Filimon), eseul lui 
Constantin Pricop intitu
lat Cite ceva despre po
ezie și despre interpreta
rea ei, poeziile semnate 
de Paul Balahur, Nichita 
Danilov, Corneliu Osta- 
hie, Liviu Antonesei, Ra
du Andriescu, Dorin Po
pa. • în zilele de 1—2 
iunie a.c. se organizează 
în comuna Bivolari, ju
dețul Iași, * treia ediție
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discursul si acțiunea pe care o cere 
oricare operă : si toate acestea au 
dus la o izbutită prestație muzica
lă. din care s-au evidential — în 
primul rînd — basul Teodor Ciur- 
dea (Buonafede). Paulina Stavraehe 
(Clarice) și Olga Csorvasi (Lisetta). 
relevînd calități vocale care ar pu
tea să fie întrebuințate, imediat, 
pe orice scenă a unui teatru muzi
cal. Un cuvînt aparte pentru teno
rul Vladimir Deveselu (Cecco) ; 
în afara calităților sale naturale, 
evidențiate deseori de critica mu
zicală. el a ilustrat si aici — un 
talent actoricesc ieșit din comun : 
ce păcat că potentele sale artistice 
nu sînt valorificate pe deplin de 
teatrele de operă... Alături de cei 
sus-citati. să mai notăm si pe cei
lalți interpreti. Mihai Stupcanu, 
Cristian Caraman, Vasile Speran
ța. Vasile Tudose. Dieter Rell si — 
în special — pe Emilia Ciurdea 1 
laolaltă, după posibilitățile lor vo
cale sau actoricești, ne-au oferit 
momente de adevărată artă. Sce
nografia. semnată de Lia Manțoe 
și Nicolae Ularu, a intîmpinat difi
cultăți deosebite. în special datori
tă înghesuielii de pe scenă : totuși, 
cei doi creatori au găsit căi mul
țumitoare de rezolvare si au permis 
astfel Ralucăi lanegie si lui Odalio 
Guillermo Perez să desfășoare o 
pantomimă adecvată, complemen
tară acțiunii : ni s-a părut — totuși 
— că momentele creionate de cei 
doi artiști erau prea abundente, 
ca număr estompînd — uneori — 
jocul principalilor soliști. Sau chiar 
discursul soțior.

Dificilul concert al corului Filar
monicii ..George Enescu“. susținut 
duminică, sub conducerea lui Va
lentin Gruescu. a marcat încă o 
etapă, decisivă, credem. în aflarea 
celui care-1 va înlocui pe veteranul 
conducător al colectivului, l-am 
numit pe dirijorul Vasile Pântea s 
concertul orchestrei de cameră a 
Filarmonicii (concert maestru Ni
colae Iliescu), reluarea operei pen
tru copii „Micul Coșar", de Benja- 
hin Britten, alte manifestări came* 
ale de vîrf. completate chiar cu 

un concert de... iazz. au făcut din 
această săptămînă muzicală o ade
vărată salbă închinată Euterpei, 
salbă plină cu mărgăritarele Pri
măverii culturale bucurestene î 
iar aceste zile, aflate sub însemnul 
unui înalt nivel artistic, le-am dori 
repetate si cu alte prilejuri.

CLAUDIU NEGULESCU M

Căldură, dincolo 
de austeritate

Griuri metalice, oțeloase, închi
puind pereți înalti de șțîncă ari
dă, prăpăstii abrupte, sau ceruri 
acoperite de nouri compacți, și o 
lumină săracă, austeră, aspră, dură, 
o lumină de noiembrie cenușiu, 
ci-colo cîte o pată mai caldă, de 

galben, cel mai adesea, sau de 
roșu și verde, arareori. Adică lu
mea de suflet și gind a unuia din 
pictorii de seamă ai timpului nos
tru, Traian Brădean, acea lume de 
mai de demult ă moților porniti să 
cutreiere țara cu caii încărcati de 
doine și de ciubere. Intitulate 
Amintiri din copilărie, pînzele a- 
celei lumi de mai de demult alcătu
iesc una și aceeași imagine deve
nită parcă un ritual al vieții mo
ților, ritualul plecării lor pe dru
murile țării. Și dacă ar fi să subli
niem o anume calitate a acestor 
secvențe, ne-am opri în primul 
rînd asupra inteligenței artistice cu 
care pictorul operează în planurile 
îndepărtate ale compozițiilor, ast
fel îneît. din plecarea moților, ne 

a Festivalului-concurs al 
filmului de amatori Sa
tul românesc de ieri și de 
azi, cu participarea cine- 
cluburilor din țară, care, 
în perioada 1982—1984, au 
realizat filme ale căror 
subiecte se înscriu în pro
filul manifestării • Casa 
pionierilor și șoimilor pa
triei din Bolintin Vale, 
județul Giurgiu a deschis o 
expoziție de pictură și fo- 
tografli Culorile copilări
ei, în holul ■ bibliotecii 
pentru copii din strada 
Cristian Teii nr. 10. (Geor
ge Arion)

• Cîteva expoziții de 
artă românească peste 
hotare : la Helsinki, o se
lecție din creația recentă 
a pictorilor Sabin Bălașa, 
Petru Popovici și Gheor
ghe Saru șl a sculptorilor 
Horea Flămîndu și Ovi- 
diu Maitec. Manifestarea 
din capitala Finlandei re
prezintă, de fapt, o etapă 
dintr-un itinerar prin ță
rile nordice, țări în care 
artiștii români au un 
nume foarte bun • 
Sculptură și tapiserie ta 

este prezentată ultima clipă, înain
te de a coborî coama unui deal, 
ori de-a se pierde după cotitura 
unui munte. Această situare a per
sonajelor în planurile depărtate 
creează, totodată, pe lîngă o evi
dentă atmosferă nostalgică, provo
cată de vremelnica despărțire, și o 
contopire cu natura, cu dealurile 
șl cu munții din care moții se rup 
parcă cu jale, cu durere, cu o oa
recare teamă, dar și cu neclintită 
hotărîre să înfrunte și să biruie 
toate încercările lumii și-ale vie
ții. Este, cu alte cuvinte, surprin
zătoare intensitatea emoțiilor ce se 
degajă din lectura acestor compo
ziții lucrate, cum am spus, într-o 
gamă cromatică severă, parcă ne
înduplecată, așa cum este însăși 
firea moțului. Dealtfel întreaga 
expoziție, găzduită de Galeriile de 
artă ale municipiului, stă sub sem
nul acestui aparent contrast dintre 
culoarea austeră și căldura senti
mentului relatat, Traian Brădean 
confirmînd și de această dată ca
pacitatea picturii sale de-a emo
ționa profund, autentic, aidoma 
unui poet care, lipsindu-se de zor
zoane stilistice, de tonuri melodra
matice, de dulcegării și de înfru
musețări forțate, cîntă flacăra si 
totodată cenușa, adică arderea în
săși. viața cu toate ale ei. In po
fida acestei austerități cromatice 
declarate, Traian Brădean scoate la 
iveală, din străfundul încruntatelor 
sale culori, cîte un buchet de 
flori violete, sau cîteva peisaje din 
deltă, cîteva marine, sau cîte un 
cal alergînd și-nchipuind. prin fre
nezia și sălbăticia alergării, veni
rea primăverii și, mai ales, cîteva 
portrete impresionînd prin căldura, 
sinceritatea și prietenia cu care au 
fost lucrate. Adică, mai altfel spus, 
cu aceste abateri tematice și cro
matice, ca să le spunem așa, Tra
ian. Brădean configurează o lume 
ce se adaugă complementar celei 
din care descinde și-al cărei fior 
îl domină, totuși, ca--o pecete pro
prie.

VICTOR NIȚÂ H

Moartea la Veneția
Dinu Cernescu, din nou la ram

pă. Iată un fapt care ne-a bucu
rat, căci realmente el este unul 
dintre regizorii de mare finețe și 
profunzime ai generației de mij
loc. Dinu Cernescu place pentru 
felul său elaborat de-a gîndi, pen
tru felul cum știe să se exprime 
plastic, avîntindu-se în știința re
giei cu tact și bun simț, tot
deauna modern, niciodată moder
nist.

Anonimul venețian, piesa ita
lianului Giuseppe Berto, are numai 
două personaje, chemate de autor 
pentru a-și malaxa iubirea trecută, 
dar sigur și prezentă, înaintea 
deznodământului tragic, care este 
iminent pentru cei doi, respectiv 
El, așa cum este numit eroul 
în piesă. Piesele în două per
sonaje sînt o capcană atît pen
tru regizor, cît și pentru inter- 
preți. Gale de mijloc nu există. 
Or succesul, or...

întîlnlrea, mai bine zis drama, 
celor două personaje se consumă 
în cîteva ore și se petrece la Ve
neția, citadelă pe care nu întîm- 
plător a ales-o autorul, căci eroul 
și orașul cunosc, în timp, același 
destin, numai că El este primul 
care trebuie să-și facă bagajul. 
Implacabilul destin e grăbit. Poa
te, pentru a lega goana contra se
cundelor pe care trebuie s-o stră
bată. El, în puținul timp pe care 
îl are la dispoziție, autorul ape
lează la o interesantă metaforă. 

două galerii londoneze de 
marcă : Leighton House 
și Complexul Fairfield 
House-Croydon. Expun 
Gh. Iliescu-Călinești, Li- 
viu Rusu, Napoleon Ti- 
ron, Ion Deac-Bistrița, 
Cristian Bedivan, Teodo
ra Moisescu-Stendl, Lu- 
creția Pacea, Ana Tamas- 
Keleman • în seria pres
tigioaselor retrospective 
ale operei unor contem
porani, Muzeul de Artă 
al României, în colabora
re cu Muzeul de Artă din 
Cluj-Napoca, patronează 
expoziția Virgil Almășa- 
nu. Dacă, îndeobște, ex
pozițiile deschise în mu
zeele naționale instituțio- 
nalizează valori a căror 
afirmare s-a petrecut în 
galerii ori muzee de rang 
inferior, ultimele decenii 
au cultivat la venerabile
le așezăminte o seamă de 
ambiții noi, între care și 
aceea de a juca un rol 
mai activ în procesul de 
constituire șs consolidare 
a ideii de valoare. Re
trospectivele unor pictori, 
sculptori, pictori și grafi

cieni din generațiile me
dii sînt dovada emanci
pării intereselor muzeale 
• După excepționala se
lecție de desene colorate 
ale Ahcăi Bucura Nico
lau, încă o expoziție de 
calitate la „Atelierul 35“ 
Michaela Isac Crișan — 
Contribuții subiective ia 
peisaje esențiale. Pictu- 
ră-desen-obiect. „Atelie
rul 35", al cărui rost este 
Să înlesnească afirmarea 
unor tineri nu pur și sim
plu talentați, ci ambițio- 
nînd la o operă și la o 
temeinică susținere teo
retică a acesteia, regăseș
te, cu ultimele nume pre
zentate aici, gustul cere
moniei și al unui profe
sionalism arbitru.

® Luni, 4 iunie, orele 
19, la Teatrul „Ion. Crean
gă"» din București va 
avea, loc o nouă premie
ră : musicalul Mary Pop
pins de Silvia Kerim. 
Muzica : Marius Țeicu. 
Regia : Andrei Brădeanu. 
în rolul titular a fost 
distribuită Daniela Anen- 
eov. Alți interpre>ti :

Eroul damnat știe exact toate le
găturile trenurilor dintre Veneția 
și Milano, și ori de cite ori dialo
gul lor cunoaște meandre, El ii in
dică Ei cu exactitate ce tren, la ce 
oră și pe ce linie pleacă la Milano, 
la copilul lor și la dezgustătorul ei 
soț, acceptat de Ea, numai pentru 
că este' foarte bogat. Acțiunea pie
sei crește cu fiecare replică, condu- 
cîndu-ne pe noi spectatorii spre 
înțelegerea celui mai mare flagel 
care bintuie acest final de se
col. înainte de a vorbi despre in
terpret! să subliniem scenografia 
de mare rafinament a Danielei 
Codarcea. La început totul pare 
acoperit de colbul uitării. Apoi 
viața începe să prindă contur, și 
odată cu ea și obiectele, care al
cătuiesc decorul. Este o senzație 
stranie pe care o obțin realizatorii 
spectacolului, senzație care con
tribuie din plin la crearea at
mosferei.

în rolul El, regizorul a fost 
foarte inspirat distribuindu-1 pe 
Florin Zamfirescu, actor din gene
rația tînără, care din punctul nos
tru de vedere nu părea a dispune 
de datele necesare rolului. Din 
nou ochiul lui Dinu Cernescu n-a 
dat greș. Condus cu inteligență, și 
înțelegînd perfect drama persona
jului, actorul străbate întreaga 
partitură, căutîndu-și probabil 
propriul „eu" prin intermediul 
personajului interpelat. El este 
un condamnat de viață și ca orice 
om in această postură are un pu
ternic simțămint al revoltei. „De 
ce eu și nu altul ?“ iată întreba
rea care revine ca un leitmotiv 
de-a lungul întregii partituri. E 
firesc ca actorul să realizeze un 
personaj, poate malițios, care la 
prima vedere pare supărat pe 
toată lumea. Spun pare, pentru 
că< în realitate, personajul lui Flo
rin Zamfirescu are o cu totul ană 
structură. El dorește să lase pos
terității și mai ales fiului său, im
primarea concertului pentru oboi 
și orchestră, atribuit unui anonim 
venețian, nutrind speranța că a- 
ceastă imprimare odată terminată, 
personalitatea sa artistică se va 
plasa în prim plan, ca ultim 
omagiu adus dragostei sale adine 
tăinuite pentru fiul său și Ea. 
Ileana Cernat a măi avut ocazia 
să joace într-o piesă cu o poveste 
asemănătoare, numai că de aceas
tă dată 'Sabia lui Damocles nu 
atîrnă asupra capului ei. Con
damnatul- este fostul ei soț, tatăl 
băiatului lor, omul pe care con
tinuă să-1 iubească în ciuda fap
tului că de opt ani nu l-a mai 
văzut și și-a făurit o nouă familie. 
Dar poți oare dicta gîndului să 
stea, smirnă ? Niciodată nu vom 
ști pentru cine este pedeapsa mai 
grea, pentru cel ce părăsește are
na vieții, sau pentru cel ce supra
viețuiește. Din aceste motive Ilea
na Cernat ne-a plăcut. Artista a 
străbătut cu emoție șl profundă 
vibrație interioară întreaga parti
tură, fiind cînd aparent. mîndră și 
distantă, cînd copleșită de dra
goste și disperare, cînd- mincinoa
să (atunci cînd simțea că minciu
na îi face bine lui) cînd demnă. 
Așa cum spuneam, regizorul și-a 
asumat o grea sarcină, căci pe 
lîngă cele spuse în liminar tre
buie să mai amintim un lucru nu 
lipsit de importanță „Anonimul 
venețian", a rulat în Capitală iar 
pe lîngă o distribuție prestigioasă, 
pelicula a beneficiat de o imagine 
minunată, prezentîndu-ne, în cu
lori, splendorile Veneției. Dar a 
judeca o piesă • în raport eu un 
film este la fel cu a aprecia o. 
operă cinematografică după roma
nul omonim. Fiecare expresie ar
tistică are criteriile ei de judeca
tă. Să conchidem, deci, că piesa 
Anonimul venețian, pusă în scenă 
la Giulești de Dinu Cernescu este 
un succes incontestabil, este o 
realizare artistică remarcabilă, 
care aureolează hărnicia și dărui
rea unui colectiv.

DAN BiRLADEANU S

Cronica literară

■

CAP LIMPEDE
Alexandrina Halic. Geno- 

^eva Preda. Paula Frun- 
zetti, Gheorghe Vrâncea- 
nu, Boris Petroff și Cice
rone Ionescu. Scenogra
fia : Simirad Munteanu ; 
coregrafia : Adina Cezar.
• Abia încheiate repeti
țiile la spectacolul pentru 
Ex de Aldo Nicolai, Mir
cea Comișteanu a intrat 
în repetiții cu piesa Va- 
riațiuni pe aceeași temă 
de S. Alioșin în vreme ce 
Dan Micu, întors din 
Finlanda unde a pus în 
scenă O scrisoare pier
dută de I.L. Caragiale a 
început lecturile la masă 
cu Cum vă place de 
Shakespeare.

în acest număr repro
duceri după lucrările ar

tistului Mihail Gion

Un eseu despre Creangă
Amintiri din copilărie, opera de maturitate a lui Ion 

Creangă, nu e o autobiografie, ci un roman, cum intuise 
încă din 1882 Titu Maiorescu, scriam în Istoria literaturii 
române. Mă refeream la un pasaj din articolul lui Maiorescu 
Literatura română si străinătatea : ..Citirea unor romane 
și nuvele ca Lascăr Viorescu de Kotzebue, ca Buna pes
cuire a spaniolului Alarcon, ca Rabbiata lui Heyse. Ca , 
Gura satului de Slavici. Amintirile din copilărie de ne
prețuitul Creangă. La mare au diable și Fetite Fadette 
de George Sand, Madame Bovary de Flaubert, Memoriile 
unui vînător și Nov de Turgheniev. Norocul în Roaring 
Camp de Bret-Harte, David Copperfield de Dickens 
șl mai presus de toate Ut mine Stromtid de Fritz Reuter, 
ne-a întărit în convingerea, că se poate formula de-a 
dreptul un nou principiu estetic în privința romanului 
modern...". Intr-adevăr, cine poate lua drept date auto
biografice prinderea unei pupeze. smintînirea oalelor, 
furtul unor cireșe. înfruptarea din pomul mortului pe 
vreme de ciumă si alte întîmplări 1 Ele âu fost născocite 
în Amintiri din copilărie pentru a provoca hazul cititori
lor si nu figurează în autobiografia oferită de autor în 
1878 pentru Albumul Societății Junimea din Iași. De aceea 
scria si G. Călinescu în prefața ediției sale din Creangă 
din 1953 (nu însă și în Viața lui Ion Creangă din 1938 
republicată în 1964 sub titlul Ioan Creangă, viața și opera) : 
„Prin basme, completînd Amintirile. I. Creangă a făcut 
romanul vieții țăranului din anume timp si loc. ridicîn- 
du-se la general prin tipizare, fără a șterge toate parti
cularitățile istorice, geografice si individuale". De altfel, 
multe romane au caracter autobiografic precum. între 
cele citate de Maiorescu. Din anii mei de opincar (1862— 
1864) de Fritz Reuter.

în eseul său. Ion Creangă — spațiul memoriei (Juni
mea. 1984), pornind de la ideea că romanul ar conține 
numai ceea ce poate fi crezut, ceea ce e verosimil, pe cînd 
autobiografia ceea oe trebuie crezut, ceea ce e adevărat 
loan Holban consideră că Amintiri din copilărie nu este 
un roman, ci o autobiografie. întrebare care se pune 
numaidecît : de unde știm noi că este adevărată întîm- 
plarea cu prinderea pupezei din tei și încercarea de a o 
vinde la oraș ? Aș zice că faptul e mai curînd verosimil 
și că poate fi crezut în roman, nu neapărat în viața lui 
Ion Creangă.

Abstracție făcînd de socotirea Amintirilor drept autobio
grafie. Ioan Holban discută opera aplicînd principiile 
moderne ale naratologiei mai ales din Gerard Genette. 
Figure?, II. (La litțerature et l’âspace : Frontieres du 
recit, Vraisemblance et motivation). Ni se vorbește de 
mimesis și diegezis (imitarea naturii și povestire), de eu 
erou și eu narator, de cod intradiegetic (privind relațiile 
dintre narator și eroul textului) și cod extradiegetic (pri
vind relațiile dintre scriitor și epocă). Un capitol anali
zează structurile temporale (timpul lecturii, matricea na
rativă. încălcarea ordinii cronologice si retardarea nara
țiunii. categoriile temporale și fetele discursului), alt ca
pitol narațiune și dlegeză și altul codul cultural din 
Amintiri. Aproape la fiecare pas autorul simte nevoia de 
a se sprijini pe un autor din cei traduși lâ Editura Uni
vers și pe opere de dată recentă. Figurează astfel Wayne 
C. Booth cu Retorica romanului (țr. de Alina Clej și Șt. 
Stoeneșcu, 1976). A.J. Greimas cu Despre sens. Eseuri se- 
miotice (tr. de Maria Carpov. 1975). Luigi Pareyspn, 
Estetica Teoria formativității (tr. Marian Pa->ahav5. 19771, 
D’Atco Silvio Avale, Modele semiologice în „Comedia" Iul 
Dante (tr. Ștefania și Marin Mincu. 1979) Pierre Fonta- 
nier. Figurile limbajului (tr. A. Constantinescu. 1977) Vic
tor Șclpvski, Despre proză, II (tr. de Inna Cristu, 1976), 
Gerard Genette (tr. de Angela. Ion si Irina Mavrodin, 
1978), Michel Butor. Repertoriu (tr. de Constantin Teacă 
1979). Alte cărți citate : Norman Friedman, Point of 
View in Fiction, 1955. Ph. Stevick. The Theory of the 
Novel. 1967. A.A. Mendilow.Time and the Novel, 1952. Ro
land Barthes. S/Z 1970. Edward Bullogh, The Problems 
of Aesthetics, 1953, Ford Madox Ford. Now to Road a No
vel. 1957. Paul Goodmans. Structure of Litterature, 1954, 
Jean Pouillon. Temps et roman, 1946. Harald Weintrich, 
Le temps, 1973, Maurice Halbwasch, Les Cadres sociaux 
de la memoire, 1952, Maurice Jean Lefebre, Structures du 
discours de la poesie et du recit, 1971, Jean Rousset, For
me et signification. 1963. Robert Humphrey, Stream of 
consciousness in the modern novel, 1954. Roland Bourneuf- 
Real Quellet. L’Univers du roman., 1972. Percy Lubbock, 
The Craft of Fiction, 1921.

Uitînd că se ocupă de o autobiografie (după opinia sa) 
și nu de un romafi. Ioan Holban. scrie într-un pasaj : 
„Granița dintre povestire, si prezentare (la Wayne C. Booth 
și Percy Lubbock) narațiune și descriere, (la Gerard 
Genette, Bourneuf și Percy Lubbock) narațiune și co
mentariu (la Harald Weinrich), este evidentă a.tît 
în romanul anteflaubertian, studiat de Wayne C. 
Booth cît și în cel de după Flaubert, pe care îl 
are în vedere Gerard Genette". în alt pasaj,
autobiografia Iui Creangă anticipează „experiențele" lui 
Gide și Proust : „Prin convergenta acestor două moduri 
de povestire și prezentare a vieții. Creangă oferă o ima
gine a sinelui, a ființei în toată complexitatea si istoria 
sa. Recrearea sinelui prin intermediul celor două coduri, 
aparținind naratorului și eroului. îl apropie pe scriitorul 
humuleștean de experiențele lui Marcel Proust și Andră 
Gide". Peste tot autorul e atent la structura operei si 
foarte rar la valoarea ei estetică. Iată un alt pasai de 
acest fel : „Raportul dintre povestire si prezentare este 
corespunzător celui stabilit între eroul și autorul cărții : 
prezentarea se face prin intermediul vocii autorului si al 
categoriei temporale a timpului scriiturii, iar povestirea se 
organizează din punctul de vedere al eului erou pe coor
donatele timpului evenimential. Instanța care unește cele 
două modalități de evocare din Amintiri este eul narator, 
în matricea narativă structurată de categoria temporală 
a timpului amintirii, vocea naratorului prezintă si poves
tește trecutul..." Un singur citat (introducerea la capitolul 
al doilea al Amintirilor s „Nu știu altii cum sunt..“) e 
folosit de șapte ori pentru a ilustra 1. — trecerea din pre
zent în trecut. 2. — identificarea cititorului cu eul erou. 
3. — anticiparea faptelor cu aluzii la situația prezentă. 4. — 

; prnlepsa. 5. — stabilirea contractului dintre vocea auto
rului și lector. 6. — un monolog interior. 7. — o lectură a 
vizualului care renunță la picturalitatea realistă.

în capitolul ultim ni se oferă o statistică a proverbelor 
și zicalelor (citatelor) folosite de Creangă în Amintiri 
spre a se infirma observația lui G. Călinescu că cel mâi 
neînsemnat fapt e înăbușit „într-un rol de citate". Ioan 
Holban constată că nu avem decît 5 citate în partea I. 
19 în partea a doua. 15 în partea a treia si 5 în partea 
a IV-a a Amintirilor. Sînt în total 44 de citate. Nu se dă 
însă si numărul de pagini al Amintirilor : 68. Prima parte 
are doar 17 pagini a doua 20. a treia 24 si a patra 8. 
Revine un citat la trei pagini în prima parte, la o pagină 
în a doua, la 1,6 pagini în a treia și la 1,5 pagini în a 
patra. Povestirea lui Creangă e parsemiologică. Se vor
bește de ipotipoză. de pretenție, de asteism. dar prea 
puțin de ironie si jovialitate, cele două coordonate ale 

* romanului ca si ale întregii opere a lui Creangă, scriitor 
clasic, moralist.

AL. PIRU ■
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Ochii patriei
Din ochii patriei soarele se-adapă in zori 
Revărsindu-se-n cintecul muncii și-n flori. 
In ochii patriei stelele rămin dimineața

la noi 
Presărate-n cununi pe mormint de eroi.
Pentru patrie mă adap dimineața din stele 
Să pot cinta peste timp iubirea din ele, 
Să torc către tine a gindirii splendoare 
Să ajung curcubeu inundat in culoare.
Și adunind fapte mărețe in vreme 
Să-i închin trăinicia iubirii eterne 
O flacără vie înălțată spre ține 
Purtată din stele spre clipa ce vine.
Din ochii patriei soarele se-adapă in zori 
Revărsîndu-se-n cintecul muncii și-n flori 
Pentru patrie mă adap dimineața din stele 
Să-i înalț peste timp iubirea din ele.

Doina Adriana Stan 
clasa a Vl-a

Livada mea
Livada mea, cu meri, caiși și pruni, 
Livada mea, lăsată de străbuni, 
Livada mea, plină de glasuri...
Cînd rouă dimineții se-așează in cupe 

de nectar.

Livada mea, cu meri, caiși și pruni. 
Livada mea, ești plină de minuni...

Anca Albu 
d.aVII-aA,

Stop în ui codrului
Cînd peste ramuri noaptea se apleacă. 
Și dorul tainic se așterne prin tufiș, 
Se aude un trîmbitat de

goarnă-ndepărtată. 
Lătrat de cîini și păcănit de puști.
Un muget surd le-acoperă pe toate 
Și iată... pe coasta dealului s-arată, 
Stăpînul codrului, el, cerbul, 
Cu răsfirate coarne și puternic grumaz, 
C-o rană-n șold fugind !
In urma luj vin - tot mai mulți ogarii, 
Și vinători cu puștile în miini.
Cerbul bătrîn, viclean și încercat. 
Gonește peste rîu, cîini-i pierd urma, 
Iar o găsesc..., dar prea tîrziu;
El dispăruse-n adîncul tainicei păduri.

Cerbul mugind, mîndru s-arată... 
In fata sfioaselor ciute.

Habat Râul 
cl. a Vl-a

Dorința
Pace, zînă eu părul de aur,
Transformă inimile oamenilor în flori,
Gindurile lor să plece spre prietenie, spre 

liniște ;
Transformă vorbele lor in cînt de

ciocirlie, 
Faptele în palate cu Feti-Frumoși și Ilene 

Coeînzene.

Zînă cu părul de aur,
Fă-i să fie mai buni, mai drepți
Să înțeleagă jocurile noastre nevinovate.
In fiecare început de iunie
Copiii de pe toată planeta să primească 

in dar
Iepurașul lepurilă și păpușa Arabela

In tara mea fiecare început de lut 
poposește cu o caleașca fermi

Georgiana Mii 
el. a

Marele dulqp
Mă, tată, tu habar n-ai de povești. 

Inventezi, dar tu crezi că se poate face 
o poveste așa ? „A fost odată ca nici
odată un mare dulap care într-o zi și-a 
strîns supușii și le-a spus cu jale : vai, 
ce tare mă dor sertărașele. Am uitat să 
vă spun că dulapul avea foarte, foarte 
multe sertare...".

Petra-Maria Nită, 
clasa a Il-a

De neînțeles

Nimeni n-a putut înțelege nimic.
Intr-o noapte, o turmă de oi a atacat 

o haită de lupi.
Degeaba încercau ciobanii să aducă 

în țarcurile lor oile ; acestea alergau 
pe dealuri după lupii înnebuniți de 
groază. Care era prins, îndată era sfî- 
șiat. Zeci de blănuri de lup se zăreau 
risipite în ierburile însîngerate. In za
dar au venit niște vînători ; ei n-au 
reușit să domolească furia oilor.

Intr-un tîrziu, o delegație a lupilor 
a venit la ciobani și i-a rugat pe 
aceștia cu lacrimi în ochi să-i apere 
și să-i bage în țarcuri.

Zis și făcut.
Așa că, pentru o vreme, lupii, cu 

ajutorul ciobanilor, au scăpat.

Da, dar lupii nu dădeau lapte și nici 
lînă. Ciobanii i-au alungat și în locul 
lor au venit din nou oile care între 
timp se îmblînziseră pentru că aveau 
miei.

Ori de cite ori oamenii își amintesc 
de această întîmplare dau din umeri 
și recunosc că nu înțeleg nimic.

Alexandru Arion, 
»’*sa a Il-a

Cît de cuminte e Tolic
Tolic Scumpic cel Mic și Frumușic 

este cuminte, cuminte de tot.
Tolic Scumpic cel Mic este cînd To

lic nu este așa cuminte ca atunci cînd 
e Tolic Scumpic cel Mic și Frumușic.

Cînd Tolic este Tolic Scumpic este 
mâi rău decît am scris înainte de ce 
am scris mai sus.

Iar cînd este Tolic simplu este și 
mai rău decît tot ce am scris pină 
acum.

Dar cîteodată Tolic este Toii cînd e 
foarte rău.

Cînd Tolic e foarte, foarte rău, Papu 
îi dă na-na la popoiaș și atunci Tolic 
este Pleaci-Pleaci !

SFÎRȘIT !

Apostol Cuturicu,
7 ani

.Swindle
Două stînci care pluteau pe mare 

s-au ciocnit.
Una dintre ele spuse : De ce intri 

peste mine ? Nu poți să mă ocolești ?
A doua stîncă răspunse : Trebuie să 

te dai la o parte, eu sînt o stîncă cu 
8 ochi și 8 picioare ! Dar eu sînt o 
stîncă mai teribilă cu 11 ochi și 11 pi
cioare, spuse prima stîncă.

— Eu pot ține pe umeri tot uni
versul.

— Dar eu pot să rup cerul în două.
Deodată se porni o furtună groaz

nică.
Stînci! cu 8 ochi î-a apărut deasu

pra o antenă care vibra ca un arc.
Stîncii cu 11 ochi și 11 picioare ii 

apăru o lunetă. Din stîncă se auzeau 
niște semnale care semănau cu țipătul 
unui animal rănit.

Valurile se ridicară ea niște trepte. 
Cele două stînci porniră în aer cu o 
viteză năprasnică. Una din stînci 
semăna cu un ochean. Cealaltă avea 
forma unei mașini de scris,

Andrei Nicu, 
clasa a IV-a

Vis
într-o zi, neavînd ce face, am urcat 

în Cosmos și m-am jucat printre stele 

și nori. Din greșeală am atins cu mina 
coama unei comete zburdalnice, dar nu 
m-a certat, ci mi-a dăruit o șuviță să 
pot zbura tot atît de frumos ca și ea. 
în zbor am trecut pe lîngă castelul 
Soarelui și-am văzut mantia lui stră
lucitoare care se revărsa peste pămînt. 
Mi-a dat să-i duc un bilețel, scris pe 
o rază, surorii lui. Luna, care era ple
cată în cealaltă parte a Cosmosului. 
Ca să pot zbura mai repede mi-a dat 
o fîșie din mantia lui. Și am zburat... 
Am trecut pe lîngă un satelit, pe lîngă 
cîteva stele care plîngeau cu lacrimi 
de mărgăritare și-am ajuns pe-un nor 
care tocmai se pregătea să acopere pe 
doamna Luna, ce se pregătea de cul
care pe un pat de stele. Mi-am cerut 
iertare că am deranjat-o și i-am dat 
biletul trimis de Soare. Nu s-a supă
rat. A citit atentă apoi, rupînd o bu
cată dintr-un nour, muind o coadă de 
stea în aur, a scris răspunsul pentru 
fratele ei.

Ca să ajung mai repede mi-a împru
mutat Carul Mic care era tras de două 
comete tinere și drăguțe.

în acel moment o rază de soare, ce 
s-a furișat pe geam, mi-a sărutat frun
tea senină de copil.

Ancuța Ioana Mureșan, 
clasa a VIII-a
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Jltima scrisoare de pe front
rimește, mamă, 
biografia ce-am făcut-o 
i lumina unui obuz 
lături de aceste citeva 
înduri strigate spre tine, 
za care 
ică speri 
ngă stilpul crăpat 
l prispei...

Oana Ștefănescu

moi simți mirosul cernelii
opilăria își scutură capul blond și fuge, 
uge din mine plingind...

u mai simți mirosul cernelii,
u mai simți asprimea băncii pe care-ți 

rezemi coatele:
ii doar ceva care se rupe din tine — 

__ । copilăria în chip de fetiță care-și
ridică mîinile, 

aloare eu glas alb, eu ochi din miez de
noapte 

ăru-1 flutură, răspîndind armonii ca 
bobitele de corn,

i fuge, fuge luminată de maturitate, 
e refugiază in alt trup
i ee apleacă zimbind din nou

'opilăria...
Nadia Șomlea, 

clasa a IX-a,

șotronul copilăriei ;
otronul credincios
iă privea cu semn de întrebare.
onturul lui era ros
i lespedea norocoasă
e pierde-n pădurea de ierburi.

ir coarda
tîrnă-ntr-un cui.
uloarea ștearsă
fmbrește seînteile ochilor 
ierduți în vechime.

Gabriela-Daniela Dohotaru
clasa a VH-a

unie
'loaia țese văzduhul, 
lie ierburile
nprăștiind miresmele
răbiilor
este care trec
ulorile marilor pictori.

Constantin Vaciu 
clasa a VH-a

Copilărie
le jucăm Ia grădiniță 
i «uvățăm la școală, 
îopilăria-i un porumbel alb 
Ie nu știe să zboare.
Copilăria e-un porumbel alb
Lgățat de un nor albastru
’e un cer eu Soare galben
>i un Pămint cu holde grele.

Alexandra-Cristina Neguț 
clasa a n-a

Fluture fără hume
Uneori 
ating fără să vreau firul de vînt 
și îmi cresc deodată aripi dantelate, 
incit aș putea să zbor 
în împărăția fără de ploi a Lunii. 
Insă eu —■ fluture fără nume — 
dau o raită printr-o frunză 
și mă amestec in clorofilă, 
ies apoi.
curăț firul de vînt 
de atingerea-mi nedoriită 
și redevin iar copil.

Alina-Sorana Tăutan 
ci. a V-a,

Mamei
Cu mîinile dragostei îmi așezi 
voalul de vise căzut intre umbră 

și soare.
Primăvara ți-a șters vibrind 

fruntea, 
unduind în priviri 
și dăruindu-ți păsări albe.

Prin foșnetul cuvintelor, 
buchetul de fapte alunecă spre tine 

Cînd pleoapa cade la marginea 
unui sărut.

Liliana Paisa

Iluzie
Cină eram mică spuneam 
că virurile pomilor ating soarele. 
— De ce ați încercat cu toții' să 

mă convingeți 
că nu e așa f 
Cînd am crescut 
m-am hotărit să urc pînă în vîrful 

unui pom, 
dar pe la jumătatea drumului 
m-a cuprins o căldură îngrozitoare, 
Acum sint sigură că virfurile pomilor 

ating soarele.

Ruxandra Popoviei, 
clasa a VIII-a

CRINELA PREDA

Cai albi :
Cai albi nechezind 
freamătă văzduhul cu luciri de spumă. 
Cai albi nechezind 
măsoară-n copite văzduhul.
Cai albi nechezind 
galopează zarea, lumina, timpul. 
Cai albi — mănunchi de glasuri de clopot. 
Cai albi...

Andreea Anastasiu 
clasa a IX-a

Perpetuare

Cind din laptele Universului 
S-a format o cale. 
Iar din sufletele vechilor greci 
Au luat naștere Carul Mare 
și Cloșca cu pui, 
Cind din lacrima Soarelui 
S-a înălțat Pămintul 
Iar Metacosmosul a zîmbit, 
Cind din Vezuviu și Etna 
Au pornit copiii de incandescență 
Zburind pe atit de cunoscutul 
Drum al Cometelor, 
Cind visul de o veșnicie al Omului 
Nu se născuse. 
Atunci, Mama Natură 
Atotstăpinitoare * 
S-a arătat 
Dintr-un bulgăr de lumină 
Și virtejuri rotitoare
Plutind pe un nor de praf cosmic 
Și pe vintul începutului. 
Și chiar roata Galaxiei 
a inceput să se dea peste cap, 
Producind unde sufletești 
și vibrații 
ee trădau albul imaculat 
al Copilăriei Universului 
Ce-și începea perpetuarea 
veșnică.

Corina Cărbunescu 
clasa a VIII-a

Marea
Marea cu valuri de mătase 
vorbește cu glas de vint 
si e frumoasă ca o fată. 
Marea privește lumea in lung 
și in lat, vorbește cu păsările cerului, 
cu viețuitoarele pămintului.
Ea merge intr-o lungă călătorie. 
„Stai, nu seca, fără tine vom muri“ 
zise peștele.
Voi nu știți că eu sînt mare 
și nu voi muri niciodată 2

Nicoleta Cristea 
clasa a IlI-a

Filmele pădurii
Am văzut filmele pădurii. 
Pădurea vorbea cm vintul, 
vorbea o limbă 
pe care n-o înțelegeam. 
Pădurea juca rolul unei actrițe, 
vintul juca rolul unui actor. 
A inceput ploaia. Ploaia tăia 
copacii cu un pian fantastic.

Daniela Dumitru 
clasa a IV-a

In bătaia vîntului
Cind iarna e tirzle
Și plopii din fața casei mele
S-au uscat de tot,
Și cînd păsărelele înghețate
Se ghemuiesc năuce, 
Cind lacurile sint înghețate 
S-aude de departe
Un cîntec voios, ce-ți atrage glndtrea
Și-n bătaia vîntului
Foșnesc, foșnesc 
Cele citeva frunze 
In bătaia vîntului...

Astrid Ilie 
clasa a IlI-a
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Biblioteca in aer liber

Dragul meu cititor
„Tot nu te-ai plictisit 1 mă în

treabă la telefon. Cită vreme o 
sâ-i tot dai înainte cu poeții tăi 
care sînt toți mari și grozavi și 
nemaipomeniti ? Și Jebeleanu. și 
Mircea Dinescu. și Doinaș, și Nina 
Cassian. și Ioan Alexandru, și 
Păunescu. și Constanța Buzea. și 
Brumaru și Mircea Cărtărescu. și 
Tomozei. și Grigurcu, și Maria 
Banuș. și Romoșan. și Robescu. și 
Ileana Mălăncioiu. și Aurel Rău și 
altii, ba chiar și niște necunoscut! 
cărora, uite, nu vreau să le țin 
minte nici numele. A se slăbi ! 
Nu-ți pretind să rezolvi marile 
probleme ale traiului nostru de zi 
cu zi, nici măcar să le dezbați, nu 
cred că te-ai pricepe, dar spune-mi 
ce părere ai despre dragoste, de
spre căsnicie, despre șansa omului 
de a supraviețui acestui secol. Mai 
există vreo șansă pentru mine 1 
Am treizeci de ani. Să știi că te 
întreb cu seriozitate și să mai știi 
că nu-mi imaginez că-mi vei da 
un răspuns pe deplin convingător. 
Dar măcar pune-ți întrebarea și 
încearcă să scrii două vorbe, că 
bunul-simț nu-ți lipsește, altfel nu 
te-aș citi..."

Urmărește-mă în continuare, dra
gul meu cititor, si dă-mi voie să-mi 
păstrez bunul-simt si să nu încerc 
să-ți răspund la o întrebare la care 
speranța ori disperarea pot da răs
punsuri. Coltul acesta umil de pa
gină e un colt al bucuriei. Ce pot

face dacă bucuriile emele întregi șl 
incontestabile dinspre cărți vin 
și atit de rar din alte părți 7 Aco
lo în cărți este și dragostea, acolo 
poți afla și problemele căsniciei, 
iar despre șansele și neșansele 
dumitale scriu, dacă-i citești atent, 
toți poeții citați mai sus și multi 
altii, mai talentați sau mai puțin 
talentați decit ei. Nu-ți ascund și 
gîndul meu mai greu avuabil, un 
fel de calcul, poate meschin : în 
viață bucuria o găsești greu, tre
buie s-o cauți îndelung ; în lectu
ra marilor cărți o afli cu siguran
ță. E un răspuns comod, rezulta
tul unei gîndiri comode 1 Poate. 
Este și banal, dar ca multe alte 
adevăruri banale, e greu de clintit. 
N-au trecut nici zece ani de cînd 
ai văzut și dumneata ce-am văzut 
eu : niște oameni superbi adunau 
dintre ziduri căzute și cărau, sal- 
vîndu-le viața, nu numai oameni, 
ci și cărți. Știau ei ceva, oamenii 
aceia, nu erau niște naivi, eroii nu 
sînt naivi, ascultă de o înțelepciu
ne adîncă ce le dirijează mișcările.

Nu-ți voi spune, dragul meu 
cititor, că trăiesc azi multi poeți 
care pot fi comparati cu Arghezi, 
Bacovia. Barbu, Blaga. Respectul 
față de geniu ne împiedică să 
scriem anumite propoziții. Dar este 
pentru mine o certitudine că tră
iesc cel puțin treizeci de poeți im
portanti (iar acesta e un număr 
uluitor de mare), egali sau supe
riori lui Voronca. Voiculescu. Pil- 
lat, Fundoianu. Degeaba ne jucăm 
cu gîndul că. în acest delicat do
meniu, nu au ce căuta clasamen
tele. Pentru istoricul literar, aces
te clasamente există. Pentru citi
torul pasionat, de asemeni.- Ener-

veăză-te. dragul meu prieten, dar 
clasamentele au rostul lor. Dacă 
n-ar fi. atunci istoria literară ar 
scrie tot atitea cuvinte despre Emi- 
nescu și despre Carol Scrob — și 
le-ar acorda același loc. Enervea- 
ză-te în continuare cînd îți voi 
spune că. după opinia mea. Mir
cea Ivănescu. Leonid Dimov. Gellu 
Naum sînt poeți mai mari decît 
Voronca sau Adrian Maniu (pe ca- 
re-i ador) și învinuiește-mă că a- 
mestec prostește punctele de vede
re : cum o să compari un poet de
cedat cu unul în viată 7 Uite-așa, 
pentru că tot poeți sint ! Bunul- 
simț nu mă împiedică să cred că 
Shakespeare e mai mare artist de
cît Panait Cerna, iar Bacovia nu 
e numai discipolul posibil al lui 
Verlaine, ci și egalul lui. De ce 
să-i fie inferior Geo Dumitrescu 
marelui poet Constant Tonegaru, 
sau Cezar Baltag și Dan Lauren- 
țiu lui Nicolae Labiș ? Numai pen
tru că Labțș și Tonegaru au mu
rit tineri ? Nu există destule „ta
buuri" pe care de secole nu le pu
tem infringe 7 E cazul să ne În
vățăm minte și să nu creăm al
tele noi. Emil Botta și Nichita 
Stănescu sînt poeți mai importanti 
— prin amploare și forță — de
cît minunatul Ion Vinea. chiar dacă 
cei dinții sînt contemporani, iar 
Vinea un clasic. .Ceva mai multă 
libertate în judecăți nu ne poate 
face decît bine, atîta vreme cît ne 
păstrăm simțul măsurii. De ce să 
nu ne lăudăm că avem o mare 
poezie, dacă într-adevăr avem 1 Se 
vor înfumura poeții 7 Cei care sînt 
peste măsură de orgolioși, așa vor 
rămîne. iar cei care se îndoiesc și 
de umbra lor se vor îndoi in con-

tinuare : artiștii adevărati nu se 
lasă atît de lesne influențați.

Singura întrebare valabilă este 
dacă rostim sau nu adevărul, dacă 
—- dintr-o dragoste prea mare pen
tru colegi — nu ajungem să min
țim înclinînd balanța în partea 
contemporanilor. La această între
bare nu mă simt în stare să răs- 
pund. Poate mă înșel. Poate că 
peste cincizeci de ani se va vedea 
că m-am înșelat amarnic. Dar nu 
cred 1

Iar în ce privește confirmările 
internaționale, cîte sînt. iartă-mă, 
dar nu le acord un credit exage
rat. Te rog să iei in mînă cartea 
despre laureatii Premiului Nobel 
pentru literatură (carte recent a- 
părută. sub îngrijirea prestigiosu
lui critic Laurențiu Ulici) și să 
observi citi dintre autorii laureati 
sînt. după numai cîteva decenii, 
uitati. Nimeni nu e perfect, nici 
un juriu nu are forțe cerești, iar 
faptul că poezia românească li se ' 
adresează — nu numai „în primul 
rînd. ci aproape în exclusivitate — 
cititorilor de limbă română ar fi 
o adevărată nenorocire într-un sin
gur caz : dacă li s-ar face un dar 
de doi bani. Nu așa stau lucru
rile : avem poeți admirabili, o 
poezie admirabilă. Ea trăiește în 
cărți, mult prea rar în publicatii, 
dar și acolo o poți găsi dacă o 
cauți răbdător, fără să te irite nu
mărul uriaș de false poezii și de 
falși poeți : privește și spre ei cu 
bună-credință : sînt iarba, iarba a- 
mestecată cu buruieni ; florile tre
buie căutate pe undeva pe 
aproape...

FLORIN MUGUR ■

Tudor Vianu sau 
desprs fidelitate

(Urmare din pag. 13)

Toate acestea se cunosc si nu le-aș fi 
amintit aici dacă n-as fi observat în 
unele însemnări despre Tudor Vianu o 
suficiență șl o inS-duință jignitoare față 
de acest spirit învățat si complex, Dis
ciplinat dar nu uscat, obiectiv pe cît este 
posibil, dar nu in afara neliniștii mo
derne și. mai ales, ostil oricărei rigidi
tăți Și întol-ronțe, Tudor Vianu este un 
spirit creator, un mare spirit de un dra
matism ascuns. îndrăznesc chiar să zic 
că este un spirit tragic. Astfel l-am vă
zut pe cînd îi ascultam lecțiile lui ma
gistrale și. chiar dacă nu l-am urmat în 
stilul și în preocupările lui. i-am pur
tat totdeauna o stimă adîncă și o mare 
iubire spirituală. Liniștea, cumpătarea, 
oroarea 1 i de ființele haotice și sangui
nare se întemeiază pe un ideal moral și 
reprezintă, repet, creația voinței lui. în 
anii ’50. cînd lucrurile mergeau adesea 
cu capul în jos. era o mare șansă să 
descoperi un om care gîndește drept si. 
prin simpla lui prezentă, dădea un sen

timent de statornicie și de firesc într-o 
istorie grăbită și nefirească.

Regăsesc într-un articol din 1942. re
produs în Opere, IX. o confesiune in
directă si un posibil autoportret din care 
putem înțelege ceva despre acest om în
vățat. mai enigmatic și mai profund de
cît se crede îndeobște. Vianu face, afei, 
elogiul fidelității care, după el. trebuie 
să însoțească entuziasmul in creație și 
în viata practică. O alianță, recunoaște 
el, paradoxală, căci „în locul unei sta
tornicii moarte nu este oare de preferat 
o inconsecventă vie ?“... Oamenii se arată 
mai interesati si mai bucuroși de firile 
răzvrătite și inconsecvente decît de firile 
ascetice și statornice. Nu părăsește păs
torul turma pentru a căuta oaia rătăci
tă ? se întreabă el. Nu este mai bucuros 
părintele de fiul rătăcitor care se întoarce 
acasă, decît de fiul ascultător ?.., Mora
listul, care dublează în cazul lui Vianu 
pe estetician, găsește o cale de a justi
fica faptul psihologic al fidelității. Ideea 
lui este că fidelitatea afirmă autonomia 
valorilor și confirmă puterea, consistența 
interioară a ființei. Sînt fideli oamenii 
care sînt siguri de ei și care au o bună 
alcătuire lăuntrică. „Temperamentele rap
sodice" sint suspicioase și nu respectă 
prea mult valorile. Nu se poate, oare, ca 
pasiunea și originalitatea să se unească 
în mod liber și conștient cu fidelitatea 7

Se poate, crede Tudor Vianu. Este chiar 
de dorit, căci :

„Orice fidelitate este. în esența ei. o 
legătură a omului cu sine însuși. Prin 
valoarea străină, sufletul credincios se 
înapoiază în interiorul lui și pecetluiește 
un pact cu sine. Fidelitatea este una din 
formele unității morale a persoanei și a 
respectului pe care omul și le dăruiește, 
după cum lipsa de credință și ‘„amneziile" 
inimii sînt o dovadă a dispersiunii lăun
trice și a slabei stime pe care cineva 0 
concepe despre propria lui persoană. Mo- 
derîndu-se în elanurile lui exterioare, 
entuziasmul se interiorizează în fidelitate 
și întărește consistența internă a omului. 
Cine rupe pactul fidelității o face nu 
numai pentru că nu mai regăsește sen
surile revelației de o clipă, dar și pentru 
că nu se mai află nici pe sine însuși în 
capacitatea lui de a iubi, de a sluji și 
de a se devota. Nu este oare o cumplită 
umilință în mărturisirea instabilității per
soanei noastre prin partea el cea mal 
bună 7 Nu este, dimpotrivă, justă și bine
făcătoare mîndria omului .organizat pu
ternic în. jurul momentelor lui mai sub
stanțiale. mai .bogate în conținuturi și 
elanuri morale 7 Fidelitatea este o for
mă a onoarei".

Din aceste propoziții putem deduce, 
între altele, că pentru Tudor Vianu fi
delitatea fată de ..valoarea străină" este 
o condiție a plinătății spiritului și a 

obiectivitătii judecății critice. Este el în
suși cine reușește să fie fidel fată de 
valorile din afara lui. Iată o idee fru
moasă și dreaptă, două noțiuni care merg, 
în gîndirea lui Vianu, împreună și se 
condiționează. Dacă ai făcut o lucrare 
adevărată ai făcut, cel puțin pe jumăta
te. și o lucrare frumoasă, notează el în 
altă parte.

Tudor Vianu cere, în'fond, creatorului 
să ajungă la armonie și să năzuiască spre 
capodoperă. Tindea și el. ca și E. Lovi- 
nescu și G. Călinescu. spre un clasicism 
fundamental, pe deasupra temperamen
telor. stilurilor, școlilor literare. El în
suși este un spirit sintetic și. cînd îi re
citim azi studiile, vedem că liniștea sti
listică și apetența iui pentru clasicități 
se bizuie pe o neliniște lăuntrică stănî- 
nită cu inteligență Este o mare curio
zitate și o mare deschidere în spiritul 
esteticianului care se arăta. în 1945. în
grijorat de „vacuitatea" și de lipsa de 
statornicie în lumea românească. Nu-i 
plăceau spiritele minore și agresive, fle
carii (oamenii de vorbe) și nu manifesta 
nici o curiozitate pentru naturile frus
trate. înveninate în. mediocritatea lor. Se 
povestește despre el următoarea întim- 
plare. întîlnit pe stradă prin anii ’50, în 
preajma Universității, a fost întrebat de 
un om tînăr :

Ce mai faceți, domnule profesor ? 
— Aștept să obosească nedreptatea".

O dezbatere romanescă
i o . mare din pag 13)

scrisori, procese verbale, ședințe, refe
rințe' etc. Romanul este un dosar de 
existente. • Din confruntarea mărturiilor 
parțiale aduse de asemenea documente, ci
titorul își poate face o imagine asupra 
personajelor și mentalităților caracteris
tice. între acestea se disting spiritele in
surgente, „revoltatii" care incomodează, 
fac figură de neadaptați la normele con
venționale admise și in virtutea cărora 
ceilalți instituie un fel de „statu-quo" al 
valorii. Un astfel de personaj este Antohi 
și, mai pronunțat, Cecilia,, secretara birou
lui de partid, aceea care declară război 
falselor ierarhii întemeiate pe arbitrar și 
uzurparea meritelor reale. împreună cu 
alții, Cecilia sesizează noile ferme și 
mijloace ale unui vechi instinct de parve
nire. de însușire a unor bunuri personale 
nemeritate prin fraudă morală. Idealurile 
socialiste sînt acaparate de mentalități 
feudale, lacome și posesive. Desigur, mij
loacele parvenirii sînt altele decît pe vre
mea lui Dinu Păturică : nemaiexistînd 
proprietatea privată, anumiti indivizi se 
agață de titluri, de posturi în raport cu 
care renasc vechile instincte de proprie
tar. Latifundiarii devin titulari, un scaun 
e o moșie, instituția o feudă : puterea no
minalizată e discreționară, democrația e 
manevrată dictatorial ș.a.m.d. Omul își 
construiește o personalitate artificială, co- 
respunzînd posturilor și titlurilor deținute, 
folosește funcția publică în interes per
sonal. Aceasta, funcția, îi oferă pretextul 
de a juca numai un rol într-o „partidă" 
a cărei miză este puterea de a dispune 
arbitrar de alții. Eroul negativ de tip nou 
transformă scopul într-un mijloc eficient 
și rentabil și este răsplătit. prin „durata 
partidei". El nu se dăruiește unei cauze 
nobile ci își „sacrifică" liniștea și liber
tatea interioară în vederea unei conforta
bile supraviețuiri. Idealul, birocratizat, a 
devenit o funcție ca oricare alta. Dar du
rata acestei „partide" mai depinde, pe 
lîngă „lanțul slăbiciunilor" reciproce și 
care tot reciproc se anulează, de întinde
rea tolerantei celorlalți. însă intoleranța 
spiritelor radicale nu mai poate fi astăzi 
spectaculoasă, directă : se adaptează și ea 
îuînd forma unei confruntări ritualizate. 

uzînd de cadrul constituit. Cecilia, Antohi, 
Baciu, Marinas din romanul lui Dumitru 
Matală sînt dintre aceia care vor să 
scurteze termenul de existentă al acestei 
maladii morale. Ei sînt în fond expo
nentii unei noi atitudini avansate, 
idealiste, revoluționare. Nu sint in
transigenți de felul „sufletelor tari" ci 
folosesc formele spre a nu-și corupe fon
dul. Ei se văd nevoiti să deprindă o vicle
nie obositoare care le ruinează elanul. 
Sint neadaptați la norma arbitrariului. a 
bunului plac pe care Drăgaru ca și, mai 
subtil, Filimon — tehnicieni ai abuzului — 
încearcă să le acrediteze prin fetișizarea 
intereselor colective (care sînt, nu-i așa, 
mai presus de cele personale : ale colec
tivului dar nu și ale lor). Aceștia din 
urmă domnesc printr-un feudalism mo
dern asupra celorlalți împărțindu-și tacit 
și fără simpatie reciprocă sferele de in
fluență în colectivitatea pe care^o con
duc. O colectivitate sfîșițită'de suspiciune 
și neîncredere : poate fi manipulată cu 
ușurință, căzînd astfel pradă nesiguranței 
sporite de aparențele celei mal depline 
securități. Clasica strategie a puterii care 
întreține tendințele centrifuge, divergen
țele intre părți care tocmai astfel pot fi 
mai ușor dominate. în felul lor. aseme
nea personaje sînt mici „demoni mes
chini" care au auzit de machiavelism 
(elocvente sînt momirea Ceciliei cu o 
promisiune de avansare menită a-i potoli 
elanul critic, ori. ca o metodă mai cinică, 
„interpretarea" liberă, de fapt deformantă, 
a scrisorii lui Baciu către Filimon). Stra
tagemele diverse, nu lipsite de inventi
vitate, sub care aceștia îsi ascund ade
văratul chip, ori. din contră își constru
iesc unul nou pentru a supraviețui în 
„durata partidei" sînt divulgate cu vervă 
analitică șl satirică în romanul lui D. Ma
tală. Personajele Iui sînt acei intelectuali 
deveniți, fără spirit critic, „clopote hodo
rogite" ale unor idei compromise, care 
nu mai conving pe nimeni. Sub incidența 
aceleiași ironii corozive cad, totodată, cu
tumele activității cotidiene, amenințate, în 
destule locuri, de un proces de birocrati
zare lentă dar implacabilă, (Tine de 
această anomalie, bunăoară, sanctificarea 
instrumentelor de lucru, a mijloacelor în 
dauna scopurilor : substituirea vieții prin 

obsesia planificării sau de către „procesul 
verbal" care inventează și consacră o 
realitate altfel incredibilă sau de neadmis 
dacă nu este consemnată oficial.) Remar
cabile mijloace literare sînt puse în ser
viciul dezbaterii unei probleme de o mare 
importanță socială : „contraselecția" și 
formele ei de perpetuare, deturnarea 
energiei colective, a valonilor și merite
lor autentice de la obiective mari spre 
dispute și înfruntări sterile menite să le 
sleiască, să le epuizeze în beneficiul su
praviețuirii măruntilor profitori. Paginile 
romanului sînt încărcate stilistic de „obo
seala" paradoxală a personajelor pozitive, 
de o anume sfîrșeală a eroilor combativi, 
energici, neîmpăcați dar copleșiti moral
mente de insidioasa acțiune uzurpatoare 
a impostorilor mai mult sau mai puțin 
rafinati. (Teoria fatalistă a lui Antohi des
pre „funcția pe care nu ți-o alegi căci te 
alege ea pe tine", este forma ironică a 
acestei oboseli umane foarte reale ce ame
nință eficienta valorii în plan social, indi
ferent de mediul în care se produce). 
Victorioși dar dezamăgiți. învingători și 
obosiți ei cedează altora, mai proaspeți, 
gloria unei lupte fără termen. Timorat 
probabil de propria lui descoperire, auto
rul rezolvă lucrurile facil, adoptînd ma
niera unei sarcastice despărțiri de eroii 
săi. Nu-i putem însă diminua meritul de 
a fi sugerat resorturile unui fenomen 
social neliniștitor și de a fi creionat cîteva 
personaje memorabile. Prin Drăgaru au
torul ne înfățișează patologia unui com
portament aberant care imobilizează 
norme și principii altminteri vala
bile în sine. Violenta personajului 
este o formă a precarității lui psi- , 
hologice. dar interesantă este verosi- ' 
militatea utilizării aberante a unor norme 
valabile. Ființă obsedată de impunerea 
cu orice preț (reflex al uniți obscur com
plex de inferioritate : acesta este și mo
bilul confuz al legăturii cu Sultănica), 
agresiv. lipsit de discernămînt. Drăgaru 
este un exemplar semnificativ pentru 
mentalitatea omului complexat care-și 
transformă compensația psihologică în ra
țiune ideologică, precaritatea internă în 
fermitate exterioară. Brutalitatea lui este 
un reflex al răzbunării compensatoare : 
comportamentul arendășesc fată de sub
ordonați reflectă neputința tragic-grotes- 
că de a se elibera de complexe. Este unul 
dintre eroii memorabili ai cărții și, cred, 
ai literaturii mai noi preocupată insistent 

de cazurile de divorț între inconsis
tența lăuntrică, morală și spirituală, și 
forma socială atribuită prin eroare (sau, 
în termenii ironici ai teoriei lui Antohi, 
Drăgaru ar ’ întruchipa idealul absurd al 
unui om de 1,55 m de a atinge 1,75 m !) 
Nu mai puțin memorabil este Filimon : 
eroul unei mari dezordini interioare, ar
bitrar și tiranic iubitor în propria fami
lie, destinat prin funcție socială să men
țină ordinea și eficienta în colectivul pe 
care îl conduce. împărțit între ideal și in
teres. cum se întîmplă cu multi, destinul 
lui este incert, fumigen. Desigur că într-o 
perspectivă dialectică indeterminată „du
rata partidei" unor asemenea „valori" 
greșit distribuite pe scara socială a me
ritelor este precară și limitată. Dar limita 
aceasta este, în realitate, indefinită. După 
cum ne încredințeăză finalul romanului, 
Drăgaru. Filimon etc. au fost socialmente 
redistribuiți. Nu încape însă îndoială că 
„recuperarea" lor „în jos" (unul la biblio
tecă : într-o lume fictivă care oricînd se 
poate întoarce cu violență împotriva celei 
reale !) nu este de natură să reabiliteze 
și energia internă a valorii pe care au 
epuizat-o prin hărțuială (Antohi. Cecilia) 
ori au deturnat-o (tînărul și promițătorul 
ziarist căruia i se desface abuziv contrac
tul de muncă). Ceva esențial rămîne defi
nitiv pierdut, irecuperabil. Protagonista 
însăși a acestei lupte epuizante, secretara 
de partid care a reușit, aliindu-și ele
mentele valoroase, să provoace înlătura
rea nonvalorilor, obține o victorie totuși 
îndoielnică atîta timp cît, obosită de o 
tiranie prea tîrziu înfrîntă, demisionează. 
Probabil autorul a voit să sugereze astfel 
că nici o victorie nu-i definitivă și nici o 
bătălie nu se încheie după ultimul glonț. 
Finalul acesta comportă însă și un înțe
les mai delicat : el poate fi o formă a 
despărțirii dintre Antohi și Cecilia a căror 
legătură spirituală. consolidată într-o 
luptă comună, amenința să depășească un 
raport echidistant, să rupă un echilibru 
ce dăduse și mai înainte cîteva subtile 
semne de nesiguranță. în orice caz. des
părțirea eroilor pe acest prag al retoricii 
narative indică finețe psihologică și o 
artă a întreținerii echivocului ce amin
tesc de Ioana lui Anton Holban.

Durata partidei este un roman incitant 
în care acuitatea dezbaterii morale s® 
împletește cu o remarcabilă calitate a 
analizei psihologice.
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Lumea cărților

Doua portrete
în Investigații, volum de versuri apă- 

■ut 3a Editura Cartea Românească, 
Zasile Poenaru, un poet încrînce- 
>at, îndurerat, dar și ironic, prins 
n capcana poetizărilor care, renun- 
âhd la clasica metaforă, mizează pe 
> posibilă emoție a cititorului, minune 
sare, cel mpi adesea, nu se întâmplă, face 
in astfel' de portret prietenilor săi : 
.Prietenii mei citesc poezie americană, 
tscultă muzică rock / Poartă bluejeans, 
sparg semințe-n tramvai / Trec rînjetul 
Meu de pe un umăr pe celălalt, filmează 
scene banale în piață / N-au călcat pe 
Lună* joacă whist, poker și bridge / Au 
puține idei de schimbat și multe, multe 
nivinte, nu se încred în oricine / Au su
flet de aur, dar vorba lor seacă ladnimă 
pe cel disprețuit / Sînt toți bucureșteni.

M sînt mulți, și-arh făcut armata îm
preună". Firește, nu ne obligă nimeni să 
confundăm poezia cu realitatea, dar 
dacă am fi tentați să o facem, nu cred 
că ne ar bucura să avem astfel de prie
teni, fie el chiar și cu suflet de aur. Din 
fericire, celelalte poeme ale volumului 
creionează un personaj liric substanțial 
opus celor cil care poetul a făcut armata 
împreună • Un alt portret, mai exact o 
compoziție cu două personaje, ne propune 
în volumul Veghe șl dor, Editura Emi
nescu, poetul Ion Segărceanu : „Am co- 
borit în iarnă amîndoi / îngemănați 
aceluiași destin / Ningeau pufoase cețuri 
peste noi / Din alb troianul cerului prea 
plin / / Treceam ca două inimi într-un 
trup / ... f Și străbăteam, de propriul dor 
purtați, / Tărîmu-acelei lumi de puritate 
• Spre care pol ardeam, îmbrățișați / In-

id, prin visuri, în eternitate". Prefe- 
_ jin acest portret compozițional, cu aerul 
său ușor romanțios, dar curat ca emoție., 
pentru chiar existenta însăși a emoției 
și pentru ținuta aleasă a rostirii.

Viața la zi a istoriei
Despre Trimisul lui Brîncoveanu, un 

fel de reportaj documentar, de Petru 
Demetru Popescu, criticul Șerban Ciocu- 
lescp afirmă : „în liniile ei mari, poves
tirea se constituie -ca o frescă în care 
este prinsă în culorile cele mai vii o 
epocă de mare avînt cultural... Bun cu
noscător al epocii, autorul valorifică o 
bogată documentație istorică, realizînd 
cu mijloacele specifice artei literare o 
frază cursivă, densă, comunicînd ideile 
majore ale timpului..." Cu o astfel de 
„carte de vizită" Trimisul Iui Brîncovea- 

nu se impune și incită la b lectură care 
aduce cu mijloacele specifice prozei li
terare, încă o lumină asupra domniei 
unuia din cei mai de seamă ctitori de 
cultură ai neamului nostru și, în același 
timp, unul din domnitorii cu ua' tragic 

și cumplit sfîrșit. • O altă relatare Isto
rică, dar cu un pronunțat iz liric, întîl- 
nim în primul capitol al volumului In 
eautarea timpului trăit (o nu prea feri
cită parafrază la titlul celebrului roman 
proustian). de Mircea Stâneel, capitol 
intitulat Nobila depărtare (un dialog po
sibil), în care interlocutorul poetului este 
însuși Horea, marele conducător al răs
coalei de la 1784. Acest posibil dialog, 
mai exact spus un fel de interviu, alcă
tuiește o foarte ciudată imagine a dîrzu- 
lui Horea și trebuie să spunem că, pe 
alocuri, cînd tînărul poet din Alba Iulia 
reface, cu ajutorul documentelor, ulti
mele posibile gînduri ale lui Horea, 
introspecția în lumea de gînduri a Mar
tirului din Dealul Furcilor emoționează. 
Din păcate, însă, divagațiile de ordin 
artistic și filozofic atribuite lui Horea 
reduc, în absența unor date istorice pre
cise, scad valoarea presupusului dialog. 
Mult mai rotunde. mai împlinite, mai 
colorate și mai... posibile, pentru că sînt 
cu totul și cu .totul reale, ni se par a fi 
reportajele despre istoria la zi din preaj
ma cetății noastre de suflet. Alba Iulia, 
orașul marii Uniri.

Trei debuturi
la „Junimea**
• De vorbă cu Mnemosyne se numește 

volumul de versuri semnat de Elisabeta 
Vartic, volum din care, pentru precizia 
metaforei, vom reproduce două din stro
fele poemului Nu e doar dorul : „Blind, 
trupul meii, / în' vasta-i singurătate '1 
atîrnă greu / ca un copil suspendat între 
viață și moarte / / Peste suflet, val de 
.cenușă / ca o ninsoare impură / despăr
țirea de gînd bate la ușă / semn e triste
țea pe frageda-ți gură / ..." • Mult mai 
nervos, mai modem, mai vital. într-un 
(bun-rău ?) consens cu scriitura genera
ției tinere ni se pare a fi Dan Giosu 
care semnează volumul întoarcerea cu
vintelor. Reproducem tot două strofe 
dintr-un poem fără titlu : „Doamna mea 
cu păr de aur / cînd mai treci așa prin
tre nămeți / nu uita ca să alergi un taur l 
pe izlazul cu pustii pereți / / Măi . apoi 
să-i cauți între coarne / de grăjdarii 
nopților sînt beți / doamna mea cu păr 
de aur / ne aleargă umbra pe pereți." • 
Cel de-al treilea debutant se numește 
Octavian Lazăr. Volumul său. Expresul 
din «ori, un amplu grupaj de povestiri, 
configurează un prozator cu multiple 
posibilități de exprimare. Ne-au . atras 
atenția cîteva povestiri cu o pronunțată 
notă lirică : In seara cînd n-am mai avut 
eum. Doar cit luminează stelele, Surisul 
balerinei în albastru. Iarna cu fulgi de 
odinioară. • Alte două cărți apărute la 
„Junimea" : Funicularul complice, de 
Eugen Hrușcă, un „policier" agreabil, an
trenant, și Pana de cauciuc, de Onu Ca- 
zan, o culegere de povestiri.

NOUTĂȚI DISCOGRAFICE

Cel de-al treilea disc al binecunoscutu
lui tenor Cornel Rusu cuprinde o selecție 
reprezentativă de 11 piese reprezentative 
din repertoriul opertei. Ariile și duetele 
(la •care Cornel Rusu se află în compania 
strălucitei interprete Eugenia Moldovea
nul aparțin lui Franz Lehar, Johann 
Strauss, Oscar Straus, Kalman. Titlurile, 
operetelor din care s-a făcut selecția sînt 
demult intrate în cqpștiința melomanilor: 
Țâra surîsului, Frederika, O noapte Ia 
Veneția, Voievodul țiganilor, Farmecul 
unui vals. Contesa Maritza, Sînge vienez, 
Paganini, Silvia. Acompaniază orchestra 
condusă de Cornel Popescu. Cornel Rusu 
ne este prezentat astfel de Martha Po

povîci : „Cornel Rusu este un continuator 
demn al școlii Leonard-Dacian, aducînd 
un plus de forță dramatică, integrîndu-se 
imperativelor ' teatrului liric contempo
ran. îmbină, de asemenea, sobrietatea cu 
un lirism cald, într-o ținută ce îl ferește 
de nedorita șarjare întâlnită uneori în. 
genul operetei".

■ Orchestra simfonică a Filarmonicii 
Oltenia din Craiova, dirijată de Teodor 
Costin (solist Florin Diaconescu) și cvarte
tul Gaudium musicae au contribuit la 
transpunerea pe disc a două din lucrările 
compozitorului Mircea Chiriac : Ars poetica 
și String Quartet nr. 3. Pe coperta discu
lui se întîlnește un profil al compozitoru
lui creionat cu multă vibrație de Pascal 
Bentoiu : .,Mircea Chiriac are darul con
cretului. Pentru el culorile, formele, aro
mele înseamnă fără îndoială mai mult 
dșcît pentru comunul muritorilor. Particu-

Sub aripile „Albatrosului**
• Pe prima pagină a volumului Infanta 

eu margarete, intr-un .foarte succint Cu- 
vînt înainte, Mihnea Gheorghiu, vorbind 
despre autor, Nicolae Ivanovici, își aduce 
aminte eă l-a cunoscut pe prozator 
„într-una din serile patronate, cu afec
tuoasă modestie, între 1938—1940, de ce
naclul revistei democratice studențești 
Cadran... Iar astăzi se înfățișează cu un 
volum de nuvele alese pentru tineri, alti 
tineri desigur. Nuvelele și tinerii nu mai 
sînt aceiași. Dar timpul nu poate șterge 
dragostea de oameni si de artă din care 
s-a întrupat cîndva orice talent". Firește, 
reputatul om de cultură ni-1 recomandă 
spre lectură, iar noi, subscriind acestui 
îndemn, vom transcrie titlul cîtorva fru
moase nuvele : Transhumanta, Valiza cu 
manuscrise. Pictura flamandă. Barca, 
Omul cu facla. • Un alt volum, apărut 
tot la Editura „Albatros", se numește 
Corsarul, un roman de aventuri semnat 
de Radu Theodoru. Timpul acțiunii, sfîr- 
șitul și începutul secolelor XVI—XVII. 
Locul acțiunii. Marea Neagră, Mediterana 
și țările dimprejurul lor. O narațiune 
palpitantă ale cărei principale personaje 
sînt _ istoria, patriotismul si meșteșugul 
marinăresc al pînzarilor valahi, cum erau 
numiți eorăbierii români din acele tim
puri • Se adaugă acestor cărți și volu
mul de reportaje Ținutul Sînzienclor, de 
Gheorghe Andrei, volum care, cu un im
punător aparat documentar și bibliogra
fic, trece în revistă viața de ieri și de 
azi a Buzăului. Relatări și reportaje 
precum Sărbătoarea de la începutul verii, 
bîlciul Drăgăicii, sau cel dedicat parcu
lui Crîng, o veritabilă emblemă a ora
șului, sau Memoria clădirilor și străzilor 
orașului, scrise alert și cu căldură, fac 
ca Ținutul Sinzienelor să fie' mai mult 
decît o simplă carte de reportaje, adică o 
monografie culturală și sentimentală a' 
Buzăului • între volumele de versuri 
ale „Albatrosului", Exercițiul de apărare 
pasivă, de Gabriel Stănescu. Ne-au sur
prins, intr-un anume fel, titlurile foarte 
lungi și ușor. alambicate ale unor poe
me ; „Autoportret (mai mult) ironic in 
care numai despre autor nu e vorba, sau 
Strofe culese de pe o inscripție funerară 
In ziua de 9 decembrie cu puțin' înainte 
de lăsarea la vatră. Precizăm că, dacă 
Autoportretul... numai despre autor nu 
spune nimic, nici Strofele... nu amintesc 
nimic despre acel epocal eveniment pre
mergător zilei de 9 decembrie. Altfel zis, 
titluri peste titluri, adică <o joacă de 
dragul unei Imaginații debordante. Des
pre valoarea generală a poemelor, o 
mostră : dintr-o Autobiografie aflăm că 
tatăl era un umil funcționar de birou, că 
mama îi împărtășește neliniștile, că mă- 
tușile erau femei cu frica lui Dumnezeu 
etc, și toți ai familiei îl. rugau să nu 
cumva să osîndească adevărul pe altarul 
minciunilor personale ți să fie bun și 
răbdător căci steaua lui va suride lumii 
intr-o zi. Să aștepte, deci. Abia spre 
final poemul se salvează cu o foarte fru
moasă imagine : „Dar oare nu cunosc eu 
mal bine decît ei / tăcerea stelei care
ucide ?“ 1

larul și pitorescul îl fascinează, folclorul îl 
îmbată, istoria o vede în chipuri și ima
gini, contactul cu scena se consumă în 
formele baletului, cel cu orchestra de 
foarte multe ori sub specia programatis- 
mului. Mare colorist, mare orchestrator, 
el și-a constituit, în urma numeroaselor 
sale reușite, un profil componistic în linia 
de bună tradiție românească a unor Jora 
sau Paul Constantinescu, adică a acelor 
artiști puternic atrași de seva pămîntului 
natal, de efluviile istoriei și de undele 
subtile ale spiritualității autohtone."

H Ion Dumitrescu, una din cele mai 
importante personalități ale muzicii ro- 
mânești contemporane, este prezent cu un 
disc în aceste zile în magazinele de mu
zică,-un disc cuprinzînd două lucrări mai 
vechi : Simfonietta (prima audiție în 
1957) și Suita simfonică In munții Retezat 
(compusă în 1956). Intepretează orchestra

Confesiuni lirice
• Recent apărut la Editura Cartea 

Românească, volumul Noaptea cailor, 
semnat de Liviu Călin, se-arată a fi ra
diografia unui tărîm aflat sub semnul 
benefic al realului și-a visului deopo
trivă, poetul excelînd nu numai printr-o 
aleasă zicere, ci și printr-o rafinată 
construcție a poemului, precum în Fru
moasa adormită ; „Sticlesc doi ochi de 
șarpe / ieșiti deodată în lumină / trec 
pașii de ursite / pe lingă mal aproape ! 
și mă-nfășoară ape / mai reci tot mai 
umbrite / iar chipul singur / îmi arată 
vina / ca-ntr-o primăvară / cu genunchii 
albi / logodnica promisă din clipiri / 
s-a spînzurat / de raza ochiului de șarpe 
/ în mine adunat pe corzile de harpe". 
• Mai puțin încântați de un amplu și 
discursiv poem intitulat Prolegomene 
„Ea întoarcerea fiului risipitor" sau. un 
altul, la fel de lipsit de unitate. Natură 
moartă cu mere, vom aprecia, totuși, 
celelalte poeme ale volumului Platoșa, de 
lumină, de Gheorghe Zincescu, apărut la 
Editura Eminescu, celelalte poeme bene
ficiind de o scriitură mai concisă, mai 
exact simțită, mai limpede și mai plină 

-de taină, in același timp, așa cum este 
de exemplu, acest aproape haiku : „Fulgii 
ee ți se topesc pe gene / dobîndesc gus
tul lacrimei / ca-ntr-o întoarcere la pri
mordial... i t De ce spui : „Te iubesc,, te 
iubesc, te iubesc..." / cînd tocmai ninge ?“. 
• O carte caldă, ca o mărturisire de om 
călătorit pe drumurile lungi ale sufle
tului și mereu reîntors în bătătura casei 
părintești, casă aflată întîmplător pe 
cîmpiile transilvane, este și Cîmpiile de 
germinare (titlul nu ni se pare prea 
potrivit), de Ioan Vasiu, carte apărută la 
Editura Litera, și din care, ca argument 
la cele spuse pînă acum, vom reproduce 
Schiță autobiografică: „într-un colț al 
pămîntului / există o casă de culoarea 
cerului / / In curte tata doarme răstig
nit ' pe-o aducere aminte / iar mama 
numără mieii / și sărută țărîna cu gust 
de mentă / 7 Numai eu împletesc petre
cerile satului / pe-o funie fără sfîrșit".

simfonică a Rădioteleviziunii dirijată de 
losif Conta. Despre Ion Dumitrescu, dr. 
Vasile Tomescu afirmă că : „...are în cu
ceririle lui Enescu, Jora, Drăgoi, Cuclin 
sau Andricu un exemplu pe drumul po
tențării filonului modal și ritmic popular 
in structuri complexe ale muzicii simfo
nice, camerale și pentru teatru și film. 
Un exemplu, un criteriu, un punct de 
pornire dar nu și un model, fiindcă arta 
discipolului de școală sau de generație 
artistică și-a afirmat propriul drum, net 
detașat ca substanță expresivă, ca moda
litate stilistică."

■ „Muzica — spunea marele compozi
tor Dimitrie Cuclin — nu este o simplă 
plăcere a urechii, ci un domeniu vast, in
finit, de chiar viață a sentimentelor fără 
număr, dar reductibile la două care sînt 
bucuria și durerea și cu care creatorul 
construiește un monument, ființă vie și 
creatoare la rîndul ei, accesibilă și utilă 
individului, societății, națiunii, omenirii." 
Simfonia nr. 13 în fa major este o ilus
trare a acestui crez estetic. Vasile Dono- 
se o caracterizează astfel : „începînd cu 
prima temă a primei părți, o temă de 
structură și caracter bizantin cu generoase 
contururi de melopee, trecînd apoi prin 
ingenioase dar perfect elaborate con
strucții melodice, ritmice, armonice și po
lifonice într-o viziune, cum am mai spus, 
ciclică și pînă la verva rondoului final, 
discursul simfonic se constituie într-o 
convingătoare pledoarie, afirmativă, cu
tezătoare și optimistă, conferind simfo
niei o forță de expresie remarcabilă, ca
racterul unui travaliu cu înalte virtuți co
municative".

H „Lucrările lui Anatol Vieru sînt ase
menea unor sculpturi în care piatra sau 
bronzul, marmura sau fildeșul au fost în
locuite de compozitor cu materiale sonore 
preparate cu o fascinantă ingeniozitate, 
după norme proprii, în care un alfabet 
restrîns, cu reguli limitate, generează o 
explozie de gramatici extrem de variate 
ce îi determină stilul componistic “ — ast
fel se deschide prezentarea pe care i-o 
face Ulpiu Vlad compozitorului pe coper
ta unui recent disc care cuprinde Con
certul pentru Vioară, violoncel și orches
tră, „Narațiune" pentru orgă,' „Ecran" 
pentru orchestră. Primele două lucrări 
sînt interpretate de Orchestra de Studio 
a Rădioteleviziunii dirijate de Anatol 
Vieru si avînd ca soliști pe Oleg Kagan 
— vioară ; Natalia Gutman — violoncel ; 
Peter Schwarz — orgă. Cea de-a treia lu
crare a fost încredințată Orchestrei sim
fonice a Filarmonicii Banatul din Tiini-> 
țoara, avîndu-1 la pupitrul dirijoral pa 
Remus Georgescu.

Pagină realizată de 
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SUPUNEM ATENȚIEI Q premieră in domeniul obiectivizării bioenergiei

ADRIAN PĂUNESCU : In urmă cu 
5 ani, tot in acest birou, la redacția „Fla
căra", după ce aflasem despre existența 
dumneavoastră cu destulă mirare, dar mă 
convinsesem eu insumi că nu-i vorba de 
glume, de minuni sau de vrăjitorii, tot 
în acest birou, repet, convorbeam cu 
dumneavoastră, inginerul Valeriu Popa, 
lansind pentru prima oară in România, 
în acești termeni în care există azi, pro
blema bioenergiei. Zic de la început „în 
acești termeni" pentru că mai atente 
cercetări ale medicinei asiate conduc la 
concluzia că nici în această privință nu 
exista descoperiri cit redescoperiri, ci
cluri ale memoriei umanității care se în
cheie și se redeschid. încep, treptat, să 
cred eu insumi că in anumite privmțe ci
vilizațiile recente nu sînt superioare de
cît aparent civilizațiilor străvechi ale că
ror principii de existență au dispărut 
pentru a reveni după lungi perioade și a 
se regrupa conform unei logici care dese
ori ne scapă.

Chiar in România anului 1939 apărea o 
carie a profesorului Scarlat Demetrescu, 
„Din tainele vieții și ale universului", o 
carte care — studiată cu simț lucid și cri
tic, eliminînd ceea ce la vremea aceea 
cercetătorul nu putea defini exact și, de 
asemenea, renunțind la părțile de mistică 
verbală —, reprezintă o extraordinară pu
nere de probleme. Din păcate, cartea nu 
e la indemina oricui și oamenii de știință 
sînt privați de-o experiență pe care tre
buie s-o ai chiar dacă o refuzi. Un in
strument de lucru cu atit mai tulburător 
cu cit profesorul Searlat Demetrescu — 
autorul cărții — face, după părerea mea, 
o sinteză aproape unică in lume a tutu
ror cercetărilor de pînă la ora respectivă 
în domeniul existenței unui alt „corp" de- 
cit cel fizic și anume, bioenergia despre 
ea. vorbim moi în termenii de azi. Am 
să citez un singur superb gind al profe
sorului Scarlat Demetrescu care pledează 
pentru existența in afara simțurilor noas
tre obișnuite a ceva ce incă nu cunoaștem. 
El zice: „Noi nu ne imaginăm lumea pe 
care n-o simțim tot astfel cum un orb din 
naștere nu va putea descrie niciodată, 
pentru că nici nu va simți, ceea ce noi 
ceilalți vedem. Dar nu înseamnă, zice 
cercetătorul, că lumea noastră încetează 
să existe numai pentru că nu ® vede un 
orb".

Vreau să vă spun, stimate Valeriu 
Popa, că toate aceste preocupări ale mele 
—- de poet, ziarist și, dacă-mi permiteți, 
de învățăcel în ale științei — se dato
rează contactului eu dumneavoastră, care 
mi-ați făcut sensibilă pornirea spre ceva 
nou și încă necunoscut, încă necunoscut in 
lumea dată. Mulțumindu-vă acum, nici 
n-aș putea să vă aduc un mai profund 
omagiu cu cîteva zile înainte ca acele 
ceasornicului dumneavoastră vital să arate 
că împliniți 60 de ani. Este un vechi 
principiu, pe care l-a încarnat Socrate, 
și anume acela că trebuie să-i neliniștești 
mereu pe contemporani, să le spui că nu 
știu nimic (deși poate că nu ești convins 
că nu știu nimic, ci că știu multe), să-i 
pui in snua ;ia de-a cerceta, de-a afla — 
este o lege sacră’ a autonemulțumirii 
Ue sine ca.e va regenera mereu resursele 
omului, o practică viabilă pe care puțini 
contemporani știu s-o mînuiască.

As vrea să vă rog să ne vorbiți din nou 
despre bioenergie, mai ales că, atunci 
cînd dialogam prima oară, nu aveați încă 
toți termenii și nici măcar toată expe
riența acestor 5 ani dramatici și frumoși 
in care ați consultat, uneori sub ochii 
mei. sute de oameni și ați pus sute de 
diagnosticuri exacte. Poftiți !

VALERIU POPA : Repet și scum ce 
spuneam acum 5 ani că vom putea pre
tinde că știm atunci cînd vom putea să 
răspundem la cele 3 mari întrebări : cine 
sintem, de unde venim și unde mergem.

A.P.: Este și unul dintre motourile 
cărții lui Scarlat Demetrescu.

V.P.: Cînd omenirea va fi învățat să 
înțeleagă șl să răspundă la aceste 3 mari 
întrebări, pacea va dăinui fără nici un fel 
de intervenție din partea nimănui. Ca să 
putem realiza ceva, aproape de perfect, 
trebuie să cunoaștem. Ca să fim sănătoși, 
trebuie să cunoaștem, să ne autocunoaș- 
tem prin cunoaștere și să acționăm în 
consecință. Niciodată nu putem realiza 
un lucru perfect atîta timp'cît nu accep
tăm că există posibilitatea de realizare. 
Neacceptînd de la început, anulăm orice 
posibilitate de realizare.

A.P.: Nu înțeleg prea bine; neaccep- 
tînd ce ?

V.P.: Eu dacă nu accept o idee și o re- 
fuz de la început, rămîn în urmă. Dacă 
nu acceptăm xă există bioenergia, ne limi
tăm...

A.P.: ...la eeea ce știam pînă atunci. 
Numai că aici este un cerc puțin vicios: 
oamenii ca să accepte trebuie să înțeleagă 
iar dv. ziceți că ei, pentru ca să înțeleagă, 
trebuie să accepte.

V .P.: Deci, prima condiție ca să pornești 
îa o acțiune, trebuie să accepți.

A.P.: Ce ?
V .P.: Ceea ce pornești să cauțî.
A.P.: Să accepți ea o posibilitate. Deci, 

gă nu pornești la un marș de 100 de kilo
metri și să spui: „drumul acesta nu 
există", sau „nu-1 pot face". Dumneavoas
tră pledați pentru deschiderea conștiin
ței umane spre toate experiențele posi
bile.

V .P. : Ca să poți realiza, întîi trebuie 
accepți.

A.P.: Să accepți că poți realize»
V .P.: Că e posibil să realizezi.

/t A.P.: Aas da. înțeleg, înțeleg,

V.P.: Odată acceptînd o idee, începi să 
te pregătești.

A.P.: Acceptind-o nu în sensul de-a fi 
de acord cu ea» ci a fi de acord că ea e 
posibilă.

V..P.: Acceptînd-o, începi să te pregă
tești să o rezolvi. Deci, neacceptînd o idee 
nouă, nu realizez nimic. Âcceptînd-o, 
poate nu realizez ceea ce mi-am propus, 
însă așa cum au procedat alchimiștii pe 
vremuri căutind piatra filosofală (reali
zarea aurului), pătimind pentru convin
gerea lor, n-au realizat aurul, dar au reali
zat, în urma suferinței, porțelanul care 
este oricum...

A.P.: ...care este oricum ceva mai mult 
decit noroiul...

V.P.: ...care este mai mult decît aurul 
în alte situații.

A.P.: Și, oricum, îmi permit eu să vă 
completez, este un progres in transfor
marea materiei.

V.P.: Materia a fost dată pentru a o 
prelucra și, odată cu prelucrarea ei, să 
evoluăm și noi. Materia este energie con
densată.

A.P.: Dovediți-o.
V.P.: O bucată de zahăr... o pipăim, are 

formă materială. O introducem în lichid 
— rece, cald, fierbinte — se comportă di
ferit, dispărind sau transformîndu-se în 
energie în funcție de temperatura sau de 
vibrațiile lichidului în care s-a introdus. 
Prin evaporare se produce din nou re- 
cristalizarea sau, ca să fiu și mai „la 
modă", să amintesc formula lui Ein
stein care echivalează cantitatea de ener
gie cu- cantitatea de masă, după formula 
lui celebră : E =■ mc2 (c fiind viteza lu
minii). Știm astăzi că miile de particule 
nucleare se transformă unele într-altele 
prin captare de, energie din exterior sau 
cedînd energie în exterior, diminuîndu-și 
sau majorîndu-și în acest fel masa în mod 
corespunzător.

A.P.: Eu cred că, în cazul ființelor, 
energia totală nu este egală cu mc2. și 
asta conform cercetărilor de ultimă oră, 
inclusiv ale lui Florin Dumitrescu și, 
de curînd, ale domniei voastre, Valeriu 
Popa. Este cazul să amintim aici și cer
cetările sovieticilor Vasiliev, Ilușin, Kir- 
lian sau ale altor cercetători printre care 
se numără americanca Thelma Moss sau 
cehoslovacul Reidak și alții.. Acum 
dumneavoastră reveniți la chestiunea de 
la care ați pornit, eum că materia este 
energia condensată.

V.P.: Aici pot spune- că ființa este for
mată din două elemente materiale: unul 
fizic, pipăibil, și al doilea bioenergetic 
demonstrabil. Atîta timp cît între cele 
două există un echilibru (o consonanță), 
se manifestă viața. Cînd unul dintre ele 
se dezechilibrează peste limita de tole
ranță, apare perturbarea sub formă de 
maladie și, în final, așa-zisa moarte.

A.P.: De ce țineți la formula „așa-zisa 
moarte" ?

V.P.: Deoarece pentru materie nu există 
moarte, ci există numai transformare și, 
după principiul științific care guvernează 
și gindirea materialistă, nimic nu se' 
pierde și nimic nu se cîștigă, ci totul se 
transformă.

A.P.: Și bioenergeticul se transformă ?
V.P.: Da! Insă cu gradul de pregătire 

al nostru la ora actuală, nu putem să 
răspundem cum se transformă.

A.P.: Bine că măcar avem gradul de 
pregătire să punem întrebarea, dacă nu 
avem gradul de pregătire să dăm răs
punsul.

V.P.: După ani de zile de cercetări, nu 
numai teoretice, ci cel mai mult feno
menologice, experimentale, în care au 
existat și multe clipe de desconsiderare a 
cercetărilor mele, așa cum se întîmplă în 
toate situațiile, că noi nu evoluăm rizind, 
ci suferind, — am ajuns astăzi să p 
demonstra prin obiectivizare existența 
bioenergiei radiante din jurul corpului și 
în.special acolo unde maladiile au dezechi
librat consonanța dintre structura bio- 
energetică și structura fizică. în dome
niul acesta s-a dovedit, în anii anteriori, 
prin fotografiere de către Kirlian a aces
tei bioenergii (aură), că bioenergia există, 
în ceea ce mă privește, am căutat o altă 
cale, datorită percepției senzoriale cu 
care am fost înzestrat de natură și pe 
care mi-am dezvoltat-o pînă la gradul de 
control. împreună cu doi ingineri tineri 
— Mogoș Constantin, și PriVantu Dumitru 
—, ca?e au acceptat ideea mea ab
stractă, am reușit să construim un mi
nuscul aparat care, într-o primă etapă, mi 
se părea și mie că depistează, prin pîl- 
pîiri luminișcente, punctele bioenergetice 
cunoscute sub denumirea de „puncte de 
acupunctura". însă, acum două luni de 
zile, făcînd investigarea unui copil bol
nav de leucemie, în zona coloanei verte
brale L4—L5, am avut marea satisfacție 
să văd că, la distanță de 3 centimetri de 
corp, prin îmbrăcăminte, nefiind nevoie să 
ating pielea, deci să ating structura fizică, 
a fost suficient contactul cu emisia ener
getică a zonei respective, care era extrem 
de intensă datorită maladiei de care su
ferea subiectul.

A.P. s Repet, am să încerc să rezum 
eeea ce spuneți, văzînd eu însumi cîteva 
dintre aceste experiențe absolut fantas
tice. Cititorii trebuie să înțeleagă urmă
toarele; inginerul Valeriu Popa și cei doi 
tineri emuli ai săi realizează un aparat 
pe care nu dai doi bani cînd îl vezi. Parcă 
este o brichetă puțin mai mare, eu un fel 
de virf de pix, cu un beculeț, —* mate
riale de toată mina. începi să apropii 
vîrfui aparatului de diferite puncte ale 
pielii (aici specialiștii pot recunoaște ușor 

ce voi spune : punctele intestin gros 4, 
cord 7, vezica biliară 20, vas-guvernor 26, 
rinichi 1, splină — pancreas 6, ficat 8—9 
ș.a.m.d.) și beculețul se aprinde. Pînă 
aici, oricine poate zice: bine, așa ceva 
mai există sau oricum mai poate exista. 
Noutatea pe care sintem bucuroși s-o 
aducem la cunoștință specialiștilor și 
marelui public, este că inginerul Va
leriu Popa a reușit —■ apropiind aparatul 
său de puncte de acupunctură clasice și 
mina dreaptă dueînd-o la zonele afectate, 
la distanță de 3—4 centimetri de corpul 
propriu-zis, prin îmbrăcăminte chiar — 
să închidă circuitul, demonstrind că aura 
nevăzută de ochii noștri de pină acum sau 
de alte aparate obișnuite, face parte din 
structura noastră integrală. Mișcind 
dreapta în aură, beculețul pilpiie.

V.P.: Aparatul poate fi folosit de ori
cine. Se deschide o cale nouă pentru toți 
cei care vor accepta și vor lucra, ajun- 
gînd în anii viitori la folosirea acestui 
tip de aparat așa cum folosesc azi laserul.

A.P.: Sau tensiometrul.
V.P.: Există multe situații în care per

cepția mea la distanță de corp este obiec
tivată și de aparat. Beculețul pîlpîie fără 
a atinge structura fizică. O viață pentru 
o idee o dăruiesc, în numele științei, con
cetățenilor mei și, de ce să nu pot zice, 
așa cum poetul Adrian Păunescu spunea 
în urmă cu 5 ani că această descoperire 
poate purta numele inginerului Valeriu 
Popa. Intilnirea mea cu profesorul Mân- 
zatu și cu poetul Adrian Păunescu con
sider că nu este întîmplătoare, întrucît 
eu însumi nu aș fi putut demonstra ideea 
pentru care am militat dacă cei doi amin
tiți nu ar fi fost înțelegători să accepte 
noul cu mulți ani înainte de-a fi de
monstrat pe plan mondial.

A.P.: Mulțumesc, Valeriu Popa, pentru 
gîndurile bune care vin să .sublinieze și 
strădania noastră care, dacă are un inte
res dincolo de fiecare acțiure în care ne 
angajăm, acela nu poate fi decît interesul 
național și interesul sănătății oamenilor. 
Răspund în acest fel și tuturor denigrato
rilor noștri, care vor ajunge în trista si
tuație de-a beneficia miine de ceea ce 
contestă și vor să umilească azi. Le rea
mintesc cît m-au calomniat în legătură 
cu Boicilul pe care-l folosesc, mai toți, azi.

Trebuie totuși să spun că medici, oa
meni ai iubirii de om, se apropie de cauza 
aceasta și sînt gata să stea lingă lupta lui 
Valeriu Popa pentru ajutorarea sănătății 
oamenilor pe această cale.

V.P. : Sînt bucuros și satisfăcut că foar
te mulți medici înțeleg și trimit către 
mine pacienți cu diferite maladii — fie 
pentru a ajuta precizarea diagnosticelor, 
fie pentru a completa tratamentul, fie 
pentru a-i putea ajute să se autocunoască 
și astfel să se autovindece. Doctorii care 
îmbrățișează ideea emisă de mine sînt în 
special medici acupuncturiști care, prin 
practicarea medicinei tradiționale, reușesc 
să vindece sau să ameliorezi unele afec
țiuni ce altădată erau tratate cu cantități 
imense de medicamente producătoare la 
mulți bolnavi de dezechilibruri greu de 
îndreptat. Vedem și trăim zi de zi că 
foarte mulți medici se feresc, pe bună 
dreptate, de-a mai recomanda cu ușurință 
medicamente, încereînd sg-i învețe pe 
bolnavi că, înainte de-a lua diferite hapuri 
sau a primi injecții, să se mobilizeze ei 
înșiși prin nutriție corespunzătoare, prin- 
tr-o respirație adecvată, printr-o formă 
sportivă, printr-o dezintoxicare prin trans
pirație, renunțînd la unele vicii cum ar 
fi fumatul, alcoolismul și alte excese ale 
lumii moderne printre care cel .mai im
portant continuă să fie stress-ul.

A.P. : Cum v-ați defini, în raport eu 
Djuna ? Vă amintiți că, la Iași, un om 
care fusese și la Djuna avea, cînd l-ați 
consultat, aceeași stare, ba chiar mai in
tensă, după cum mărturisea. Ce zice șa
manul autohton Valeriu Popa despre asta?

— V.P. : Există oameni care au aceste 
proprietăți pe care și le dezvoltă, și le 
educă și le pot controla. Djuna este una 
din aceste ființe, precum am aflat că 
există și un cercetător brazilian, al cărui 
nume îmi scapă.

A.P. : Cum probabil și lui îi scapă nu
mele dumneavoastră.

V.P. : Cu timpul se vor cunoaște toate 
cele care-s adevărate.

A.P. : Am văzut eu însumi medici uluiți 
de împrejurarea că Valeriu Popa poate 
diagnostica în cîteva minute ceea ce un 
pacient nu poate afla despre sine decît 
după* sâptămîni și săptămini de investi
gări dintre cele mai complicate. După cum 
știm, un vechi dicton medical spune că 
„mai important decît orice este precizarea 
diagnosticului". Dacă am ști sigur și din 
timp boala de care suferă un om, multe 
s-ar rezolva. Problema diagnosticului nu 
este o simplă evaluare superficială a stării 
unui subiect, ci este chestiunea fundamen
tală pe care se construiește viața în pe
rioada următoare a unui om. Toți, dar ab
solut toți medicii de bună credință pe 
care î-am întilnit și pe care i-am pus în 
contact eu Valeriu Popa au avut nu nu
mai surpriza dar și bucuria că acest om 
există. Astăzi, cînd micul lui aparat dă 
primul contur ideii de acum cîțiva ani a 
acestui om că, el, omul, trece dar că vrea 
să lase țării lui, semenilor lui un aparat 
care să-1 copieze pe el în sensibilitatea 
lui și în capacitatea lui de-a exprima sta
rea organismului cu care aparatul va intra 
In contact, aeum cînd acest aparat devine 
atit de obiectiv incit poate fi minuit și de 
alții, cred că e momentul să se treacă la 
o cercetare profundă și atentă a tuturor 
șanselor de creare a noi aparate, și mai 
sensibile și mai complexes a unor noi ge

nerații de biocontrolori din ceea ce am 
dori să fie larga familie de cercetări ro
mânești în domeniul bioenergiei.

Invităm, dealtfel, pe toți cei cu care in
ginerul Valeriu Popa a intrat în contact, 
să ne scrie aprecierile lor de medici sau 
de pacienți, pentru „Flacăra" și in vede
rea unei eventuale cărți pe care cel ce a 
inițiat această discuție vrea să i-o dedice 
bioinginerului.

Totuși, pînă ce ne vin scrisorile, v-aș 
ruga, dacă aveți la-ndemină, faceți pu
blice, opinia unui medic și opinia unui 
autovindecat despre „ideea Valeriu Popa".

V.P. : Să începem cu medicul. Doctorul 
Aurel Popescu, din Timișoara se referă 
la cazul unei tinere de care s-a ocupat 
îndeaproape.

Husariu Maria, 24 de ani. comuna Ra= 
covița (lîngă Buziaș), nr. 121. județul Ti
miș. diagnostic : scleroza în plăci.

August 1981 : bolnava era gravidă în 
luna a doua ; prezintă amorțeli și pa- 
restezii de la degetele piciorului drept 
spre șold, apoi progresiv la membrul infe
rior sting în sens invers, adică de la șol
dul sting spre degetele Piciorului.

Noiembrie 1981 : bolnava era gravidă în 
luna a cincea ; paralizie totală la ambele- 
membre inferioare. Se internează în cli
nica de neurologie din Timișoara. Se sta
bilește diagnosticul de scleroză în plăci și 
se pensionează gradul I. Nu se admi
nistrează nici un tratament.’avînd în ve
dere sarcina.

14 aprilie 1982. Bolnava naște o fetită 
normală. Este a doua sarcină : mai are 
un băiețel de 5 ani. normal.

La data de 20 aprilie 1982 am început 
tratamentul cu regim, alimentar fără pro
teine de origine animală. 70% alimentație 
vie, crudă, zilnic o masă de grîu încolțit 
orez, miere de albine în loc de zahă 
oțet de mere.

Se continuă tratamentul prin masarea 
punctelor de reflexologie specifice bolii, 
cu băi totale — pînă în luna iulie 1983, 
cînd bolnava are siguranță deplină în 
mers, urcă singură în tren sau tramvai, 
ajută la gospodărie, duce copilul în brațe, 
cară găleți cu apă în miini etc.

August 1983 ; se prezintă la comisia me
dicală pentru pensionare. Produce uimire, 
i se cere buletinul de identitate, crezîn- 
du-se că este altă persoană. Cu dificul
tate se mai acordă prelungirea pensionării 
de boală pe 6 lum. trecindu-se de Ia gra
dul I la gradul II.

Am extras paragrafele principale din 
textul doctorului A. Popescu pe care l-a 
însoțit de următoarea scrisoare :

„Stimate domnule inginer.
Conform înțelegerii telefonice, vă tri

mit evoluția și fotografiile cazului de 
scleroză în plăci, tratat după metoda dv.„ 
cu rezultate atît de bune îneît au uimit 
Pe colegii de la Clinica de Neurologie. 
Este una din puținele paciente, care a 
făcut cu exactitate ceea ce i s-a reco
mandat."

Cu cîteva zile în urmă dr. Popescu, 
mi-a comunicat că tovarășa Husaru Ma
ria a fost reîncadrată și și-a reluat ser
viciul.

Si, iată și mărturia unui autovindecat .
Mă numesc Dumitru Ion. din Bucu

rești, str. Dobrici 82, sectorul 2. In luna 
octombrie 1982 am contractat o boală der- 
micâ, în care îmi crăpa pielea de pe mimi 
și de pe picioare. Am mers la medic, mi-a 
dat tratament și concediu medical, nemai- 
fiind capabil să mai țin nimic în mîini 
din cauza crăpăturilor ce le aveam. 
Această infecție s-a întins ulterior și pe 
corp, cu o mîncărime disperată. Nu pu
team să mai dorm fiindcă trebuia să mâ 
scarpin încontinuu. Am ajuns la comisia 
de pensionare. Printr-o întîmplare, l-am 
întîlnit pe tov. ingiher Valeriu Popa, care 
mi-a recomandat un tratament pe cale 
naturală. După cîteva zile, am început să 
mă simt mai bine. După o perioadă de 
45 de zile m-am vindecai complet, dar nu 
cu medicamentele ce mi-au fost date și 
pe care cheltuiam cite 800 lei pe lună și 
nu-mi foloseau la nimic. Azi sînt om să
nătos așa cum am fost.

A.P. : Totuși, in ce constă ajutorul pe 
care l-ați acordat acestor oameni ?

V.P. : Practic, îi învăț să se nutrească 
pe principii naturale (precum animalele 
sălbatice, care sînt atît de frumoase si nu 
au nici nutritionist, nici adăpător, nici 
medic ; au însă șase griji : să mănînce 
cînd trebuie, cît trebuie, să bea cit tre
buie, să se odihnească, să-și păstreze to
nusul muscular și să se ferească de duș
mani). Se pare că noi, oamenii, am uitat 
toate acestea și vrem să fim transportați 
cu mașina, urcați cu liftul și alte mij
loace moderne de transport, să ne gă
tească gospodina industrială, să aibă grijă 
de sănătatea noastră medicii și noi am 
rămas niște paraziți. Viața sănătoasă nu 
aparține decît celor ce luptă pentru a fi 
în echilibru din toate punctele de vedere 
(fizic și psihic).

Modul de alimentație se dă fiecărui in
divid în funcție de tipo-caracter (sangvin, 
limfatic, coleric etc.) și în funcție de afec
țiunea de bază (colită, aciditate, constipa- 
ție, diaree, reumatism, boli ale căilor 
urinare, scleroză multiplă etc.).

A.P. : Oricum, o premieră românească de 
răsunet așteaptă confruntarea cu orice alte 
premiere din lumea de azi. S-ar putea să 
fie vorba de-o premieră mondială,

Oricît a» vrea noi să nî se pară e» 
știm totul, viața cămine Încă ecuația cu 
cele mai multe necunoscute și din toate 
cele posibile.»

V.P. : ...și care ne obligă să învățăm 
continuu pentru a o înțelege.



flacara

La trecuturi mare, mare viitor DIVERSE

•„România este un fenomen de rezistentă și durată a latinității excepțional*

Cu prilejul celei dc-a treia întilniri 
între popoarele mediterane ce a avut loc 
în Sicilia, Italia, în orașul Mazara del 
Vallo unde am fost împreună cu alți co
legi scriitori români am avut prilejul să-l 
cunosc și să stau de vorbă de cîteva ori 
cu unul dintre cei mai de seamă istorici 
contemporani din Europa Michael 
Grant englez venit în Sicilia de Ungă 
Florența unde își are o reședință de cîțiva 
ni, pentru a fi sărbătorit și premiat îm- 
reună cu Zavattini și Eta Boeriu tra

ducătoarea lui Dante în românește.
Opera lui Michael Grant este imensă 

tradusă în mai multe limbi, și se referă 
cu precădere asupra Imperiului roman 
asupra Romei vechi și a împăraților ei 
prin literatura istoria și arheologia vor
bind despre ei. Studiile sale clasice la 
Cambridge l-au îndreptat din tinerețe 
spre literatura latină care l-a ajutat să 
înțeleagă personalități de Seamă ale 
acestui imperiu despre care a scris mo
nografii de referință aflate în librăriile 
din Europa. Astfel de monografii au fost 
închinate lui Tiberiu. lulius Caesar, lui 
Nero, Cleopatrei apoi Michael Grant a 
scris cărți importante, de sinteză cum 
sînt : Istoria Romei antice, Declinul Im
periului roman, Civilizația Mediteranei, 
Gladiatorii, Etruscii, De la Alexandru la 
Cleopatra, Istoria vechiului Israel, Pau
lus, a tradus Analele lui Tacitus și din 
Cicero, o carte apoi asupra Forului ro
man, una despre Miturile grecești și ro
mane, cărți asupra monedelor imperiului. 
Viața la Roma și atîtea altele.

Am stat cu domnia-sa la masă de două 
ori și apoi am avut o convorbire pentru 
revista Flacăra convorbire care se vrea 
doar un început pentru că marele istoric 
și-a exprimat dorința de a urca la Sac- 
nisegetuza cucerită de romani pe care 
vrea să-o cunoască și să scrie despre ea.

I-am vorbit despre Sarmisegetuza și 
faptul că dorește,să vină să o vadă m-a 
făcut să-l rog sâ-mi spună cîteva gin- 
duri pe care le-am consemnat aici. Con
vorbirea a avut loc în limba germană.

I. A. în cuvîntarea ce ați rostit-o eu 
prilejul decernării medaliei de. aur de 
către primarul orașului ieri ați spus 
despre spațiul Mediteranei despre civili
zația născută în jurul acestei mări în di
ferite țări și culturi cuvinte foarte 
adinei.

Eu însumi venind în Sicilia pcegătin- 
du-mi conferința ce am ținut-o aici mă 
gîndeam la o comoară imensă spirituală 
purtată pe mai multe corăbii care sînt 
popoarele mediterane...

M. G. Mediterana este sufletul lumii. 
Civilizația de astăzi în cea mai mare 
parte se trage din cea - mediteraneană 
venită și în România ca popor latin. Cele 
mai importante idei au trecut peste 
această mare vin prin această mare.

' . 0 veste pentru iubitorii poeziei și muzicii
CENACLUL FLACĂRA AL TINERETULUI REVOLUȚIONAR 

organizat de C.C. al U.T.C. și revista Flacăra condus de poetul Adrian Păunescu, 
la cererea celor ce-l iubesc?

iți REIA, LA SFIRȘITUL SĂPTĂMÎNII VIITOARE, ACTIVITATEA
Cenaclul va porni la drum pe itinerariul Focșani, Onești, Bacâu, Piatra Neamț, Tîrgu 

Neamț, Roman, Pașcani, lași, Botoșani, Dorohoi, Suceava, urmînd ca locul, data și ora specta
colelor noului turneu sâ fie concretizate cu organizatorii locali și aduse la cunoștință celor care 
le așteaptă. Completări la itinerariu se pot face doar pe baza unor solicitări sosite la timp.

Pentru a putea definitiva turneele următoare ale Cenaclului orice solicitare din partea 
organizatorilor locali trebuie să ne parvină pe cale telefonică (telefon 17 60 10 sau 17 60 20 
interior 17 00, organizator Alexandru Medar) pină marți 5 iunie.

începind cu 15 iulie 1984, Cenaclul Flacăra al Tineretului Revoluționar intenționează 
să se afle, ca și în anii trecuți, printre minunății săi prieteni de pe litoralul Mării Negre.

Așadar,
CENACLUL FLACĂRA Iți REIA ACTIVITATEA, urmi nd a ajunge in jurul 
datei de 15 iunie la Botoșani spre permanenta cinstire a lui Mihai Eminescu

I. A. Albastrul Mediteranei este de-o 
covîrșitoare împăcare : nu numai că se 
apropie de cel ceresc dar acesta din 
urmă pare a fi uns cu cel al valurilor ca 
în geneză albastrul mărilor de sus și al
bastrul mărilor de jos — aceeași mare 
mai întreruptă de firmamentul pe care 
strălucesc luceferii soarele și luna.

în jurul acestei mări neamurile au po- 
gorît în fapt de seară să-și asculte su
fletul să se cunoască prin tăcere și pacea 
cîntecelor. De la Homer la Virgiliu de 
la Roman Melodul Ia Dante și Eminescu 
să-mi fie somnul lin, la .marginea mării 
Hyperionul lui Holderlia «e ar fi fără 
această mare fără acest Pont Euxin care 
este aceeași Mare care odihnește ospita
lieră desssl de mare ca ținem de 
țărmuri destul mică HP ne unească 
destul de depa " unii de tTlții pentru a 
dezvolta în tihnă cultijri proprii destul 
de aproape pentru a mi* ne înstrăina su
fletește-unii de alții.

Care vi se par momentele de vîrf ale 
civilizației ale spiritualității venită în 
lume în această lume a Mediteranei ?

M. G. Moment de vîrf este vremea an
tică în care se întimplă o fecundare de 
idei care se amestecă în vremea elenistă 
ducînd la sinteze și ascensiuni la în
noiri și limpeziri. în această epocă irun 
clasicii lumii vechi. Atunci vedem aici 
Sicilia atita din lumea unui Teocrit... tra
gicii și filosofii.

I.A. în veacul al cincilea î.e.n. cînd 
apar presocraticii adică enormul interes 
pentru natură : apa aerul focul văzute 
ca origine : dar în același veac în exil 
apare sinteza genezei : (In principio de 
Jean Danielou) legată de natură de pă- 
mînt de cosmos.

M. G. Al doilea moment înalt al spiri
tualității acestei lumi este cel legat de 
Evul mediu.

I. A. Pe această mare Mediterană por
nesc spre istoria lumii celebrele scrisori 
pauline despre care ați scris...

M. G. De Evul mediu ține și cultura 
normanzilor și arabilor.

I. A. Marele nostru istoric și arheolog 
Vasile Pârvan care este și ctitorul Aca
demiei Române de la Roma spune că 
ideea călăuzitoare a întregii noastre cul
turi românești este ideea romană înțele- 
gînd prin asta faptul că poporul nostru 
de origine latină șl-a ținut pasul prin 
veacuri în acest ritm echilibrat în această 
armonie și seninătate în acest apolinism 
spiritual solar atît de specific țărilor la
tine.

M. G. România este țară latină și face 
parte din acest spațiu cultural fără nici 
o îndoială ține de lumea, acestor mari 
mișcări spirituale ale sufletului lumii 
mediterane. România arheologic ca om 
de știință mă interesează mult. Istoria 
este foarte frumoasă și importantă. L-am 
întîlnit pe Vulpe elevul lui Pârvan la 
Istria. îl cunosc bine pe Pippidi.

I. A. Are un fiu care îl continuă pe 
tatăl său.

M. G. Spuneți-i că l-am iubit pe tatăl 
său. A scris o frumoasă istorie despre 
Tiberius.

în Anglia civilizația latină este perma
nent apreciată și cercetată. Pe acest te
mei cred că sînt cu putință contacte mai 
intense între învățați englezi și români, 
să no vizităm reciproc șantierele arheo
logice.

Noi scriem despre șantierele arheolo
gice românești des ne interesează sînt 
multe lucruri legate de romanitate în 
România prea puțin cunoscute.

I. A. Am băgat de seamă că știți pe de 
rost harta romană a României. Clujului 
de astăzi i-ați spus Napoca.

M. G. Napoca este foarte importantă, 
Sarmisegetuza. Callatis iar foarte-foarte 
importantă este capitala Apulum capi
tala întregii Dacii cea mai importantă 
dintre toate.

I.A. Ați văzut-o ?

M. G. Mi-ar face o imensă plăcere să 
o văd aievea, o văd acum numai pe harta 
romană a memoriei.

I. A. Ați scris atitea cărți despre Impe
riul roman. Traian a urcat în Transil
vania...

M. G. Sînt gata oricînd să vin să urc 
la Sarmisegetuza să scriu despre ea. De 
voi fi invitat vin cu plăcere și urc ime
diat la Sarmisegetuza.

L A. Voi fi bucuros să fac tot ce se 
poate să veniți la Sarmisegetuza.

M. G. Cunosc Dobrogea, valul lui 
Traian, zidul roman pentru apărare. Tre
buie rcsă stabilite între istorici legături 
mai 'ăumci de buni prieteni.

I. A. Nicolae lorga, istoricul nostru...
M. G. îl cunosc și-l apreciez deosebit.
I. A. ... spunea într-o carie a sa Bizanț 

după Bizanț că am moștenit ca, popor 
latin în răsăritul Europei latinitatea . Bi
zanțului noi românii. Căci pînă la 641 
Bizanțul este de limbă latină și avem 
în aceste veacuri la noi scriitori ■ de 
seamă din spațiul nostru în limba latină 
cum sînt Ioan Gassianfll Niceto de.țRe- 
mesiano, Dipnisie Exiguul întemeietorul 
calendarului actual și alții.

M. G. Justinian împăratul își -scrie în 
latină legile sau Theodosius. Desigur le
gătura culturii românești cu Bizanțul este 
foarte âdîneă și se continuă pînă în vea
cul al 18-lea. Latinitatea a rămas in 
România. în o sută șaptezeci de ani 'a 
pătruns adînc în Dacia latinitatea dar ea 
era mai veche și a rămas și după aceea : 
și în Anglia latinitatea învinsă dar ea a 
trăit mai departe ca în alte țări. Așa că 
ceea ce spune lorga este adevărat. în 
Spania vizigoții n-au putut înghiți Spania 
latină.

România este un fenomen de rezistență 
și durată a latinității excepțional. Limba 
este mărturia cea mai grăitoare. Este un 
fapt excepțional al existenței poporului 
român.

Nu-i de mirare că latinitatea s-a păs
trat, anormal ar fi fost mai degrabă 
dacă această latinitate s-ar fi stins. Dar 
ea a rămas și acesta este un fenomen 
normal dar de-o mare valoare.

I; A. S-au descoperit la Nicolițel și în 
Transilvania semne, necropole martiro- 
logii adeverind un creștinism timpuriu 
preconstantinian în spațiul nostru ro
mânesc.

M. G. Creștinismul este important că 
adîncește și duce mai departe romaniza
rea. Ați păstrat tradiția bizantină pînă 
după secolul al 18-lea. Ați continuat 
aceeași lume romană. Romanitatea în 
România este continuitate. Ar fi ‘fost 
anormal să nu' fi fost continuitate.

I. A. Sînt cuvinte minunate ce le spu
neți despre noi. Vreți > să veniți să urcați 
la Sarmisegetuza.

M. G. Dacă sînt invitat vin imediat !
în acest fel dialogul nostru s-a între

rupt la masa hotelului Hops din Mazara, 
unde am fost găzdulți de neuitatul nostru 
prieten al Românilor sufletul întîlnirii 
acesteia internaționale poetul Rolando 
Certa, grăbindu-ne spre vechiul sanctuar 
și. cetate Selinunte.

Transcriind acest dialog pe care l-am 
notat în grabă în carnetul de călătorie îmi 
dau seama.că unele expresii mi-au scăpat 
dar nu pot să nu mă bucur o dată în plus 
pentru cele spuse de această personalitate 
în istorie de rang european în ce privește 
latinitatea valoarea poporului nostru.

La scurt timp după dialog am primit- 
întf-un plic această fotografie a lui 
Michael Grant pentru revista Flacăra pe 
care o și publicăm. Cu certitudine că 
Institutul de istorie și arheologie sau So
cietatea România îl vor avea curînd ca 
oaspete pe acest prieten al latinității 
noastre.

IOAN ALEXANDRU ■
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Cintecul lăutăresc

e dragoste, despărțire, 

regăsire și speranță
Am fost pe-acasă. Ploua. Ploua fără 

astâmpăr. Din prispa casei mama urmărea 
ropotul ploii. Aștepta venirea mea. Cînd 
poarta s-a deschis, ochii ei s-au luminat 
și cîntecul pe care-1 asculța cu sufletul 
izbăvit, de îngîndurare, parcă-i înnoptase 
pleoapele. După cuvenitul „sărut mîna 
mamă“, după ce m-am convins că a maj 
îmbătrînit, după ce m-a sfătuit să am 
grijă de sănătate, intrată deci în atmor- 
sfera copilăriei', am aflat ce cîntec îi înso
țea așteptarea.

Așa mi-a venit ideea să stau de vorbă 
cu Gabi Luncă.

lată-mă deci, înarmată să înfrunt pa 
cea mai cunoscută reprezentantă a ge
nului lăutăresc. Intrăm direct în subiect. 
O întreb ce părere are despre cîntecul 
lăutăresc pe care-1 zice de la 13 ani. 
„Se degradează — vine prompt răspunsuL 
Cîntecul lăutăresc nu se poate cînta pe 
zone. El se cîntă la fel peste tot. Lăuta
rii adevărâți cîntă-pe înțelesul tuturor. 
Cuvintele se pronunță întregi și răspicat. 
Există azi cîntăreți tineri care au voce 
bună sau, cum spun eu, au gîtul format 
ca un instrument, dar ce folos dacă în 
loc să păstreze specificul lăutăresc preiau 
inflexiuni din muzica bănățeană sau, și 
mai rău, din cea sîrbească. Lăutarii ade- 
vărați nu LALAIE cîntecul“.

— Dacă-mi dați voie, aș face o remarcă. 
In cîntecul dumneavoastră grupurile, de 
vocale sună mai mult a oftat. Un „of“ 
inimitabil. Să fie unul din argumentele 
succesului pe care-1 aveți ?

—- Eu nu am apucat dragul de mamă 
și de fiecare dată cînt în dorul ei. Acel 
oftat pe care l-ați descoperit este o ade
vărată îngenunchere în fața cuvînțului. 
Așa e cîntecul lăutăresc. Meșteșugul 
acestui gen este sufletul. La debut, cînd 
am intrat pentru prima oară în radio, o 
imitam foarte bine pe Maria Lătărețu. 
Numai că un membru din comisie a 
avut curajul să mă pună a cînta cum îmi 

. vine bine. Și am cîntat „Frumoasă-i nunta 
la țară1', cîntec lăutăresc. De atunci tot 
cînt. Astăzi mă gîndesc cine o să continue 
acest cîntep. Eu încep a îmbătrîni, Romica 
Puceanu la fel. Cine urmează ? E greu 
de spus. Mi se pare că aveți dreptate. 
Muzica lăutărească se pierde.

— Spectacolele la care participați au ® 
mare audientă la public, asta înseamnă 
că trebuie să se păstreze veșnic tînără 
această muzică. Oamenii au nevoie și de 
astfel de eînteee. Aveți texte lacrimogene 
care exprimă stări prin care trecem fie
care dintre noi.

— Majoritatea cîntecelor mele sînt le
gate de părinți și copii. Sînt copii, și spun 
cu durere acest lucim, care, ca să aibă o 
scăpare trimit o scrisoare părinților și cu 
asta se cred scutiți de obligații. Dacă unul 
din cîntecele mele se aseamănă cu ce 
v-am spus, părinții acelui copil mă vor 
iubi pentru că le cînt durerea. Cîntecul 
lăutăresc e dragoste, despărțire, regăsire 
și speranță. Pe mine, de cîntec m-a legat 
singurătatea. Cînt pentru însingurarea 
mamei care-și lasă copilul să plece de 
lîngă ea, tocmai ca să-i fie bine lui.

— Să revenim la acel impas în care, 
se pare, că se găsește acum cintecul lău
tăresc.

—■ El trebuie să circule așa cum î-an 
lăsat bătrînii lăutari. Publicul e cd mai 
exigent juriu.

— Puteți fi imitată ?
•— Au încercat. N-am nimic împotrivă. 

Dar dacă o face cineva să o facă bine, nu 
așa îneît să-mi fie rușine de copii. Eu 
vorbesc românește. Atunci cînd cineva 
mă imită prost mă simt ca o fîntînă pesta 
care s-a pus un capac.

Ascultînd și consimțind la gînduriîe 
soției. Ion Onoriu, recunoscut ca uniil 
dintre cei mai buni acordeoniști, astîmpărâ 
energia copiilor. Cîntă împreună .și, după 
cum afirma soția sa, melodiilor pe care 
le aude de la lăutarii satelor, el le dă 
expresivitate însoțindu-le de-acel sublim 
dar și înăbușitor mister lăutăresc. în 
acordeonul lui Ion Onoriu se-ascunde 
ceva din taina lui Fărâmiță Lambru.

Ajuns în acest punct, dialogul nostru 
s-a încheiat. Caseta care ne păstra în 
atmosfera genului despre care încercam 
să aflu cîteva amănunte mi-a readus în 
minte imaginea mamei mele care aștepta 
oprirea ploii și venirea mea. Chiar cîn
tecul acela era de singurătate și așteptare. 
Tăcerea se așternuse peste grădină.

IOANA PROCA ■



DOSARELE RISIPEI Și dumneavoastră sinteți păgubașul!

• Chiar și „explicată", risipa tot pagubă înseamnă • Un necaz numit bolț *

Un mod 

de a gîndi
în Oltenița, ca și la Brăila sau Galați, 

grănicerii scriu scrisori cu pene de pes
căruși înmuiate în cerneala fluviului șl 
le expediază acasă legate de piciorul 
unui porumbel. Odată am văzut un po
rumbel înjugat la un astfel de zbor. în 
dreptul Olteniței, malul Dunării însă mi-a 
bătut un cui în suflet : e în uitare și în 
ris.pă. Din mal pînă în dig și din 
dr«i jtul Căpităniei portului și pînă la 
fos~ ii ștrand, de care localnicii își aduc 
am.-ite cu nostalgie, găsești cam de toate, 
nur. ai ordine nu : țevi, fiare de toate 
calicele, sîrme aruncate la întîmplare, 
stive de cărămizi transformate multe în 
moloz, lăzi cu geamuri sparte, zeci de 
butoaie de bitum topite și întinse pe mal 
ca o pecingine neagră, materiale care tre
buiau cu siguranță să intre în operă 
undeva, care figurează probabil în niște 
fișe de evidență ale cutărui gestionar 
iresponsabil, pontoane răsturnate, îngro
pate pe jumătate în pămînt, tufe de 
arbuști și mărăcini pe sub care umblă 
șopîrle, parime abandonate — dezordine 
păguboasă !

îl întreb pe cantonierul care locuiește 
la cantonul C.F.R. cine gospodărește 
această zonă de mal ?, și aflu astfel că ea 
servește ca un fel de depozit Antreprizei 
(I.A.C.S.I.M.) București, care construiește 
aici, pe malul Dunării, o mare turnătorie 
pentru Șantierul naval. O iau astfel spre 
șantier și am norocul să stau de vorbă 
cu chiar șeful brigăzii, inginerul Adrian 
Tomescu, un bărbat tînăr, cu destule 
griji în spate, care mă privește blind, cu 
oarecare mirare descifrez eu din privirile 
sale, și care, înțelegînd pînă la urmă 
rostul venirii mele aici, îmi răspunde : 
„Geamurile sînt deșeuri din timpul trans
portului. Noi am tot vrut să le valorifi
căm, măcar ca ștraifuri, dar n-am găsit 
beneficiar pe plan local. Și neavînd cui 
să le .vindem, au rămas așa. Confecțiile 
metalice pe care le-am lăsat acolo, sub 
dig, au rămas, nu le putem folosi la 
lucrarea noastră din cauza unor nepo-* 
triviri dintre proiect și teren. Mă refer 
în special la ventilații. Nu le-am arun
cat, le vom folosi la alte obiective : la 
turnătoria de neferoase, la centrala ter
mică din zonă. Sîrmele provin de la unii 
baloți și pe acestea, ca și celelalte canti
tăți de fier vechi, pe care nu-1 vom mal 
folosi, le vom preda la D.C.A.“.

— Totuși, dezordinea crește cu fiecare 
zi, alte materiale se adună... Cum va fi 
ea evitată în viitor ?

— Am discutat aspectele astea în mai 
toate ședințele de lucru, am luat măsuri 
de stivuire a unor materiale, a unor de
șeuri (cărămizi), și tot ce vom putea să 
folosim vom folosi. Ne obligă la o opozi
ție mai fermă față de risipă și noile 
instrucțiuni, metodologia da aplicare a 
acordului global : orice consum în plus 
de materii sau materiale se suportă de 
brigadă. O lucrare prost executată, de 
pildă, se reface, cum s-ar spune, pe 
gratis, cu suportarea contravalorii mate
rialelor folosite. Toate aceste măsuri, 
prelucrate de noi cu toți oamenii șantie
rului, impun o atitudine mai responsabilă 
față de gospodărirea tuturor valorilor de 
pe șantier. Acolo unde nu s-a înțeles 
acest lucru, am luat și unele măsuri mai 
drastice : am imputat valoarea materiilor 
și materialelor risipite gestionarilor res
pectivi sau celor care s-au făcut vinovati 
de risipă, unor șefi de echipă.

Sigur, teoretic așa este, chiar și practic 
într-o oarecare măsură, dar imaginile 
întîlnite de noi contrastează încă într-un 
mod evident cu acest fel de a gîndi și a 
acționa față de evitarea oricărei forme de 
risipă. Acest fel de a gîndi și acționa 
trebuie să-l însușească fiecare om care 
manipulează valori, care pune în operă 
valori, care creează la rîndul său valori. 
Fiindcă mai există pe alocuri un fel de 
a gîndi păgubos : ei. zic unii, la atîtea 
milioane se mai pot risipi, acolo, cîteva 
zeci de mii. Da, dar acești largi la suflet 
fac o astfel de teorie pe buzunarul sta
tului și nu pe propriul lor buzunar. Cînd 
acest mod păgubos de a gîndi și a ac
ționa se îndreaptă împotriva propriului 
lor buzunar atunci nu o mat fac pe ge
neroșii. atunci sar ca arși, contestează, 
își motivează în fel și chip comoditatea, 
inacțiunea, delăsarea.

în urmărirea acestei idei ne-am mai 
deplasat într-un loc : la depozitul de fier 
al Centrului de recuperare și valorificare 
a materialelor refolosibile, împreună cu 
tovarășul Nicolae Gheorghișan, secre- ’ 
tar al Comitetului orășenesc de partid. 
Aici, în spatele stadionului orașului 
există acum un munte de fier vechi, care 
amenință să blocheze șoseaua. Unitățile 
depun aici deșeurile la întîmplare': șpa- 
nurile de fier amestecate cu cele de zinc 
sau cele de fontă cu cele de cupru, fără 
o selecție prealabilă, o selecție care se 
impune pentru refolosirea acestor mate
riale recuperabile. Faptul vorbește despre 
gîndirea încă neunitară, pe alocuri de

fectuoasă a unor compartimente din ca
drul unor întreprinderi, față de econo
misirea tuturor materialelor refolosibile. 
fată de organizarea acestor importante 
activități. în acest vast proces de pro
ducție al societății noastre, în procesul 
de consum.apar materii și materiale, 
deșeuri ce pot fi recirculate. Folosirea 
acestora, prin punerea la punct a unui 
sistem de preluare, colectare și redistri
buire, devine un adevărat izvor de eco
nomii, cum lăsarea acestei activități la 
îndemîna fiecăruia poate deveni un im
portant canal de risipă de valori. Aici, 
în acest depozit metalele sînt descărcate 
care unde apucă, la întîmplare. acope
rind vreo două hectare de teren bun 
pentru agricultură. Sînt. conform scrip- 
telor, aproape 3 milioane de kilograme 
de fier. Din el nu se expediază decît un 
vagon la 2 sau 3 zile.

— De ce numai atît T îl întreb pe 
Vasile Vasile, șeful depozitului, un om 
plin de bunăvoință dar depășit de nevoi 
și de greutăți.

— Nu avem vagoane, ne răspunde el ; 
stația C.F.R. Oltenița este în modernizare 
și intră vagoane puține.

— în cît timp se va lichida acest fier ?
— Dacă nu mai primim nimic, în doi 

ani și jumătate, cam așa cred eu.
Am pus această întrebare, fiindcă Olte

nița, oraș care tinde către un loc fruntaș 
în întrecerea socialistă, ține parcă în spate 
acest depozit. Un depozit nou se va con
strui în afara orașului, dar asta abia de 
la anul. Un greifăr lucrează acum de
geaba: încarcă un braț de fiare și le 
mută la doi pași mai la o parte, cînd ar 
putea să le pună direct într-un mijloc de 
transport. Iar asta înseamnă tot risipă.

Ce rezultă din activitatea de sub ochii 
noștri ? Că această activitate de recupe
rare nu mal poate fi lăsată la întîmplare. 
Ia îndemina oricui și la a fi făcută ori
cum. Ea trebuie să implice ordine, disci
plină, organizare, știință chiar, flux 
continuu. Altfel, acțiunile noastre de 
combatere a risipei devin ele însele căi 
de risipă.

N. GRIGORE MÂRĂȘANU M

Totul 
se plătește

Cum nu risipa predomină aici, la 
Colibași, ar fi nefiresc să trecem cu 
vederea eforturile susținute ale întreprin
derii de autoturisme de a economisi, re
condiționa și refolosi multe și nevăzute ma
teriale. Directorul general al Centralei de 
autoturisme, inginerul Simion Săpunaru, 
are grijă, peste toate problemele care se 
ivesc în acest veritabil concern. să 
supravegheze și latura bunei gospodăriri, 
căci el este capul familiei, adică al cen
tralei. Există o rigoare în aceste acțiuni 
salutare și din discuția purtată cu direc
torul comercial al IAP, Constantin Ivan, 
cu șeful serviciului tehnic, Constantin 
Necula, cu responsabilul cu normele de 
consum, Florea Ivan, și cu directorul 
tehnic al Centrului de cercetări (CCSITA), 
Gheorghe Paleru, pare limpede că măsu
rile initiate nu sînt simple însemnări pe 
hîrtie. Ele reprezintă un program de 
lucru pe care conducerea îl urmărește 
din aproape în aproape și chiar face un 
act de ambiție din realizarea lui, nu de 
altceva dar anul acesta nu mai seamănă 
nici pe departe cu cel trecut.

Și cum n-aduce anul ce-aduce risipa, 
s-a hotărît „ ca tot ce se pierde să se 
transforme. în măsura posibilităților. 
Astfel, bucățile de tablă decupate din 
pavilionul mașinii sînt refolosite la fa
bricarea altor piese, precum extensorul 
de panou, priza pentru aer cald, supor
tul de susținere și altele. ici capetele 
de bară nu se aruncă, ele fiind de folos 
m fabricarea unor piese de schimb. Prin 
unitățile Service, multe piese sînt re
condiționate, cu grijă și răbdare, redu- 
cmdu-se astfel necesarul de fabricație și 
rea.lizîndu-se importante economii. Nu
mai în primul trimestru al acestui an 
fondul de economii obținut prin recupe
rare, refolosire și reutilizarea pieselor 
se ridică la 69 071 000 lei, ceea ce, să 
recunoaștem, nu e de ignorat. Pentru 
firile suspicioase, trebuie să precizăm că 
astfel de piese nu se folosesc la mașinile 
noi livrate, ci, în exclusivitate, la repa
rații, în cadrul atelierelor Service. Cei 
ce-și așteaptă încă autoturismele pot fî, 
așadar, liniștiți. Nici deșeurile de silon 
rezultate din tapițerie nu sînt date la o 
parte. Printr-un acord cu UCECOM, 
acestea sînt revalorificate și reîntrebuin- 
țate la diverse alte articole. Nu altfel se 
procedează cu piesele mașini lor-unelte 
casate. Unele, mai puțin afectate, sînt 
reutilizate, altele sînt retratate și re- 
prelucrate. Astfel s-a ajuns la reducerea 
consumului de laminate finite prin otel 
«u _ 1,3 tone/milion numai în trimestrul 
întîi ăl acestui an, față de întregul an 
precedent. Există. în fine, o adevărată 
politică de reducere a greutății mașinii, 
susținută și sprijinită la nivelul întregii 
centrale. Intenția specialiștilor și a con
ducerii e ca greutatea .autoturismului să 

scadă în 1985 cu 62 kg față de 1982. Deo
camdată. ne aflăm la mijlocul drumului. 
Evident, lucrurile sînt. aici, mai delicate, 
căci a reduce greutatea nu înseamnă a 
știrbi calitatea. Tocmai de aceea, politica 
aceasta, ca orice politică, a intîmpinat 
și unele dificultăți. E necesar, de pildă, 
să fie utilizate tot mai mult oțeluri cu 
caracteristici superioare (bifazice). lucru 
nu tocmai Ia îndemînă. fiindcă Ministe
rul Industriei Ușoare, prin institutul său 
de profil, ICEM, se află încă în faza de 
cercetare și asimilare, așa încît nu se 
poate spune că tratarea superioară a 
otelurilor e desăvîrșită. Cum acțiunea 
continuă. și așteptarea e îndreptățită. 
S-a vorbit mult de introducerea maselor 
plastice, cu scopul de a înlocui metalul. 
Elanul și bunele intențfi s-au lovit însă, 
la un moment dat, de piedici insurmon
tabile, căci, la o repede ochire s-a con
statat că e vorba de o falsă economie, 
întrucît masele plastice erau mai scum
pe decît metalul. ■ Sigur că propunerea 
n-a prins viață, fiindcă nimănui nu-i 
convine să fie scump la tărîțe și ieftin 
la mălai. Industria chimică, pricepînd în 
cele din urmă reticențele constructorilor 
de autoturisme, și-a reorganizat procesul 
de producție, astfel că miracolul se va 
produce ; masele plastice vor avea cali
tăți superioare dar vor fi și mai ieftine. 
„Chimia nu înseamnă numai pungi de 
plastic", îmi spune unul dintre interlo
cutori. E nevoie adică și de o orientare 
înspre produsele superioare, de înaltă 
calitate, care să poată concura cu meta
lele. Alte măsuri privitoare la diminua
rea greutății mașinii au fost deja apli
cate, cum ar fi reducerea’grosimii gea
murilor. altele sînt în curs. Oricum, 
situația actuală e îmbucurătoare, fiindcă 
mare parte din masele plastice vizate 
sînt deja omologate. așa încît cu toții 
sperăm să avem un autoturism ușor, 
rapid și elegant. Poate că va veni, și 
vremea cînd vom putea compara mașina 
noastră cu fulgul de nea.

N-am început reportajul cu aceste 
inițiative demne de laudă p.entru a esca
mota lipsurile și carențele. Ar fi fost 
însă nedrept să nu întoarcem lucrurile 
pe ambele fețe, mai cu seamă că chiar 
factorii de răspundere din centrală și 
din IAP vorbesc cu sinceritate despre 
risipa care încă se mai manifestă, chiar 
dacă aceasta nu se observă la prima 
vedere. Dar să le spunem lucrurilor pe 
nume. Nu rareori se întîmplă ca forma
tele din tablă să np fie livrate ritmic. 
Pentru a nu opri producția, asta ar mai 
lipsi, întreprinderea este obligată să ia 
măsuri proprii și să înlocuiască formatul 
inițial cu altul, desigur neadapțat _ la 
dimensiunile pavilionului. Deșeurile sînt. 
evident, mai numeroase, risipa înflorește. 
Pentru ca acestea să fie refolosite. e 
necesar un studiu suplimentar și oricum 
ineficient. întrucît nu vizează o operație 
de serie. Un impediment este și neutili- 
zarea tablei în rulouri (cum deja se pro
cedează la întreprinderea „Oltcit"), ceea 
ce face să scadă productivitatea și să 
sporească deșeurile. Este aceasta o caren
ță de fond 1 Este, desigur, pentru că una 
e să-ți concentrezi forțele asupra a ceea 
ce te interesează și alta e să depui 
eforturi în plus. Un necaz real care are 
și latura lui anecdotică este cel pricinuit 
de bolțuri. Fabrica de la Topoloveni, 
furnizorul adică, produce bolțuri din 
masă compactă de metal iar nu. cum ar 
fi și firesc, din țeavă. Ajunse în între
prindere,- acestea urmează să fie ajustate, 
adică să li se scoată miezul spre a putea 
fi întrebuințate. Oricine își poate închipui 
cît metal rămîne pe dinafară și cită 
mină de lucru trebuie angrenată în acest 
proces care-mi amintește de celebra 
anecdotă privitoare la fabricarea maca
roanelor : se ia o gaură și se tăvălește 
prin aluat.

Nici axa planetară nu este de ignorat 
Fiindcă nu se construiește la dimensiunile 
necesare, e nevoie de fiecare dată să se 
elimine așa-zisa porțiune de prelucrare. 
Ministerul Industriei Metalurgice ar tre
bui să continue eforturile de perfecțio
nare a fabricației, întrucît e nefiresc să 
elimini de fiecare dată deșeuri cu care, 
apoi, să-ți bați capul cum ar putea fi 
refolosite. Și. pentru a duce sinceritatea 
pînă la capăt, trebuie să spunem că, 
rar, foarte rar, risipa provine si din 
conceperea defectuoasă a unui produs 
ori altul. De regulă, astfel de deficiente 
sînt depistate în faza de omologare însă, 
cînd se intîmplă totuși ca ele să se stre
coare mai departe, se corectează la veri
ficare, adică înainte de a intra în pro
ducția de serie, cum s-a întîmplat cu o 
defecțiune de închidere a oblonului la 
camionete. Aceasta ar fi risipa de fond, 
specifică fabricării autoturismelor. Ea ar 
putea fi completată cu alte aspecte mai 
generale, inerente oricărui proces de 
producție. O mică neglijență care duce 
la rebut, returnarea unui autoturism la 
export, suportată pe cheltuiala proprie, 
reparațiile survenite în perioada garan
ției (care n-au depășit niciodată, ml se 
spune, prețul de cost al autoturismului) 
și alte chestiuni de amănunt care, într-un 
fel sau altul, se simt la buzunarul Cen
tralei. Directorul general Simion Săpu
naru știe însă să strîngâ baierele pungii 
și altfel nici n-ar fi posibil. fiindcă 
numai astfel lucrurile bune au reușit să 
plutească precum uleiul la suprafață.

RADU G. TEPOSU ■

Patru exemple
Primul exemplu. în urmă cu cîteva 

luni, la stația de asistentă tehnică A.C.R. 
din Splaiul Independenței 204. al cărei șef 
e maistrul Vasile Ghinea, am cunoscut, 
numai pentru că s-a nimerit ca ei să trea
că pe-acolo cu treburi de serviciu, cîțiva 
oameni cu funcții de răspundere în ca
drul acestei instituții care este Auto
mobil Clubul Român. Putem vorbi 
astfel mai cu seamă pentru că n-avem 
mașină, iar în locul arătat ne aflam din 
aceleași motive pentru care veniseră și 
ei acolo. Inginerii Năstase Cîmpean, Mi
hai Ardeleanu și Liviu Stoican ne-au 
spus că începînd din acest an atelierele 
A.C.R.-ului nu mai au voie să execute 
decît anumite lucrări, zise de mecanică 
rapidă, pentru altele cetățeanul avirj^ a 
se adresa mecanicilor de la Dacia Ser
vice. Printr-o astfel de dispoziție se in
tîmplă, bunăoară, ca intr-o comună cu 
vreo 2 000 de mașini cum e comuna Amă- 
răști din Dolj, unde A.C.R.-U1 a con
struit un atelier tocmai avînd in vedere 
numărul mare al acestor mașini, cetățea
nul să fie nevoit să meargă, pentru o 
segmentare de motor care poate fi făcută 
și acasă, vreo 50 de kilometri pînă la 
Craiovă și tot atîția la întoarcere. Și r- 
numai o dată. Dacă el merge prima oi 
pentru a-și repara motorul mașinii, „ 
obligatoriu din punct de vedere strict 
tehnic să parcurgă după aceea vreo 500 
de kilometri și numai după această pro
bă se poate prezenta a doua oară la Cra
iova pentru ca motorului să-i fie strinsă 
chiulasa. Bătînd drumul către capitala ju
dețului el își consumă. benzina.

Al doilea exemplu. Vorbeam cu Nicolae 
Oprea, din comuna Budești, județul Că
lărași, gestionar la ceea ce se cheamă, 
foarte interesant. Centrul de pîine. L-am 
întrebat, in treacăt, dacă piinea e făcută 
chiar la Budești. Răspunsul s-a dovedit 
mai complicat decît mă așteptasem. în 
Budești a existat brutărie, ce-i drept, 
pină in august ’83, cînd s-a desființat 
pentru că mergea cu combustibil lichid. 
Tot de-atunci a început transformarea ei 
pentru a o face să funcționeze cu căr
buni. în mai multe reprize de muncă al
ternate oportun cu pauze cît se poate de 
odihnitoare, operația a fost executată 
cam pe jumătate pînă la sfîrșitui lui ’83, 
Continuarea ei în ’84 n-a mai fost însă 
finanțată, cu toate că mal era de lucru 
doar vreo două săptămîni. Și pîine se 
aduce la Budești de la brutăria din Fun- 
deni. Un tractor cu remorcă pleacă din 
două in două zile și aduce intre 800 și 
1 000 de piini plimbate 20 de kilometr 
Un transport dus și întors costă 450 v 
lei, dacă se are în vedere și închirierea 
vehiculului, nu numai prețul motorinei. 
Piinea deși se vinde cu preț obișnuit, e 
foarte scumpă, de fapt.

Al treilea exemplu. Inițiativa lăudabilă 
de a face ca autobuzele să meargă cu gaz 
metan a dus. fără îndoială, la o econo
mie de motorină și benzină, dar e de cer
cetat în continuare raportul dintre aceas
tă economie și cantitatea de metal nece
sară construirii tuburilor montate pe aco
periș, care le dau înfățișarea unor dro- 
madere. O soluție mai bună a fost găsită 
la Institutul de învățămint superior din 
Oradea, unde sub conducerea profesoru
lui Teodor Maghiar s-a alcătuit în anii 
din urmă, din cadre universitare și stu- 
denți, o echipă redutabilă de inventatori. 
Soluția ceicetâtorilor de la Oradea mic
șorează substanțial volumul acestor reci- 
pienți, ducind la economii însemnate de 

, oțel și spre deosebire de tuburile uriașa 
care îngăduie funcționarea doar pe în
tinderea a 10 kilometri, după care e ne
cesar să fie reincărcați, aceeași soluție 
despre care ne vorbește profesorul Teo
dor Maghiar asigură deplasarea unui au
tobuz pe durata unei zile de lucru.

Al patrulea exemplu, dinlr-alt loc pe 
unde s-a nimerit să ajungem în ultima 
vreme, l-am notat in comuna Vidra, din 
județul Vrancea. Primarul acestei comu
ne, Nică Micu, împreună cu viceprimarul 
Oancea Dorică, au ținut să ne arate, aju- 
tîndu-se de cîteva cifre, cît de necesară 
ar fi redeschiderea căii ferate îngusta 
care există încă între Odobești și Vidra, 
a cărei funcționare a fost suspendată în 
urmă cu mai multi ani. Această cale fe
rată a fost, cît a fost, un mijloc de trans
port ideal din bazinul forestier al Țării 
Vrancei către întreprinderea de prelucra
re a lemnului din Odobești, ca și pentru 
călătorii care de la Odobești puteau mer
ge mai departe, cu trenul, pină la Foc
șani. Dar iată cifrele. în fiecare an, 
U.F.E.T.-U1 transportă 226 000 de metri 
cubl, ceea ce înseamnă 240 000 de tone. 
Dacă lemnele ar fi încărcate în tren la 
stația Burca, eficiența economică ar trece 
de 8 milioane. Dacă ele ar fi încărcate la 
stația Cucuieți, unde a și existat, de altfei, 
un depozit, s-ar cîștiga prin comparație 
cu transportul rutier 7 milioane și 150 000 
lei. La rîndu-i, C.L.F.-U1 transportă anu
al, deocamdată numai cu camioanele, 450 
de tone. Dacă ar mișca tonele astea cu 
trenul, î-ar rămîne un cîștig net de 75 000 
de lei. în sfîrșit, zilnic trec dinspre satele 
Țării Vrancei, prin Vidra, către Odobești 
și Focșani, 30 de autobuze cu călătorL

ELIADE D. ■



flacara

Cea mai nobilă preocupare a omului este omul

• De la Platon și Kant la traficul de influență! •

Șeful de scară
Și-au dorit mult, foarte mult un eonii. 

Aveau complexe si viața li se părea ne
dreaptă. După ani de zile de tratament 
la cabinetul de sterilitate, ea îi propune 
soțului să crească o nepoțică rămasă or
fană în urma cutremurului. După cîteva 
luni Insă in cel mai frumos ianuarie al 
vieții lor vine pe lume Oana Claudia.

M.S. povestește ca si cum lucrurile 
B-ar fi petrecut ieri. Este echilibrată și 
ponderată.

„In urma acestei situatii pe nepoțică 
a luat-o mămica, rămînind ca noi să ne 
creștem cu mare bucurie fetita noastră..." 
Dacă lucrurile s-ar fi oprit aici dacă 
viata era mai blîndă cu M.S., era lesne 
de condamnat egoismul părinților fată 
de nepoțica aceea care își făcuse datoria 
bucunndu-i pentru cîteva luni, o bucurie 
imcă. de tranzit, deși, e adevărat, nimeni 
nu știa că va mai fi o bucurie mare pe 

•nume Oana. Potrivite astfel, calculele 
sînt meschine.

Dar viata continuă.
„Despărțirea celor două fetite s-a făcut 

de la suflet la suflet : am zis mereu că 
datorită venirii ei in casa noastră se da
torează si venirea pe lume a micuței 
Oana. am vrut să le creștem în conti
nuare pe amindouă dar mămica mea era 

e părere că ne va fi greu cu doi cooii. 
* luat-o la tară, si așa are o bătrînete 

singură. Apoi am contractat un aparta
ment pe care să-l lăsăm Oanei. Ne gîn- 
deam că a venit foarte, tîrziu si poate că 
sănătatea si vîrsta nu ne va permite s-o 
vedem cu nepotei. si atunci să-i asi
gurăm locuința".

Anul 1981. Urmau să se mute în lo
cuința contractată. în bd. Gării. într-un 
apartament cu numărul 1. ca un început 
frumos.

Viața continuă însă nu la fel.
„Copil aveam, liniște si înțelegere de

plină în jurul micii ființe aveam. dar 
bucuria noastră nu a durat. în mai 
moare soțul meu. în bloc m-am mutat 
singură. Fetita am dat-o la grădinița 
săptămînală. n-o puteam trimite la mama, 
în Vrancea. fiindcă nu eram în stare să 
mă despart de ea. Grădinița e la două 
statii de uzină unde lucrez. „Tractorul". 
O văd în fiecare zi. că pe la poarta gră
diniței trec. De la moartea soțului meu 
mă descurc greu din retribuție, se duce 
mult pe rate, la I.C.V.L.. la C.A.R.. am 
cheltuit cu înmormîntarea. în ciuda greu
tăților. întreținerea la grădiniță nu mi se 
nare mare, copilului îi merge foarte bine.
^ste educată ca lumea si îngrijită. Este 

comandanta șoimilor, a luat locul î la 
faza județeană a Festivalului Cintarea 
României, unde a recitat Copiii lumii 
pace vor. Dar necazul nostru cel mare 
pleacă din altă parte. Să nu mă judecați 
greșit nu fug de obligațiile care-mi revin. 
Zilele noastre, ale Oanei și ale mele, 
sînt așa cum sînt. cum ni le facem, ne 
chibzuim pe măsura posibilităților, ca să 
trăim curat, demn. De cînd am dat fetita 
la grădiniță nu am rămas niciodată res
tantă ia întreținere. Am considerat însă 
că fetita fiind acasă doar patru zile pe 
lună, adică numai duminicile, nu e 
normal să plătesc întreținerea pentru două 
persoane. Am cerut șefului de scară să 
fiu scutită, dar nu m-a înțeles. Am plătit 
doi ani. iar anul acesta l-am rugat din 
nou..."

Așadar, viata continuă eu șeful de 
scară. Dar măsura lucrurilor nu mai este 
aceeași. Nimic nu mai este important in 
viata lui M.S. Anii de tratament, naște
rea Oanei. apartamentul contractat, me
moria soțului, grădinița aceea minunată 
din Brașov, de lîngă Tractorul, poezia 
recitată de fetită, totul a devenit un 
moft. Cel mai important rămîne șeful de 
scară. Abuziv, lipsit de omenie. El nu 
este șef peste treptele scării, ci peste cei 
ce calcă aceste trepte. Probabil că în 
sinea lui tinjește la altceva. Probabil că 
își repetă în fiecare zi că merită mai 
mult de la viată. Probabil că ia treptele 
scării drept metaforă a unei ascensiuni 
în stare să-i bucure sufletul. Are putere. 
Dispune. Umilește. Intră cu bocancii.

„L-am rugat pe șeful de scară să mă 
scutească măcar pină în luna martie, 
cînd scap de ratele C.A.R.-ului. dar mi-a 
replicat : dacă nu ești în stare să ti-1 
crești, dă-1 la stat, cine te-a pus să-1 
faci ! Aș fi vrut să se crape pămîntul să 
intru în el de durere si rușine. Ce știe 
el despre viața mea, despre chinul meu, 
despre durerea mea 7 Din clipa aceea 
simt că nu mai sînt eu, simt și 
plecarea celui drag ca o apăsare pe su
flet de care nu mă pot vindeca. Doar 
atît vă rog să-mi spuneți : dacă pentru 
cele patru zile trebuie să plătesc între
ținere".

Legea e clară : și pentru copiii care vin 
acasă numai duminica se plătește între
ținerea. deci ceea ce vi s-a întîmplat 
vreme de doi ani nu este un abuz. Lim
pezimea legii nu se referă însă și la bo
cancii cu care tropăie șeful de scară în 
sufletele oamenilor. Din păcate, lipsa de 
omenie si de bună-cuviintă rămîne din
colo de prevederile legii.

RAZVAN BARBULESCU ■

Omul — interioare de conștiință

în loc de provocare, un pariu national
Dacă aparatele, tehnicile de tratare și medicamentele inventate de doctorul 

Florea Dinu din Cimpina sint ceea ce pretinde inventatorul lor că sînt, profita
bil pentru țară și pentru sănătatea oamenilor este ca ele să fie cuprinse grab
nic in producția de serie a avuției naționale. Dacă, dimpotrivă, ele nu au nici o 
valoare practică, firesc este să le trecem in banca de idei și să așteptăm ca alt
cineva, altcindva, să le folosească expresia tehnică adecvată, eficientă.

Și intr-un caz și in celălalt, operabilă șt onestă nu poate fi decit certitudi
nea. Am rămas in Cimpina două zile și de-aș fi continuat să stau încă o sută 
de ani n-aș fi putut să împărtășesc lumii decit tot o părere întrucit, așa cum a 
fost conceput și organizat laboratorul sau cum s-ă fi numind din Bulevardul Cul
turii 21 nu poate și nu va putea niciodată furniza certitudini inatacabile la nici 
una din cele două variante ale alternativei. Am așteptat aproape trei ore în ho
lul din clădirea nouă a spitalului orășenesc și mă luase durerea de cap, intr-atit 
de prost întreținut mi se păruse și de neadecvat funcțiilor unui sălaș de sănă
tate. Lingă mine, pe bandhetă, la fel ca și mine aștepta sfirșitul ședinței COM 
al cadrelor medicale un țăran din Maramureș. Avea un ochi care nu se mai 
desahidea și gura strimbă și tot căuta să intre în vorbă cu oricine era dispus să-l 
asculte. El mi-a zis : Eu plec. M-am lămurit. Nu e pentru mine. Am rămas că 
mi-a plăcut holul. Faină lucrare... Da, și doar amîndoi vedeam același hol. El 
văzuse un palat ; eu — o încăpere promiscuă.

Iluzorie mi se pare de asemenea practica așa-numitelor comisii oricît de 
lung le-ar fi titlul și care se străduiesc in decurs- de cîteva ore să afle ade
vărul prin sondaje și subtilități intr-o activitate de cercetare care prin specifi
cul ei se nutrește și se împlinește din eșecuri, reveniri, tatonări, succese parțiale 
și întrebări, mereu alte întrebări. O comisie in răstimpul de citeva ore pe care-l 
are la dispoziție nu poate, la rindu-i, emite decit tot o părere sau mai multe 
păreri, în nici un caz certitudini, iar noi avem nevoie numai de certitudini. Așa 
e in știință. Din întrebări și răspunsuri, oricît ar fi de subtile întrebările, nu 
poți afla decît nivelul de subtilitate a celui întrebat sau măsura in care cultura 
lui generală se potrivește cu a celui c‘are interoghează care este una, iar valoa
rea cercetării in sine alta.

S-au investit pînă acum aici peste trei milioane de lei și maniera care ar 
specula inabilități de comportament, de exprimare sau alte defecte personale 
ca să obțină negarea a tot ce s-a făptuit n-are nimic de-a face cu interesele eco
nomiei naționale și rigoarea științifică. La Cimpina, conform sistemului actual, 
vin bolnavi din toată țara, trimiși de rude, prieteni, colegi sau atrași de ru
moare și zvon și fișele lor sînt intocmite de însuși inventatorul. Un binevoitor 
îl poate scoate pe Florea Dinu, pe baza fișelor intocmite de el, genial. Un rău
voitor, speculind chiar viciul de concepție a organizării care ii conferă acestuia 
dreptul de a fișa, poate să-și manifeste suspiciunea și să acuze de șarlatanie. O 
astfel de întemeiere are ca scop tocmai privarea la sfirșitul sfirșitului de probe 
indubitabile șl intr-o direcție și în alta și imposibilitatea obținerii unei conclu
zii inatacabile. Continuind astfel producem în proporție de masă prozeliți sau 
cirtitori și nici măcar o singură dată adevărul ultim, lată ce propun, ca să^ obți
nem in final certitudini, nu păreri; fără a se investi uh leu in plus, fără a se 
crea nimic nou ; se modifică numai concepția : la Cimpina să fie trimiși o parte 
din bolnavii din centrele mari, conduse de profesori doctori, mă refer la centrele 
universitare, București, Iași, Craiova, Tîrgu Mureș, Timișoara, Cluj-Napoca, unde 
se înregistrează boala, cauza ei, evoluția etc., etc. Bolnavul eu diagnostic clar 
formulat este trimis la Cimpina unde intră in tratamentul doctorului Florea 
Dinu. La sfirșit, nu doctorul Dinu constată starea bolnavului, ci tot clinica, res
pectiv profesorul care l-a trimis. Se asigură astfel o testare riguroasă și mai 
ales temeiurile creșterii investigațiilor și după un un finalizarea intr-o concluzie 
științifică, nu după ureche, a utilității intervențiilor amintite. Acest sistemnu 
dăunează nimănui și este 
și demnității profesionale.

P.S. Aflăm că pe plan 
lor sale. Interzicerea este
n-a fost niciodată soluția înțelepților.

tn
NICOLAE CRISTACHE H

local doctorului Dinu i s-a interzis folosirea invenții- 
expresia neputinței de a construi, a naște, a crea și

Cronica șoselei

După clipele 
de fericire

Erau împreună de șase ani șl se în
țelegeau de minune. El, muncitor con
structor, ea, soră medicală. Suportau 
greutățile inerente vieții cu stoicism și 
erau optimiști în privința viitorului micii 
lor familii. Ceea ce întuneca existența 
tinerilor erau relațiile proaste dintre 
părinții fetei și ai băiatului. Cuscrii 
ajunseseră aproape să se urască. „într-o 
bună zi o să vezi, Ileano, cum o să se 
împace și bătrînii noștri. Noi o să-i 
unim, nu altcineva". Se părea însă că 
totul este ireconciliabil. Cearta survenise 
exact în ziua cînd tinerii își uniseră des
tinele. Părinții băiatului nu o suportau 
pe fată, iar cei ai fetei pe băiat. De ce ? 
La această întrebare nu puteau da un 
răspuns concret. Așa... pentru că Marcu 
putea face o partidă mai bună, iar Ileana 
putea găsi, și ea, un fecior mai de soi. 
Aceste justificări, așa-zise pentru public, 
aveau însă un substrat, și anume, partea 
materială a problemei. ' Tinerii însă 
chibzuiți, harnici, au reușit să-și cumpere 
un apartament, să-l mobileze, dar tot ce 
întreprindeau era considerat ca puțin, de 
proastă calitate, de prost-gust de către 
părinți. în șase ani cuscrii nu se întîlni- 
seră niciodată în casa tinerilor. Din cînd 
în cînd mergeau ei, separat, să-și viziteze 
părinții. „Vor cu tot dinadinsul să ne 
despartă, asta e, Marcule. Nu pot în
țelege cum pot purta în suflet atîta 
dușmănie 7“

Cînd băiatul, într-un accident de mun
că, și-a pierdut un braț, anatema a fost 
aruncată, cum era și de așteptat, de 
părinții acestuia împotriva Ilenei. 
„Numai ea ți-a adus nenorocirea. Ai fi 
putut merge la facultate, dacă nu-ți 
sucea ea capul. Auzi, să te însori la 21 
de ani 7“ „Mamă, mie mi-a plăcut me
seria asta de copil. Mă simt mîndru cînd 
văd că de pe urma mea a ieșit ceva 
trainic, durabil, ce va dăinui ani și ani". 
„Povești de adormit copiii. Nu zidar am 
vrut noi să te vedem, Marcule !“ Băiatul 
a reușit să-și „repare" brațul cu ajutorul 
unei proteze. I s-a dat o muncă ceva 

mai ușoară șl a reînceput lucrul. Bineîn
țeles că în primele luni a fost greu, 
dar voința și dîrzenia tînărului au în
vins. Momentul cînd doctorii au declarat 
că Marcu poate conduce cu proteza lui 
chiar mașina, pe care o cumpărase de 
ocazie înainte de accident, a coincis cu 
nașterea copilului. Un băiat voinic și 
frumos precum părinții. „Și viața asta, 
Marcule, tare ciudată e. Cînd te lovește, 
cînd îți dă cele mai mari satisfacții". 
Evenimentele din familia tinerilor n-au 
muiat deloc sufletele părinților. Dimpo
trivă, parcă i-a îndîrjit și mai mult. 
„Asta le mai trebuia acum, un plod. 
N-aveau destule belele și așa", remarca 
tatăl fetei, într-o discuție cu un prieten. 
„Voi, în loc să le dați un pic de ajutor, 
faceți tocmai pe dos. lartă-mă, nea 
Mihai, că-ți spun așa. Parcă n-ar fi copiii 
voștri. Iar nepotul, l-am văzut ieri, e 
tare frumușel. Să știi că-ți seamănă la 
ochi". Mihai, bătrînul, ridică, neîncreză
tor parcă, ochii fixați în pămint spre in
terlocutor. „Crezi că îmi seamănă ?". 
„Convinge-te personal, ce mai aștepți 7^ 
Bătrînul se ridică de pe bancă fără să 
spună un cuvînt și intră in casă. încep 
tratativele. Fiecare la părinții lui. Copilul, 
micuțul Iulian, a fost puntea de legă
tură, liantul care a reunit familiile ce 
se dușmăniseră mai rău ca în Corsica, 
ani de-a rîndul. S-a fixat și ziua sărbă
toririi evenimentului împăcării, această 
„plăcere a certurilor", cum o numește 
Musset. Ușor de imaginat în ce stare de 
spirit se aflau toți. Cînd s-au revăzut în 
casa tatălui băiatului, bătrînii nu și-au 
spus nimic. S-au îmbrățișat, în timp ce 
lacrimile le curgeau șiroaie. „Ce proști 
am fost, singurii noștri copii și să-i per
secutăm atît". Toată seara cît a durat 
petrecerea, bătrînii, spre satisfacția Ilenei 
și a lui Marcu, s-au învirtit numai în 
jurul lui Iulian care, parcă realizînd că 
s-a întîmplat ceva deosebit, gîngurea și 
își manifesta, mai zgomotos ca niciodată, 
veselia. Pe la 1 noaptea toată lumea s-a 
urcat în mașină. Marcu la volan, Ileana 
cu copilul în brațe, în dreapta soțului, 
Iar cei patru bătrîni s-au înghesuit în 
spate. „Feciorul tatii, parcă nu-i bine să 
«nai plecăm de-acasă. Aveți loc să 
dormiți cu toții la mine. Ai băut și cam 
mult... Să nu pățim ceva..." „Mă simt 
bine, tată, nu-ți fă griji". „Nu se poate 
să nu veniți puțin și la noi, cuscrule. E 
doar aci, aproape". Pînă la urmă inter
veni Ileana. „Hai, Marcule, dă-i drumul. 
Ce mai ștaif" Bătrînul'a renunțat să

Intervină. Prea erau toți pentru plecare. 
„Să nu creadă cumva că nu vreau să 
mă duc la ei", gîndea bătrînul. Oricum, 
cu o proteză în loc de braț la nici patru 
luni de la obținerea permisului, după ce 
ai băut nu mai știu cite pahare de vin, 
bere și alte licori, cu mașina supraîncăr
cată nu poți să te aștepți la nimic bun, 
mai ales că Marcu apasă și zdravăn pe 
accelerație. După lovirea pomului, auto
turismul s-a rupt exact in două. Ocupan- 
ții din față, cu jumătatea dinainte, iar 
cei din spate aruncați la 20 de metri 
împreună cu partea din spate a mașinii. 
Sînt în viață toți, internați la spital, 
doar bietul Iulian, scăpat din brațele 
mamei, n-a rezistat impactului cu solul 
pietros și a murit. Ce repede se trans
formă clipele de fericire într-un dezastru.

VICTOR BEDA ■

Dincolo de aparente

Etica in... particular
Indiferent de materia pe care o predă, 

dascălul îi învață pe elevi nu doar tainele 
naturii, evoluția societății, științele exacte, 
artele etc., ci și cum să trăiască și să se 
comporte în societate.

Să ne imaginăm cum le-ar fi vorbit 
profesorul de istorie Ionel Crăciunescu 
din Focșani elevilor săi, daeă ar fi trebuit 
să le țină o prelegere despre etică. Cate
goric, ar fi explicat mai întîi etimologia 
cuvîntului, care vine de la grecescul 
„ethos" — însemnînd „caracter, moravuri", 
apoi le-ar fi spus că etica este știința de
spre morală, despre normele de compor
tare care reglementează relațiile dintre 
oameni...

Se înțelege de la sine că le-ar fi adre
sat îndemnul de a se comporta, in orice 
împrejurare, corect, ireproșabil...

Da, cam așa ne putem închipui că s-ar 
fi petrecut lucrurile la catedră. Așa este 
firesc, așa trebuie să fie un dascăl, nu 
doar bine instruit, ci și ferm convins de 
justețea ideilor pe care le inoculează în 
conștiința elevilor, el însuși constituind 
cel mai demn exemplu personal, în pri
vința moralei, demnității, cum bine îi cu

noaștem și prețuim pe cei mai multi din
tre dascălii noștri.

Se întîmplă însă, din păcate, și ex
cepții.

Un cetățean din comuna Bordești. jude
țul Vrancea, s-a prezentat într-una din 
zile la căpitanul Ion lordache, locțiitorul 
șefului Miliției Municipiului Focșani. Des
tul de sfios, ca să poată intra direct in 
subiectul problemei pentru care venise, 
dar și cătrănit din cale-afară, după cum 
i se putea citi pe față, semn că-1 mistuia 
pe dinăuntru gîndul unei fapte necurate, 
în săvirșirea căreia devenise, dintr-un 
fel de complice moral, o victimă mate
rială, a ținut să spună adevărul, indife
rent care vor fi urmările, pentru că el so
cotea. acum, în ceasul al doisprezecelea, 
că necinstea, tot necinste rămîne.

„D-apăi, cum să vă explic eu, ca să mă 
Înțelegeți — a început omul, șovăind, re- 
ținîndu-1 teama, dar îmboldindu-1 indig
narea, că ambele senzații îl stăpîneau in 
acele clipe. Am zis, ca părinte, să încerc 
să-mi ajut fata. într-un fel. ca să intre la 
liceu. Cineva ne-a îndrumat către domn’ 
profesor Crăciunescu. Dumnealui a spus că 
ne garantează intrarea la liceul industrial, 
dar ne costă 10 000 lei. I-am dat banii, 
n-am mai stat pe gînduri, însă fata a in
trat pe meritul ei. A reușit la examen, 
fără să fie nevoie de vreo intervenție, iar 
domnul profesor Crăciunescu mai pretin
de încă 80 litri vin. Spune că dînsul ar fi 
aranjat, însă nu cred, nu avea pentru ce 
să aranjeze, dacă fata a știut..."

Ofițerul l-a ascultat cu atenția cuveni
tă. mai ales in astfel de cazuri compli
cate, iar verificările întreprinse de el, 
apoi cercetările definitivate de către 
locot. major Vasile Mocanu și ulterior.de 
procuratura locală au demonstrat că în- 
tr-adevăr, pentru profesorul de istorie 
Ionel Crăciunescu una era etica la cate
dră. unde putea vorbi oricît despre So- 
crate. Platon, Kant s.a. si alta în nartiou- 
lar, cînd nu-i mai păsa de sensul cuvin
telor „caracter, moravuri", nici de an
samblul de norme morale, nici de influen
ța nocivă pe care o exercită asemenea 
practici murdare în mintea copiilor in
trati prin „aranjamente" în diverse școli, 
nici de consecințele personale, pe care le 
atrage dună sine traficul de influență — 
pentru că aceasta este încriminarea juri
dică a faptei comise de profesorul res
pectiv.

MIHAI GROZAVU ■

ulterior.de
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Un loc liber

pentru... Blaga

• „în România știu că există două statui ale marelui poet șl 
filozof Lucian Blaga. Una la Cluj-Napoca, în. parcul orașului, 
alta, în satul său natal, Lancrăm. Statuia din Cluj-Napoca, 
foarte frumoasă, inițial a fost plasată bine în fata localului 
bibliotecii universității, actualmente piața Gheorghiu Dej. A 
fost însă mutată, nu știu din ce considerente. în parcul orașului 
într-un loc mai dosit și mai puțin circulat. Cu cîtiva ani în 

urmă. în fata localului Operei și Teatrului Național din Cluj- 
Napoca, în partea dreaptă din fata intrării a fost plasată sta
tuia lui Eminescu. în partea stingă locul este liber. Nu credeți 
că statuia lui Blaga ar trebui plasată aici ? Nu le-ar sta bine 
celor doi titani ai gîndirii și poeziei românești unul lingă altul, 
in fața unor instituții de cultură ca teatrul și opera din Cluj- 
Napoca ? !“ (Dr. Petrie Nicolae, Timișoara, strada Fucsic nr. 2)

• Sesizări, propuneri, soluții — un dialog fructuos între cetățeni și autorități •
• O măsură dreaptă : Aflăm 

de la DPMOS Călărași că sesi
zarea Măriei Melente privitoare 
la situația tatălui său Achim 
Dumitru din satul Rasa, comuna 
Grădiștea, s-a dovedit înteme
iată. Dosarul de pensionare a 
zăcut luni de zile la C.A.P.

; i Rasa, motiv pentru care s-a luat 
■ măsura ca vinovății acestei în- 

tîrzieri să restituie pensionaru-
I lui drepturile de pensie neînca- 
) ț sate pe o perioadă de 6 luni de 

zile.
■ • Inginerul Valentin Popescu

din Breznița-Motru, județul Me
hedinți ne descrie, cu lux de 
amănunte, ce înseamnă să fii 

‘ călător și să apelezi la serviciile 
> autogării din Strehaia : mai întii, 

constați că nu există peroane și 
deci nici tăblițe care să indice 
direcția și ora plecării curselor ; 
nici șoferii de pe autobuze nu 
te ajută, neobosindu-se să afi
șeze diagramele cu direcția ple
cării. Așa incit nu-ți cămine de- 
cît să colinzi și să întrebi, din 
autobuz în autobuz, în care ma
șină ar trebui să te urci. Dacă 
ai noroc să afli în termen, prinzi 
cursa, dacă nu... Lăsăm conclu
ziile pe seama celor în drept 1
• O pîinp ciudată ne-a adus 

la revistă Tico Vasile din Bucu
rești. bd. Bucureștii Noi nr. 
62, scara A, etaj 3, apartament 
8, sector 1. O avea tăiată în 
două. Pe dinafară arăta ca orice 
pîine, pe dinăuntru însă, ca o 
zebră. Ne-a informat că face 
parte din sortimentul pîine fără 
sare și că a cumpărat-o de la 
centrul de pîine situat în com
plexul comercial „Minerva“.

: Ne-ar interesa și pe noi care 
: dintre producătoare au scos pe 
1 piață nesărata zebră în ziua de 
I‘ 7.04. a.c.

• Trustul județean I.A.S. 
Giurgiu ne comunică rezolvarea 
favorabilă a solicitării lui Ion 
Mocofanu din comuna Mîrșa in 

î sensul că omul și-a primit drep- 
l turile cuvenite și pentru zilele 
î în care nu fusese retribuit.
; • „în revista «Flacăra- din 26
. îulie 1983 a apărut articolul 
' «Să folosim stenografia moder

nă-, articol care reda convorbi
rea prof. Gh. Bosianu, inițiato
rul unei metode originale de ste
nografie, și autor. Am conside
rat că învățarea stenografiei îmi 
va fi de un real folos și am în
ceput să caut cursul de steno- 
frafie al profesorului Bosianu. 
ncercările de pînă acum au fost 

.infructuoase. De aceea, vă rog 
să mă ajutați ca, prin publica
rea acestor rînduri, să-mi procur 
acest curs apărut în 1978 la Aca
demia Ștefan Gheorghiu". (Su- 
pială Călin Dan, comuna Hăl- 
magiu nr. 119, județul Arad).
• Consiliul popular al secto

rului 3 București ne anunță că 
cererea Vioricăi Falica de a fi 
reîncadrată la întreprinderea 
„Stela" a fost rezolvată favo- 

•+ rabil. •
• Reținem propunerea lui Ion 

Popescu din București privind 
salvarea teilor înfloriți de la 
devastările la care au fost su
puși în anul trecut : să se or
ganizeze, cu concursul responsa- 

.J -bililor de cartier și de stradă, 
echipe de voluntari care să-i 
împiedice pe răufăcători să de- 

i vașteze teii înfloriți. Eventual, 
membrii acestor echipe să fie 
împuterniciți să aplice amenzi.

• Mărturisim, stimate Gh. Te- 
i Sega din Crevedia de Dîmbovița, 
ș că și nouă ni se pare absurd ca 

un copil pînă la 9 luni de zile să 
! nu aibă dreptul la zahăr ! Prin 
f urmare, nu poate fi vorba de 
r vreo lege în acest sens, ci, mai 

degrabă de birocratism sau 
anume stări abuzive. Motiv pen
tru care îi.rugăm și noi pe cei 
în drept să ia cuvenitele mă
suri !
• Direcția de organizare, con

trol, personal-invățămînt, retri
buire a M.I.M.U.E.E. ne comu
nică, privitor la sesizarea adre
sată revistei de Corneliu Beldi- 
man și Dragu Gabriel că s-a 
aprobat transferarea acestora în 
interesul serviciului începînd cu 
1.05.1934.

O Ion Dunăreanu din Bucu
rești,, strada Luduș nr. 54, pri
mea liniștit, după o viață de 
muncă, pensia calculată de ofi
ciul sectorului 6, din strada 
Popa Tatu. S-a pomenit insă cu 
O poprire asupra pensiei dată 
în circuit de circumscripția fi
nanciară a sectorului 3. întrucît 

j omul nu știa, de unde-i vine 
[ «ăpaștava obținut de la judecă- 
L torie ® hotărîre iudecătaraască 

din care rezulta că e o greșeală, 
deci că nu are de plătit amenda 
respectivă. Cu toate acestea, 1 
se rețin în continuare sumele 
popririi în loc a-i fi restituiti 
banii din urmă. Dacă lucrurile 
stau așa cum le relatează peten- 
tul rugăm să se procedeze la 
repunerea {mediată în drepturi !

• Ionică lunca din Brătilești, 
județul Buzău, tînăr de 23 de 
ani, își cam pierduse speranța 
cînd s-a adresat revistei noas
tre. Operat de inima fiind avea 
de rezolvat și alte probleme, 
cum ar fi casa și buletinul de 
Brașov unde lucra. Ne mulțu
mește că a fost despovărat ds 
aceste griji la intervenția re
vistei, după cum mulțumește 
forurilor locale care l-au înțeles 
și ajutat.
• Consiliul popular județean 

Vaslui : „Cu privire la scrisoa
rea adresată revistei «Flacăra» 
de Jeni Grasu din Bîrlad, prin 
care solicită sprijin pentru a i 
se repartiza un apartament de 
la IEPAM unde este om al mun
cii soțul său și sprijin pentru a 
fi încadrată în muncă, vă comu
nicăm că ambele cereri au fost 
rezolvate favorabil. Solicitanta 
lucrează în prezent la secția 
covoare a cooperativei meșteșu
gărești «Elanul» Bîrlad". Mul
țumim organelor locale pentru 
promptitudinea și înțelegerea cu 
care au ajutat-o.
• De reținut (de către cei în 

drept) sesizarea unui grup de 
oameni ai muncii de pe plat
forma industrială Ghencea 
București care reclamă circuitul 
mașinii 173 „după bunul plac al 
șoferilor". Vin și cu un caz con
cret : pe 28 martie a.c., orele 
16,45, autobuzul cu nr. 1 149, 
care nu avea nici jumătate din 
capacitate încărcată nu a oprit 
în stația „Relon-Panduri". Ur
mătoarea mașină a sosit la 17,05 
șl de aci condițiile infernale ae 
călătorie. Cum nu fac prima 
sesizare de acest fel. numeroșii 
semnatari sînt puțin sceptici că 
se va găsi -ac de cojocul indisci
plinei celor ce deservesc aceâstă 
linie. Sperăm că măsurile ce vor 
urma acestui semnal îi va 
bucura.
• UJECOOP Prahova, Comisia 

județeană a cooperativelor de 
credit ne face cunoscut că s-a 
rezolvat sesizarea lui Ion 
Gheorghe din Ploiești, aprobîri- 
du-i-se în adunarea generală a 
membrilor cooperatori, restitui
rea fondului social.

• Ne scrie un tată, muncito
rul Ghiță Varadi din Oradea, 
strada Călinului, cartier losia : 
„Copiii din această zonă nu au 
nici un parc de joacă, cartierul 
fiind destul de mare și aglome
rat. în lipsa acestuia își văd de 
ale lor pe malul apei Peța, unde 
sînt o groază de șerpi, care au 
venit pînă în preajma blocu
rilor. în cazul unui accident, 
nici nu ai cum anunța spitalul, 
cartierul nefiind racordat încă 
la rețeaua telefonică deși are 4 
ani bătuți pe muchie !“ Nu vise 
pare și dv., stimați edili oră- 
deni, că, într-adevăr, copiii a- 
cestui cartier sînt cam oropsiți ?

• Consiliul popular municipal 
Galați ne anunță că problema 
Luminiței Topală a fost rezol
vată, fiind încadrată la coope
rativa „Igiena" sectorul spălă
torie și curățătorie chimică.
• înțelegem din scrisoarea 

lui Aurelian Bobocel din Bucu
rești, Aleea Mozaicului 23, bloc 
33, apartament 97 că în perime
trul Socului — Pantelimon nu 
există nici un cinematograf. 
Faptul că în această zonă mun
cesc și trăiesc peste 60 de mii 
de oameni ar merita efortul gă
sirii unei soluții pentru rezol
varea problemei.
• „în frumosul parc Trivala 

a fost construit un teatru de 
vară. Municipalitatea ne-a asi
gurat că aici vor avea loc spec
tacole în aer liber, după cum, 
de două ori pe săptămînă va 
cînta fanfara militară. Au trecut 
de atunci aproape doi ani, timp 
în care teatrul de vară a deve
nit un Ioc unde nu se întîmplâ 
nimic. întrebarea noastră (n.n. 
— și a noastră !) este următoa
rea : cînd se va auzi primul su
net de trompetă pe scena tea-* 
trului de vară, cînd ne vom 
bucura de spectacole în aer 
liber ?“ (Ionescu Anton, Pi
tești)
• Consiliul popular al muni

cipiului Reșița n® comunică 
măsurile ce urmează a fi trans

pus® în viată fe aStra KGCK 

Reșița pentru rezolvarea proble
melor ridicate în scrisoarea tri
misă revistei de Elena Stru- 
noaie : igrasia și condensul se 
vor rezolva pînă la sfîrșitul lui 
august a.c. ; izolarea terasei — 
pînă la sfirșitul lui iunie, cu 
condiția ca terasa să fie elibe
rată de zecile de antene fixate 
pe ea ; lipsa apei calde — pînă 
la sfîrșitul lui mai, prin reme
dierea spărturilor existente in 
subsolul tehnic al blocului, care 
în momentul de față este inun
dat. N.N. Termenele sînt clare. 
Așteptăm onorarea promisiu
nilor.

• Ne scrie un pariate să in
tervenim. eă-1 ajutăm să-și 

Mult stimate tovarășe Adrian Păunescu,

Mă numesc Coștică Dafinolu, am 30 de ani, locuiesc în Brăila și 
sînt antrenor la „BOX CLUB" Brăila. Cu ani în urmă am activat 
ca sportiv de performanță in cadrul acestui club, obținînd rezultate 
dintre cele mai bune în competițiile interne și internaționale, ceea 
ce a făcut și face ca numele meu să fie cunoscut iubitorilor de sport 
din țară și de peste hotare. ■

în ultima perioadă, cîțiva prieteni și colegi m-au întrebat în mai 
multe rînduri dacă sînt în criză de popularitate și dacă pentru a le 
reaminti de mine celor care m-au cunoscut, am cerut ca postul de 
radio „Europa liberă" să-mi facă „publicitate". Le-am răspuns că nu 
înțeleg despre ce vorbesc, dar ei mi-au întors spatele disprețuitor. 
Mai tîrziu. am aflat că „Europa liberă" îmi dedică în cadrul unor 
emisiuni de muzică, unele melodii, ca fiind solicitate de o persoană 
care m-ar cunoaște.

Apelez la amabilitatea revistei „Flacăra" pentru_ a informa pe toți 
care mă cunosc și au încredere în mine, din țară și străinătate, ca 
am rămas același om cinstit, care mi-am făcut și continui să-mi fac 
datoria față de poporul și țara mea, apărînd prin luptă sportivă culo
rile patriei mele. . ,

Iată de ce îmi repugnă „publicitatea" ce mi se face de cîtva timp 
de către „Europa liberă", post de radio care urmărește interese 
străine poporului român și ai cărui trepăduși își cîștigă pîinea amara 
a trădării ponegrind și calomniind patria noastră. _

Lor și altora de seama lor le interzic să șe mai folosească- de numele 
meu pentru a-și realiza emisiunile lor pervertite.

Vă mulțumesc !

f&ă si fata cea mică un rost, 
după cele 10 clase, undeva, la 
vreo întreprindere prahoveana. 
Se numește Ștefan Ion, e din 
Băicoi — strada Crișan nr. 17 
și are 4 fete. A muncit Ia 
I.G.C.L. Cîmpina și a fost pen
sionat pe caz de boală, operat 

zde 3 ori de ulcer. Le este greu 
cu fata care stă acasă, deoa
rece n-a intrat la liceul comer
cial. Rugăm pe cel în măsură 
să o ajute pe Maria să se ca
lifice într-o meserie. ecăpîn- 
du-1 astfel de griji și pe tatăl 
bolnav.
• Primim mulțumiri din par

tea dr. Gheorghe Ursa din Nă- 
săud pentru apariția în coloa
nele revistei a sesizării trimise, 
în sfirșit, „Buletinul Oficial" a 
fost nu numai dinamizat, dar 
omului i s-a rezolvat chiar pro
blema, restituindu-i-se suma so
licitată.
• Miliția județeană Vaslui ne 

comunică rezultatul verificărilor 
efectuate pornind de la scrisoa
rea trimisă revistei de un grup 
de cetățeni din satul Rînzești, 
comuna Fălciu. într-adevăr, s-a 
mnstabii că aa 22.XIL’83 con

ducătorul auto Trifan Con
stantin a accidentat 8 oi, faptă 
pentru care i s-a încheiat proces 
verbal de constatare a contra
venției. Carnea rezultată din 
animalele accidentate a fost 
valorificată în comuna Fălciu. 
rezultînd suma de 3 505 lei pe 
care conducătorul auto a de- 
pus-o Ia C.E.C. La data de 
26.04. a.c. cetățenii au fost des
păgubiți de ADAS cu 4 870 lei. 
sumă în care s-au inclus și cei 
3 505 lei rezultați din carnea 
vîndută, mai puțin Sîrghi Ioan 
care a primit suma de 1 415 lei 
de la Trifan Constantin și Ono- 
frei Vasile, care și-a luat acasă 
animalele accidentate.

• La 23 aprilie 1984 — ne 
comunică D.P.M.O.S. Bacău — 
tînărul Ioan D. Ursulescu a fost 
repartizat la I.M.U. Bacău ca 
electronist — astfel solicitarea 
lui, adresată prin intermediul 
revistei „Flacăra", fiind solu
ționată.
• Ne bucurăm șî noi. alături 

de marna luliana Cristescu din 
Timișoara, strada Tibiscum nr. 
2 că a fost găsit micuțul hoinar 
— Viorel — elev în clasa a 
IV-a nevăzători la Centrul șco
lar nr. 1 București din Vatra 
Luminoasă. Cum băiatul pre
zintă din cînd în cînd tulbu
rări de comportament atragem 
atenția școlii să-1 aibă în con
tinuă supraveghere 1 Mai ales 
că părinții se află la Timișoara.
•  Interne. InsMinisterul.de

• „Flacăra** nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cît mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin zilnic 
între orele 10—13.

pectoratul municipal București 
— Miliție ne face cunoscut că 
în urma verificărilor efectuate, 
Chițu Elena, sora semnatarei 
scrisorii adresate revistei, 
Neagu Lucretia, a fost identifi
cată și redată familiei.

• Organul jurisdicțional din 
cadrul I.T.A. București a admis 
contestația lui Ghiță Ștefan, 
șofer Ia autobaza IV Craiova și 
a anulat prin actul 1633 din 
24 X 1983 procesul verbal de 
amendă care îi fusese încheiat 
de organele de control I.T.A. 
pentru niște defecțiuni la ma
șină. defecțiuni de care în fapt 
nu se făcuse vinovat. Circn..a- 
scripția financiară Craiova, 
care primise între timp procesul 
verbal pentru executare, nu 
consideră această anulare le
gală. cerînd o hotărîre judecă
torească. De mai multe luni 
s-a creat un adevărat carusel 
al adreselor fără însă ca pro
blema să fie soluționată. Este 
oare nevoie ca. pentru a-și do
vedi din nou nevinovăția. Ghi*" 
Ștefan să bată si la ușile ' 
buna! ului ?
• Consiliul popular județean 

Gorj ne face cunoscut că tova
rășii din conducerea I.F.E.T. 
au dovedit înțelegere fată de 
situația lui Victor Lătoiu, șofer 
la Unitatea de mecanizare, 
transporturi și construcții fo
restiere Tîrgu Jiu. dîndu-i 
transferul pentru a lucra ca me
canizator pe un tractor auto- 
forestier in parchetul de ex
ploatare Hărăboru. comuna 
Schela.
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Poșta redacției
Constantin Ștefan — Gher- 

gheasa (Buzău): în situația dv. 
puteți primi pensie și din sec
torul asigurărilor sociale ale 
membrilor C.A.P., urmînd ca su
mele rezultate din pensiile < 
mulate să nu depășească ni\ 
lui pensiei de asigurări sociale 
cuvenite în cazul în care întrea
ga activitate ar fi fost prestată 
într-o unitate de stat ■ Ioan 
Laslau — Zlatna (Alba): Nu se 
mai poate să fiți revizuit me
dical, întrucît ați depășit vîrsta 
de 60 de ani ■ Maria Dragomir 
— Iași și Dumitru Pitaru — 
Mătăsari (Gorj) : Puteti veni ori- 
cînd în audientă la redacție, 
la secția „Problemele omului" 
■ I. Ionescu — București: Re
veniți cu un memoriu scris clar 
■ Constantin loniță — Ploiești: 
Dacă ați fost încadrat înainte 
de efectuarea stagiului militar, 
perioada respectivă constituie 
vechime în muncă ■ Lucreția 
Trombițaș — Gherla: La Ofi
ciul de evidența documentelor 
de asigurare ■ Eleonora Chi- 
rea — Drăgănești de Vede (Te
leorman) : în sectorul C.A.P. 
soția nu poate primi pensie de 
urmaș după soț 9 Angela Ilie 
— Galați: Vă informați la no
tariatul municipal ■ Moise Pîr- 
nuță — Rucăr (Argeș); După 
dispunerea măsurii de ocrotire, 
în baza hotărîrii de încredința
re a minorei, puteți beneficia 
atît de alocația de întreținere 
lunară, precum și de alocația 
de stat pentru copii ■ Gheor
ghe loniță — Tîrgoviște: Aștep
tați hotărîrea instanței de ju
decată ■ Cristian Pop — Tg. 
Mureș: Consultînd revista „în- 
vățămîntul liceal și tehnic pro
fesional nr. 3/martie 1984“ vă 
lămuriți asupra problemelor 
care vă interesează ■ Ion Mi- 
halache — Răcăuți (Bacău): 
Dispoziție legală în sensul celei 
la care vă referiți nu există.

MARGA NEDELEA ■

Ministerul.de
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Bate fierul cit e cald! INTELIGENTA 
ROMÂNEASCA 
IN ACJIUNE

O modalitate de tratament în cazul fiecărei specialități • Soarele pus la treabă I •

Acupunctura — ora H
Pornind de la «realitate asupra căreia revista noastră a mai atras atenția. 

Si nu o dată ~ raritatea cabinetelor de acupunctură, vaste zone geografice 
neacoperite, aglomerație — datorate slabei organizări sau lipsei de interes din
partea nnor foruri sanitare, am rugat 
calea extinderii acupuncturii.

La Spitalul de neurologie și psihiatrie 
din Oradea se folosește acupunctura pe 
scară largă, s-a introdus si un sistem de 
evidentă si urmărire a bolnavilor astfel 
tratați, prin fișe tipărite de acupunctura. 
Sute de cazuri îi confirmă eficiența. în 
măsura în care metoda se aplică în per
fectă cunoștință de cauză, cu profesiona
lism. însuși directorul spitalului, doctorul 
in științe medicale TRAIAN MICU, me
die primar neurolog, care a participat și 
ta Simpozionul internațional de acupunc- 
tură. moxibustiune și anestezie prin acu
punctura de la Beijing. în 1979. a utilizat-o 
la vreo 300 bolnavi de lombosciatică, ne
vralgii trigeminaJe, pareze faciale, para
lizii ale nervilor periferici și alte afec
țiuni rebele la tratamentele clasice. Unele 
nevralgii cronice cauzate de intoxicatii 
medicamentoase au cedat după una sau 
două ședințe.

— Firește — subliniază doctorul Mircea 
- există și limite. întocmai ca la orice 
themă terapeutică : medicina nu cunoaș

te remedii universale ! Așadar, fără a 
nutri speranțe exagerate, nefundamentate 
științific, trebuie reținut că acupunctura, 
chiar în situațiile cînd nu elimină cauza 
bolii, ci doar manifestările ei exterioare, 
simptomatice, acordă, totuși. în afara unei 
ușurări temporare, si o foarte necesară 
perioadă de răgaz, pauza de medicamente 
atit de necesară pentru dezintoxicare.

— Ce vă stânjenește în aplicarea acu
puncturii ?

— Lipsa de aparatură românească. Stra
niu, brevete românești există, de aseme
nea capacitatea tehnică de producție 
(aparatura nu este complicată defel, nu 
ridică nici un fel de probleme de import), 
și totuși nu s-au produs la noi decît rare 
și răzlețe prototipuri. Practic, fiecare acu- 
punctor se vede redus. dacă mă pot astfel 
exprima, la mijloace artizanale. Eu ră- 
anîn totuși convins că problema se va 
rezolva. în fond, pe plan tehnic este un 
fleac, dar cineva trebuie să ia treaba în 
snînă. fiind vorba de contracte —- care însă 
s-ar dovedi pe deplin rentabile, dată fiind 
©ererea mare. Și aci la Oradea, la Institu
tul de învătămînt superior, există forte 
tehnice care ar putea îi puse la treabă... 
dacă le-ar cere cineva. O altă deficientă: 
Lipsa de contact permanent, de schimb 

e experiență între acupunctorii din tară. 
De o revistă nu dispunem (deși „luxul" 
nu ar fi prea mare, considerînd audienta 
largă și aria de cuprindere în continuă 
expansiune a acupuncturii). dar nici mă
car in publicațiile existente, de pildă cea 
de medicină internă, nu apar articole 
despre acest subiect, ceea ce îi obligă pe 
practicieni să lucreze mai mult sau mai 
puțin izolat, „pe cont propriu." Un sim
pozion national la eîtiva ani o dată nu re
zolvă problema.

Revenind la eficiența acupuncturii (în 
limitele dar indicate mai sus : ea nu re
prezintă un panaceu), să informăm despre 
unele rezultate de excepție obținute pe 
această cale la spitalul din Oradea. Ast
fel, medical principal de psihiatrie MAR
GARETA CZIRA ne relatează despre un 
bărbat de 45 de ani, alcoolic cronic inter
nat fără folos de vreo zece ori pentru 
dezalcoolizare, cu semne atestate în labo
rator de hepatită cronică evolutivă de na
tură toxică,' motiv pentru care nu se mai 
putea tenta decondiționarea la alcool prin 
mijloace clasice. Cu atît mai dramatică 
era situația cu cît omul avea nevastă, co
pil, o meserie bună. Cînd totul părea pier- 
dut, s-a încercat acupunctura. Doar zece 
ședințe (plus doze reduse de tranchili
zante și medicație de protecție hepatică) 
au izbutit acolo unde toate celelalte me
tode au dat greș. Fostul bolnav se simte 
și azi excelent, nu a mai recidivat, „este 
un om care zâmbește și se bucură de 
cărți". Cazul, cu totul insolit, a fost pre
zentat și la un simpozion științific na
țional.

Un alt caz ieșit din comun, a fost acela 
al unei bolnave de hipertensiune arteria
lă, 22 cu 12 la brațul drept și 16 cu 10 la 
cel sting ! Deși internată în spital mai 
multe săptămîni bolnava nu a răspuns la 
nici unul din tratamentele cunoscute, in
clusiv medicamente de import. în cele din 
urmă, cîteva ședințe de acupunctura au 
provocat, în 14 zile, revirimentul mult 
așteptat, tensiunea stabilizîndu-se perfect, 
după cum au relevat și controalele ulte
rioare, la 16 cu 10. ceea ce la vîrsta ei era 
perfect normal. Repetăm, aceste două ul
time cazuri sînt de excepție, dar nu și 
sutele la care ne-am referit mai înainte. 
Așadar, noi argumente în favoarea unei 
acupuncturi practicate cu profesionalism 
și in limite rationale.

Același este și punctul de vedere al 
unuia din cei mai consecvenți și mai com
petent: promotori ai acupuncturii în tara 
noastră, doctorul în științe medicale Con
stantin loneseu-Tîrgoviște, șef de lucrări 
ta Clinica de boli de nutriție și metabolice 
din București : „Aplicarea acupuncturii 
acolo unde nu este indicată ar anula efor» 

mai mulți specialiști să explice ce stă ta

turtle făcute la noi în ultimii ani pentru 
introducerea în practica medicală. Despre 
utilitatea ei. în aceste limite, aproape că 
nu mai merită să vorbim."

Din modestie.. interlocutorul nostru nu 
ae spune că recent a fost solicitai de pro
fesorul I.P. Schade din Elveția, președin
tele Societății. internaționale de medicină 
alternativă cu sediul la Zurich, să facă 
parte din comitetul de redacție ăl unei 
noi reviste de acupunctură, pe care aceas
tă societate, eu sprijinul Organizației 
Mondiale a Sănătății, intenționează să o 
publice în curind în mai multe limbi „în 
tiraj de masă", după cum se arată în scri
soarea profesorului Schade. Despre nive
lul științific al revistei vorbește și faptul 
că va. fi condusă de fostul redactor-șef al 

. uneia din cele mai prestigioase reviste 
medicale din lume. „Brain Research".

O problemă deschisă relevată de inter
locutorul nostru :

— De cîțiva ani s-au organizat cursuri 
de inițiere în acupunctura la Centrul de 
perfecționare a personalului superior sa
nitar de pe lîngă Ministerul Sănătății, dat 

-a fost ignorată de învătămîntul medical, 
în unele țări, ca Franța, Finlanda. Italia. 
Republica Socialistă Cehoslovacă, se țin 

.asemenea cursuri în facultăți, fie incluse 
In programă. Ce facultativ.' La noi nu. 
Există însă premise ca în 1984—1985 să 
înceapă să se predea noțiuni de acu
punctură la Institutul medice-farmaceutic 
București (mi se pare și la Timișoara), la 
solicitarea studenților. Se scrie azi atîta 
despre această tehnică medicală în litera
tura de specialitate de peste hotare, încît 
apare firesc ca să fie încornorată în ba
gajul de cunoștințe al viitorului medic, 
care, chiar dacă nu o va practica. îi va 
cunoaște indicațiile și limitele, o va pu
tea prescrie pacientilor.

—- O considerati drept o specialitate 
aparte 7

— Nu. ci ea o modalitate de tratament 
to cadrul fiecărei specialități. Ilustrative 
în acest sens mi se par cursurile intro
ductive de acupunctură pe care profesorul 
G. Litarezek de la spitalul Fundeni le tine 
anesteziștilor. Deci același reputat spe
cialist care predă anestezia clasică a in
trodus în cursul său și acupunctura ; de 
pildă în cazurile de alergie la medica
mente ea poate scoate din impas pacien
tul supus intervenției chirurgicale. Prac
ticarea acupuncturii mai ales de către 
mediei formați într-e anume specialitate 
și nu de generaliști, le va oferi baza ști
ințifică și diseernămint neeesar.,

■— Care este situația aparaturii de acu
punctură și a acelor 7

— Privind acele, există o invenție româ
nească. Am experimentat chiar eu acele, 
fiind consultat asupra oportunității bre
vetului. Calitatea este comparabilă cu a 
acelor chinezești. Așteptăm. Să sperăm 
că nu va trece prea mult timp — așa cum 
din păcate s-a mai întîmplat —- între bre
vetare și trecerea în fabricație. Cunosc 
brevete românești și de apărate de elec- 

. troacupunctură. eu însumi posed unul, 
dar mai sînt și altele. Trebuie mai multă 
inițiativă din partea forurilor competente: 
să selecționăm oel mai bun aparat și să-l 
fabricăm în serie, inventatorii nu o pot

Prima stație solară 

pentru deshidratarea 

produselor horticole
Institutului de cercetări și proiectări 

pentru valorificarea legumelor și fructelor 
îi revine meritul de a fi realizat, pentru 
întîia oară în țara noastră, o stație pilot 
pentru deshidratarea produselor horticole, 
folosind în acest scop conversia energjei 
solare în energie termică. Instalația a fost 
concepută și proiectată de un colectiv 
pluridisciplinar, alcătuit din inginerii 
O. Burtea, S. Gîrbu, C. Bulbuc, R. Crico- 
veanu. Ea a fost amplasată în a doua ju
mătate a anului trecut în incinta între
prinderii Agricole de Stat „30 Decembrie" 
din județul Giurgiu.

Arhitectura edificiului amintește pe cea 
a obișnuitelor case solare, acoperișul, cu 
o înclinație de 38 de grade, confruntîn- 
du-se cu instalația de absorbție a helio- 
energiei. Pe această suprafață heliofilă 
de circa 100 metri patrați sînt instalați 
captatorii, temperatura aerului încălzit 
atingînd aici, în zilele de vară, valori de 
pînă la 70 de grade. Pentru perioadele 
mai reci sau cu insolație redusă, instala
ția poate apela la o sursă suplimentară 
«u combustibil clasie, 

fece singurii'La Cluj-Napoca există o 
fabrică de aparatură medicală care s-ar 
putea achita de această sarcină. Mai sînt 
și alte posibilități, important este să de
marăm ! Personal, am sub tipar o carte 
de electroacupunctură. asa că medicii ar 
dispune de documentația necesară, pre- 
supunînd. că li s-ax pune la dispoziție 
aparatura.

Doctorul în științe medicale DUMITRU 
CONSTANTIN nu este numai' unul din 
practicienii acupuncturii jn specialitatea 
sa, neurologia, dar și un atent cercetător 
al bazei sale teoretice —- un teren larg și 
relativ puțin defrișat, acupunctura râmi- 
aînd încă. în parte, o știință empirică. 
Astfel, doctorul Constantin a stabilit co
relații între efectele acupuncturii și func
ționalitatea sistemului nervos, a elaborat 
concepte privind bazele ei biologice, cum 
ar fi conceptul de electroreglare. a abor
dat rețeaua de meridiane și punctele de 
acupunctură ca un sistem primordial de 
funcționare și apărare a tuturor sisteme
lor vii. Totodată, a conceput aparate pen
tru acupunctură.

— Dacă se mai observă o anumită repe
tabilă rezistentă din partea unor apreciati 
specialiști — ne spune doctorul Constan
tin — aceasta se datorează în mare mă- 
șură faptului că unii practicieni, mai ales 
de medicină generală, fac afirmații mai 
puțin responsabile, inclusiv în presă, de
spre virtuțile acupuncturii. Sînt puși pe 
drumuri oameni care nu prin acupunctura 
se vor tămădui. Evident — pentru a ră- 
mîne Ia specialitatea mea — • nu pot fi 
astfel tratate sechelele grave encefalopa
tie©, miopatiile. scleroza în plăci etc. 
Există limite care nu se pot trece. Perso
nal i-am remarcat însă eficienta, 
posibilitățile pline de promisiuni 
în tratamentul paraliziilor faciale chiar do 
6—12 luni, rebele la tratamentele clasice 
(ele nici nu se mai recomandă dacă pînă 
la șase luni au rămas fără rezultat). De 
asemenea-, se obțin vindecări în lumbago 
acut. Aș mai putea da multe alte exem
ple, pornind însă de la ideea de bază că 
și această tehnică terapeutică are atît po
sibilități. cît și limite. Avantajul ei : evi
tă medicamentele, această armă cu două 

„tăișuri.
— Ce sugerați pentru promovarea d ?
—. • eforturi susținute pentru com

pletarea noțiunilor privind baza ști
ințifică, teoretică * acupuncturii ; • 
asigurarea unei baze materiale adecvate 
(nu e deloc complicat), deci fabricarea la 
noi de ace și aparate : • predarea ei in 
facultăți.

Medicul primar ÎOAN TELEÎANU, di
rectorul Centrului de perfecționare a per
sonalului sanitar superior, subliniază că 
în ultimii doi, trei ani centrul a organizat 
cîteva cursuri de inițiere tn acupunctură, 
îa care au participat circa 400 medici din 
toată țara. Cum trebuie .acționat mai de
parte, în «tara acestor cursuri 7. l-am 
întrebat.

« Eu au cred în unități medicale pro- 
filate doar pe acupunctură. întrucît aceas
ta nu constituie o specialitate aparte, ci 
se cere încorporată cu pricepere și luci
ditate (în toate acele tehnici terapeutice 
unde se pretează) in cadrul unităților me
dicale de asistență existente. Abia 
după ce va crește substanțial numă
rul medicilor toițiați în acupunctură se 
va pune poate problema și a unei unități 
metodologice de acupunctură. Pentru mo
ment, chiar și pentru cursurile noastre, 
din păcate, cam ducem lipsă de materiale 
de informare, de cărți și reviste străine ; 
ne descurcăm cum putem, xeroxăm, co
piem, multiplicăm. Oricum, grație cursu
rilor de inițiere ținute de medici foarte 
bine pregătiți, ideile de bază ale acu
puncturii își fac'loc, încetul cu încetul,

în interior, clădirea este prevăzută «i 
o instalație de colectare a aerului cald și 
pențnj dirijarea lui ca agent termic la 

- deshidratarea legumelor și fructelor, Inte- 
' resant de arătat că stația este prevăzută 

totodată și cu o instalație de stocare a 
căldurii extrem de utilă în perioadele de 
intensitate a radiației solare. Aici aerul 
încălzit este reeirculat codind căldura 
unui compartiment, din rocă de granit. Pe 
această bază, stația pilot își poate pre
lungi durata de funcționare cu 8 ore.

Fructele și legumele destinate deshidra
tării sînt depozitate în tunelul de uscare, 
compartiment cu un ventilator și cu o 
sursă auxiliară de energie. întregul regim 
de funcționare a clădirii solare este ur
mărit și dirijat de la două panouri de 
automatizare.

Stația pilot a fost testată ta perioada 
august-noiembrie 1983 cînd, prin folosirea 
concomitentă sau alternativă a energiei 
solare și a celei convenționale, a fost des
hidratată o cantitate de 2100 kilograme 
fructe și legume proaspete (în aproxi
mativ 600 ore de funcționare). De notat 
că utilizarea energiei solare a permis des
fășurarea lentă a procesului de deshidra
tare (9 ore față de 4 ore cît durează ace
lași proces în cazul instalațiilor indus
triale). Prin folosirea exclusivă a soarelui 
au fost uscate frunzele de pătrunjel, iar 
prin combinarea celor două surse, pru
nele, morcovii, și strugurii pentru stafide. 
. Bilanțul termic final a evidențiat ren
tabilitatea deosebită a instalației. S-a 

în rețea. Uneori, înseși direcțiile sanitare 
Județene, de pildă cea din Neamț, ne so
licită să primim la cursuri tot mai multi 
medici.

— Totuși, din constatările noastre, acu
punctura își croiește drum prea încet, 
întinse zone geografice rămân cu totul nea- 
©operite, la sate (și cîte sute de dispen
sare comunale avem !) nu se practică mai 
deloc. Șîntem de acord că ea 
nu reprezintă o specialitate apw» 
te. De altfel, chiar așa se practică Ja 
noi In multe cazuri, profilată pe anumit® 
direcții : bunăoară, medicul primar Va- 
sile lacob din Sibiu o folosește numai 
pentru surditate, doctorul Matei Miron de 
Ia policlinica Bucur din București — în 
special pentru combaterea redutabilei ar
terite obliterante etc. Dar iată, în multe 
situații, probabil majoritatea, singurul lu
cru pe care l-au obținut medicii a fost 
îngăduința de a o aplica în policlinici», pe 
timpul lor liber, ca un fel de favoare per
sonală. Nefiind Inclusă în norma lor, ră= 
mîne s-o practice mai mult printre pică
turi.

— în adevăr, se impune ca problema 
dezvoltării acupuncturii să intre mai mult 
In atenția și preocuparea direcțiilor sani
tare județene. Aș vrea să subliniez că 
absolut nici o opreliște legală nu se opu
ne acestui spor de preocupare. Poate nu 
toți o știu, dar conducerea Ministerului 
Sănătății s-a declarat de acord ca această 
metodă să fie practicată de medici după 
absolvirea cursului de perfecționare tn 
acupunctură. Astfel, biroul executiv al 
consiliului de conducere al Ministerului 

• Sănătății a arătat, la 17 iulie 1981, că 
„homeopatia și acupunctura nu reprezintă 
specialități medicale, ci metode de trata
ment pe care le poate însuși și aplica fie» 
«oare medic ta specialitatea în care este 
pregătit și confirmat". Deci cadrul legal 

. pentru promovarea acupuncturii există, 
totul depinde de inițătiva locală, de ințe» 
iegerea și dinamismul direcțiilor sanitare 
județene.

Totodată — este de părere interlocuto
rii! nostru — Direcția asistenței medicale 
din Ministerul Sănătății ar putea să asi
gure îndrumarea și controlul activității d<a 
acupunctură în teren cu ajutorul specia
liștilor consacrat: de acum, absolvenți ai 
-cursurilor de la Centrul de perfecționare. 
Se pot face astfel evaluări competente 
(m momentul de față această activitate, 
pe teren, este foarte slabă, dacă nu inexis
tentă — n.T.) și se pot stabili programe de 
evaluare eventual și prin Institutul de 
balneofizioterapie. în al cărui profil intră, 
oarecum, și acupunctura și în staul căruia 
ar putea lua naștere și un audeu de cer
cetare.

în concluzie, în lumina celor de mai 
®us. .revenim asupra eîtorva propuneri 
simple, de bun-simț, reînnodînd firul al
tor articole din „Flacăra", care merită 
readuse ta atenție. în adevăr. în ciuda 
«nor progrese reale în inițierea medicilor 
— pe care le-am consemnat cu satisfacție 
— această valoroasă tehnică medicală 
nu-și găsește rășpîndirea pe care o me
rită. Așadar : ’
• Se poate accelera valorificarea bre

vetelor românești pentru aparatura strict 
Indispensabilă.
• Asimilarea cunoștințelor poate începe 

încă în facultățile de medicină, în scopul 
sensibilizării viitorilor medici.
Tâ^snrdl
• Nu se simte nevoia unor noi orga

nism® sau centre metodologice, pentru 
moment, ci a folosirii cadrelor existente 
(vreo cîteva sute) pentru o acupunctura 
practicată cu profesionalism și discernă» 
mint, la îndemtaa oricui.

UONEL NIȚESCU ■

ajuns astfel la concluzia că datori
tă aportului energiei solare la pro
cesul de deshidratare, consumul do 
combustibil clasic a fost de 2 628 
kg. Avîndu-se în vedere întreaga 
cantitate de combustibil cheltuită în peri
oada celor 600 ore de funcționare, s-a 
putut stabili că. în asemenea instalații, 
se pot realiza economii de combustibil 
pe seama energiei solare de pînă la 30°/ls, 
Ceea ce. evident, nu e deloc puțin !

Interlocutorul nostru, inginerul Octavian 
Burtea, ne-a mai pus la dispoziție o nou
tate de ultimă oră : ca urmare a expe
rienței pozitive dobîndite la I.A.S. „30 
Decembrie", Institutul de cercetări și 
proiectare pentru valorificarea legumelor 
și fructelor, în colaborare cu ICSTEERM, 
a elaborat proiectul unei instalatii solare 
de capacitate industrială (o tonă de pro
duse deshidratate în 24 de ore) ce urmea
ză să fie amplasată la Stațiunea de cer
cetări și producție viticolă din Greaca. 
Noutatea o constituie și faptul că de data 
aceasta sursa suplimentară de combustibil 
o vor constitui în exclusivitate deseurile 
agricole, eliminîndu-se în totalitate com
bustibilii lichizi și gazoși.

Este un exemplu. Intre altele, privind 
modul în care întreprinderile productive 
pot realiza economii substanțiale folosind 
uriașul izvor de energie ce ne sosește 
zilnic și pe gratis din centrul sistemului 
nostru planetar.

UVIU TIMBUS K



SPORT Ultima linie dreaptă înaintea europenelor
BBSS»

Cine va cotiga mijlocul terenului, va avea în mina o carte foarte tare" •

Mircea Lucescuî

„Ne așteaptă o treabă 
grea, dar vom 
fate față"

•— Gata de plecare, Mircea Lucescu ?
— Gata. Băieții s-au adunat, miine di

mineață (n.n. vineri), plecăm spre Italia. 
Vom juca la Florența și la Milano, după 
care vom trece în Olanda pentru, un ultim 
stagiu de pregătire înaintea startului eu
ropenelor. Totul e calculat : în 10 iunie 
vom fi la Lyon. 40 de kilometri, pe auto
stradă, de Saint Etienne. Știu ce urmea
ză : de ce la Lyon 1

— Exact : de ce la Lyon, cînd meciul 
eu Spania din 14 iunie se va disputa la 
Saint Etienne ?

— Te aștepți la un răspuns surpriză, 
nu ? Degeaba. Vom locui la Lyon pentru 
că n-am găsit la Saint Etienne ce-ani 
căutat, adică un spațiu de cazare liniștit 
și confortabil.

— Și totuși această plecare spre Italia a 
apărut in ultimul rnotnent. De ce ?

— Datorită încheierii campionatului si 
cupei, tot programul echipei naționale a 
trebuit modificat. Initial, reunirea lotu
lui fusese stabilită pentru data de 13 mai. 
S-a revenit însă si ne-am întrunit abia 
în 24. Foarte tîrziu. Apoi, ca să fiu și mai 
explicit, au căzut amicalele cu Algeria, pe 
care le aveam în plan, pentru 28 și 29 
mai. în aceste condiții, am optat pentru 
propunerea venită din Italia. Deși timpul 
ne presează, vrem să facem lucrurile 
bine.

— Mă ierți : de ee ne presează pe noi 
mai mult decit pe ceilalți ? .

— Tocmai pentru că noi am strîns lotul 
mai tîrziu decît ei. Poște tot au fost cam
pionate normale, băieții noștri însă au 
fost siliti , să joace, pentru a încheia sezo
nul. într-un ritm sufocant. N-au avut nici 
un moment de respire.
“ Și e rău ?
— Nu știu cum să-ți explic, nu e rău, 

e altceva. în ’70, de pildă. înaintea Gua- 
dalajarei. am renunțat la cupă. Acum, 
am jucat totul și nu cred c-am greșit. Dar 
situația e fără precedent. Trebuia odată 
și-odată să punem piciorul în prag și l-am 
pus. Dar. iarăși dar, experiența unei 

'astfel de'situatii ne lipsește. Am intrat, 
. ca să zic așa. pe un drum .nou, necunos
cut. în plus, jucătorii au căpătat tot felul 
de lovituri, de contuzii. Cu o excepție, 
s-au refăcut, dar această operație a trebuit 
grăbită. Așa cum trebuie grăbită acum 
reintegrarea lor în ideea de joc a echipei.

— Excepția o reprezintă Bălăci ?
— Nu rn-am gîndit la el. ci la Geolgău, 

singurul care mai are. din cei 24. pro
bleme de-sănătate. Am primit însă asigu
rări din partea doctorului Andreescu că 
Geolgău Va fi apt de joc în cîteva zile, 
în așa fel incit, pe 14 iunie, să putem 
conta pe el.

— Dar Bălăci ?
-- Ilie va rămîne acasă ! Centrul de 

medicină ;sportivă ne-a avertizat că nu-i 
restabilit după ultima operație de menise. 
Trebuie să mai stea/

— El cum a reacționat ?
— Ca și mine, luptîrid cu lacrimile. Dar 

vestea nu l-a surprins pentru că se lă- 
. murise singur : nra putut începe cu min
gea decît de alaltăieri. Dacă riscul n-ar 
fi fost uriaș, poate c-aș fi încercat, căci 
sînt convins că Bălăci ar fi intrat între 
primii 5 jucători ai europenelor. Mi-a 
fost însă, recunosc, teamă.

— Teamă ?
— Exact. In acest stadiu. ® recidivă 

S-ar putea fi fatală, iar el n-are decît 28 
. de anL N-am vrut să-l fortes si. miine, 
poimîine, să mă arate lumea cu degetul 
ca pe groparul unui talent excepțional, 
îmi pare nespus de rău, parcă mi s-a hiat 
o mină, dar așa a fost să fie. Plecăm fără 
el. Și fără Crișan, care are dureri la 
genunchiul drept. Și fără Stânescu, pe 
care îl supără o hernie mai veche.

— Dar Crișan a tot jucat. în Kuweit, 
. ea Israelul la Oradea»

— N-am putut trece, nici în cazul lui; 
peste verdictul Centrului de medicină 
sportivă.

— Altceva : de ce 24 de jucători eînd, 
se știe, lista pentru europene cuprin
de 20 ?

— Patru din ei se vor întoarce în țară 
după meciul de verificare cu Bcveren, 
de vinerea viitoare.

— Care vor fi aceia ?
— Nu știu. Toți 24 au în clipa de față 

> șanse egale. Să zicem că ai putea să 
decizi, la cine ai renunța ?

— De ce mă împingi la păcate ? ! Cînd 
voi fi directorul tehnic al naționalei îți 
voi răspunde !

— Vezi !
— Și totuși lumea afirmă, îți dau un 

exemplu, că Mateuț e prea crud pentru 
un astfel de examen. Sau că, alt exemplu. 
Lăcătuș nu prea a dat satisfacție la națio
nală.

— Lumea, lumea, care lume ? Eu rămîn 
la ideea că europenele nu constituie un 
capăt de drum, ci o etapă. în această idee, 
echipa reprezentativă trebuie pregătită 
și pentru ce va urma, împrospătată mereu. 
Mergem în Franța, e adevărat, pentru 
rezultate, dar n-avem dreptul să negli
jăm perspectiva. în fotbal, viitorul începe 
adesea din minutul 91.

— Iarna car și vara sanie ?
•— Spune-i cum vrei, parcă asta con

tează? Eu îi prețuiesc, mai mult ca oricine, 
pe Ștefănescu, pe Bbloni ș.a., dar am și 
obligați^, să mă gîndesc că. în 2—3 ani, 
poate mai tîrziu. vor ieși din circuitul 
marii performante, din cauza vîrstei. Iată 
de ce i-am convocat pe Mateuț, pe Lăcă
tuș, pe Balint: ca să nu mă trezesc des
coperit ! în ceea ce-1 privește pe Mateuț. 
n-ai nici un pic de dreptate ! ? El a jucat 
bine cu Grecia, a marcat gol, a înscris și cu 
Iugoslavia, la olimpici, de unde pînă unde 
o astfel de reținere ? ! Poate că încă' nu 
se pune problema să-l titularizăm de pe 
acum, dar în discuție rămîne. Cu argu
mente.

— Nn cumva ne depărtăm de subiect ? 
Azi, și să nu mi-o iei în nume de rău, 
nu prea pari in formă ! Ești mohorît, 
ești nervos !

— Vestea că Bălăci nu va putea juca 
m-a afectat mai mult decît crezi.

— Deci...
— Vreau să fiu limpede : un turneu 

final ca acela spre care ne îndreptăm cere 
experiență, cere sînge rece, cere maturi
tate. Orice meci poate decide, poate chiar 
orice fază. Dar experiența, maturitatea și 
așa mai departe vor fi preferate numai 
dacă vom constata că sînt superioare en
tuziasmului, tinereții. N-am avut și nu 
vom avea prejudecăți în alcătuirea echi
pei. valoarea șl forma vor decide.

— Da, e o mare pierdere. Dar Ion Ma
rin î Noi l-am propus, îți amintești, în 
ideea de a-i înlocui, dacă va fi cazul, pe 
Ștefănescu, care s-ar putea accidenta, 
care ar putea fi suspendat. Ce zici ?

— Ion Marin e un bun jucător. A cres
cut mult, dar jocul lui e mai degrabă 
destructiv. Nouă' ne trebuie altceva. Un 
libera care să construiască.

— Nu insist, dar la Liverpool Ion Ma
rin a .jucat ca un Ștefănescu în maxi
mum de formă !

— Nu neg, e posibil. Numai că el n-ar 
mai fi putut să se plieze la ideeajde joc 
a echipei. N-ar mai fi avut timp.

—• Dar Țălnar ? Dar Orac ?
— La fel. Și pentru ei, care n-au jucat 

în actuala formulă, ar fi fost prea tîrziu. 
Nimeni nu-și poate permite ca la o ast
fel de competiție să facă experimente. 
De-acum nu mai testezi, mergi pe ce al, 
pe ce cunoști. Pe urmă, luîndu-i pe ei, 
ar fi trebuit să las acasă cîțiva dintre ju
cătorii care au contribuit la obținerea ca
lificării !

— Să înțeleg că ești sentimental T 1
— Nu e vorba aici de sentimente, ci de 

echitate, dacă vrei. O echipă puternică 
trebuie să fie o familie puternică. Eu așa 
cred.

— Nu te supăra,, dar mi se pare, și nu 
numai mie, eă Iotul are prea mulți mij
locași ! Cîți sint ? Nonă, ehiar fără Bălăci!

— Nu-s mulți ! La europene, iată-mă și 
profet, cine va cîștiga mijlocul terenului, 

- va avea în mină o carte foarte tare ! »
— Am ințeles, să trăiți I ăpreea Luces- 

eu, ai văzut, recent, la Zurich, R.F.G. — 
Italia. Cum ii s-a părut echipa lui Der- 
wall ?

—• Tare, dar nu m-a speriat. DerwaH 
a avut, față de noi, un avantaj decurgînd 
dintr-o pierdere : a putut roda jucătorii în 
urma eliminării formațiilor de club din cu
pele europene. A tot încercat, a tot schim
bat. Ciudat e că s-a întors la formula de

La peluză

Antrenorii
Pe scurt, părerea mea este eă antre

norii trebuie schimbați periodic. E po
sibil ca noi să nu ne dăm seama întot
deauna de ce. Ei, da. Ca in fenomenul 
numit convențional de botaniști, pole
nizare. Fiecare antrenor nou lasă la 
echipă un ceva. De la antrenorii mari, 
piesele echipei învață ce este înălți
mea. De la cei mici, micimea. Este ne
voie și de una și de alta. Un angrenaj 
judicios rodat are nevoie să treacă 
prin toate.

Și tot după părerea mea (fie-mî ier
tată abundența de păreri) nu există 
antrenori geniali și antrenori antige- 
niali. Un antrenor oricit de genial ar 
fi fost el nu putea scăpa Tîrgoviștp de la 
retrogradare și nici nu putea face din 
Rimnicu Vîlcea o campioană continen
tală. O pășune nefertilă transformă o 
oaie de rasă într-o stîrpitură. In timp 
ee o mioară stearpă lăsată slobodă pe 
o pășune mănoasă poate da impresia 
eă de vină este iarba.

Se întimplă uneori ca o echipă anos
tă și anonimă, sub bagheta unui om 
vrednic, să. ne facă să nu credem 
ochilor ; și invers, un antrenor anonim, 
la cîrma unei echipe binecuvintate, să

apărare dinaintea europenelor din 1980, ca 
frații Forster, cu Stielike libero, cu Brie- 
gel ! Cine-ar fi crezut ? Anul acesta, 
R.F.G. a jucat lunar cîte un meci, iar în 
februarie a jucat chiar două. Spania la 
fel. (N.n. — la cîteva zile după această 
discuție, Spania a surclasat Elveția, în- 
vingind-o la Geneva cu 4—4)1 Un rezul- 
tat-avertisment pentru noi.) Portugalia 
s-a antrenat mai mult în familie,, dar 
F.C. Porto, scheletul naționalei lui Ca- 
brita, a lăsat o excelentă impresie în 
Cupa cupelor. Ne așteaptă, cu astfel de 
adversari de elită, o treabă grea, dar sînt 
convins că vom face față:

— Sincer, speri să jucăm la Marsilia 
sau la Lyon ?

■— Adică să intrăm în semifinale ? De 
ce nu ? »

— în altă ordine de idei : ce se aude cu 
cartonașele ?

— încă se tatonează, dar se crede că 
U.E.F.A. va ceda pînă la urmă. Ar fi și 
logic s-o facă. «

— Inițial, se hotărîse ca la turneul final 
să nu se ia în considerare avertismentele 
primite în preliminarii, după care, sur
prinzător, Comitetul executiv U.E.F.A. a 
revenit, eerînd ca ele să opereze. Sigur, 
avind și noi cîțiva jucători avertizați, 
sîntem lezați direct, dar problema se pune 
și in principiu.

— Firește. Socotind cartonașele, s-ar 
crea un mare avantaj Franței care, în 
calitate de țară organizatoare, n-a luat 
parte la calificări. S-a depus însă un 
protest în acest sens și există nădejdi că 
U.E.F.A. va reanaliza situația.

— Nu pot să evit întrebarea următoarei 
cum au primit jucătorii știrea că partida 
cu Spania va fi arbitrată de belgianul 
Ponnet ?

Ce s-a mai îniîmplat, telegrafic, în zilele care au urmat discuției de mai 
sus ? Spania a învins Elveția la Geneva, deci în deplasare, cu 4—0 ! Jupp Der- 
wall a comunicat lotul celor 20, din care nu lipsesc, cum era de așteptat, 
Schumacher, Briegel, Stielike, Littbarski și K. H. Rummenigge. U.E.F.A. a 
anunțat eă avertismentele 'primite de jucători în meciurile preliminare vor fi 
luate in considerare la turneul final ! Se speră insă, existînd serioase rezerve 
față de această decizie (care avantajează Franța), ca ultima reuniune a forului 
european, prevăzută in zilele premergătoare deschiderii C.E., să accepte pune- 

î tul de vedere ai echipelor calificate.
Tricolorii au susținut, in Italia, două partide, ciștigînd eu Florentina (2—0) 

șl eu Milan (3—2). Teste, se apreciază, reușite, ehiar dacă in timpul meciului 
de la Florența Geolgău s-a reaccidentat. Se mizează însă pe recuperarea lui. 
La ora la care revista noastră va ieși din rotativă, fotbaliștii români intîlnesc pe 
Beveren, proaspăta campioană a Belgiei. După meci, Mircea Luccscu va anunța 
lotul definitiv pentru europene, 2 iunie fiind ultimul termen admis de U.E.F.A.

In încheiere, iată programul echipei României în cadrul grupei a Il-a a tur
neului final al campionatului european de fotbal 1984 :

14 iunie, eu Spania, la Saint Etienne ;
17 iunie, eu R.F. Germania, la Lehs :
20 Iunie, eu Portugalia, la Nantes.
Primul și ultimul meci se vor desfășura în nocturnă, cu începere de la ora 

20.30 (ora locală). Startul partidei de la Lens se va da la 17.30.

sufere iluminarea. Și se mai întimplă 
și așa : o echipă anonimă, dirijată de 
un entuziast tot anonim, să se înari
peze reciproc. Pentru ca despărțirea 
lor să lase totul așa cum a fost : un 
anonim de antrenor pe de o parte, o 
anonimă de echipă pe de altă parte. 
De aceea ziceam că nu există antrenori 
geniali. Există numai împerecheri ge
niale.

Să schimbăm deci antrenorii pînă la 
împerecherea de geniu și să nu cădem 
o dată cu acceptarea acestui deziderat 
in mania schimbării cu orice preț, 
înainte de a se fi produs polenizarea 
însăși. înainte ca antrenorul să fi dat 
totul, ca și echipa de altfel. De aceea 
nici nu vreau să mă pronunț în legă
tură cu zvonurile care circulă ; printre 
care unul, cel referitor la trecerea lui 
Halagian la Steaua, îmi picură în suflet 
neliniști și doruri deopotrivă. Dacă 
mi-ar fi Ia îndemină un sfat, acum ar 
fi momentul prielnic să-1 dau, dar 
n-am nici unul. Cine poate ști ? Ori
cum, vara aceasta, pe lingă alte pro
bleme carc-i sînt specifice, trebuie să 
rezolve și marile semne de întrebare 
din fotbal : cine va prelua Universita
tea Craiova, Corvinul, chiar Rapidul ? 
Rămînem cu sistemul actual de alcă
tuire a primei divizii' și a diviziilor 
secunde ? Să așteptăm „europenele" și 
după aceea vom mai vorbi.

NICOLAE CRISTACHE

— Te referi Ia faptul că Ponnet a in
fluențat, prin acordarea unui penalty, 
rezultatul meciului cu Cehoslovacia de la 
București ?

— Da.
— Nu cred că trebuie să-1 facem lui 

Ponnet un proces de intenție. Am studiat 
filmul meciului pe video și pot afirma, 
fără greș, că n-a fost 11 metri ! Ștefănps- 
cu a jucat balonul. Dar arbitrul a avut, 
n-o spun din complezență, circumstanțe 
atenuante. El a. văzut faza din spate, mas
cat de cîțiva jucători. Ce-a fost a trecut, 
băieții noștri n-au nimic nici cu Ponnet. 
nici cu ceilalți arbitri.

— E aproape miezul nopții, miine ple
cați devreme, terminăm ?

— Nu mi-e somn. Trebuie sâ mă șl 
obișnuiesc : mă așteaptă multe nopți albe.

— Mai bine nopți albe decît zile 
negre, nu ?

— Plecăm spre Paris cu dorința de a 
arăta Europei fotbalistice, că intrarea 
noastră între primele 8 echipe n-a fost 
întîmplătoare. Nu plecăm chiar destinși, 
avem încă atîtea șl atîtea probleme d« 
rezolvat, dar pînă la 14 Iunie mai ’ 
Atunci, te asigur, vom fi gata. .

— Ești optimist ?
■— Continuu să fiu cu picioarele pe 

pămînt : va fi' dificil, dar ne vom des
curca. Am mare încredere în băieți, știu 
cît pot și-i Simt dornici să arate asta.

— Am fost alături de națională chiar 
și în momentele grele, dună Cehoslova
cia, îți amintești ?, vom răiuîne alături 
de ea și cu acest prilej, însoțind-o cu gîn- 
dul nostru de bine. De aceea îi urăm, în 
numele tuturor iubitorilor fotbalului ro
mânesc, drum bun si mult succes !

OVID1U IOANIJOAIA ■

Arta de a ști să ciștigi
Meciul de rugbl România-—Scoția va 

rămine eu siguranță unul din evenimen
tele cele mai importante ale anului spor
tiv 1984. Ai noștri au avut in fată o 
echipă care a strălucit î» ultima ediție & 
turneului celor 5 națiuni, reallzînd marele 
șlem. Folosind doar 20 de jucători m 
cele 4 meciuri ale turneului, scoțienii au 

reușit 10 încercări. 8 transformări. 10 
lovituri de pedeapsă, un essai-averaj de 
86—36, fundașul Dodds fiind autorul ® 30 
de puncte !

în fata acestei formații de superclass 
rugbiștii români au fost extraordinari, 
oferindu-ne o nouă lecție de curaj, de 
dăruire, de demnitate și de fair play. 
A fost un mare spectacol rugbistic. un 
mare spectacol al frumuseții umane și 
chiar dacă aceste elogii par tardive 
(specialiștii s-au pronunțat In zilele ur
mătoare meciului), ele vin să sublinieze 
mai puțin aspectul tehnico-tactic al unei 
mari victorii. Am trăit atît de intens acest 
meci, această uriașă emanație de viață, 
de forță fizică si sufletească incit nu ne 
putem înfrîna cîteva observatii din punc
tul de vedere al celor care cred că nici 
o disciplină sportivă nu este atît de a- 
proape de noțiunea de fair play ea 
rugbiuL

Scoțienii conduceau la mijlocul reprizei 
* doua. Timpul îi presa pe tricolori. Ni
meni însă pu și-a pierdut controlul ner
vilor. Atunci cînd ai noștri au remontat 
diferența, incertitudinea rezultatului a 
provocat o înaltă tensiune care simțeam 
că trebuie eliberată. Eseurile lui Paraschiv 
și Rădulescu nu se pot risipi în uitare. 
Și totuși, cu cită modestie și-au reocupat 
locurile pe teren marcatorii lor. Ce fru
moasă sobrietate aduce rugbiul într-o 
lume a sportului plină de convulsii. Ce 
deosebire între gesturile decente ale aces
tor bărbați voinici atunci cînd își mani
festă bucuria și ceea ce vedem uneori 
după înscrierea unui gol la fotbal.

Poate că într-q zi. un compatriot va 
scrie un roman consacrat rugbiului. acest 
sport care mai mult unește decît opune. 
Unește pentru că lupta sportivă se situ
ează în cadrul unei morale superioare. 
„Arta de a sti să tâstigi“ cred că ar trebui 

să se intituleze acest roman despre cei 
care au transformat rugbiul într-o ade
vărată școală a modestiei, colegialității, 
puterii de muncă si corectitudinii. Ne 
înclinăm încă o dată în fata voastră, 
dragi rugbiști. cane ați dus I& victorie 
culorile reprezentativei țării noastre. 
Meciul vostru cu Scoția a fost un imn 
închinat bărbăției si forței sufletului
omenesc.

CRISTIAN ȚOPESCU ■

P.S. Cită disonanță între efortul superb 
al celor de pe teren și fluierăturile unor 
spectatori atunci cînd oaspeții executau 
lovituri de pedeapsă sau încercau o 
transformare. După poluarea atmosferei 
meciurilor de tenis, vom asista oare im
pasibili și la ..alterarea" publicului da 
rugbi ? Ar fi mare păcat ! Familia celor 
care iubesc rugbiul cu dragoste adevărată 
are cuvin tuL



Gindirea constituie măreția omului"
Pascal

• Kasparov nu schimba nimic! • 0 școală de rugby •

Probleme acute

la Universitatea Craiova!
Campionatul s-a terminat, s-a terminat 

și Cupa, s-au lămurit lucrurile, urmează 
Europenele și marile competiții de an
vergură mai mult decît națională în care 
sîntem sau am putea fi angrenați. Ne 
interesează echipa națională, ne inte
resează cele patru echipe ce ne vor re
prezenta în cupele europene, ne intere
sează orice altă reprezentativă română 
care ar putea fi invitată să reprezinte 
fotbalul nostru în competițiile lumii. 
Aflăm, vești, circulă zvonuri de colo-colo, 
numai dinspre Craiova o tăcere suspectă, 
ca mai în toți anii din urmă, prevestește 
aceeași aproape totală lipsă de activitate 
a elor ce diriguiesc cea mai îndrăgită 
grupare sportivă din România. Ce face 
forul tutelar al echipei Universitatea 
Craiova, ce face secția de fotbal, ce-or fi 
făcînd domniile-lor la ora aceasta, cum 
s-or pregăti domniile-lor de vară ? A 
putut părea unora un gest nobil împreju
rarea că Universitatea Craiova n-a 
transferat în ultimii ani nici un jucător 
valoros, cu care să-și întărească rîndurile 
pentru a ne reprezenta cît mai cores
punzător. Și chiar a și fost un gest moral.

r în fond n-a fost un gest moral voit, 
unul care a decurs din foarte slaba 

activitate organizatorică a clubului cra- 
iovean. Universitatea Craiova este cea 
mai bună echipă românească a ultimilor 
ani, dar poate concura cu strălucire și la 
titlul, mondial am putea propune noi, de 
cea mai proastă organizare. Tot ce s-a 
făcut s-a făcut prin rîvna sutelor de mii 
de iubitori ai Craiovei din toată țara și 
a zecilor de mii de suporteri ai ei din Ol
tenia, uneori prin osîrdia și inspirația 
autorităților de partid județene și muni
cipale, citeodată prin osteneala neștiută 
ă prietenilor Craiovei și puțin prin iniția
tiva vreunuia din cetățenii cu funcții 
de conducere ale clubului craio
vean. Să nu uităm că, spre exemplu, 
la 12 mai a încetat convenția dintre clu
bul craiovean și antrenorul Mircea Ra
dulescu. Să nu uităm, de asemenea, că 
jucătorul Ștefănescu, secundul lui Radu

Pregătirile 

au început
Cele două meciuri pentru coroana mon

dială.a șahului masculin și feminin vor 
începe abia in lun.a septembrie. Pînă a- 
tunci șalangerii au un scurt răgaz pentru 
odihnă, iar campionii pentru participări la 
turnee. .Calendarul competițional interna
țional a fost decalat de către FIDE, ast
fel incit cei mqj buni jucători ai lumii 
să poată să participe in echipa națională 
la Olimpiada mondială de la Salonic, care 
va debuta .nu la 1 noiembrie, cum era 
anunțată, ci la 18 ale aceleiași luni. în 
cazul în care data de 10 septembrie, ziua 
propusă pentru începerea meciurilor, va 
fi acceptată de toți jucătorii, cele două 
meciuri pentru supremație vor avea loc la* 
Volgograd și (probabil) Moscova, .

în vechiul oraș de pe Volga își vor 
disputa rivalitatea sportivă actuala cam
pioană mondială Maia Ciburdanidze și 
marea maestră Ira Levitina. Meciul se 
anunță a fi foarte interesant : după foar
te mulți ani disputa se va da intre ju
cătoare sovietice din zone -diferitei intre-, 
rupîndu-se astfel tradiția . obișnuitelor 
„meciuri de casă" ale georgienelor. Pen
tru Ira Levitina, talentata jucătoare din 
Leningrad, ajunsă la apogeul carierei sale, 
meciul final reprezintă „examenul cel mai 
dur, cel mai important din viață". Cam
pioana mondială privește cu multă serio
zitate viitoarea confruntare, dar consideră 
eă cel mai greu meci l-a jucat deja eu 
ani in urmă. Era primul meci de o ase
menea anvergură : „Desigur, cu Nona Ga- 
prindașvili... Nona a fost pentru mine 
idealul de campioană... Meciul mi-a adus 
o experiență de care voi avea nevoie tot
deauna, ajutîndu-mă să capăt încredere 
în forțele mele". Cu ani în urmă Maia 
Ciburdanidze răspundea întrebării — Ce 
apreciați cel mai mult din jocul de șah 7“ 
cu multă spontaneitate : „— Jocul ! îmi 
place să joc și, urmînd exemplul lui Ana- 
țoii Karpov, doresc să fiu o campioană- 
jucătoare". Cuvintele. s-au adeverii, cam
pioană mondială a jucat pînă acum peste 
500 de partide prin turneele §i medranfe 

lescu, nici nu poate fi antrenor la Cra- 
iova pentru că el este jucător în turneele 
echipei naționale al cărei căpitan me
rituos rămîne și nici nu vrea să fie ceva 
ce nu poate fi. Cine antrenează acum 
Craiova ?

Problema Universității Craiova nu este 
o chestiune a puștanilor de pe strada 
Bucovăț și nici măcar un proiect de 
lacrimarlu pentru sălciile din jurul Ma
donei Dudu. Universitatea Craiova repre
zintă de ani de zile un vîrf al fotbalului 
românesc și al sportului nostru în genere. 
Strădaniilor unor activiști de la Craiova 
de a pune ordine în activitatea clubului 
și a secției de, fotbal nu li se răspunde 
cu inspirație de către cei propriu-zis răs
punzători de chestiunea, echipei. Cei ce 
vor să ajute Craiova au, la ora de față, 
dileme mai grave decît cele pe care le-ar 
avea în legătură cu drumul în viață al 
copiilor lor. Să prospectezi terenul pen
tru un nou cuplu de antrenori este greu 
cjtă .. vreme secția de fotbal și clubul 
craiovean n-au precizate dorințele lor ; să 
contactezi jucători doritori de a veni la 
Craiova este aberant cită vreme aceasta ar 
reprezenta problema principală a antre
norului care are datoria să-și facă 
orchestra in funcție de ce sim
fonie crede el că va ataca în pe
rioada următoare. Degeaba aducem 
la Craiova 5 toboșari cînd echipei îi tre
buie dirijor. Degeaba propunem trom- 
peți, cînd echipei îi trebuie doi mijlocași, 
în locul lui Donose și Beldeanu, care 
dădeau osatura tehnică a marii echipe 
ce continuă să se numească Universitatea 
Craiova.

Notăm aici acest trist adevăr : respon
sabilii de destinul Universității Craiova 
s-au bucurat de toate avantajele de a fi 
băgători de seamă pe lingă cea mai 
populară echipă românească și nu-și fac 
datoria. încît acum, cînd încă nu e prea 
tîrziu, propunem celor în . drept ca aju
torul pe care vor să-1 dea echipei Uni
versitatea Craiova să pornească de la 
restructurarea clubului, a secției de 

la care a luat parte (A. Alehin în 38 de 
ani de viață șahistă a jucat 1 264 partide) 
la cei 24 de ani ai săi. In ultimul an, 
Maia Ciburdanidze. nu a jucat aproape de 
loc, iar la turneul de la Tbilisi, deși a 
fost singura jucătoare neinvinsă, nu a fost 
în formă. întrebată dacă a început pregă
tirea in vederea meciului cu Levitina, 
campioana mondială a subliniat rolul ana
lizei partidelor adversarei, studiul reper
toriului de deschideri, faze ale jocului 
cărora le acordă de mult timp atenție 
specială. Se știe că actuala campioană 
mondială este una dintre cele mai rapide 
ginditoare, lăsind deseori impresia că se 
plictisește de-a lungul timpului de gîn- 
dire. în momentul de față s-a molipsit de 
„boala crizei de timp", meteahnă a jucă
torilor ce nu sînt in formă sau care ana
lizează mult și caută imposibilul in orice 
poziție. De aceeași slăbiciune dă dovadă 
și Levitina, ceea ce ne face să credem în- 
tr-un meci foarte disputat in care cam
pioana mondială păstrează prima șansă.

La Moscova s-a mai disputat un meci 
pentru titlul mondial pe vremea tradițio
nalelor confruntări dintre Petrosian și 
Șpasslți. Anul acesta există posibilitatea 
desfășurării meciului dintre actualul cam
pion mondial Anatoli Karpov și șalan- 
gerul săii Garri Kasparov. FIDE a pro
pus ca meciul să aibă loc în Spania, dar 
Kasparov a insistat pentru Moscova. Tot 
Kasparov a avut de obiecțat și în. privința 
daței, cerînd o nouă modificare a acesteia, 
către sfîrșîtul lunii septembrie. Președin-.^ 
tele FIDE va anunța in decurs de două'1 
luni data și locul de desfășurare.

Campionul mondial Ânatolj Karpov și-a 
început pregătirea pentru meciul cu Garri 
Kasparov îiîcă înainte de încheierea fina
lei candidăților, după cum declara în mai 
multe interviuri : Studiez . partidele
candidăților, cele mai bune și'tot ceea ce 
s-a jucat în competițiile ultimului an". Fi
nala meciurilor candidăților este apreciată 
de marele maestru sovietic drept „un înalt 
nivel al riscurilor", care au dus prin mu
tări inexacte la poziții pierdute. Explica
ția aprecierii reiese din cuvintele campio
nului, lucid și detașat de luptă : „Amin- 
doi marii maeștri se aflau înțr-o situație 
deosebită, cînd pînă la piscul Olimpului 

: n-a mai rămas decît un pas. Fiecare din
tre ei a cheltuit maximum de energie, cu
noștințe, experiențe, nervi pentru ca să... 
devină al doileâ șahist în lume — cu 
dreptul de. a fi considerat dintre cei mai 
.puternici. Iar aceasta este o realizare la 
care mulți nici nil pot visa".

După victoriile de la Oslo șî Londra, 
pînă la confruntarea cu Kasparov în „me
ciul de prestigiu", cum este apreciat acest 
adevărat „război al gîndirii", A. Karpov 
intenționează să mai participe la mediul 
dintre echipa U.R.S.S. și selecționata lu
mii, pentru organizarea căruia Federația 
internațională depune eforturi uriașe. Sin

fotbal și ast® cît mai urgent, în inte
resul continuității de fond a performan
ței cu care ne-a obișnuit o echipă pe care 
Flacăra a susținut-o mereu pe motive 
bine întemeiate.

Nu se poate ataca performanța 
cea mai înaltă din Europa, așa cum spu
nea și Rodion Cămătaru. intr-un interviu 
recent, doar cu Bîcu, Bica, Sorohan, 
Badea la mijlocul terenului. Practic este 
inuman să le ceri unor băieți talentati 
dar nerodați să poarte din primul an de 
ieșire în lume responsabilitatea unei mari 
firme — Universitatea Craiova. Atit deo
camdată și nici măcar nu-i puțin atît.

Sperăm ca măcar acum, în oamenii 
buni din conducerea clubului și secției 
de fotbal să se trezească ambiția de a 
nu lăsa să se dărîrae un atît de frumos 
edificiu sportiv.

Altfel vom fi obligați să implorăm 
Salvați Universitatea Craiova de proprii 
ei conducători 1

gura întîlnire de acest gen a fost cea or
ganizată la Belgrad in anul 1970, cînd 
echipa sovietică a obținut victoria, deși la 
primele mese rezultatele au fost favora
bile «echipei restului lumii, în care a jucat 
și Fischer. Acel meci a rămas cunoscut 
în istorie .ca „meciul secolului". Reluarea 
acestui gen de meci întimpină mari pro
bleme de organizare, dar realizarea lui ar 
fi o șansă de emulație șahistă. Calculul 
hîrtiei dă cîștig de cauză echipei sovietice 
într-o confruntare cu talentele selecțio
natei din lume.

Victoria lui Kasparov în meciurile can- 
didaților este in continuare comentată. 
Marele maestru E. Vasiukov consideră că 
victoria tînărului șalanger a fost pe deplin 
meritată, întrucît Kasparov s-a dovedit 
invulnerabil și nu a comis nici o greșeală 
gravă, dejucind intențiile agresive ale lui 
V. Smislov. Fostul campion mondial Smîs- 
lov declară după meci : „Sînt fericit că 
am făcut față unuia dintre cei mai dotați 
tineri jucători ai zilelor noastre. în fie
care zi am putut constata că am in fața 
mea un jucător inteligent care a atins un 
înalt nivel de maturitate... Partenerul meu 
a etalat o tehnică impecabilă, și nu mi-a 
dat nici o șansă".

„The British Chess Magazine" publică 
un studiu original al lui H.J. Gawlik din 
Scoția asupra partidelor carierei lui Kas
parov, care a atras Simpatia tuturor. Sînt 
analizate 384 de partide susținute în fața 
celor mai puternici jucători ai lumii. Stu
diul face o demonstrație bine documen
tată a extraordinarei consistențe a rezul
tatelor obținute de Kasparov cu piesele 
albe (113 victorii, 71 remize, 12 înfringeri) 
și a reducerii numărului de înfringeri cu 
piesele negre (82 victorii, 78 remize, 28 în
fringeri).

Comentatorii de presă văd. în Garri 
Kasparov pe viitorul campion mondial. 
Pregătirea lui Kasparov a început. Șalan- 
gerul declară : „Acum în pregătirea me
ciului pentru coroana mondială, antrenorii 
mei și cu mine nu intenționăm să schim
băm nimic într-o măsură radicală, vom 
perfecționa ceea ce există deja. Eu mă 
voi antrena fără a mai participa la turnee, 
căci în stadiul actual ele îmi sînt de-o 
mai mică utilitate. Una din armele vic
toriilor lui Kasparov cu piesele negre o 
reprezintă, apărarea siciliana. La în
ceputul anului acestuia Garri Kasparov 
a semnat, alături de antrenorul său Â. E. 
Nikitin, un nou titlu de carte: „Apărarea 
siciliana — Schewenningen". Kasparov își 
divulgă cu larghețe noile idei în acest sis
tem înainte de meci, știind desigur că 
Anatoli Karpov este un jucător desăvârșit 
îi? atacurile siciliene. Rămîne de văzut 
dacă tînărul șalanger va folosi această 
deschidere în meci sau va oferi surprize 
teoretice adversarului său în alte variante.

MARGARETA MUREȘAN ■

Rugby

R. C. Grivița Roșie a 

cucerit Cupa României 
în campionatul național de rugby al 

tării noastre, în afara echipelor militare 
Steaua și Dinamo precum și a echipe
lor studențești din marile centre (Bucu
rești, Iași. Petroșani. Timișoara. Baia 
Mare), printre echipele fruntașe care se 
impun în ierarhia competitională sînt și 
echipele muncitorești Farui — Constanța 
și R.C. Grivița Roșie din Capitală.

Anul acesta, onoarea disputării finalei 
„Cupei României" a revenit tocmai 
acestor două formatii redutabile. care 
ne-au reprezentat eu cinste si în nume- 
roâse turnee internaționale oferind tot- • 
odată, adesea, din pepinierele proprii 
noi cadre pentru .naționalele" de juniori, 
tineret și ..tricolori" sau pentru alte 
echipe divizionare. Amîndouă aceste for
mații avuseseră cinstea să întilnească, 
sub denumiri de ..selecționate", marea 
echipă a Scoției, câștigătoarea ..Turneu
lui celor 5 națiuni", realizând jocuri ex
cepționale și scoruri neprevăzut de 
strînse (3—6 si 18—28). îndeosebi perfor
manța grivițenilor s-a dovedit de excep
ție, ei neprimind nici un eseu si cedînd 
numai prin două lovituri de pedeapsă 
transformate, fată' de una singură !

Firiala Cupei dintre aceste două pu
ternice și ambițioase echipe a f<ht. tocmai 
de aceea, de o rară frumusețe în încleș
tarea ei, sub conducerea exemplară a 
arbitrului irlandez David Burnett și, în 
pofida alternantei pasionante • scorului, 
nu a fost de mirare faptul că partida s-a 
terminat la egal (18—18). trofeul reve
nind. conform regulamentului, echipei 
celei mai tinere, deci lui R.C. Grivița 
Roșie. Chiar dacă regulamentul ar fi 
prevăzut prioritatea numărului de eseuri 
înscrise, eîștigătoarea ar fi fost tot R.C. 
Grivița Roșie. întrucît. deși transforme- 
rul ei Radu Tudor a ratat nu mai puțin 
de 8 lovituri de pedeapsă, a .avut în 
schimb, prin aportul formidabil al jucă
torului Octavian Moraru, reveniri spec
taculoase si înscrierea a trei eseuri în
delung sprintate.

Performanta bucureștenilor apare astfel 
întru totul meritată, cu atît mai mult eu 
cît relevă principiul hiperbolizant „pri
mus inter pares".

Ea este., de fapt, încununarea unul 
bilanț pozitiv a activității primului nos
tru club de rugby în ultimii ani. activi
tate din care se impune să spicuim 
cîteva rezultate edificatoare. în 1982. R.C. 
Grivița Roșie cîștiga aceeași „Cupă a 
Federației" ca si acum, iar in turneul 
întreprins în Tara Galjlor obținea trei 
răsunătoare victorii dintre care cele 
asupra Selecționatei Mid District (14—14) 
și Cross-Keys (19—9).

în 1983 înfrânge echipa Toulonului 
(16—3) la București si în turneul din 
Franța obține egalitatea cu campioana 
Franței, Boziers (6—6), menținîndu-se la 
nivelul celor mai renumite cluburi de pe 
continent.

Crescîndu-și în permanentă cadrele 
proprii, deși .livrează" altor cluburi ju
cători gata formati, de talia unor Stoica, 
Enciu, Podărăscu. Codoi. nu încetează să 
ridice si să impună nume. noi ca Pașcu, 
Măcăneață, Stroe, Anton, Ilcă, Marin si 
mai ales această ..savantă" linia treia 
compusă din O. Moraru, Pongracz si 
Dineseu, jucători tineri care au contra
carat în mod strălucit iureșul internațio
nalilor scoțieni.

Tradiția de luptă și de muncă perma
nentă a vechiului club .muncitoresc 
C.F.R. înființat în 1933. s-a continuat 
prin generația glorioasă de după 28 Au
gust a lui Pîreălăbescu, Cocor, Milea, 
Zamfir, transmitindu-se . și îmbogătin- 

' du-se nu numai tehnica de specialitate 
ci si dragostea de , club, supremul. atu si 
suport prin care se obține durata si va
loarea spiritualizată.

în privința calificării, jucătorii mai 
vechi se străduiau să devie meșteri de 
șantier, cei de azi sînt aproape toti stu
denti. elevi la seral sau ingineri angre
nați. Ei se bucură de stima și iubirea 
muncitorilor Uzinei T.M.M.R. — Grivița 
Roșie, fiind sprijiniți si de directorul 
Vasile Mladin, vechi international rug- 
byst și „fost coleg" al jucătorilor de azi. 
conducător actual în cadrul. clubului, 
alături de care trebuie subliniat cu litere 
de aur aportul ingine ilor Ion Rocsin — 
vicepreședinte, cel m i vechi conducător 
al clubului. Dan So- leseu, fost jucător 
de înaintare. Coste: Stănescu, fost mare 
internațional, și Sahău Valeriu, secretaiul 
clubului. Sub conducerea tehnică a celor 
doi mari rugbyști români, inginerii Vio
rel Moraru si Radu Demian, Clubul 
muncitoresc R.C. Grivița Roșie se con
stituie o veritabilă școală contemporană, 
în care sportul si producția se îmbină 
armonios, cucerind deopotrivă un bine
meritat prestigiu international.

TVOOR GEORGE ■



Nimeni nu e singur

• Pe urmele lui HippocrHe, in „tratamentul termic'' al organismului • între Ethel și Jackie •

Printre chiparoși, 
soarele

S-a fixat în mintea noastră atunci, cînd 
Expo trona peste emblema și respirația ei 
încinsă la flacăra timpului următor. Cu 
trei decenii înainte de muchia veacului, 
Osaka își făcea steag din zborul peste 
timp, departe în timp. N-am șansă să re
văd pavilioanele acelea care ne suceau 
mintea, înșurubate în aer, indicatoare- 
avertisment, răsturnare de mentalități, 
salturi pline de grație peste trepte pe care 
nu am avut încă vreme să le numărăm. 
Trebuie căutată undeva rădăcina acestui 
imbold spre urcuș, nevoia de catapultare, 
pofta mistuitoare de personalizare, de 
dăltuire în marmură inoxidabilă, frizînd 
paradoxul.

Cred că aici sîntem. Aura de a doua ca
pitală sună a haină de împrumut. Nani
wa, orașul valurilor repezi, s-a născut 
acum 26 de veacuri. După 11 secole avea 
să devină capitală. Numele împăratului 
Nintoku, lui îi aparține decizia de a fixa 
aici capitala, stă rătăcit prin cronici. Vor 
face la fel suveranii de după. în port vor

. Dacă este să facem o comparație între 
hipertermie — metodă „nouă“ de luptă 
împotriva cancerului, despre care am scris 
în mai multe rînduri în revista noastră — 
și unul din tratamentele „clasice" (inter
vențiile' chirurgicale, preparatele chimice 
și radiațiile), trăsături comune am găsi 
.tocmai cu acestea din urmă. După cum 
radiațiile sînt în legătură cu oxigenul — 
celulele tumorale ori au foarte puțin, ori 
sînt total lipsite de oxigen și, de aceea, 
pentru a deveni vulnerabile, ele trebuie 
ionizate hipertermia își bazează efec
tul pe temperatura țesuturilor canceroase.

în esență, este vorba de faptul Că la 
temperaturi de 42—43 de grade Celsius 
celulele tumorale pier, în timp ce țesu
turile sănătoase suportă o asemenea tem
peratură timp de mai multe ore (bineîn
țeles, celulele canceroase sînt distruse și 
la temperaturi ce depășesc 42—43 de gra
de). Numită „descoperire" și atribuită 
unui om de știință din R.D.G.. hipertermia 
a fost, .în realitate, reinventată, căci ea 
era cunoscută încă de pe vremea lui 
Hippocrate, cînd se încerca vindecarea 
cancerului încălzind sau cauterizînd tu
moarea. în anii din urmă, specialiști din 
numeroase țări au început să acorde hi
pertermiei o atenție din ce în ce mai 
mare, s-au ținut mai multe congrese in
ternaționale consacrate acestui tratament 
(anul acesta, de pildă, sînt planificate nu 
mai puțin de cinci asemenea congrese in
ternaționale).

Disputa care s-a iscat între adepții 
hipertermiei generale (supraîncălzirea în

Abilitățile 
noii-iiasciiților

Un lucru e cert și a fost demonstrat în 
sute de feluri — copiii abia nășeați știu 
mai multe lucruri decît s-a putut ’ crede 
vreodată. Se infirmă astfel vechea con
cepție a filosofului englez John Locke po
trivit căreia mintea copilului este „tabula 
rasa", o tablă curată care așteaptă să fie 
scrisă. Părerea unanim răspîndită că nou- 
născuții văd mai puțin și știu și mai puțin 
a fost bazată mai ales pe amintirile con
fuze ale adulților despre propria lor co
pilărie. Robert Franz, psiholog, a fost'pri- 
tnul care, în 1958, a avansat ideea că ui- 

■ mirea copiilor în fața a ceva nou poate fi 
interpretată drept o formă de limbaj fără 
cuvinte. Această ipoteză ește prima din- 
tr-o lungă serie cu ajutorul cărora ș-a de
monstrat că nou-născutul este înzestrat cu 
surprinzătoare calități fizice și intelectua
le. Neuropsihologul Jacob Steiner a des
coperit că copiii de doar 12 ore, care încă

U-

AFORISME

Satiricul se sinucide cu lama 
uzată a propriei sale satire.

Excepția confirmă regula atîta 
timp cit ea supraviețuiește.

Multora le place să aibă un loc 
sub soare. Dar la umbră.

Jocul cu cărțile pe masă ! Ce risc!
Nu privi cu ochiul sufletului prin 

gaura cheii.
Șl picioarele pelerinului transpiră.
Ah, acești cocoșați care se cred 

atlanți !
Cînd împărații rămin gol, lacheii 

tsi smulg livrelele de pe trup. 

sosi cele dintîi statui budiste, trimise de 
regele Coreei la 553.

Cine ar crede ? La Kyoto ți-e simplu, 
nici la Nara nu-i greu. Aici, imposibil. 
Cine ar putea descifra în orașul de azi, 
în trepidația lui, în tresăririle lui, fie și 
în adîncimile lui. trăirile astmatice, febra 
bătăliilor pentru putere și mai cu seamă 
acumulările, depunerile, gîndurile de pu
tere într-un decor strivit de trecut, îm
bolnăvit de trecut, destinat să rămînă. ori- 
cît de zgomotos viitorul, pur și simplu 
trecut.

Poate a fost norocul la mijloc. Castelul 
constituie proba dorinței. 5 000 de lucră
tori au trudit pentru punerea lui pe pi
cioare. Avea să se țină cu dinții de cor
donul supraviețuirii. Avea să cadă cu un 
an inainte de anul morții lui Shakespeare. 
Distrugerea va fi legată de începutul erei 
Meiji, cînd armatele imperiale stau față 
în față cu partizanii șagunului. Dorința 
de a rămine în picioare a eșuat. S-a 
pulverizat sub lovitura evenimentelor și 
a neșansei. Tokugawa a preferat Eda. 
Osaka a intrat în tristețea adusă cu sine 
de statul în umbră.

Referirile la Osaka se fac în acești ter
meni. Orașul de locul doi. Din secolul 
XVIII capitala politică avea să preia și 
prerogativele de capitală comercială. To

tregului organism uman) și cei ce susțin 
hipertermia locală (se supraîncălzește 
doar țesutul bolnav) pare din ce în ce 
mai mult a se tranșa în favoarea acestora 
din urmă. în mod corespunzător, au evo
luat și mijloacele de încălzire, de la apa 
fiartă, pînă la aparatura de ultimă oră. 
Date noi cu privire la realizările din "Uni
unea Sovietică în această direcție aflăm 
dintr-un articol publicat în Komsomol- 
skaia pravda (reamintim că despre pre-

Noutafi hi hipertermie
ocupările savănților sovietici față de noile 
metode de terapie' a Cancerului am scris 
în nr. 49/1983 al Flăcării).

Potrivit articolului din ziarul sovietic, 
cele mai serioase succese în hipertermia 
locală sint legate de folosirea cîmpuri- 
lor cu unde de frecvență medie. Baza 
tehnică a acestui, tratament a devenit 
aparatura specială creată de colectivul 
condus de academicianul N.D. Deviatkov. 
Se dezvoltă activ și hipertermia pe bază 
de unde ultrascurte. Folosindu-se apara
tele cu electrozi, construite de V.F. Lopa
tin, doctor in științe medicale, în U.R.S.S., 
a fost creat primul cabinet de hiperter
mie locală pe bază de unde ultrascurte. 
La limita dintre tumoare și țesuturile să
nătoase, temperatura este de qbicei mai 
scăzută — o parte din căldură se pierde 
datorită circulației sanguine —, și dacă 

n-au gustat laptele mamei, apreciază gus
tul apei cu zahăr, dar fac o grimasă de 
dezgust, cînd simt acreala lămîii. Și din 
punct de vedere olfactiv nou-născuții sînt 
foarte sensibili, distingînd fără ezitare mi
rosul bun (esența de banane) de cel rău 
(untura de pește). La început, simțul ve
derii copilului este foarte rudimentar dar 
se dezvoltă în mare viteză. La opt săptă- 
mîni un copil este capabil să distingă o- 
biectele înconjurătoare după formă și cu
loare, manifestînd preferințe pentru roșu 
și albastru și fiind imposibil de înșelat 
cînd reclamă, cu glas puternic, ceva. în 
comparație cu văzul, auzul .copiilor func
ționează încă înainte de naștere, acumu- 
lînd și memorizînd o vastă gamă de su
nete. S-a constatat că ei ațipesc cînd aud 
înregistrarea bătăilor inimii sau a altor 
sunete ritmice. Explicația rezidă în. obiș
nuința fătului cu bătaia inimii materne ps 
care o percepe ca pe un sunet familiar. 
Inteligența copiilor se dezMoltă cu mult 
înainte de însușirea limbajului.

La Harvard, cercetătorii - au făcut 
un experiment revelator pentru 
inteligența umană în primele

“—~ Roza viaturilor •----  

Stanislaw Jerzy Lee (Polonia)
Cile unul își consideră exhumarea 

drept înviere.
Nu-ți vîri capul în nisip. Nu scuti 

munca groparilor.
„Capul sus !“ spunea călăul, în 

timp ce-i petrecea juvățul de gît.
Și la trecerea Styxului tremură 

oamenii de teama înecului.
N-arunce mănușa cel cu mîinile 

murdare.
Omul nu e singur. Cineva totuși 

ii păzește.
Marii somnambuli n-au nevoie 

de lună.
Cine a fost odată monument, 

anevoie va accepta să stea model. 

tul va rămîne de acum încolo marcat de 
povara locului dar. Chiar dacă nimic nu 
este uitat pentru a încărca salba de me
rite, centura cu diamante, nici ele puți
ne, aici lipsite de har autentic dar... Nu 
lipsesc sanctuarele, nu lipsesc grădinile, 
nici poeții care le-au cîntat, nici pictorii 
care le-au fixat în cadră. Cîte nu sînt... 
Josa Buson se numără printre ei. Acest 
haiku îi aparține : zile domoale trecind, 
adumndu-.se / cit de depărtat este trecu
tul ! Ca și următoarele :

Soarele pe ducă / pășește pe coada / 
fazanului

Primăvara, călătoare, / șovăie în ultimele 
flori de cireș 

Tinguindu-se după primăvară / el se 
pierde printre chiparoși.

Tînguirea se pierde azi printre chipa
roși cu înfățișări bizare, florile de cireș 
pîlpîie cînd le vine vremea între aceleași 
trufașe siluete ale prezentului.

Osaka, îmbolnăvită de gîndurile concu
renței, s-a descoperit pe sine planturoasă, 
minată de orgoliu, neputincioasă în a-și 
depăși condiția dar sigură pe resurse 
nearătate încă.

Expo ’70 arunca în eter strigătul adre
sat veacului următor.

NEAGU UDROIU

aici celulele maligne supraviețuiesc, ele 
devin totuși, din cauza încălzirii, mult mai 
sensibile la. mijloacele pe care le numim 
deja tradiționale, cum sînt ionizarea prin 
radiații și preparatele chimice. în plus, 
după „tratamentul termic" al tumorii, or
ganismul recunoaște cu mai mare rapi
ditate „dușmanul" și începe să lupte mai 
activ cu metastazele.

Nu este omisă, nici de astă dată, inter
acțiunea dintre hipertermie și hiperglice- 

• mie. Se știe că celulele tumorale, care se 
dezvoltă rapid, au nevoie de alimentație, 
apetitul lor este enorm, fiind capabile să 
descompună și să digere o imensă can
titate de glucoza și, ca urmare, țesutul tu
moral se subacidulează. Dacă însă în or
ganism se introduce o cantitate însemnată 
de. glucoză, se creează o hiperglicemie ar
tificială, celulele canceroase se „supraali- 
mentează" și devin cu mult mai sensibile 
la ionizarea prin radiații, la hipertermie 
și la chimioterapie. Pentru că în prezent 
oncologilor le este clar că adoptarea doar 
a unei singure metode nu are suficientă 
eficacitate. Tocmai pentru a mobiliza toa
te posibilitățile de combatere a „bolii se
colului" Academia de Științe Medicale și 
Academia de Științe a U.R.S.S. au elaborat 
un program care unește savanți din cele 
mai diferite specialități — medici, biologi, 
fizicieni, chimiști. Ingineri, matematicieni 
— reprezentanți ai 26 de institute de cer
cetări din Uniunea Sovietică. în cadrul 
programului, hipertermiei i se rezervă un 
loc important.

ION D. GOIA ■

zile de viață. în preajma copiilor de 
două săptămînl a fost amplasat un cub în 
mișcare lentă. Cînd traiectoria cubului pu
tea deveni periculoasă, cu mult timp îna
inte de a-i atinge, copiii s-au ferit și au 
început să țipe. Capacitatea lor de a pre
vedea traiectoria cubului e incredibilă, 
spunea psihologul Jane Flannery. Cum 
reușesc nou-născuții să deprindă acțiuni 
de acest gen este încă un mare mister. 
Cei mai mulți experți opinează că infor
mațiile de care dispune copilul sînt trans
mise genetic. La naștere, susține Lewis 
Lipsitt, directorul Centrului pentru studii 
asupra copiilor din S.U.A., omul este per
fect pregătit să înfrunte problemele pri
melor luni de viață, cum să mănînce, cum 
să mențină contactul cu alte persoane, 
cum să se apere de stimuli! nocivi. Din 
păcate, aceste abilități se pierd după cî
teva luni, o dată cu apariția primelor sem
ne ale limbajului. Ce., se întîmplă ? Spe
cialiștii caută explicații, greu de găsit la 
ora actuală. Oricum, studiile întreprinse 
sînt de natură să ajute enorm părinții și 
medicii în îngrijirea nou-născutului.

R, IOAN @

Feriți-vă de piromanii care au 
ambiția să poarte-n față făclia po
poarelor.

Cîteva lacrimi picurate Pe singe. 
— Ce trandafiriu !

„Messieurs faites vos jeux !“ Pă- 
mintul se rotește.

Nu flirta cu bucătăreasa tiranu
lui ! Te-ai putea otrăvi cu șnițe
lul său.

Și morții tac, pînă vine timpul 
care vorbește pentru el.

Nu mai există întoarcere din fața 
Iadului. Prea ne-am înmulții.

In românește de 
PETRE STOICA ■

Mondo umana?

Al doilea intermezzo
Cunoscuta scriitoare Pearl S. Buck este 

și autoarea unui volum — „Femeile Ken
nedy" — care s-a bucurat de un real succes, 
fiind dealtfel tradus în mai multe limbi 
și cunoscînd numeroase ediții. Rose, 
mama, Ethel, soția lui Robert, Jackie, 
fosta primă-doamnă a Americii din pri
mii ani ai deceniului al șaptelea, apoi fosta 
soție a senatorului Edward sînt în prim 
planul cărți} de față. De aceea, deschi- 
zînd această paranteză la relatarea unora 
din considerentele și episoadele reconsti
tuite de medicul legist dr. Thomas No
guchi într-o altă carte („Coroner"), vom 
mai zăbovi puțin și asupra perechii Ethel- 
Jackie. De fapt, e impropriu spus pere
che, pentru că, așa cum se va vedea, erie 
vorba mai curînd de o opoziție totală. 
Pearl S. Buck, citindu-1 pe defunctul se
nator, scrie despre Ethel :. „Ea este un 
mare sprijin pentru un soț — spunea Ro
bert Kennedy despre soția sa, după 18 ani 
de căsătorie ; întotdeauna crede că eu sînt 
cel care are dreptate și nu ceilalți". Au
toarea a reușit apoi să reconstituie și un 
alt episod foarte important din viața lui 
Bob și implicit să sugereze discretul și 
eficientul rol din umbră al doamnei Ethel: 
„Cînd el (Bob — n.n.) discuta cu restul f 
miliei dacă trebuie să lupte pentru px 
ședinție, soția sa știind, fără îndoială, ca 
el dorea aceasta, îl sprijinea în pofida 
tuturor obiecțiilor. în plus, a insistat ca 
el singur să ia hotărîrea. Ea spunea : 
«aceasta demonstrează cît de mare este 
Bobby. A ascultat toate părerile și apoi 
a procedat cum a crezut el de cuviință»". 
Sigur, Pearl Ș. Buck a scris cartea după 
evenimentele tragice cărora le-au căzut 
victimă John și Robert, așa îneît unii ar 
putea-o acuza de' tentativă de a prezenta 
idilic unele fapte sau comportări. E posi
bil ca scriitoarea să fi fost contaminată 
de o asemenea atitudine dar la fel de evi
dent este că, în ce-o privește pe Ethel, nu 
â fost nevoie de așa ceva : „S-ar putea ca 
acum să regrete, după acel asasinat ce a 
zguduit-o pe ea și întreaga lume ? Cred 
că nu. Dacă s-ar fi lăsat influențat și ar fi 
renunțat, nu ar fi fost bărbatul pe care 
ea îl Iubea". Și, în fine, o succintă ca
racterizare a doamnei Ethel aparținînd 
scriitoarei : „Nu este o femeie artificială: 
este simplă, naturală, amabilă, veselă. Cu 
toate că este bolnavă, nu se plînge, nu se 
plîngea nici măcar soțului său. Dacă este 
supărată, ceea ce se întîmplă foarte rar, 
spune tot ce simte și apoi uită totul. Este 
o femeie cu judecată sănătoasă și deloc 
calculată. Nu mi-o pot imagina făcînd 11’ 
de farmecele ei".

Jackie, în schimb, voluntara Jacquelh 
din fire, ș-a închis în ea însăși încă de la 
jumătatea anilor ’50, atît din cauza unor 
eșecuri ale familiei sale, cît, mai ales, din 
motive personale. A devenit un personaj 
foarte controversat, capabil ca, printr-un 
gest anume, cu alură firească, naturală, 
să stîrnească extazul celor din jur, pen
tru ca apoi, prin altul, calculat, rece să-și 
atragă oprobriul acelorași, sau al celor mai 
multora dintre ei. Americanii nu-i iartă 
niciodată mariajul cu „Ari" Onașsis, în 
special cînd au aflat că ea a zi da după 
ce armatorul miliardar i-a promis că, în 
cazul decesului lui, îi oferă ca moștenire 
circa șase milioane dolari. Cînd, în 1979, 
a împlinit 50 de ani, Jackie primea încă 
400—500 scrisori săptămînal din care mai 
mult de o treime „conțin insulte sau de
clarații înfierbîntate" (Paris Match) pe 
marginea căsătoriei cu „Ari". A fost com
parată cu Scarlett O’Hara, eroina încrîn- 
cenată în a obține, întotdeauna, ceea ce 
dorea, din „Pe aripile vîntuluî". Poate 
nu s-a greșit. Deviza ei o demonstrează : 
„Tomorrow is another day — mîine este 
o altă zi“.

DUMITRU CONSTANTIN S
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Raffaella 

cea scumpă
Timp de 100 de minute, de 5 ori pe 

săptămînă, centralele telefonice din Italia 
sînt paralizate. Roma nu primește și nu 
transmite convorbiri. De la Bari la Napoli 
£ o întreprindere riscantă să încerci for
marea unui număr între 12 și 14. Toată 
lumea îi telefonează ei. Raffaellei Carra, 
devenită de cîteva luni cea mai îndră
gită prezență a televiziunii italiene (RAI). 
Emisiunea ei „Pronto... Raffaella ?“ are 
un succes nebun — în trei luni audienta 
pe canalul I la această oră ingrată a cres
cut de la 0 la 10 milioane telespectatori 
— datorat, spun specialiștii unei formule 
simple și la îndemîna oricărui realizator : 
să iei spectatorii drept ceea ce sînt, oa
meni obișnuiti, dornici de informații ac
cesibile, de spectacole pline de bun-gust 
și, de ce nu, de jocuri copilărești. Cînd 
Raffaella întreabă cîte boabe de orez sînt 
într-un vas de sticlă pe care-1 prezintă 
telespectatorilor, telefonia italiană se 
blochează. Toți vor să răspundă pentru 
că învingătorii vor fi invitatii ei și vor 
primi premii substanțiale. O gospodină 
din Viareggio a cîștigat 17,4 milioane lire 
pentru că a nimerit un răspuns !

Care-i explicația acestui succes mon
stru ? Raffaella se poartă ca un om obiș
nuit confirmînd. cu fiecare emisiune, 
titlul de „regina lui așa-și-așa". Nu cîntă 
formidabil, nu dansează trăsnitor. nu re
cită ca Eleonora Duse, nu e . frumoasă 
să-ți ia mințile... dar are cite puțin din 
toate.. La 40 de ani, cu entuziasmul ei 
debordant, eu naturalețea cu care-și ac
ceptă propriile limite, cu umorul cu care 
face gafe (într-o zi l-a prezentat ca invi
tat pe cîntăretul Ivan Cattaneo iar în 
studio, spre disperarea regizorului Bon- 
compagni, a intrat ministrul Pier Luigi 
Romita), ea a cucerit pe toată lumea. Și, 
mai ales populația casnică, gospodinele 
care între aspirator și cratiță au posibili
tatea de a uita pentru două ore de con
diția lor; „Forța mea stă în sinceritate, 
declara Raffaella, în faptul că mă inte
resează oamenii. încerc să le scot la su
prafață adevăratele sentimente, fie că 
sînt miniștri, dntăreți celebri sau oameni 
simpli. Azi. cînd nimeni nu ascultă pe 
nimeni eu ascult cu atenție pe toată lu
mea. A ști să asculți e o artă". Povestea 
acestei emisiuni, simplă dar plină de ha~ 
ruri, a început cu puține luni în urmă si 
a bulversat Peninsula. Raffaella era 
disputată de rețelele TV private care o 
solicitau pentru emisiuni shoking, în mă
sură să dea lovitura de grație televiziunii 
naționale. S. Berlusconi, proprietarul ca- 
riăîului 9 TV, i-a oferit 10 miliarde lire 
pe trei ani, adică cel mai fabulos contract 
din lumea spectacolului italian. Italia și-a 
ținut respirația. Și Raffaella a refuzat, 
salteaua de lire din... sentimentalism.
„Pentru că RAI a fost la originea succe
selor mele — a explicat ea — mă simt 
datoare să-mi pun talentul în slujba a- 
eestel rețele". Natural, oferta lui ' Ber
lusconi i-a crescut acțiunile iar RAI a 
trebuit să marșeze. Așa că Raffaella a 
semnat un contract, pentru „doar" 6 mi
liarde lire pe trei ani — circa 3 750 000 de 
dolari ! contract care a declanșat o ade
vărată furtună „a l’italiano". De o parte
s-au situat cei care susțin că talentul se 
plătește, iar într-o economie de piață suc
cesul cheamă banii, de cealaltă — cei care 
consideră suma drept „imorală" ’în con
dițiile crizei economice mondiale .Miniștri, 
senatori, oameni de afaceri, directori de 
canale TV. simpli cetățeni au participat 
cu însuflețire tipic latină la disputa care 
a dat câștig de cauză Raffaellei și tele
viziunii naționale. După cum evoluează 
lucrurile, adevăratii cîștigători sînt tele
spectatorii cărora li se oferă o emisiune 
completă din care nu lipsesc muzica, 
umorul, dansul și sportul, întîlnirile cu 
personalități ale vieții politice, economice 
și culturale italiene, jocurile și plăcute 
momente de pălăvrăgeală amuzantă. E 
scumpă Raffaella dar face — e concluzia 
la care a ajuns publicul italian a cărui 
opinie este, la urma urmei, singura care

IOAN ROȘCA Si
contează.

După SLOVENKA —- Cehoslovacia

Viitorii ingineri ai
„L-am prins pe Solar Max și-l vom 

aduce acum la navetă". O frază anodină 
care anunța insă o nouă premieră cos
mică. un eveniment care nu va râmine 
desigur fără consecințe : se reușea, pen
tru prima dată in istoria cuceririi spa
țiului cosmic, recuperarea pe orbită a 
unui satelit defect. Era o demonstrație 
că zborurile cosmice nu se limitează 
doar la lansarea unor sarcini utile sau 
la experiențe de laborator, că s-a intrat 
deja in faza activității cosmice utile, 
cind spațiul extraterestru nu mai consti
tuie doar un domeniu de explorare a 
necunoscutului, ci devine o extindere a 
cîmpulhi de muncă al omului. Astronau- 
ților-eroi de la începuturile aventurii în 
cosmos le succede, de acum încolo, o 
nouă specie de astronauți. Prin formație, 
dar și prin capacitatea lor de a. se mișca , 
mai liber în spațiu, aceștia se prefigu
rează în muncitorii și inginerii cosmosu
lui, care mîine vor construi pe orbită 
stații spațiale locuite, sateliți de mari . 
dimensiuni și vor asigura un gen de’ 
„Satellite-Service" intervenind oriunde 
va apărea o defecțiune, a aparatajului 
plasat în spațiul extraterestru.

Operațiunea efectuată la 10 aprilie,, de 
cei cinci astronauți ai navetei spațiale 
americane „Challenger" are deja valoare 
de exemplu in acest sens. Desigur, ca și în 
zborul precedent al navetei, despre care 
publicația noastră a relatat cu cîteva 
săptămîni în urmă, lucrurile nu au evo
luat fără nici un fel de probleme. Cos
mosul oferă încă tot felul de surpriza.

Peste trei decenii 
in celula marții

Shigeyoshi Taniguchi, un japonez in 
vîrstă de 53 de ani, era gata să fie exe
cutat prin spinzurare, deși era nevinovat. 
Condamnat la pedeapsa capitală pentru 
omucidere, el a fost achitat de curînd, 
după un al doilea proces. Pentru această 
achitare el a trebuit să aștepte în spatele 
gratiilor 34 de ani dintre care 32 în si
nistra celulă a condamnatilor la moarte.

Totul a început pentru Taniguchi la 1 
august 1950. în acea zi tînărul în vîrstă 
de 19 ani a fost arestat sub grava acuzație 
că - în urmă cu cîteva luni l-ar fi ucis 
pe comerciantul de orez Shigeyo Kagawa, 
63 de ani, pentru a-1 prăda. Deși după 
patru luni de interogatorii a mărturisit 
că este vinovat, la proces el și-a retractat 
declarațiile argumentînd că i-ar fi fost 
smulse cu forța. Totuși tribunalul din 
Takamatsu l-a condamnat la moarte în 
1952, sentință care a fost confirmată si 
de Curtea Supremă în 1957. Un nou recurs 
este respins în anul următor, tot de 
Curtea Supremă. Acuzatul a trebuit să 
aștepte anul 1976 pentru ca dosarul său 
să fie redeschis. Urmează o procedură 
complicată și cel de-al doilea proces al 
acuzatului se deschide în 1981 ! Âu fost 
necesari încă trei ani pentru ca în cele 
din urmă judecătorul Furuichi să-1 de
clare nevinovat și să dispună eliberarea 
lui din închisoare.

Liber pentru prima dată după 33 de ani 
și 11 luni, Taniguchi, care a devenit, în
tre. timp, un adevărat filozof, a declarat

Secretul „învierii"
hait ieni lor

Printee țăranii haitieni este foarte răs- 
pîndită credința despre așa-numiții 
„zombi" — oameni care, *sub influenta 
„vrăjitor", mor, iar ulterior, datorită ace- — 
lorași „vrăji", inviază. în „cea de-a doua “ 
viață" a Tor, aceste persoane nu-și mai 
aparțin, pentru că nu-și mal aduc aminte 
nimic din viața tor precedentă și devin 
forță de muncă gratuită, de obicei sclavi 
pe plantațiile de zahăr.

Oamenii de știință au respins, se înțe
lege, astfel de legende. Iată însă că în pri
măvara lui 1980, în piața unui sat haitian 
a avut loc o întimplare neobișnuită. Un 
necunoscut s-a adresat unei femei, spu- 
nind că este fratele ei care... a murit în 
1962. Ca dovadă, el s-a numit cu porecla 
pe care o purta în copilărie. Acest om, 
Claudius Narcis, a povestit că cel care l-a 
transformat în zombi a fost fratele lui, ca 
pedeapsă pentru refuzul de a-i ceda par
tea sa din pămîntul pe care-1 moșteneau 
împreună. După „înviere", a lucrat doi 
ani pe o plantație de zahăr. La moartea 
stăpânului, robii de pe plantație au fost 
eliberați, și de atunci Narcis a hoinărit 
prin sate, ăscunzîndu-se de fratele său. 
întâmplarea a atras atenția directorului 
Centrului de psihiatrie din Port-au-Prince. 
De obicei, așa-numiții zombi s-au do
vedit a fi simple victime ale epilepsiei, 
alcoolismului sau bolilor psihice. De 
astă, dată însă, moartea lui Narcis fusese 
realmente înregistrată in spitalul „Albert 
Schweitzer" din Deux-Chapelle. Totodată, 
bărbatul care pretindea că este Narcis 
cunoștea cele mai intime întîmplări le

cosmosului
cărora astronauții trebuie Să le găsească 
soluții inedite. în orice caz, treptat, ex
periența cosmică se acumulează și cei 
aflați in spațiul extraterestru sînt con
fruntați cu tot mai puține necunoscute. 
Și de această dată au fost efectuate mai 
multe tentative de recuperare a sateli
tului de observații solare „Solar Max" 
(greu de 2,2 tone, defect din 1980, după 
6 luni de la lansare). Duminică, 8 apri
lie, George Nelson a eșuat în încercarea 
sa deoarece nu a putut frina de unul 
singur rotația satelitului. Nici încercarea 
efectuată în aceeași zi de Terry Hart de 
a „culege" satelitul cu ajutorul brațului 
articulat al navetei nu a avut mai mult 
succes. A urmat o adevărată „consfă
tuire cosmică" în cursul căreia echipa
jul navetei și cei de la centrul de diri
jare de pe pămint au căutat să găsească 
noi soluții pentru aducerea satelitului la 
bordul navetei. Și iată, marți, 10 aprilie, 
are loc o nouă și ultimă tentativă (dato
rită epuizării rezervelor de combustibil 
ale M.M.U. —sistemului de propulsie in
dividual) de recuperare a lui „Solar 
Max". După ce comandantul, Robert 
Crippen a dirijat cele 105 tone ale na
vetei sub satelit, Terry Hart a început 
o delicată manevră cu brațul articulat 
al. navetei reușind in cele din urmă să 
captureze prețioasa „pradă". Partea mai 
dificilă a misiunii se încheiase cu succes. 
Urma insă un nou moment greu — repa
rarea elementelor defecte ale lui „Solar 
Max". Și n-a fost deloc ușor, în condi
țiile de imponderabilitate din spațiu. S-au

Întrebări fără răspuns
Scandalul, fără precedent în fotbalul 

belgian, a izbucnit tîrziu, dar s-a lă
sat cu sancțiuni drastice. Judecătorul 
Guido Bellemans constatase că o mare 
sumă de bani (600 000 de franci) a ieșit 
în 1982 din contul clubului Standard 
Liăge fără adresă, fără justificare, dar 
n-avea probe. Președintele clubului, 
Roger Petit, „părintele" profesionismu
lui belgian, și antrenorul Raymond 
Goethals, fost director tehnic al națio
nalei „diavolilor roșii" („autentică 
figură de legendă", după „France 
Football"), au scăldat-o, căutînd să-l 
inducă în eroare. Dar Eric Gerets, că
pitanul echipei reprezentative și (din 
1983) component al lotului lui A C. Mi
lan. n-a rezistat unui interogatoriu de 
15 ceasuri, recuno.scînd că, pentru a fi 
sigură de cîștigarea titlului în 1982, 
Standard a oferit 420 000 de franci (în 
ce buzunar o fi intrat diferența ? !) 
clubului Waterschei Thor. Eu am înmî- 
nat banii, echivalentul primelor noas
tre de joc, lui Roland Janssen de la Wa-

că nu este surprins de faptul că în cele 
din urmă a fost achitat și a relevat că 
în tot acest timp a avut încredere de
oarece era sigur de- nevinovăția sa. El a 
primit pentru calvarul său despăgubiri 
considerabile, cu care dorește să-și cum
pere o fermă și să înceapă să se ocupe 
de cultivarea pămîntului. Acest om atît 
de încercat de suferință nu păstrează ran
chiună celor care i-au furat peste trei 
decenii din existență. „După ce am făcut 

gate de perioada copilăriei lui. Familia 
și două sute de alți oameni l-au recu
noscut. Faptul era deci incontestabil.

Cercetând cazul, psihiatrul amintit a 
ajuns la concluzia că Narcis fusese otră
vit cu o substanță al cărei efect consta în 
încetinirea bruscă a funcțiilor vitale. în 
istoricul bolii era consemnat că înainte 
de a muri bolnavul suferise de hipoter- 
mie și de hipotonie. Potrivit documente
lor, el ar fi murit.de paralizie generală. 
Prin urmare, se poate deduce că „moar-

DE PE TOATE MERIDIANELE
tea" zombilor este falsă, că-i vorba de 
o stare provocată intenționat de indivizi 
interesați spre a putea ulterior dispune 
de cel „decedat". Dar cum se petrece acest 
lucru ? Alte cercetări au dezlegat și 
această enigmă. După ce victima, consi
derată de toată lumea trecută in lumea 
drepților, este „înviată", i se dă forțat să 
mănînce o pastă preparată dintr-o varie
tate locală de laur, denumit „castravetele 
lui zombi". Alcaloizii pe care această plan
tă îi conține provoacă amnezia, omul nu 
mai știe cine a fost înainte, iar „vrăji
torii" îl transformă in sclav.

Dupâ 12 ani
Lumea a urmărit vreme îndelungată eu 

emoție lupta pentru supraviețuire a lui 
David, un copil american care s-a născut 

folosit șurubelnița și cleștele de tăiat 
metal. George Nelson și James Van Hot- 
ten afirmau că operațiunea efectuată da 
ei echivala cu „a face chirurgie cu mâ
nuși de box". Și totul sub presiunea psi
hologică a unui posibil eșec care ar fi 
însemnat transportarea satelitului pe pă- 
mînt pentru a fi supus unei revizii gene
rale. O asemenea eventualitate ar fi 
echivalat cu un eșec al acestei misiuni 
pentru care N.A.S.A. a investit circa 50 
milioane de dolari. Și totuși in ciuda 
condițiilor grele, operațiunea de repa
rare s-a soldat cu o reușită totală și 
„Solar Max" a fost replasat pe orbită.

Insă, dincolo de succesul recuperării 
acestui satelit, importante sint perspec
tivele de viitor deschise prin operațiunea 
respectivă, în special in ce privește 
recuperarea sarcinilor utile. N.A.S.A. are 
deja in vedere un proiect ambițios — 
recuperarea în cursul următoarelor zbo
ruri a celor doi sateliți de comunicații —■ 
Palapa-B2 și Westar-6 — a căror lansare 
a fost ratată de „Challenger" in luna fe
bruarie, precum și a satelitului de ob
servație a Terrei „Landsat-4“, în pană , 
de mai multe luni în spațiul cosmic. 
Deocamdată operațiunile „mecanicilor 
spațiului" sînt limitate la orbite joase. 
Pentru etapa următoare se are in vedere 
crearea unor sisteme care să permită 
atingerea de către navete a orbitei geo- 
staționare (la altitudinea de 36 000 kilo
metri) unde sînt plasați cei mai mulți 
sateliți de telecomunicații, de televiziune 
directă și de meteorologie. Viitorii ingi
neri ai cosmosului nu vor avea, se pare, 
nici o clipă de răgaz !

ROMEO NĂDÂȘAN ■
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terschei, a adăugat Gerets, după care 
am cîștigat meciul eu 3—1.

Federația, cum ziceam, a tăiat în 
carne vie. Chiar cu riscul de a lăsa 
naționala fără 5—6 titulari înaintea 
europenelor, a suspendat 9 jucători. în
tre care și pe Gerets (pe doi ani). Pe 
Petit si pe Goethals i-a scos din via
ța sportivă.

Acum, că afacerea s-a stins (recursu
rile n-au ajutat la nimic), stau și mă 
întreb nedumerit : de ce-o fi avut 
Standard nevoie să cumpere meciul 
acela, ultimul din acea ediție de cam
pionat, cînd ea juca acasă (pe 
„Sclessin"). cînd echipa îi era completă, 
și cînd se afla în fruntea clasamentu
lui cu două puncte avans față de An
derlecht ? ! Vrînd să găsesc un răspuns 
plauzibil, am cercetat în colecții, dar 
m-am încurcat și mai tare : din 1969, 
Waterschei nu mai izbutise un rezultat 
egal la Lidge ?! Iar ea, și cu asta am 
pus punct, se afla la ora partidei in
criminate pe un liniștitor loc 6 ? !

Ciudate sînt Uneori, veți fi de acord 
cu mine, căile fotbalului.
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primii pași în societate — afirmă el — 
totul mi se pare frumos". Cazul lui Tanf- 
guchi a provocat o mare emo’ie în rîn- 
durile opiniei publice. Mai ales că anul 
trecut un alt condamnat la moarte. Sakae 
Menda, a fost declarat nevinovat tot după 
34 de ani petrecuți în celula condamnați- 
lor la moarte...

N. ROMEO H

.cu o anomalie extrem, de rară — nu-i 
funcționa sistemul imunologic și era, prin 
urmare, vulnerabil la orice infecție. De 
aceea, imediat după naștere David a fost 
introdus, intr-o sferă de plastic sterilă. 
Cînd a Împlinit 6 ani. Administrația națio
nală pentru aeronautică și cercetarea spa
țiului cosmic din S.U.A. (N.A.S.A.) i-a 
construit un costum special, asemănător 
cu cel de cosmonaut, în care David a 
putut să-și părăsească locuința lui de

• plastic. Băiatul însă a crescut, costumul 
i-a rămas mic, și el a trebuit să se în
toarcă din nou în nesuferita cameră de 
plastic de la Spitalul de copii din Huston. 
Cu cit va timp în urmă, chirurgii de la 
Colegiul medical din Baylors au decis să-l 
supună unei operații riscante. Ei i-au 
transplantat celule de măduva spinării re
coltate de la sora sa in vîrstă de 15 ani, 
in speranța că acest lucru va ajuta la 
intrarea în acțiune la băiat a mecanismu
lui de apărare. Și într-adevăr, con’inutul 
în imunoglobulină și limfocite in organis
mul lui David a început să crească. în 
consecință, băiatului i s-a permis să-și 
părăsească domiciliu] lui de plastic, iar 
mama copilului a putut, după 12 ani. să-și 
îmbrățișeze fiul. Operația a fost conside
rată ca „a doua naștere" a lui Divid. Din 
păcate, după operație a trăit numai 16 
zile. La un moment dat s-a produs o in
flamare a organelor interne, a apărut he
moragia în intestine, a început acumula
rea de lichid în plămîni și în curînd a 
survenit moartea. Săvanții consideră că 
aceste complicații care au apărut s-au da
torat transplantului de măduvă spinală, 
care a provocat o creștere anormală a 
unor celule.

ION D. GOIA B

murit.de


Cel mai frumos și mai bogat an fotbalistic 
din istoria clubului Dinamo București

începem azi, cu Dinamo București, prezen
tarea echipelor românești de fotbal care și-au 
cîștigat dreptul de a juca, din toamnă, in 
competițiile europene, urmînd să continuăm 
în numerele viitoare cu Steaua, Universitatea 
Craiova și Sportul studențesc. Chiar dacă, 
în numărul trecut al revistei, am acordat un 
spațiu amplu victoriei echipei din Ștefan 
cel Mare în Cupa României, după ce tot ea 
triumfase și în campionat, revenim acum, 
subliniind că, prin realizarea eventului, Di
namo n-a făcut altceva decît să, confirme pe 
plan intern valoarea dovedită în arena inter
națională. Unde, reamintim cu plăcere, ș-a 
distins în mod deosebit, calificîndu-se pînă 
in semifinalele C.C.E. și fiind învinsă de 
viitoarea cîștigătoare a trofeului, Liverpool.

După ani și ani de muncă, strădanii și 
căutări, Dinamo a ajuns la maturitate și echi
libru. Dublul ei- succes s-a dovedit pe deplin 
meritat, el ăpărînd ca o consecință logică a 
talentului, ambiției și perseverenței jucători
lor, a inteligenței și lucidității antrenorilor 
Nicușor și Dinu, ă modului competent în care 
ministerul tutelar, clubul și secția de fotbal a i 
înțeles să îndrume și să sprijine demersul 
spre înalta performanță.

Victoria lui Dinamo, ca să numim cu un 
cuvînt cucerirea celui de al 12-lea titlu de 
campioană și eiștigarea celei de a 5-a Cupe 
a României, a fost, mal presus de orice, a 
spiritului de echipă. A încrederii în pro
priile forțe. A dragostei și abnegației pentru 
culorile clubului. Dinamo s-a arătat, cu ade
vărat, formația cea mai puternică, cea mai 
riguroasă, cea mai constantă. Deși a avut de 
luptat pe 3 fronturi, în C.C.E., campionat și 
cupă, ea și-a dozat foarte bine eforturile și, 
in finalul sezonului, a tranșat în favoarea ei; 
tocmai prin punerea în valoare a calităților 
enumerate, rivalitatea cu Steaua, realizînd un 
an ’•odnie, fără precedent.

Nu ne rămine, înainte de a da cuvîntul 
antrenorului Dumitru Nicolae-Nicușbr, decît 
iă-i mai felicităm b dată pe dinamoviști, urîn- 
lu-le mult succes in viitoarea ediție a Cupei 
campionilor !

Fotografie de VICTOR RADULESCU ■

In sezonul încheiat, antrenorii Dumitru Nicolae-Nicușor și 
Cornel Dinu au avut la dispoziție următorul lot :

Dumitru MORARU (căpitanul echipei, născut la 8 mai 1956, 
înălțime 1,85 m, greutate 80 kg) ; Constantin EFTIMESCU 
(15 iunie 1952, 1,82 m, 73 kg) ; Ovidiu BARBA (18 noiembrie 
1964, 1,84 m, 76 kg) ; Mircea REDNIC (8 aprilie 1962, 1,70 m. 
66 kg) : Ioan MĂRGINEAN (13 octombrie 1960, 1,81 m, 74 kg); 
Ion MARIN (25 martie 1955, 1,80 m, 76 kg). Alexandru 
NICOLAE (17 martie 1955, 1,83 m, 76 kg) ; Nelu STĂNESCU 
(1 august 1957, 1,76 m, 73 kg) ; Lică MOVILA (21 octombrie 
1961, 1.84 m, 75 kg), Ioan ANDONE (15 martie 1960, 1,85 m, 
77 kg) : Marin DRAGNEA (1 ianuarie 1956, 1,79 m, 76 kg) ;

luliu NEMȚEANU (4 ianuarie 1957, 1,81 m, 75 kg); Alexan
dru CUȘTOV (8 mai 1954, 1,73 m, 72 kg) ; Gheorghe MUL-. 
ȚESCU (declarat cel mai bun fotbalist dinamovisi în 1983, 13 
noiembrie 1951, 1,78 m, 74 kg) ; Cornel ȚALNAR (9 iunie 
1957, 1,70 m, 67 kg). Ionel AUGUSTIN (11 octombrie 1955, 
1.80 m, 76 kg) ; Gheorghe IAMANDI (7 aprilie 1957, 1,71 m, 
67 kg) ; Viorel RADU (1 martie 1962, 1,82 m. 74 kg) ; Coste! 
ORAC (22 ianuarie 1959, 1,70 m, 67 kg) ; Viorel TURCU 
(9 august 1960, 1,81 m, 72 kg) ; Grațian MOLDOVAN (29 sep
tembrie 1962, 1,67 m, 62 kg).

Medicul echipei: dr. Dumitru Tomescu; masori : Nicolae 
Rada și Alexandru Chirițescu.

— Felicitări, tovarășe Nicușor !
— Le primesc cu bucurie, de ce să mă 

ascund 1 Nu atît în numele meu, chit că 
mă aflu, ca antrenor, la primul event, cît 
în numele acestei mari și unite familii, 
v-aș ruga să evitați ghilimele, pe care o 
reprezintă echipa de fotbal Dinamo.

— Cum așa la primul event ?
—- Ca antrenor principal, da. Ca secund, 

cu Traian Ionescu și, mai tîrziu. cu Va
lentin Stănescu, am mai adus în Ștefan 
cel Mare cele două trofee într-un an, dar 
ca principal, nu. E întîia oară.

— Vă mai felicit o dată și zic : care au 
fost argumentele care au decis victoria ?

— Maturitatea echipei și, ca o conse
cință logică, constanța ei. Jucătorii au 
vrut să cîștige și au făcut totul, lucruri 
obișnuite, dar și sacrificii, pentru a ajunge 
pînă la. capătul drumului. Iar acest drum 
n-a' fost nici scurt și nici ușor.

—• Așa e. Pentru , că sîntem la ora des
tăinuirilor, y-au ridicat' jucătorii probleme 
speciale?

— Probleme speciale n-am avut, dar 
probleme da. Normal : o echipă de fotbal 
nu e una de teatru și nici una de dansuri 
populare ! Seriozitatea în pregătire, și e 
aici deopotrivă meritul secției de fotbal și 
al clubului, a precumpănit în orice împre
jurare. Băieții s-au implicat, ș-au subor
donat scopului, cu ambiție, cu devota
ment, și cred că nu greșesc susținînd că ă 
fost o nlă^ere să lucrez cu ei.

— Apropo, cum v-ațî înțeles cu Dinu ?
— Destul de bine. Tehnician foarte do

tat, Cornel e, în meserie, încă tinăr și 
poate că uneori a vrut totul dintr-o dată. 
Dar n-au existat divergențe între noi și 
nici măcar motive pentru ele. Discuții au 
mai fost, dar în folosul echipei. în pro
blemele mari ne-am înțeles perfect.

— Se zîce, iertată fie-mi indiscreția, că 
lui îi place Mărginean, iar dumneavoastră 
nu, adevărat ?

T- Ne-ar plăcea la amîndoi un Mărgi
nean mai șlefuit, dar asta e o chestiune 
de detaliu. Poate cu altă ocazie.

—• Care a fost cel mai bun meci al lui 
Dinamo în sezonul abia încheiat ?

— Cel cu Hamburg, de la București, le 
bate pe celelalte, fără discuție. Dar nici 
meciul cu Petrolul, din Cupă, n-a fost mai 
prejos. Mai ales că. spre surpriza noastră, 
dar spre meritul ei. Petrolul a jucat ex
celent. obligîndu-ne să apăsăm pe accele
rație pînă la fund.

— Azi caut superlative : dar cel mai 
slab?

— Greu de spus.
— Înfrîngerea de Ia Oradea ?
— La Oradea,.n-am evoluat noi atît de 

prost, cît ne-au lovit gazdele, intrînd gro
solan. la intimidare. Cum ne aștepta un 
final fierbinte, dificil, ne-am ferit cît am 
putut. Mai slab a fost, după părerea mea. 

meciul cu Argeșul, deși cîștigat. Repriza 
a doua mi s-a părut,lungă de o sută de. 
minute !

— Tovarășe Nicușor, dacă v-aș invita 
să evidențiați cîțiva dintre jucătorii dina
moviști, la care v-ați opri ?

— Cel mai buh jucător al nostru a fost 
echipa ! Nu pot face diferențieri : sub o 
formă sau alta, mai devreme sau mai tîr
ziu, fiecare a contribuit lâ succesul final. 
Față de adversari, noi am avut un atu ; 
am crezut în forțele noastre. N-am de
zarmat nici o clipă, am privit tot timpul 
înainte.

— Povestea asta cu privitul e, cred, 
discutabilă. Uneori e bine, și e necesar, să 
privești și înapoi, nu ?

—- Poate că m-am exprimat greșit, dări • 
cred că s-a înțeles ce-am vrut șă spun, 
Dinamo a avut o stare de spirit excelentă, 
iar pentru menținerea ei, noi, antrenorii.

„Jucătorul nostru numărul 1 
a fost echipa"

am fost ajutați la toate nivelele. Ministe
rul, clubul și secția de fotbal s-au aflat, 
în permanentă, alături de echipă, cu vorba 
și, poate mai important, cu fapta. De pe 
.această listă, care e .de fapt una de mul
țumiri, n-ar trebui să lipsească supor
terii.

— Turcii ?
Poftim !?

— întrebam dacă Turcu mai rămine la 
Dinamo ?

— Nu pot preciza, dar eu l-aș ține și 
l-aș profila pe post de fundaș. N-aș re
nunța la el și dintr-un alt motiv, foarte 
simplu ; n-am avut decît 21 de jucători, 
în lot ! Atit.

— Ce perspective sînt în această direc
ție?

—- Ca să fiu sincer, nu prea sînt. Echipa 
noastră e. nimic de zis. solidă,“ omogenă, 
comparti atentele ei sînt. în linii mari, re
zolvate, dar ne-ar mai trebui ici. colo, cîte 
un jucător, doi.

— Simțiți nevoia întineririi lotului ?
— Nu, nu simt această nevoie, lotul nu-i 

bătrîn. E exact ce trebuie pentru încă 2—3 
ani, e matur.

— îndrăznesc să întreb : Mulțescu mai 
ține ?

— Ba bine că nu ! Nu mă uit în bule
tinul lui, ci la el, cum joacă ! Iar Mul- 

țescu,. în campionatul trecut, n-a rămas 
dator.

—- A rămas cineva dator ?
— Am mai spus : Mărginean. De ase

menea,’ am așteptat mai mult de la Nem- 
țeânu, de Ia lamăndi, de la Moldovan șl 
chiar d§. la Radu Viorel. Unii dintre ei 
însă maî au timp.

— Tovarășe Nicușor, dac-aș putea, dacă 
aș avea eu așa o forță, un mandat, să vă 
ofer un jucător, oricare, pe care l-ați pre
fera ?

— Degeaba vorbim. Nu l-aș putea lua în 
condițiile actualului regulament de. trans
ferări. i

— Cămătarii?
, — O, da, cine l-ar refuza pe Cămătaru !? 

Deși, cu el. ar trebui să schimbăm for
mula și să trecem la 4-4-2, cu Cămătaru 
lîhgă Augustin. Dar astea sînt vise.

— Dacă tot sărim de la una la alta, v-aș 

mai întreba ceva : v-a fost teamă de 
Steaua ?

— Nici o clipă. Chiar , dacă am fi pier
dut, în retur; meciul direct și tot am fi 
avut mai multe variante la titlu. Am fi 
forțat, în cel mai rău caz, la Tîrgu Mu
reș, am fi folosit și jucătorii din lotul 
reprezentativ. Dar întîlnirea directă, deși 
terminată la egalitate, ne-a dat cîștig de 
cauză, iar finala Cupei a confirmat că 
sintem mal buni. Mai experimentați, mai 
echilibrați.

— De acord. Aș vrea două vorbe despre 
Steaua, se poate ?

— De ce nu ? Mi-a plăcut, am găsit-o 
în progres f ațâț de anii anteriori. în plus, 
are posibilități să crească, dacă nu cumva; 
ca înainte, se va apuca să schimbe. Schim
bările repetate, e o părere personală, nu 
i-au făcut bine. Au tras-o în jos.

— Dar Craiova ?
— Lot frumos, cu nume. Numai că ju

cătorii au plătit, la club, tribut convocă
rilor la națională. Interesul lor față de 
națională a fost mai mare decît cel arătat 
echipei de club. Sînt tentat să afirm, apă- 
rîndu-i, că n-au putut mai mult în cam
pionat. Pe umerii lor a apăsat, ca să fim 
obiectivi, calificarea la europene.

— A aVut Dinamo un avantaj din acest 
punct de vedere ?

— Nu, Craiova â avut un dezavantaj. 
Dinamo ar fi cîștigat oricum.

— îmi place, recunosc, siguranța de 
care dați dovadă !

— Repet și voi repeta, dacă va fi cazul 
de o mie de ori : Dinamo a ajuns la țintă 
prin seriozitate și dîrzenie. Ea a fost, mai 
mult decît celelalte, o echipă. Izbînda ei 
e a colectivului.

— Dumitru Nicolae-Nicușor, ca antre
nor, n-a greșit niciodată ?

— Cine nu greșește ?
— Cine nu muncește ! Dar greșelile so 

plătesc !
— Le-am plătit, cu vîrf și îndesat. Ne-a 

_ învins Steaua, în tur, 0—3. eșec dureros 
prin proporțile scorului, pentru c-am ac
ceptat să jâcăm imediat după Hamburg. 
Meciul a fost sîmbătă, dar eu cred că și 
dac-ar fi fost duminică, tot așa s-ar fi 
încheiat.

—- De ce ?
— Pentru că băieții, pentru prima șî 

ultima oară într-un an, își pierduseră 
capul. Răbufnise automulțumirea. Lau
dele exagerate îi rupseseră de realitate.

— Exagerate*?! Cine se maî poate lăuda 
azi, în Europa, cu un 3—0 ch Hamburg ?!

— Așa e, dar la ora partidei cu Steaua, 
Hamburgul fusese ! în ■ fotbal, nu spun 
nici o noutate, meciul care urmează e cel 
mai greu.

— Ce vom face la europene ?
— Nu știu, dar tare aș dori să iasă 

bine ! Și poate ieși.
— Dar în cupele europene, la toamnă?
— Craiova a spart gheața, noi am mers 

mai departe, gata, de-acum nu mai sîn« 
tem mielușeii de altădată ! Am prins cu
raj, intrăm în fața oricui, pe orice teren, 
cu fruntea sus. netemători. Am căpătat 
gustul marii performanțe și. aspect jin» 
portant, am învățat - s-o pregătim : citim 
despre adversari. îi urmărim pe viu sau. 
pe casete, ne luăm; măsuri în consecință, 
fn privința cupelor europene, păstrez o 
mare doză de optimism,. chiar dacă acum, 
în această zi. sînt puțin trist.

—;Trîst ■
~ Cum .aș putea fi altfel cînd, peste 

cîteva ‘ ceasuri, va începe la Ronia finala. 
Cupei campionilor europeni, Cînd mă, 
gîndpsc pă.. fără cîteva erori, puteam fi 
acoîol’îmi 'vine să mor !

— Poate veți fî ia anul, tovarășe Meu 
șor.8

— Djnamo a dovedit că are valoare m- 
terhațibnală. așa că zic și eu : da. la anul!, 
Va trebui. însă să muficim mai mult si 
mai bine.
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